
UNDER DANNEBROG 
MARINEFORENINGEN . JANUAR 1990 • NR. 1 



MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd tilfælles arbejdefor denne sag samt at vedligeholdeforbinde/sen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Der må ikke slækkes på skøderne 
Efter det hektiske jubilæumsår 1988 
blev 1989 et roligt og stabilt år for Ma
rineforeningen med en - som det teg
ner sig ved årsskiftet - ikke ubetyde
lig medlemsfremgang. Det er som om 
stadig flere afdelinger har forstået, at 
større aktivitet er vejen til trivsel og 
udvikling. Der er grund til at udtrykke 
anerkendelse og tak for det gode ar
bejde, der er gjort i året, der gik; men 
der er stadig hehov for en fortsat og 
helst forstærket indsats for forenin
gens formål . 

Tiden er ikke inde til at slække på 
skøderne, mange forhold gør det nød
vendigt, at vi stadig under vor bide
vindsejlads ligger tæt til vinden, hvis 
vi ikke skal sætte den højde, vi har 
vundet, til. 

Den l. januar skiftede vi ik)ce blot 
år, men også årti. I 80'erne har verden 
været præget af uro, spændinger og 
konflikter, men i 89 oplevede vi hi
storiske begivenheder, der tyder på, at 
90'erne kan blive afspændingens årti. 

Nok har vi vel endnu ikke glemt den 
blodige afslutning på Den Himmelske 
Freds Plads i Peking, men de uvente
de, hastige og dramatiske omvæltnin
ger i vores nærmere naboer i øst, giver 
grund til håb. For den større åbenhed 
og frihed, der nu er skabt, er det eneste 
reelle grundlag for en fredelig sameksi
stens. 

Vi kan glæde os over, at de de
mokratiske frihedsrettigheder, som vi 
vil værne om, nu udbredes over de 
hidtil så lukkede grænser, og håbe på, 

at udviklingen vil fortsætte uden vold, 
men vi må også realistisk erkende, at 
situationen stadig rummer politiske, 
økonomiske og sociale problemer og 
dermed risiko for nye konflikter, ind
til hverdagen er normaliseret under de 
nye forhold. 

I 1989 markerede vi 40-året for NA
TO's oprettelse. I 1990 markerer vi 
50-året for den 9. april 1940, hvor 
danskerne blev berøvet sine frihedsgo
der, men også en begivenhed, der 9 år 
senere førte Danmark ind i NATO. 
Det må i relation til dagens begivenhe
der give anledning til eftertanke, for 
- som H.C. Bjerg udtrykker det i den 
andet sted i bladet omtalte pjece: 

»Den 9. april må aldrig gå ben og 
blive kold historie. Hvis forsvarsviljen 
i befolkningen fortsat skal bestå og 
fortsat udgøre grundlaget for vor na
tionale selvrespekt, må den 9. april be
vares som en del af vor nationale tan
kegods og erfaring«. 

Begivenhederne i verden omkring os 
vil betyde dybtgående forandringer på 
mange områder, og vi må væ~e åbne 
over for disse forandringer. En ting 
ændrer sig dog ikke, nemlig at Dan
mark er en maritim nation, og derfor 
fortsat vil have en handelsflåde, en fi
skerflåde og en orlogsflåde. 

1989 var året, hvor søværnet måtte 
tilpasse sig forsvarsforliget. Selv om 
de søgående og mere slagkraftige fre
gatter nu for alvor er afskrevet, giver 
videreførelsen af STAN-FLEX-pro
jektet flåden nogle skibe, der i kraft af 
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deres fleksibilitet er »fremtids
sikrede«, idet de i modsætning til de 
skibe, de afløser, kan anvendes i roller 
fra den farvandsovervågning, der al
tid vil være behov for i fredstid, over 
minelægning og -rydning i spændings
perioder til egentlige kampopgaver. 

Selv om mange beklager udflyt
ningen fra Holmen, så har søværnet 
nu efter mange års usikkerhed fået en 
beslutning, der gør gennemførelsen af 
en længe krævet rationalisering og 
modernisering mulig, hvad der vil 
skaffe midler til at holde flere skibe i 
søen. 

Også for søfarten har 1989 betydet 
fremgang. Flere og flere skibe sejler 
nu igen under Dannebrog, og værfter
ne har fået flere ordrer. Et emne, som 
Marineforeningen i det kommende år 
kunne interessere sig for, er imidlertid 
den hensygnende småskibsfart som 
energi- og miljøvenlig transportform. 
Her synes vi at have forsømt vore mu
ligheder som maritim nation. 

Vi går således ind i det nye år og det 
nye årti med store forventninger, men 
der vil også være store udfordringer 
og brug for fortsat indsats, hvis vi skal 
udnytte vores frihedsgoder til at være 
medbestemmende på den fremtidige 
udvikling. 

Idet der skal lyde en varm tak både 
til Marineforeningens afdelinger og til 
alle, der har vist foreningen interesse i 
det forgangne år, ønskes alle et 
GODT NYTÅR! 

V.P. Heise 

Forsidebilledet: 
Forsidebilledet viser 
orginalmodellen af den 
kongelige lystfregat 
Elephantenfra 1687 og som 
nu kan ses på Orlogsmuseet. 



Ind i et årti af umådelig betydning 

S. Torp Petersen 

ske lande internt. Heller ikke her har 
vi set afslutningen. 

Alt det nævnte leder hen mod et 
1990 og et årti, som vil være af umå
delig betydning for Søværnet og som 
vil kræve meget af os. Marineforenin
gens indsats her vil kunne blive meget 
betydningsfuld. I er ude overalt i lan
det. I vil kunne tale Søværnets sag og 
forklare folk de rette sammenhænge, 
som I så ofte har gjort før. Og dette 
bringer mig selvfølgelig direkte frem 
til mit hovedærinde, nemlig af takke 
Marineforeningen og de enkelte med
lemmer for den indsats, der blev ydet 
også i 1989. 

1989 blev på mange måder året, hvor 
Søværnets forhold i resten af dette år
hundrede blev bearbejdet. Allerede i 
marts måned blev der politisk enighed 
om forsvarsordningen for 1989-1991. 
For Søværnet var især tre forhold af 
interesse. Det ene var vedtagelsen af 
det program for nybygninger af kutte
re til Marinehjemmeværnet, der over 
en årrække skal forny hele flåden og 
dermed både effektivisere tjenesten og 
sænke driftudgifterne. Det andet for
hold af interesse var bekræftelsen af, 
at værnepligtige fortsat vil have deres 
plads i Søværnets rækker og således 
sikre den brede, tætte kontakt mellem 
værnet og befolkningen. Og så endelig 
det tredie forhold: Principbeslut
ningen om trinvis lukning af Orlogs
værftets skibsvedligeholdelsesdel og 
udflytningen af flåden og Orlogsværf
tets specialværksteder fra København. 
Alle de tre nævnte forhold vil i de 
kommende år være med til at præge 
samspillet mellem Søværnet og Mari
neforeningen. 

Hele foråret og sommeren har man 
arbejdet med et detaljeret forslag til 
en hensigtsmæssig overgang til den 
nye basering og støttestruktur. For
slaget blev afleveret til politikerne 3. 
oktober, men endnu kender vi ikke re
sultatet af deres overvejelser. Skade 
kun, for det øger atter usikkerheden 
hos personellet, ligesom de hårdt til
trængte rationaliseringsgevinster først 
opnås senere. 

beretning til politikerne. Navnlig to 
ting i beretningen er af interesse for 
os. For det første den store enighed 
om forsvarets forhold og betingelser, 
den giver udtryk for. Enighed både 
indbyrdes mellem politikerne fra man
ge partier og mellem politikere og civi
le og militære eksperter. Det lover 
godt for forsvarets fremtid. Dernæst 
er der glædeligt, at beretningen igen 
bekræfter den udvikling, Søværnet 
har været i gang med den sidste halve 
snes år . Heller ikke denne rapport har 
afsluttet den politiske behandling, 
men lad os nu lige få nytåret overstået 
først. 

Tak for jeres aldrig svigtende inter
esse for og støtte til Søværnet. Både i 
forhold til befolkningen og i forhold 
til os, der til daglig øver vor gerning i 
Marinen. 

Med udgangen af året forlader jeg 
posten som inspektør for Søværnet og 
jeg benytter denne lejlighed til at øn
ske alle et rigtigt godt og lykkeligt nyt
år og takke hver enkelt for den tid, der 
gik. 

I. januar tiltræder kontreadmiral 
Johan A. Ruth, som den nye inspek
tør for Søværnet. Kontreadmiralen 
kommer til Marinestaben fra Norge, 
hvor han i knap 3 år har virket i Ho
vedkvarteret for de Allierede Styrker i 
Nordeuropa (AFNORTH). Tag godt 
imod ham, således at Søværnet og 
Marineforeningen også fremover vil 
være et sammenspillet hold, som man 
må regne med. Også Forsvarskommissionen af 

1988 kunne få dage før jul indgive sin 

Endelig var navnlig den sidste halv
del af 1989 præget af den næsten 
eksplosive udvikling af relationerne 
mellem øst og vest og i de østeuropæi- S. Torp Petersen. 

Mc-Kinney Møller æresmedlem 
På sit møde den 7. oktober 
1989 godkendte hovedbe
styrelsen udnævnelsen af et 
nyt æresmedlem af Marine
foreningen. 

Overrækkelsen af æres
medlemsemblem og diplom 
fandt sted forud for midda
gen den samme aften i over-
værelse af foreningens 
æresformand, H.K.H. 
Prinsen, og andre indbudte 
gæster. 

Ved overrækkelsen ud
talte landsformanden bl. a.: 

»Siden 1913 har det væ
ret Marineforeningens for
mål »at styrke nationens in
teresse for søværnet og sø
farten«. 

Som æresmedlemmer har 
foreningen dels medlem-

mer, der har gjort sig sær
ligt fortjent af foreningen, 
dels mænd, som det vil væ
re en ære for Marinefor
eningen at have i sine ræk
ker, fordi de har ydet en be
mærkelsesværdig indsats 
for foreningens formål, 
dens idealer og traditioner. 

Ud fra disse præmisser 
har hovedbestyrelsen ud
nævnt: Skibsreder Mærsk 
Mc-Kinney Møller til æres
medlem af Marineforenin
gen. 

Som motivering herfor 
skal anføres: 

Skibsrederen har ved sit 
virke på afgørende måde 
bidraget til, at Danmark 
stadig markerer sig 

blandt verdens førende 
sø fartsnationer . 
Skibsrederen har ud fra 
en stærk national grund
holdning talt søværnets 
sag og ved donationer 
ydet et meget betydeligt 
bidrag til bevarelse af 
minder fra flådens hi
storie. 
Marineforeningen har 
hos skibsrederen altid 
mødt stor forståelse for 
foreningens virke«. 

Skibsrederen fik - som det 
er foreskrevet ved enhver 
medlemsoptagelse - for
klaret, hvad de enkelte dele 
af medlemsemblemet sym
boliserer, og fik også til 
daglig brug et miniemblem 
og en kendingsnål. 

Mærsk Mc-Kinney Møller 

Skibsrederen takkede i en 
kort tale varmt for den ære, 
der ved udnævnelsen var 
blevet vist ham. 
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Orlogsmuseets 
udstilling en 
maritim oplevelse 
Som nævnt i forrige num
mer blev Orlogsmuseets nye 
lokaler indviet den 4. okto
ber 1989 med en meget 
smuk højtidelighed. 

Formanden for museets 
bestyrelse bød velkommen, 
og der var vægtige taler af 
museets velgører, skibsre
der Mærsk Mc-Kinney Møl
ler, kulturministeren og in
spektøren for Søværnet. 

N. Zahles skoles kor sang 
maritime fædrelandssange, 
og skuespiller Palle Huld 
fremførte et recitativ af 
Hans Hartvig Seedorf, der 
oprindelig blev skrevet til 
Søofficersskolens 250 års 
jubilæum, men som passe
de lige så godt til denne lej
lighed. 

Hendes Majestæt Dron
ningen holdt indvielsestalen 
efterfulgt af en fanfare ved 
Søværnets Tambourkorps, 
hvorefter de indbudte gæ
ster beså udstillingen. 

Nu kan - og bør - man så 
begive sig til Overgaden 
oven Vandet 58 for at bese 
dette nye og enestående 
maritime museum, men sæt 
god tid af til besøget, for 
der er meget at se på. 

Fra Søkvæsthusets smuk
ke gårdmiljø går man ad en 
amfiteatralsk opbygget gra
nittrappe med indristede 
maritime motiver gennem 
hovedindgangen ind i en lys 
og venlig foyer i parterre
etagen. Ved informations
skranken køber man sin bil
let, der består af en fiks in
formationsfolder, hvorpå 
antal personer og pris 
stemples . Hvis man er med
lem af »Selskabet orlogs
m useets venner« er prisen 
kr. 00, hvis medlemskvitte
ring forevises. 

I foyeren er der en udstil
ling af maritim litteratur og 
billeder samt souvenir, som 

Galionsfiguren fra korvetten Fortuna, søsat 1825 - et af de 
mange klenodier på Orlogsmuseet. 

kan købes ved skranken. I 
november og december 
1989 kunne man her også 
erhverve marineforeningens 
julemærkemappe, der jo 
havde museets bygning og 
historie som motiv. 

Udstillingen er fordelt på 
4 store sale på 1. og 2. eta
ge, hvortil man kommer ad 
de gamle trapper eller med 
elevator, lige som der er lift 
for kørestolsbrugere. Føl
ger man pilene rundt i loka
lerne, præsenteres orlogs
flådens historie kronolo
gisk. Det vil selvfølgelig her 

ikke være muligt at omtale 
alle ting i detaljer, man må 
begrænse sig til nogle 
hovedindtryk. 

Først kommer man ind i 
»Modelkammeret«, der er 
den historiske kerne i mu
seets samlinger. 

Som bekendt indrettede 
Chr. IV i 1611 den »Konge7 
lige Skibssal« på Frederiks
borg slot, hvori blev opstil
let en samling af skala- eller 
konstruktionsmodeller, der 
fra 1555 anvendtes ved byg
ningen af flådens skibe. 
Under krigen 1658-60 blev 
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samlingen ødelagt eller 
bortført af svenskerne, og 
den snes skrogmodeUer og 
en pragtfuld samling af 
originale modeller af ga
lionsfigurer og gallions- og 
spejlornamenter, der nu 
kan vises frem, spænder 
over perioden 1696 (or
logsskibet PRINS CARL) 
til 1732 (orlogsskibet DIT
MARSKEN). En særlig 
fornem sag er en meget de
taljeret model af orlogsski
bet DRONNING JULIA
NE MARIE' skrog med ap
tering. Modellen, der kan 
skilles ad har været et 
»skuestykke« til fremvis
ning for fremmede potenta
ter og rangspersoner. 

En fuldrigget model af 
orlogsskibet FYEN, 1682, 
er meget flot, men skibet 
viste sig desværre at være et 
dårligt orlogsskib. 

Endelig bør nævnes sam
lingens ældste riggede mo
del, der er unik ved at ho
vedparten af rigning og sejl 
er den originale. 

Fra en niche skuer Chr. 
IV med berettiget stolthed 
og tilfredshed ud over sin 
modelsamling, der nu en
delig er sikret i specialkon
struerede glasmontrer. Det 
er en træskulptur efter 
Thorvaldsens statue af sø
kongen i Roskilde dom
kirke. 

Den næste sal man kom
mer ind i domineres helt af 
»Den hvide Kongechalup«, 
der byggedes ca. 1780 og 
sidste gang var i brug ved 
kystforsvarsskibet NIELS 
JUEL's søsætning i 1918. 

Salen rummer iøvrigt 
udstilling af modeller, bille
der og effekter fra flåden 
under Peder Skram, Herluf 
Trolle og Niels Juel. Inte
ressant er således en »Fry
defane« fra sidstnævntes 
bisættelse 17. juni 1697 og 
en diger bog med hans lig-



prædiken på 411 sider samt 
lovtaler. 

Tordenskjold har natur
ligvis sin egen montre med 
bl.a. hans våben og diverse 
personlige ejendele samt en 
model af fæstningen Carl
sten ved Marstrand. 

I andre montrer illustre
res flådens genopbygning 
efter »Den store Nordiske 
Krig«, hvor man møder de 
første fabrikmestre Ole 
Judichær og K. N . Ben
strup. 

Efter opbygningsperio-
den 1720-50 prægedes flå
den af stabilitet og frem
gang, og her er det fabrik
mestre som Henrik Gerner, 
Ernst Stibolt og Frantz 
Hohlenberg, der præger 
skibs bygningen. 

Endelig kan man i en 
montre konstatere, at flå
den også tidligere har været 
spredt ud i riget bl.a. til ga
lejhavnen i Nivaa, Christi
ansø og Frederiksværn i 
Norge. 

Det barske liv i den tids 
marine illustreres af en ni
halet kat fra 1700-tallet, 
hånd- og fod jern samt Fr. 
V Søe-Krigs-Artikel-Brev 
fra 1752. 

To skibsmodeller må 
nævnes, nemlig linieskibet 
CHRISTIAN DEN SY
VENDE, der blev flådens 
sidste 3-dækker med 90 ka
noner, og orlogsskibet 
HOLSTEN, hvis historie 
tidligere er omtalt her i bla
det. 

Den næste sal fortæller 
om Holmen, bl.a. ved et 
meget flot panorama over 
Flådens Leje ca. 1720 med 
minituøst udførte modeller 
af udrustede og oplagte ski
be, skibe på bedding, under 
mastekranen og under køl
haling ved Elefanten. 

Iøvrigt vises modeller af 
kraner, muddermaskiner og 
andet materiel samt skibs
bygningshåndværktøj fra 
den tid. 

I et andet panorama vises 
Nyboder, boliger for Hol
mens faste stok, i sin oprin
delige udstrækning. 

·Herfra kommer man ind i 
en sal, der er tænkt anvendt 
til skiftende særudstillinger, 
men som her i december 89 
rummer modeller af flådens 
nyeste enheder til og med 
FLYVEFISKEN-kl. (STAN 
FLEX 300) og inspektions
skibene af THETIS-kl. 

På 2. etage er den første 
sal afsat til at vise unifor
mer og navigationsmateriel. 
Rummet domineres iøvrigt 
af den agterste kahyt fra 
krydser korvetten FYEN 
(det senere kaserneskib, der 
ophuggedes i 1962). 

En vandliniemodel (I: 18) 
af orlogsskibet PHOENIX, 
der var det første nybygge
de skib efter englændernes 
ran af flåden i 1807, er som 
den eneste model ikke 1 

montre, bl.a. fordi den ved 
sine mange detaljer i rigning 
og sejl er velegnet til un
dervisningsbrug. 

Et linsesystem fra Chri
stiansø fyr, 1879, pryder 
rummet som en moderne 
glasskulptur. 

Den næste sal omfatter 
den nyere tid, men det mest 
bemærkelsesværdige i rum
met er en stor model af ag
terskibet på huggerten 
AMAGER (søsat 1760) med 
mast, rig og sejl samt en ag
terkahyt. Her kan børnene 
lege sømænd, medens de 
voksne ser på udstillingen. 
En fin lille model (I :30) af 
samme skib ser man i mon
tre ved siden af. 

Her er der iøvrigt model
ler af krydserfregatten 
VALKYRIEN samt torpe
dobåde, u-både og mine
fartøjer fra begyndelsen af 
dette årh. Navnlig vil det 
sikkert interessere ældre 
medlemmer, der har været 
tjenestgørende før 1943, at 
studere en fuldrigget model 
af krydser korvetten FYEN i 
dens velmagtsdage, da den 
gik på langfart, men som vi 
husker som kaserneskib ved 
Elefanten. 

Efter at have studeret en 
stor demonstrationsmodel 
af panserbatteriet TOR
DENSKJOLDs bagladeka
non og en model af panser
batteriet HELGOLANDs 
kanon finder vi i det næste 
rum modeller af forladeka
noner, der prægede artille
riet fra 1500-tallet og indtil 
midten af 1800-tallet. 

I denne sal imponeres 
man af et fantastisk minitu
øst udført panorama af sla
get på Rheden, der viser si
tuationen den 2. pari! 1801 
kl. 11 om formiddagen, da 
Nelson havde fået sine skibe 
på plads og kampen var i 
gang over hele linien. 

I andre montrer illustre
res slaget og den efterføl-

gende kanonbådskrig ved 
modeller billeder og effek
ter. 

Af modeller må nævnes 
orlogsskibet DANNEBRO
GE, der var det sidste store 
skib, der blev bygget som 
rent sejlskib, hjulskibet 
GEJSER fra I 844, og or
logskaptajn Suensons flag
skib ved Helgoland, skrue
fregatten NIELS JUEL, sø
sat 1855. 

I næste sal når vi op til 
vores tid med modeller af 
panserskibene PEDER 
SKRAM (1908) og NIELS 
JUEL (1918), mineskibet 
LOSSEN (1910), torpedo
båden HVALROSSEN 
(1913), kystjageren WIL
LEMOES (1943) og de før
ste motortorpedobåde efter 
1945. Også Marinens Flyve
våben er her repræsenteret 
med modeller. 

I salens ene ende har Or
logsmuseets modelbygger
lav fået overladt et hjørne, 
hvor de fremviser deres 
smukke arbejder. 

Hvis man nu fortsat føl
ger pilene, ender man i et 
rum i parterreetagen, hvor 
der findes en meget interes
sant marinarkæologisk ud
stilling med bjærgede kano
ner og effekter fra Ivar· 
Huitfeldts orlogsskib DAN
NEBROGE, der sprang i 
luften under slaget i Køge 
Bugt 1710. 

I en montre er illustreret 
dykkerklubben Helgolands 
arbejde over vraget af IND
FØDSRETTEN; hvorfra en 
bjærget kanonlavet er ud
stillet. 

Selv om man ikke træn
ger til en kop kaffe eller en 
sodavand, bør man slutte 
rundgangen med et besøg i 
cafeteriet i den anden ende 
af parterreetagen, for her er 
der et »batteridæk« med 
kanoner fra 16-, 17- og 
1800-tallet, samt en bagla
dekanon fra 1400-tallet, op
fisket ved Anholdt i 1942. 

Her kan gamle orlogsga
ster blive nostalgiske ved 
gensynet med kistebænke, 
skaffeborde og -bænke 
samt hængekøjer fra tiden 
op til 2. verdenskrig - ja, 
det var i de »gode gamle da
ge«. 

På vejen ud kan man så 
støtte museets drift ved køb 
af postkort og souvenirs, og 
man vender tilbage til nuti
den fyldt med indtrvk fra 

vor orlogsflådes glorværdi
ge historie og med håbet 
om, at der fortsat vil blive 
skrevet værdige kapitler i 
denne historie. 

V. P. Heise. 

0 

Abnings-
tider og 
billetpris 
1. april -30. september: 
Tirs. -søn. 12.00-16.00 
Mand. lukket 

I. oktober - 31. marts: 
Ons. 18.00- 21.00 
Tors. -søn. 12.00- 16.00 
Man. -tirs. lukket 

Voksne kr. 20,00. Børn 
u/ 12 år, stud. og pens. kr. 
10,00. 

Familiebillet (max. 6 
pers.) kr. 40,00. 

Gruppe (min. 15 pers.) 
pr. person kr. 10,00. 

Medlemmer af Orlogs
museets Venner gratis 
rundvisning - spørg ven
ligst. 

Et spørgsmål 
om maritime 
film! 
En interessekreds er i gang 
med en omfattende ind
samling af oplysninger 
vedr. maritime film- og vi
deooptagelser i perioden 
1896-1989. 

Man har allerede en del 
materiale, primært officiel
le og kommercielle optagel
ser, men er også interesseret 
i amatør-arbejder, som be
lyser sider af den maritime 
tjeneste. 

I første omgang drejer 
det sig om en registrering, 
og enhver oplysning er af 
største værdi. 

Interessegruppens med
lemmer er kommandørkap
tajn Søren Laub, muse
umsleder kaptajnløjtnant 
Arne Rust Nielsen, redak
tør Jørgen-Richard Lund , 
og instruktør W. H. Poul
sen, Taktikskolens fjern
kendingskursus, Holmen. 
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Foreslår udvidelse 
af sendemandsmødet 
Joe Jørgensen, ide- og ini
tiativrig formand for Ska
gen-afdelingen, har ram
merne for det kommende 
sendemandsmøde den 28. 
og 29. april klar. 

Han barsler også selv 
med et forslag. Han synes 
nemlig, at sendemandsmø
det er alt for hektisk. Der er 
ikke fornøden tid til at have 
det rart. 

- Det bliver bare til et 
goddag og farvel, siger Joe 
Jørgensen. Jeg vil foreslå, 
at vi starter sendemands
mødet lørdag formiddag og 
giver os lidt bedre tid til dets 
gennemførelse, inden der 
dækkes op til lørdagens 
kammeratskabsaften. 

Med den stedse kortere 
arbejdstid holder de fleste 
op på jobbet fredag mid
dag, så de har mulighed for 
at nå frem til bestemmel
sesstedet fredag aften og 
kan få hvilet ud til lørda
gens sendemandsmøde. 

Som det er nu, har de 
fleste af mødedeltagerne 
deltaget i lørdagens kam
meratskabsfest, og kan der
for ikke være så oplagte 
som ønsket, når mødet star
ter søndag formiddag. 

Søndag formiddag kan så 

bruges til den udflugt, som 
nu kun damerne har tid til 
at deltage i. Vi mandfolk 
får faktisk aldrig lejlighed 
til at se nærmere på den by 
og egn, som vi besøger. 

Det giver ganske vist en 
overnatning mere for delta
gerne end den nuværende 
ordning, og det fordyrer 
opholdet. Men det er min 
erfaring, at hvis man kan 
garantere hotellerne en pæn 
belægning, så kan man også 
få værelserne til en særdeles 
rimelig pris, så deltagelse i 
sendemandsmødernes arran
gementer bliver efter min op
fattelse ikke ret meget dyrere 
end nu. 

Om programmet, som 
Skagen-afdelingen har 
sendt til godkendelse i ho
vedbestyrelsen, er at tilføje, 
at marineforeningens da
mer bliver de første gæster 
på Skagens Museum, efter 
at det er blevet restaureret. 

· · Lørdag kl. 18.30: Kam
meratskabsaften med mid
dag og dans i Marinestuen 
på Kappelborgvej. 

Søndag kl. 8.45: Såvel 
mænd som damer mødes 
ved Marinestuen. Herfra 
spadserer damerne til Ska
gens nyrestaurerede muse-

um med de berømte Ska
gen-maleres kunstværker. 
Damerne skal overvære en 
mannequin-opv1snmg og 
bliver vist rundt på museet 
af en guide. 

Mændene marcherer til 
restaurant Fregatten, hvor 
sendemandsmødet finder 
sted. 

Søndag kl. 12.00: Afgang 
for kvinder og mænd til 
Marinestuen. 

Søndag kl. 12.30: Fro
kost i Marinestuen med alt 
godt fra havet. 

Alle værelser, som står til 
rådighed for sendemands
mødets deltagere, ligger in
den for en tidsmæssig radi
us afti minuner. 

Prisen for velkomst-
drink, festmiddag med tre 
retter mad, ½ hvidvin og ½ 
rødvin, kaffe, natmad og 
dans på dækket samt en 
overnatning på hotel i alt 
595 kr. pro persona. 

Dametur med adgang til 
og rundvisning på museet 
med flere overraskelser og 
en Gammel Dansk 65 kro
ner. 

Frokost med alt godt fra 
havet plus en øl koster 90 
kroner. 

:: Giv vor Dronning en krone 
Tro rfu ikke, at nogen 
har stjålet kronregalier
ne pa Rosenborg slot, de. 
ligger stadig sikkert der. 

Nej, sagen er, at Hen
des Majestæt Dronning 
Margrethe fylder 50 år 
den.16. april i år, og selv
følgelig vil marinefor
eningen, der med den 
gyldne krone i rned
lemsemblemet markerer 
sin agtelse for kongehu
set, gerne glæde hende 
med en værdig gave. 

Det ville være synd her 
at røbe, hvad gaven vil 
være, men det kan siges, 
at hovedbestyrelsen med 
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taknemlighed har mod
taget et forslag fra che
fen for Søværnets Ma
terielkommando til en 
gave, der supplerer og 
kan. anvendes sammen 
med den gave Søværnet 
giver. Det bliver e.t 
smukt stykke dansk 
håndværk, · som vil kun
ne finde anvendelse om 
bord i kongeskibet 
DANNEBROG. 

Fremstillingen er lagt i 
hænderne på dygtige 
eksperter på området, 
der vil stå som bidrag
ydere, således at udgjf
ten kan holdes omkring 

et beløb svarende til EN 
KRONE PR. MED
LEM. 

For nu at undgå, at 
hven medlem skal sende 
l kr. pr. giro, hvad . der 
jo koster 2 kr., vil afde
lingerne blive anmodet 
om atindbetale et _, ger
ne oprundet - beløb, 
svarende til medlemstal
leti afdelingen til hoved
kontoret. Hvordan af
delingerne. så lokalt vil 
administrere dette, kan 
man jo passende drøfte 
på generalforsamlingen. 

V.P.FI. 

Joe Jørgensen - foreslår 
længere tid til 
sendemandsmøderne. 

JUBII.AR 
RULLEN 
Marineforeningens jubi
larstævne afholdes i år 
SØNDAG DEN 26. AU
GUST på Holmen. 
Program og deltagerpris 
vil fremkomme i bladets 
nr. 2/90. 
Prøv at samle årgangs
eller skibskammerater til 
denne »mønstring efter 
jubilarrullen« ved efter
lysning her i bladet. 
Sidste frist for indsendel
se af efterlysning, der 
skal indeholde navn og 
adresse på kontaktper
son, vil være 15. juni. 
Som bekendt er jubilar
stævnet åbent for alle 
uanset om de er runde, 
halvrunde eller slet ikke 
jubilarer, samt for med
lemmer såvel som 
ikke-medlemmer. 

Vi bringer her den første 
af forhåbentlig mange 
efterlysninger: 
Indkaldte 15. oktober 
1940. 
Hvor er I gaster, fra 
Middelgrunden og 
»Fyen«. 
Vi har 50 års jubilæum i 
år og fejrer det på Hol
men den 26. august. 
Skal vi mødes? 
Kaj 0. Nielsen, hoved
nummer 7369, Viborgvej 
222 a, 7840 Højslev, tlf. 
97 53 56 94. 



FRA REDERIFRONTEN: 

Ishøj søger hjælp 
til ny maskine 
Ishøj-Sydkysten Marinefor
ening er en nyere marine
foreningsaf deling, som har 
haft stor fremgang de første 
år, og vi har lige fejret af
delingens 5 års jubilæum. 

I 1987 købte vi en gam
mel fiskekutter, » Thyra« af 
Grenå, som skulle være et 
projekt for marineforenin
gens medlemmer i årene 
fremover. »Thyra« er byg
get i 1914 i Ringsted som 
» Viking« af Esbjerg, læng
de 13x4½ meter, vægt 
19,37 tons brt. Projektet ta
ger sigte på tilbageføring til 
en nogenlunde oprigtig mo
del af fartøjet fra start, 
nemlig som sejlskib med 
hjælpemotor. 

Efter købet fra en dyk
kerklub i Grenå, sejlede vi 
»Thyra« til Ishøj havn, 
hvor den i den nærmeste tid 
fungerede til mange gode 
sejlture for medlemmerne. I 
starten »kørte« projektet 
helt i marineforeningens 
regi, hvilket det stadig er, 
blot ikke økonomisk, da det 

,efterhånden belastede af
delingen for meget. I dag er 
det et skipperlaug på 5 
mand, identisk med besty
relsen, der kører den øko
nomiske side af projektet 
videre. 

Efter et uheld med maski
nen, dette var en 80 HK l 
cyl. Grenaa diesel, i efter
året 1988, har vi ikke sejlet, 
men videreført den totale 
renovering. Alt indvendig 
aptering blev fjernet, vi på
begyndte opbygning af ruf 
midtskibs, kalfatrerede 
overalt, opstartede ny ap
tering om læ i mahogni, 
malede og vedligeholdt ski
bet, forberedte ny stormast 
og messanmast og ny rig
ning i 1990, således at skibet 
kan tage i hvert fald 10 
mand i køjer med på togt, 
kabys og toiletter. 

Vi har mødt flere, og vi 
ved, at vi har mange venner 
på Holmen og i andre mari
neforeninger og interesse
rede. Vi søger derfor hjælp 
til en ny maskine m/gear, ca. 

100-120 HK. Endvidere er 
vi interessede i blokke til 
fald og skøder, store og 
små vantskruer og lign., så 
hvis nogen har noget lig
gende, så ring eller skriv til 
os, og vi vil sørge for af
hentning. 

Vi har faktisk pt. ikke 
flere penge til maskinen, 
men dog til en fortsat reno
vering iflg. vor 5 års-plan, 
som er fortsat uændret fra 
den første dag, og også vil 
fortsætte fremover, med el
ler uden maskine, til vi får 
råd. 

Er der derfor »gamle sø
ulke«, der får lyst, så er I 

Ebeltoft har fået en 
sejlførende travalje 

I 
1 . 

f 

Så er Ebeltoft-afdelingen 
også blevet reder. Afde
lingen har erhvervet en 7 ,4 
meter lang sejlførende tra
valje, som blev søsat i for
året og fik navnet »Sluppen 
2«. 

Der er allerede roet ad
skillige sømil i den og i løbet 
af foråret er master, rig og 
sejl monteret, så man også 
kan sejle med sejl. 

skrabning af gammel ma
ling viste det sig ved efter
syn af afdelingens sag
kyndige medlem, bådbyg
ger Kurt Nielsen, at traval
jen faktisk var i fin stand og " 
kun skulle have udskiftet et 
par meter. Den fine stand, 
trods mange år uden vedli
geholdelse, skyldes dels 
kvaliteten af egetræet og 
dels godt udført arbejde af 
mange fine detaljer i far
tøjet. 

Ishøj Sydkystens af delings
fartøj Thyra, som kan 

trænge til en nye maskine. 

velkomne på Ishøj havn, 
hvor »Thyra« ligger, til en 
tit på projektet her i foråret 
1990. 

De 5 »arbejdsheste« i Is
høj kunne derfor godt tæn
ke sig at høre fra nogle, der 
ville hjælpe. 

jan-mikkel-benny-bent
steen 

Travaljen er bygget på 
Orlogsværftet i 1946 (byg. 
nr. 4) af eg på eg. Før den 
blev erhvervet af Ebeltoft
afdelingen havde den i 
mange år henstået under et 
halvtag, udsat for vejr og 
vind - ikke just en til
værelse for en 43-årig da
me. 

Kun de to master, bov
spryd, rigning og sejl mang
lede, men afdelingen har nu 
fået tilsendt tegning af rig
gen, og arbejdet med rig
ningen vil blive udført i vin

Ebeltoftssejlførende travalje - uden sejl - men med stærke 
gaster ved årerne. 

Men efter en grundig af-

terens løb. 
Op mod et dusin medlem

mer har brugt mange timer 

på at få dette fine klenodie 
af et fartøj klargjort, og vi 
er i afdelingen stolte over, 
at travaljen atter har fået 
vand under kølen til glæde 

for medlemmerne og til be
varelse af fornem bådbyg
gerkunst, slutter Ebeltoft
afdelingens formand, Chr. 
Koudahl, sin rapport. 
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Den 9. april og den næste generation 
I år er det 50 år siden, at 
danskerne den 9. april våg
nede og måtte konstatere, 
at deres land var ved at bli
ve besat af tyske tropper. 
Denne nationale mærkedag 
vil som hidtil blive markeret 
på værdig vis for at ære 
mindet om de, der faldt på 
dagen og i den efterfølgen
de frihedskamp mod besæt
telsesmagten. 

Regeringen har nedsat et 
udvalg til overordnet ko
ordinering af begivenheder
ne, og i lighed med, hvad 
tilfældet var ved marke
ringen af NATO's 40 års 
dag, er der etableret et sam
arbejde mellem en række 
forsvarspositive foreninger, 
bl.a. marineforeningen, 
med henblik på koordine
ring og information om dis
ses medvirken i arrange
menterne, som foruden de 
traditionelle mindehøjtide
ligheder tænkes at inde
holde et pædagogisk sigte. 

Marineforeningens afde
linger vil blive holdt under
retet om planlagte minde
højtideligheder, hvor de op
fordres til at deltage med 
flaget. Selv om søværnet jo 
ikke havde faldne den 9. 
april, vil det for marinefor
eningen være naturligt at 
foretage kransenedlæggelse 
ved søfartsmonumenter til 
minde om de danske søfolk, 
der satte livet til på havet al
lerede fra krigens start. 

Herudover planlægges 
der - bl.a. i et underudvalg 
under regeringens koordi
neringsudvalg - en mar
kering af dagen med en in
formation over for de unge 
generationer for hvem begi
venhederne i 30'erne og 
40'erne er lige så fjern hi
storie, som de slesvigske 
krige var for os i 1940. Det 
er faktisk mindre end 1/J af 
den nuværende befolkning, 
der som voksne personligt 
oplevede den 9. april 1940 
og de følelser, der kom til 
udtryk i det enstemmige: 
»aldrig mere en 9. april«, 
og som medførte et mar
kant omsving i holdningen 
til landets sikkerheds- og 
forsvarspolitik. 

Som noget af det første 
materiale i denne markering 
af dagens samfundsmæssi-

9. April .Y 

- og den næste 
generation 
af .:V 
Hans Chr. Bjerg 

1989 

Forsiden af »Værn om Danmark<<s-pjece udsendt i 
anledning af 50 års dagen for Danmarks besættelse. 

ge betydning præsenterede 
VÆRN OM DANMARK 
den 6. december 1989 en 
pjece udgivet med støtte fra 
Det Sikkerheds- og Ned
rustningspolitiske Udvalg: 
»9. april - og den næste 
generation«, skrevet af 
overarkivar H. C. Bjerg. 

Ud fra en sammenligning 
mellem 9. april 1940 og de 
begivenheder, der fandt 
sted i krigsåret 1864, og 
som med sine konsekvenser 
for landet påvirkede flere 
slægtled og den politik, der 
blev ført, behandler forfat
teren problemet om, hvor
vidt det er lykkedes at over
føre de personlige oplevel
ser fra den 9. april til de ef
terfølgende slægtled, her 
opfattet som holdning, 
værdiopfattelse og symbol. 

Efter i korte, letlæselige 

afsnit at have klarlagt for
udsætningerne for det, der 
skete den 9. april, i form af 
det dansk-tyske problem, 
forsvarsproblemet i Dan
mark, nedrustningspoliti
ken, forspillet set fra tysk 
og engelsk side samt dan
skernes reaktion, finder 
forfatteren, at vi i dag må 
konstatere, at ligesom 
virkningen fra 1864 efter 1. 
verdenskrig var forsvundet, 
så synes virkningen af dan
skernes oplevelser den 9. 
april efterhånden også at 
være forsvundet. Proble
met er så, hvorledes den er- . 
faring, der blev indhøstet i 
1940 kan blive givet videre 
til den næste generation, så
ledes at denne får samme 
visdom uden at måtte betale 
de samme dyrekøbte erfa
ringer. 
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H. C. Bjerg mener, at det 
ikke sker ved at fokusere på 
besættelsestiden og bedrif
terne under denne. De yng
re generationer er ikke in
teresserede i at høre om den 
der vinter »lang og kold og 
hård på fem forbandede 
år«. En større forståelse af 
den 9. april får man ved at 
studere begivenhederne i 
sammenhæng, ikke blot 
hvad der skete og hvilke 
konsekvenser, det førte 
med sig, men i lige så høj 
grad, hvad der gik forud. 
Kun derved forstår man til 
fulde reaktionen og den 
personlige oplevelse den 9. 
april. 

»Den 9. april - siger 
Bjerg - lagdes kimen til en 
folkelig forsvarsvilje, der 
ikke var manet frem af fine 
ideologier. Det var menne
skene, der på trods af hvad 
de var blevet opdraget med, 
reagerede med den naturlige 
refleks som forsvarsviljen 
er og bør være«. 

Da frihedstrang og for
svarsvilje er nært beslægte
de følelser, får pjecens ana
lyse af en konfliktsituations 
forudsætninger og konse
kvenser et særligt perspek
tiv på baggrund af det vi i 
disse måneder oplever i 
Østeuropa, hvor befolk
ningen spontant efter 40 års 
undertrykkelse i et tota
litært regime tiltager sig de 
demokratiske frihedsgoder, 
som danskerne var berøvet i 
4 år. 

Der er talt og skrevet me
get om 9. april. Der har væ
ret diskussioner om hypote
ser og myter, og der forelig
ger en omfangsrig littera
tur. 

50-året vil utvivlsomt give 
anledning til en fornyet de
bat, og vil man i marinefo
reningen være rustet til en 
frugtbar meningsudveksling 
mellem ældre og yngre 
medlemmer, kan H. C. 
Bjergs udredning være et 
godt grundlag. 

Et eksemplar af pjecen er 
tilsendt afdelingerne, og i 
øvrigt kan den erhverves for 
20 kr. fra »Værn om 
Danmark«s landskontor, 
Trommesalen 1, 1614 Kø
benhavn V., tlf. 31 22 77 
73. V.P.H. 



Flot afsked med Garde 
Fredag den 27. oktober 
1989 var sidste arbejdsdag 
for kontreadmiral H. J. 
Garde på S.O.K. i Århus. 1 
den anledning ønskede År
hus Samvirkende Soldater
foreninger at sige farvel 
med en afskedsparade. 

Der var mødt 13 fanebæ
rere samt fanevagter. Præ
cis kl. 9.00 ankom admira
len, som var tydeligt over
rasket over at se de mange 
smukke faner fra forenin
gerne. 

Men vi må ikke glemme, 
at der selvfølgelig også var 
opmarcheret alt, hvad der 
kunne undværes af militært 
og civilt personel, som på 
denne måde ville sige farvel 
til deres chef. 

Admiralen skridtede fa
nefronten af, og takkede al
le fanebærere og fanevagter 
for deres store fremmøde. 
Hvorefter admiralen ved 
trappen til administrations
bygningen blev modtaget af 
kommandør P. Schriver, 
som bød admiralen tage 
plads på den medbragte 
stol, hvorefter Prinsens 
Livregiments Musikkorps 
spillede populære sømands
melodier. 

Efter koncerten bød ad
miralen alle inden for til 
kaffe og rundstykker samt 
en lille en til halsen. 

Efter morgenkaffen bad 
formanden for Århus 
Samvirkende Soldaterfor
eninger, Henning Nord
mand, om ordet, og i en 
kort tale takkede han admi
ralen for det gode samar
bejde, der er mellem S.O.K. 
og soldaterforeningerne, 
samt overrakte admiralen et 
krus med tinlåg med Århus 
Samvirkendes emblem på
sat låget og admiral Gardes 
initialer indgraveret i kru
set. 

Til slut bad formanden 
for Århus Samvirkende 
Soldaterforeninger for
samlingen rejse sig og ud
bringe et trefoldigt leve for 
viceadmiralen, hvorefter 
admiralen slutteligt bad 
forsamlingen udbringe et 
trefoldigt leve for kamme
ratskab og sammenhold. 

Til slut vil vi ønske admi
ral H. J. Garde held og lyk
ke med hans nye job som 
chef for Forsvarsstaben. 

Århus Samvirkende 
Soldaterforeninger 

Nordisk orlogsstævne 
Det sjette nordiske orlogs
stævne holdes i år i Gote
borg i dagene 8.-10. juni. 

Prisen er endnu ikke helt 
fastlagt, men ifølge for
manden for Flottans Man i 
Goteborg, som står for ar-

rangememet, vil den kom
me til at ligge på ca. 550 
svenske kroner. 

Allerede nu kan medlem
mer tilmelde sig enten til 
næstformanden på tlf. 42 
96 63 51 eller hovedkonto
ret, tlf. 33 15 28 86. 

Efterlyser 
gaster fra 
Niels Juel 
1936-37 
Undertegnede, der er 
gammel orlogsgast fra 
30-9-1936 til 27-5-1937, 
er f. t. ved at nedskrive 
mine erindringer fra min 
værnepligtige orlogstid, 
bl.a. på artilleriskibet 
»Niels Juel«, hvor jeg 
bl.a. var med til flådere
vuen ved Spithead i den 
engelske kanal. Det ville 
glæde mig, om I kunne 
være mig behjælpelig 
med ovenstående, at 
skaffe mig i forbindelse 
med orlogsgaster, der 
var med på denne tur. 

Indtil nu har jeg fået 
samlet en hel del oplys
ninger, fotos m.v., men 
mangler dog stadig man
ge værdifulde oplysnin
ger for at kunne gøre 
erindringerne færdige. 
Med venlig hilsen 
Aage V. Pedersen, 
Jernbanegade 14 st. 
6700 Esbjerg. 
Tlf. 75 12 14 94. 

Udskudt 
På grund af overvældende 
stofmængde må andet af
snit af Jørgen Chr. Ras
mussens fornøjelige rap
port om togtet med Sprin
geren og endnu en del stof 
desværre udskydes til næ
ste nummer. 

Kontreadmiral H.J. Garde 
og kommandør P. Schriver 
ved afskedsparaden 
den 27. oktober. 

Jubel
ruDens 
historie 
Meget apropos det flotte 
billede af »jubelrullen« på 
korvetten PETER TOR
DENSKJOLDS fordæk, 
som redaktøren havde valgt 
til forsiden på bladets nr. 
4/ 89, finder man i Handels
og Søfartsmuseets netop 
udkomne årbog, 1990 en 
atbandling af Henning 
Henningsen om historien 
bag denne maritime hilse
skik og honnør, som forfat
teren benævner »Fryde
skrigceremonien«. 

Af den meget spændende 
artikel skal her blot nævnes 
at dette ceremoniel, om 
hvilket der findes vidnes
byrd helt tilbage fra 1578, 
blev gjort obligatorisk i den 
danske flåde ved »Frederik 
V's Søkrigsartikler« fra 
1752, § 833, der befaler: 

»Når vi selv eller vores 
hjerteelskelige gemal dron
ningen kommer i vores flåde 
eller eskadre og passerer den, 
da skal alle folkene på alle 
skibe gå op i vantene og på 
stagene til den side, vi passe
rer dem, vagten træde ud, ge
vær præsenteres, slås march, 
officeren fælde sin kårde, og 
fra skibet af alt folket råbes 
trende gange: Hursai!«. 

Årbogen, der er nr. 48 i 
rækken, kan købes i bog
handlen for kr. 170,-. Hvis 
man er medlem af »Selska
bet Handels- og Søfartsmu
seets Venner«, hvor kontin
gentet er kr. 140,- pr. år, får 
man den gratis tilsendt, for
uden at medlemskabet giver 
gratis adgang til museet -
værd at overveje, ikk? 

V.P.H. 
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DISTRIKT I 
STORKØBENHAVN 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. Tlf. 31 'S7 'S7 61 

I afdelingsbladet »Skum for 
boven« omtales et par vel
besøgte begivenheder i no
vember. Det ene var et be
søg på Orlogsmuseet med 
efterfølgende frokost i Ma
rinestuen. Det blev en vir
kelig festlig dag. Det andet 
var en kammeratskabsaf
ten, hvor menuen stod på 
gule ærter. Her blev der vist 
en film om det svenske or
logsskib » Wasa« og en an
den om »Dannebrog«s be
søg i USA. 

Og året sluttede med den 
traditionelle julefest. 

KØBENHAVN 
I det seneste nummer af af
delingsbladet »Udkiggen«, 
som redaktionen har mod
taget, beklager formanden, 
Flemming Larsen, at kun 22 
havde tilmeldt sig jubilæ
umsfesten, hvorefter besty
relsen besluttede at aflyse. 

Er det gået som bestemt, 
har der siden sidst været fo
redragsaften om Mellem
østen ved pensioneret major 
Kaj Blumensådt, bankospil 
og julesammenkomst, alt 
sammen med damer. 

Afdelingens general-
forsamling holdes den 15. 
februar . 

AMAGER 
Vi har konsolideret vor stil
ling, hedder det i forman
den, 0. K. Mønsters, rap
port fra den nye afdeling, 
som nu er vokset til 34 med
lemmer. 

Mellem 70 og 95 procent 
af medlemmerne møder op, 
når der indkaldes til må
nedlige møder på Nøragers
minde Fritidscenter, der har 
stillet lokaler til rådighed. 

Afdelingen fejrede sin et 
å rs beståen for medlemmer 
med familie og venner, og 
festen blev en stor succes. 
Det skete 25. november -

netop årsdagen for selve 
stiftelsen. Formanden kun
ne i sin velkomsttale byde 
velkommen til ikke mindre 
end 72 mødedeltagere, som 
nød det kolde bord, frem
sti llet af to af søværnets 
dygtige kokke. Der blev 
afviklet et fornøjeligt ban
kospil og festen sluttede 
med dans på dækket lige til 
den lyse morgen - hvis 
man kan tale om en sådan 
en mørk novemberdag. 

Formanden, der i sin vel
komsttale takkede sin be
styrelse for godt arbejde, 
slutter rapporten med orde
ne »vi arbejder videre for 
sagen«. 

ROSKILDE 
Er alt gået efter planen, så 
har afdelingen holdt jule
træsfest for børn den 9. de
cember og allerede fire dage 
efter var det de voksnes tur. 
De fik ikke godteposer som 
børnene, men blev til gen
gæld præsenteret for et 
overdådigt julebord. 
· Der kippes med flaget for 

Harry Petersen, der fyldte 
75 den 10. november. 

ISHØJ 
Ishøj-Sydkysten, som den 
meget unge afdeling hed
der, har netop kunnet fejre 
sin fem års beståen. Det er 
en afdeling i pæn fremgang, 
og hvor man i høj grad sat
ser på at få sit skibsprojekt 
klar. Det omtales udførligt 
andetsteds i bladet. 

GLOSTRUP 
Afdelingen hører til dem, 
der holder admiralforsam
ling i stedet for general
forsamling, og i år finder 
den sted 1. februar. Hvis el
lers alt er gået efter bereg
ning stormede afdelingen 
ind i det nye år den 4. janu
ar med et festligt nytårsgil
de. Afdelingen hejser flaget 
for Ejler Risgaard, der fyl
der 90 den 30. januar, på 
samme dag som August 
Struck bliver 65. 

Skyttelavet holder sin ge
neralforsamling den 22. fe
bruar. 
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Og så opfordres medlem
merne i øvrigt i det seneste 
nummer af afdelingsbladet 
»Så til søs« til at gøre bladet 
mere livligt gennem ind
sendelse af stof. Fat pen
nen, skriver redaktionen i 
sin opfordring. 

Og så har afdelingen - et 
eksempel til efterfølgelse -
som sædvanlig ved hver 
årsskifte udsendt medlems
liste, så alle i afdelingen 
ved, hvem der er medlem, 
og hvor de bor, hvor gamle 
de er, hvilket telefonnum
mer, de har, hvad de bestil
ler, og hvornår de blev ind
meldt. 

DISTRIKT li 
NORDSJÆLLAND 

Maskinmester Ib Hulten 
Lile Karlsmindevej 26 
3390 Hundested . Tlf. 42 33 76 97 

GILLELEJE 
På grund af den store med
lemstilgang er det lykkedes 
at afvikle nogle pæne ar
rangementer til styrkelse af 
afdelingens økonomi, oply
ser den glade formand, Sø
ren Svendsen. 

Der har i oktober været 
afviklet en rafleturnering, 
arrangeret af Leif Petersen, 
der også havde sørget for 
sponsorer til turneringen. 

I november har der været 
afviklet to bankospil i Gille
leje Hallen. Opbakningen 
fra medlemmernes side var 
stor, og såvel hal som stue 
var fyldt, så det var i sand
hed to succesfyldte arrange
menter. 

Ud over de omtalte ar
rangementer har afdelingen 
holdt to videoarrange
menter om maritime emner, 
slutter Søren Svendsen. 

FREDERIKSVÆRK 
Under fornøjelige former 
afvikledes den årlige jule
skydning den 3. december, 
fortæller Erik Brandt. 
Skydningen blev rundet af 
med hyggeligt samvær med 

damerne og de medbragte 
madkurve. 

I skrivende stund har der 
været holdt julestue med 
glogg og julehygge i Mari
nestuen, og det nye år star
ter med generalforsamling i 
skyttelavet den 31. januar. 
Afdelingens generalfor
samling med efterfølgende 
skafning finder sted den 25 . 
februar kl. 10.00 i Marine
stuen. Og så er der i øvrigt 
åbent i stuen hver søndag 
mellem kl. 10.00 og 12.30. 

HELSINGØR 
Den 22. september og 27. 
oktober har der været holdt 
ulkeaftener i Marinestuen 
med god mad og god stem
ning, fortæller sekretær 
Karl Anders Kristiansen. 

Afdelingens 72 års dag 
blev fejret på færgen Elisa
beth. 33 medlemmer ledsa
get af lige så mange højhæ
lede deltog i arrangementet, 
der bød på tre retter mad 
med vine. Derpå var der un
derholdning med Johnny 
Reimer og The Clifters i 
bedste tresser-stil. Der blev 
slukket efter i Marinestuen 
og alle var enige om, at det 
havde været en strålende 
fest. 

Den 3. december var der 
andespil. Ænderne var dog 
skiftet ud med gavekort, 
idet man tidligere har haft 
dårlige erfaringer med 
glemte, optøede ænder i 
busser, tog og på værtshuse 
efter spillet. 

Og så sluttede man 1989 
af med julestue den 17. de
cember. 

HILLERØD 
Der var 39 deltagere i di
striktsmødet, der blev holdt 
1. oktober. Med Hillerød
formanden, Erik Andersen, 
som myndig dirigent forløb 
mødet på bedste møde. Di
striktsrepræsentanten Ib 
Hulten aflagde beretning og 
de deltagende afdelingsfor
mænd berettede om de re
spektive afdelinger. 

Medens gutterne var til 
møde var de 32 medbragte 
hustruer på bustur med be
søg i et orkide-gartneri, og 



drak kaffe i formandens 
hjem i Fredensborg, hvor 
fru Margit Andersen tog 
imod. Bagefter samledes 
damerne med mændene til 
frokost - et prægtigt tag
selv-bord - der blev sunget 
og danset og stemningen 
var særdeles fin. 

Ved samme lejlighed blev 
et medlem af Hillerød-af
delingen, S. E. Mikkelsen, 
tildelt 60 års tegnet. 

Der blev i øvrigt kippet 
med flaget for to 80-årige i 
afdelingen. Jørgen Torn
borg Nielsen rundede det 
skarpe hjørne den 23. de
cember. Han gjorde tjene
ste i flåden i 1930 om bord 
på »Olfert Fischer« og har 
været medlem af Marine
foreningen siden 1945. 

Kjeld Mouritsen fyldte 80 
den 29. december. Han blev 
indkaldt som værnepligtig 
maskinist til flåden i 1940. 
Han er et meget engageret 
medlem af Marineforenin
gen og er ved en tidligere 
lejlighed udnævnt til æres
medlem. 

DISTRIKT III 
VESTSJÆLLAND 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 . 4220 Korsør 
Tlf. 53 fil 17 46 

KORSØR 
Klaus Surrow, konstitueret 
formand for afdelingen, 
konstaterer i en ledende ar
tikel i afdelingsbladet 
»Kompasrosen«, at afde
lingen har haft sine sorger 
og glæder. Sorgerne er ta
bet af gamle venner og 
kammerater, der er gået 
bort. Men glæderne er fort
sat i overtal som sammen
komster med glade kamme
rater og glæden over at 
stadig nye kommer til. 

Surrow opfordrer til fort
sat arbejde med at udbygge 
sammenholdet blandt folk 
med »saltvand i blodet«, og 
at dette arbejde forstærkes 
gennem stort fremmøde til 
afdelingens arrangementer. 

Afdelingen har i øvrigt 
haft den sorg at have mistet 
Ib Slesviger, der pludselig 
døde. Vi vil huske ham som 
den glade og festlige sø
mand, en god kammerat, 
der med sit altid friske og 

frejdige humør gav stuen en 
masse herlige stunder, som 
vi fremover vil komme til at 
savne, skriver Klaus Sur
row. 

HOLBÆK 
Fra den flittige sekretær, 
Arne Ljungberg, foreligger 
en rapport om begivenhe
derne siden maj, da adop
tionsskibet »Springeren« 
var på besøg, og hvor Mari
neforeningen i høj grad 
medvirkede til et vellykket 
forløb af begivenhederne, 
besøg på rådhuset, udveks
ling af gaver, sammen
komst i Marinestuen og om 
bord på »Springeren«. Fle
re af besætningen er bosid
dende i Holbæk og har ind
meldt sig i Marineforenin
gen. 

Den 30. juni deltog re
præsentanter for afdelingen 
ved en reception på Hol
men, da »Springeren« ud
gik af flådens tal. Der kom
mer dog en ny »Springe
ren«, som vil indgå som 
adoptionsskib i stedet. 

Fregatskydningen den 3. 
september var en festlig 
begivenhed. 

Fregatkaptajnen, den 
85-årige Heinrich Nielsen, 
ankom til skydningen i en 
smukt pyntet veteranbil 
med formanden, Helmer 
Viberg, som ledsager og 

John Viberg bag rattet. Der 
blev afgivet 376 skud før af
løseren var fundet. Det blev 
Ole Thorkildgaard på skud 
af Ole Lind. 

Den .2. oktober var der 
kammeratskabsaften med 
27 deltagere og hvor menu
en stod på gule ærter. Ban
kospillet den 27. november 
havde samlet 50 deltagere 
qg gav et pænt overskud. 
Arets sidste arrangement 
var julefrokost med damer 
og dans den 16. december. 

SLAGELSE 
Her kommer chefredacteur 
M. Juul Jørgensen i det se
neste nummer af afde
lingsbladet »Mastekranen«, 
som nærværende redaktion 
har modtaget, med følgen
de opsang: 

»Denne leder henvender 
sig mest til alle jer knægte, 
der har rendt den værste 
ungdom af sig. 

Vor afdeling for tvivlsom 
statistik har afsløret, at det 
er jer vi ser for lidt til i Ma
rinestuen. 

Det er egentlig uforståe
ligt, når man tænker på 
tidligere tiders massive 
fremmøde af jer gamle sø
ulke. 

Det kan ikke være rigtigt, 
at vor velestimerede afde
ling nu skal forvandles til en 

Kjeld Mouritsen, til venstre, 
og Jørgen Tornborg Nielsen, 
to brave gutter fra Hillerød-

af delingen, som begge i 
december fyldte 80 år. 

ren ungdomsklub for 30-50 
årige drengerøve, som I jo 
selv gang på gang har på
stået aldrig har været rigtige 
marinere. 

Vi savner faktisk at se jer 
i Marinestuen, især til vore 
ulkeaftener. 

Nu kan det jo siges, med 
en vis berettigelse, at det 
kan være svært at komme 
frem og især tilbage fra en 
ulkeaften, men det har kun
net lade sig gøre før i tiden, 
og endeligt er det jo ikke 
forbudt at kontakte en, el
ler flere, ligesindede for 
fællestransport. Nu har vi 
jo også fået telefon, så det 
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er muligt at bestille afhent
ning. 

Marineforeningens priser 
kan heller ikke rokke ret 
meget ved pensionen, det 
kulinariske får du serveret 
til halv pris, hvis du er over 
67 år. 

Det ville heller ikke være 
så ringe, hvis en eller flere 
af jer lod sig vælge til besty
relsen (her kan vi næsten 
altid klare transport til og 
fra møderne). 

Det er heller ikke redac
tionens indtryk, at det vil 
skabe modvilje, hvis I gut
ter kunne tænke jer at blan
de sig i vore arrangementer. 
Undskyldningen: »Jeg ken
der efterhånden ingen i 
Marineforeningen« tæller 
ikke. Det er klart, at hvis du 
ikke kommer i Marinestu
en, møder du heller ingen. 
Men nok om det, ta' nu at 
få lettet gumpen og kik in
denfor i stuen, nogle af jer 
ser vi, trods alt, jævnligt«. 

NYKØBING 
SJÆLLAND 
Der deltog 38 skytter i fre
gatskydningen den 2. sep
tember. Den indledtes i den 
årle morgenstund med 
mønstring, hvor den afgåe
de fregatkaptajn, Kurt Lar
sen, bød på en hjertestyrk
ning, så deltagerne var ru
stet til marchen til skydeba
nen og selve skydningen. 
Ny fregatkaptajn blev Erik 
Voss. Dagen sluttede med 
spisning og dans med damer
ne, der efterhånden var· 
strømmet til, og som sæd
vanlig blev arrangementet en 
succes. 

Den 14. oktober marke
redes 50 års dagen for afde
lingens stiftelse med åbent 
hus. Det blev en stor dag 
med omkring 150 gæster. 
Her overrakte søværnets 
våbeninspektør, Carsten 
Høgh, admiral Carstensens 
mindebæger til marine
konstabel Peter Knudsen, 
som var forhindet i at give 
møde ved jubilarstævnet på 
Holmen. 

Desuden blev afdelingens 
nye flag indviet og afde
lingen vil gerne bringe sin 
tak til alle gæster for op
mærksomheden. 

Afdelingens general-
forsamling holdes 23. fe
bruar. 

DISTRIKT IV 
SYDSJÆLLAND 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 53 74 23 31 

NÆSTVED 
60 glade og feststemte mari
nere med familie og venner 
deltog i den årlige julefest 
på Feriekroen i Karre
bæksminde, hvor Helges 
herlige og overdådige jule
bord med alt hvad hjertet 
- og vel især maven -
kunne begære ikke nøjedes 
med at blive beskuet. 

Ved sammenkomsten 
blev der budt velkommen til 
tre nye medlemmer og 50 
års-tegnet blev tildelt et tro
fast medlem, Søren Pe
dersen. 

Der blev spillet op til 
dans og i aftenens løb blev 
det til stor glæde for delta
gerne afsløret, at afdelingen 
har fået en strålende enter
tainer. Per Grøsfjeld, der 
blev meldt ind i fjor·, under
holdt på glimrende vis og 
fortalte julehistorier og bi
dr.og i høj grad til, at det 
blev en strålende fest. 

VORDINGBORG 
Den genopstandne afdeling 
er ved at indrette marine
stue hos formanden, Hans 
Danielsen på Marienbergvej 
37, og holder nu åbent hus 
hver lørdag mellem 10 og 
13, fremgår det af distrikts
repræsentant Poul I. Chri
stiansens meddelelse. 

Afdelingen har haft ture 
til Mosede og Holbæk og 
har desuden afviklet fre
gatskydning. 

STEVNS 
Ifølge distriktsrepræsentan
tens efterretninger har 
Stevns-afdelingen været på 
besøg på Vikingemuseet i 
Roskilde med efterfølgende 
frokost i Roskilde-afde
lingens marinestue, som 
gæsterne var meget impo
neret af. 

Og så ser man i øvrigt 
frem til distriktsmødet, der 
holdes 18. februar i Høje
ruplund. 
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HASLEV 
Der var godt besøg til ju
lefrokosten i Marinestuen, 
fremgår det af distriktsre
præsentantens rapport. 
Men i den lille afdeling er 
godt besøg ikke noget nyt. 
Her møder medlemmerne 
op i stort tal, når der bliver 
kaldt. 

MØN 
Afdelingen har holdt ban
kospil. Det foregik i Klint
holm og havde samlet 50 
deltagere. I øvrigt meldes 
der alt vel fra foreningen. 

SKÆLSKØR 
Fordelt på to både deltog 14 
medlemmer i pilketuren den 
16. september, fortæller 
sekretær Hans Nielsen i sit 
brev. Turen gik til Agersø
sund, men her var ingen 
torsk, hvorpå man blev eni
ge om at sejle ind til Agersø 
havn for at spise frokost. 

De præmier, der skulle 
kæmpes om på havet, blev i 
stedet tildelt de bedste i en 
rafleturnering. 

Så har der været fregat
skydning i Egeskovhallen 
med deltagelse af gutter fra 
Næstved, og der deltog i alt 
25 skytter. Fregatkaptajn 
blev Leif Visholm, som og
så blev bedste skytte. 

Af en rapport fra di
striktsrepræsentanten frem
går, at afdelingen er i fuld 
gang med at etablere en 
marinestue. 

KØGE 
Jack Moblak bar påtaget 
sig jobbet som korrespon
dent til UNDER DANNE
BROG. Idet redaktionen 
byder ham velkommen til 
arbejdet, bringer vi her 
hans første fortræffelige 
rapport: 

På generalforsamlingen 
genvalgtes afdelingens kas
serer, John Engskov, og 
bestyrelsesmedlemmerne 
Poul Hansen og Carsten 
Nielsen. Afdelingens man
geårige bestyrelsesmedlem 
og tidligere formand, Erik· 
Franch, ønskede ikke gen
valg og i stedet valgtes Jack 
Moblak. 

Et af afdelingens æres
medlemmer, Mogens Aar
sø, skænkede afdelingen en 
meget flot dirigentklokke, 

som formand Søren Nerløe 
nok skal vide at gøre flittigt 
brug af ved fremtidige mø
der. 

Tirsdag den 9. maj var 
der farnilietur til Stevns 
Fort. Kommandørkaptajn 
Poul Garde orienterede på 
glimrende vis om Stevns 
Fort og Sundets Marinedi
strikts mange opgaver og 
efter orienteringen fulgte et 
spændende og interessant 
besøg i de underjordiske lo
kaliteter. Aftenen afslutte
des med hyggeligt samvær 
på traktørstedet Højerup
lund. 

Lørdag den 1. juli minde
des vi traditionen tro Slaget 
i Køge Bugt ved en smuk og 
højtidelig kransenedlæggel
se ved mindesmærket på 
Køge havn. Kommandør 
Finn Volke, chef for Flå
destation København, og 
kommandørens adjudant 
gjorde afdelingen den ære 
at deltage i højtideligheden 
og den efterfølgende fro
kost. 

Søndag den 17. septem
ber var afdelingen vært ved 
det halvårlige distriktsmøde 
i distrikt IV. Mødet var re
præsenteret af deltagere fra 
Møns, Stevns, Haslev, 
Næstved og selvsagt Køge 
Mc!rineforening. .. 

Arets vel nok største høj
depunkt, fregatskydningen, 
fandt sted på Skipperkroen 
i Køge søndag den 24. sep
tember, og var det sene tids
punkt til trods begunstiget 
af særdeles dejligt vejr. 
Skydningen fortsatte til sent 
på eftermiddagen, kun af
brudt af den traditionelle 
frokost bestående af sild og 
skipperlabskovs. Leif Pe
dersen blev ny fregatkap
tajn. Inden da havde man 
taget behørig og effektiv 
afsked med foregående års 
fregatkaptajn, Jørn Løve 
Nielsen. 

Årets fregatskydning blev 
særlig festlig ved, at MTB 
»Huitfeldt« på samme tid 
gæstede Køge by og havn. I 
den anledning havde afde
lingen inviteret den vagtfri 
del af »Huitfeldt«s besæt
ning med som gæster til 
skydningen. 

Det ny Orlogsmuseum 
åbnede som bekendt i okto
ber måned, og som en af de 
første afdelinger arrangere
de Køge Marineforening et 
medlemsbesøg på museet 



onsdag den 6. december. En 
stor oplevelse tør vi godt 
påstå. Vi kan kun anbefale 
andre afdelinger at aflægge 
det smukke og interessante 
museum et besøg. Aftenen 
afsluttedes med et let trak
tement i museets hyggelige 
cafeteria. 

DISTRIKT V 
BORNHOLM 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 56 . 3700 Rønne 
Tlf. 53 95 53 22 

BORNHOLM 
En planlagt tur til Christi
ansø måtte desværre aflyses 
på grund af for ringe til
slutning, meddeler Hans 
Erik Sejer. Til gengæld var 
der med ca. 100 deltagere 
god tilslutning og spillelyst 
til bankospillet den 25. no
vember, og der er god 
grund til at takke de mange, 
der sørgede for præmier til 
spillet, fastslår Hans Erik 
Sejer. 

Repræsentanter fra afde
lingen, andre maritime for
eninger og søværnet deltog 
i mindegudstjenesten i St. 
Nicolai kirke. Med Born
holmer-garden i spidsen 
marcherede deltagerne fra 
kirken til havn bærende på 
kirkeskibet, der indtil nytår 
blev opbevaret af Born
holms Trafikken. 

DISTRll<T VI 
LOLLAND-FALSTER 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66A . 4900 Nakskov 
Tlf. 53 92 28 15 

NAKSKOV 
Det blev et godt efterår her 
på »Vesterlandet«, skriver 
Tommy Larsen. Ikke alene 
blev der tid til besøg på ho
vedkontoret og det nye or
logsmuseum, hvortil 23 ga
ster drog i oktober, men og
så til spændende kamme
ratskabsaftener, hvor bl. a. 
tidligere Newcastle-kamme
rater med et fandt sammen 
og 'mindedes tiden som dan
ske søfolk i allieret tjeneste. 
En anden aften tog en Siri
us- og Gaza-veteran gaster
ne med til tjenesten under 
Dannebrog fjernt fra de 

hjemlige sildegryder. Ær
gerligt blot, at så få fik disse 
oplevelser. 

Efteråret bragte også 
godt nyt til samlingerne på 
havnen: Ikke færre end fire 
nye modeller blev det til: 
Orlogsfartøjet »Norske Lø
ve«, statsskoleskibet »Dan
mark« samt en galease og 
en skonnertbrig, også af lo
kal herkomst. De to sidste 
endog særligt velkommen: I 
sensommeren besøgte en lo
kal partiforening marine
stuerne. En ældre, charme
rende dame blev så begej
stret for, hvad hun opleve
de, at hun forærede galea
sen til afdelingen. Da hun 
- og hendes mand, der er 
skibsbygmesteren - ople
vede, hvor hurtigt modellen 
blev »sat i kasse«, overtalte 
man en søn, der havde fået 
skonnertbriggen til ejen
dom, til også at overlevere 
denne til samlingen. 

Jo, afdelingsformanden 
synes stadig, at der er man
ge »fødselsdage«, blot har 
man efterhånden plads
mangel, men det synes der 
at være råd for, idet man 
også i de kommende fire år 
synes at kunne fortsætte 
med det gode venskab med 
havneudvalgs formanden. 

Det nye år startede tradi
tionen tro med nytårsmøn
string 6. januar med fæl
lesskafning, ligesom mari
nestuerne vil være åbne 
hver lørdag formiddag samt 
hver den 1. og 3. tirsdag af
ten i måneden fra kl. 19. 

Jo, der er fortsat liv ved 
Danmarks dejligste havn, 
der på det seneste næsten er 
blevet basishavn for den 
sovjetiske marine: Destroy
ere og ubåde en masse for
lægger hertil for at blive 
gjort klar til den sidste sej
lads til ophugning. Det gi
ver meget at se på. 

DISTRll<T VII 
FYN 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 09 08 

ODENSE 
Afdelingens sekretær Poul 
Weitze Rasmussen, som be
nævner sig selv »skrive
ren«, har med sædvanlig 
grundighed og dygtighed 
udarbejdet en fortræffelig 
rapport. Han skriver: 

Marineforeningens Oden
se-afdeling har i det forløbne 
kvartal udvist stor aktivitet -
foruden de velbesøgte kam
meratskabsaftener, var afde
lingen gæster på postvæse
nets nye store anlæg i Odense 
- en veritabel terminal, som 
dig meget beskedent ønskes 
benævnt Odense Posthus. 

Det årlige bankospil på 
Soldaterhjemmet »Danne
virke« var meget vellykket 
med det største antal delta
gere i mange år og med et 
pænt overskud . 

i -

.... }?.~,!!: • .... 

Det fyenske Salut Batteris 
kommandeur Chr. Flensted 

overrækker Odense
af delingens formand Chr. 

Svejgaard en forstørrelse af 
det strålende foto af · 

batteriets deltagelse ved 
af delingsjubilæet. 

Den 17. november havde 
Fyenske Livregiment 375 
års fødselsdag. Skriveren 
blev med meget kort varsel 
mobiliseret på grund af af
bud fra en fanevagt. Dagen 
begyndte med flaghejsning 
kl. 8.00 på kasernen med de 
dertil hørende ceremonier 
- derefter var der varm ka
kao i officerernes opholds
stuer - meget velkomment 
af de frysende deltagere fra 
soldaterforeningerne. 

Der var derefter afmarch 
til Odense Atletikstadion, 
hvor der var parade af hele 
regimentet plus soldaterfor
eningerne med faner. Prins 
Joachim beærede paraden 
med sin nærværelse, og 
vandt meget stor good-will 
hos soldaterforeningerne. 
Da Prins Joachim havde 
inspiceret regimentet, gjor
de han holdt ved hver enkelt 
foreningsfane gjorde 
front og hilste fanen. Det 
har vi ikke oplevet før. 

Inden hjemmarch til ka
sernen var der forbidefile
ring af »Kongelogen«, hvor 
blandt andet opholdt sig 
Forsvarsstabens nye chef, 
viceadmiral H. J. Garde. 

Den efterfølgende recep
tion i kasernens gymna-
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stiksal benyttede afdelin
gens tre deltagere til at 
knytte mange forbindelser 
- blandt andet blev der tid 
til en kort samtale med vice
admiralen, som viste aner
kendelse af vor optræden 
med flaget, især vor ret ens
artede påklædning. I vær
nene er man som bekendt 
ikke rut med ros - så vi var 
naturligvis glade for vicead
miral Gardes ord. 

Lørdag den 2. december 
løb afdelingens såkaldte ju
lespisning af stabelen -
igen i år i Bådklubben 
Frems lokaler lige over for 
vort marinehus. I år var der 
en forskel , idet de forskelli
ge lækkerier til tag-selv
bordet var tilvirket af nogle 
af bestyrelsens damer -
altså virkeligt hjemmelavet 
- et stort arbejde, som da
merne næsten ikke kan tak
kes nok for, bl. a. kunne 
prisen med musik o.s.v. 
holdes under 100 kr. - Alt 
i alt igen en vellykket aften 
hos Odense Marinefor
ening. 

Vor sidste kammerat
skabsaften i år den 6. de
cember var velbesøgt - et 
nyt medlem blev optaget og 
vi havde tre gæster fra Det 
fyenske Salut Batteri - i 
fuld uniform. Kornman
deuren, Chr. Flensted, 
overrakte formanden, Gun
nar Svejgaard, en smuk 
indrammet forstørrelse af 
batteriets deltagelse ved af-

delingens jubilæum i marts. 
D,en utrolig heldige fotograf 
har trykket af i det brøkdel 
af et sekund, da der viser sig 
en 1 m lang ildtunge fra ka
nonmundingen. Dette foto 
har begejstret batteriet, da 
man på deres mange andre 
fotos kun ser røg. Fotogra
fen (skriveren) blev under 
stor jubel fra forsamlingen 
udnævnt til autoriseret ka
nonfotograf - med skilt og 
ret til at fotografere ved 
batteriets fremtidige ar
rangementer! 

BOGENSE 
Afdelingen har haft den 
store sorg, at en af afde
lingens stiftere, skibsbygger 
Ejler Pedersen, er død. 

Ejler Pedersen var med til 
at stifte afdelingen i 1942. 
Afdelingens første flag blev 
skænket af ham i 1946, og 
da man i 1950 oprettede en 
marinestue var han sær
deles aktiv. Han var gen
nem mange år medlem af 
bestyrelsen og i en længere 
periode næstformand. 

Et skattet medlem er gået 
bort, skriver Hans Smidt, 
der slutter sin nekrolog med 
et æ re være Ejler Pedersens 
minde. 

KERTEMINDE 
Bussen var fuld, da Tysk
lands-turen i år gik over 
Sønderborg til Kappeln, og 
alle fik julegodter med hjem, 
skriver Jørgen Jørgensen. 
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Restaureringen af Fregatten 
Jylland i Ebeltoft skrider 
rask frem. Det er 
Lindøværftet der står for 
restaureringen. Ville det i 
øvrigt ikke være en ide for 
et par friske folk at få 
oprettet en afdelingen af 
Marineforeningen i Lindø? 

og tankevækkende fore
drag. 

Den 21. oktober fejrede 
afdelingen Marinehusets et 
års fødselsdag og det blev 
en marinedag af de helt sto
re. 

Kl. 10 ankom orlogskut
teren »Samsø« og blev 
modtaget med hornmusik. 
Skuespillerinden Annie Bir

., git Garde underholdt på by
ens to plejehjem og ved fe
sten i Marinehuset om afte
nen gav hun den hele ar
men, og begejstrede så me
get, at taget var ved at løfte 
sig. Festmiddag, musik
underholdning af kapel
mester Sigurd og oplæsning 
af prolog var med til at gøre 
denne aften uforglemmelig. 

Og der var også fuldt hus 
- ja, marinestuen var som 
sædvanlig stoppet - da der 
den 9. december blev holdt 
skafning med julemad og 
bankospil. 

Er alt gået vel har afde
lingen været på Store Bælt 
for at fiske torsk og man 
kan i afdelingen glæde sig 
over, at 1989 har sat rekord 
i indmeldelser. 

Og så har man i Kerte
minde salutteret for Wirn
am Knudsen, også kaldet 
»Blege«. Han fyldte 85 år 
den 11. december. 

MARSTAL 
Sekretær Poul Laursen 
skriver meget begejstret om 
en udflugt den 24. septem
ber med færge til Kappeln 
og retur. Knap 50 deltagere 
nød turen i strålende vejr, 
beså Kappeln og nød hjem
turen med fin mad og fin 
betjening, og rederiet E. H . 
Rasmussen fortjener en 
kompliment for den fine 
servering. 

Overlæge Hans Jørgen 
Buchardt Hansen fra Rigs
hospitalet, en af verdens fø
rende specialister i kreds
løbssygdomme, og hans sø-
de fru Pia har sommerhus i 
Marstal. Overlægen er et 
meget aktivt medlem af af
delingen og den 19. oktober 
'holdt han for afdelingens 
medlemmer og Skipperfor
eningen et meget interessant 

Lørdag den 11. november 
holdt afdelingen Mortens
aften med andesteg og 
dans, den 2. december ju
lefrokost og den 17. decem
ber julefest for børn og 
voksne. 

DISTRIKT VIII 
SVDØSl JYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22. 6100 Haderslev 
Tlf. 74 52 10 05 

SØNDERBORG 
Fra afdelingens branddygti
ge og flittige sekretær, Har
ry Ljungstrøm, har redak
tionen modtaget jubilæ
umsskrift, avisudklip, fotos 
og en fremragende rapport, 
der minutiøst fortæller alt 
om de festlige begivenheder 
i og omkring afdelingens 50 
års jubilæum. 

Hvor gerne vi end ville er 
der ikke plads til at bringe 
hele den fyldestgørende 
rapport og samtlige bille
der, så vi har tilladt os at 
plukke i rapporten. 

Jubilæet indledtes fredag 
den 17. november med 
kransenedlæggelse på den 
første formand Hans Pe
tersens grav. Lørdag den 
18. indledtes med en parade 



gennem byen med Søvær
nets Tambourkorps i spid
sen, afdelingens flag og et 
stort banner båret af fem 
bannerførere, transport
vogn med mine trukket af 
en konstabel fra »Lossen« 
samt afdelingsmedlemmer. 
På vej til Rådhuspladsen 
gjorde optoget holdt flere 
steder for at tambourkorp
set kunne hylde sponsorer
ne med musik. 

Minen var skaffet til veje 
via henvendelse til »Los
sen« og blev overdraget 
Sønderborg by. Det skete 
med taler af »Lossen«s 
chef, kaptajnløjtnant Mar
choreck, afdelingsformand 
Carl A. Langer og borg
mester Ingolf Winzor. 

Festlighederne fortsatte 
med reception i Marinestu
en, hvor hovmester Poloni
us klogeligt havde købt ind 
i stort mål, for der kom 
faktisk flere gratulanter end 
man regnede med. Gæste
bogen fortalte, at 125 var 
mødt op, og afdelingen 
modtog mange dejlige ga
ver. 

Tambourkorpset gav 
koncert uden for stuen og 
blev derpå inviteret ind i 
varmen, hvor de gav endnu 
et par ekstranumre. 

Jubilæumsfesten blev 
holdt på Strandpavillonen, 
hvor formanden foruden 
medlemmer kunne byde 
velkommen til indbudte 
gæster som borgmester In
golf Winzor, landsformand 
V. P. Heise, distriktsrepræ
sentant John Oldvej, hus
værten, direktør Bent Pe
tersen, Alfa/Solo, »Los
sen«s chef, kaptajnløjtnant 
Marchoreck, og tidligere 
formand gennem 25 år, An
dreas Schmidt. 

På øverste billede afleveres 
til Sønderborgs borgmester 

Ingolf Winzor den 
restaurerede mine. 

På midterste billede 
modtager formand Carl A. 
Langer den flotte kanon af 

afdelingsmed/em Erik Kjær 
Christensen, der selv har 

fremstillet den. 
Nederst modtager tidligere 

af delingsformand i mere ' 
end 25 år, tidligere 

hovedbestyrelsesmed/em 
Andreas Schmidt 50 års 
tegnet af /andsf ormand 

V.P. Heise. 
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Som optakt til jubilæet 
overtog Sønderborg

af delingen en længe glemt 
og forsømt sten sat til 
minde om viceadmiarl 

Peder Bredals dåd, da Als 
den 14. december 1658 blev 

befriet for svenskere. 
Bi/ledet er fra 
overdragelsen. 

Landsformand V. P. He
ise havde indledningsvis 
den, som han udtrykte det, 
store og sjældne ære at 
kunne overrække Andreas 
Schmidt 50 års-tegnet med 
tak for mange års stort ar
bejde både som afdelings
formand og som distriktsre
præsentant gennem mange 
år. Videre modtog Carl A . 
Langer en medalje til for
mandskæden som minde 
om dagen. Desuden over
rakte John Oldvej nåle til 
nye medlemmer. 

Georg Kurstein holdt en 
humoristisk tale og en sang 
forfattet af LiUy Kjær Chri
stensen gjorde store lykke. 
Erik Kjær Christensen 
overrakte afdelingen en 
flot, hjemmelavet kanon. 
Harry Ljungstrøm talte for 
damerne og Gerda Vang 
kvitterede med lune og hu
mor for sekretærens hyl
dest. 

Erik Poulsen og Allan 
Pedersen - begge tidligere 
bagere - havde fremstiUet 
pragtfulde kransekager til 
den efterfølgende kaffe. 

Og derpå gik dansen til 
musik af et fortræffeligt or
kester. 

Jo, det blev en uforglem
melig fest, som understre
gede, at det nedsatte festud
valg, bestående af Frede 
Petersen Møller, Peter 
Duus og Palle Rosendahl, 
har gjort et stort og dygtigt 
forberedende arbejde, som 
de fortjener stor tak for. 
Formand, kasserer og sek
retær har sørget for det 
skriftlige, som blandt andet 
det fine jubilæumsskrift, 
som Harry Ljungstrøm har 
redigeret med kyndig hånd. 

Ti dage før jubilæums
festlighederne blev et længe 
næret ønske opfyldt. En 
glemt og elendigt vedlige
holdt mindesten for vicead
miral Peter Bredal blev 

overdraget til afdelingen. 
Efter aftale med kulturud
valg og stadsgartner blev 
stenen, som står i Nord
havnen, renset og genind
viet under stort fremmøde 
og pressens bevågenhed. 

FREDERICIA 
Peter Jeppesen, restauratør 
og formand for Fredericia
afdelingen, er af branchens 
herlige gamle skole, der sta
ver kaffe med c. Han skri
ver i sin rapport om en fi
sketur den 21. oktober, at 
der var stor tilslutning og at 
der om bord blev serveret 
caffe med kringle, og at den 
vellykkede tur sluttede med 
skipperlobescoves og oste
pind med hvad dertil hører. 

Af andet godt nyt kan 
nævnes, at der er indledt 
samarbejde mellem 7. regi
ment, Garderforeningen, 
Forsvarsbrødrene og Mari
neforeningen og det første 
arrangement var en skyd
ning den 11. november, som 
Forsvarsbrødrene vandt. 
Marineforeningen blev nr. 
sjok. 

Skydningen havde samlet 
75 deltagere, hvoraf 18 fra 
Marineforeningen og slut
tede med gule ærter. 

Også den 23. november 
blev der serveret gule ærter. 
Det skete da afdelingen 
holdt stiftelsesfest på Hotel 
Peter Aage Gaarden. Der 
var mødt 26 medlemmer og 
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humøret var i top, slutter 
Peter Jeppesen sin fine be
retning. 

ÅBENRÅ 

DISTRIKT IX 
SVDVESl JYLLAND 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 . 6893 Hemmet 
Tlf. 97 37 55 70 

Som tidligere omtalt er det 
planen, at huset med Mari
nestuen skal rives ned. Men 
endnu er intet sket, så afde- ESBJERG 
!ingen bliver foreløbig, hvor Børge Kruse, næstformand, 
den er. Men bestyrelsen er har sendt følgende rapport: 
dog til stadighed på spring 1989 har været præget af 
for at finde et andet sted, stor stilstand. Det er kun 
når de vedtagne nedriv- blevet til et enkelt med
ningsplaner realiseres. Jemsmøde, det er alt for 

I september havde afde- lidt, og vore medlemmer vil 
!ingen besøg af adop- sikkert spørge: 
tionsskibet »Lindormen« Hvad laver bestyrelsen 
og det blev til nogle festlige egentlig? 
dage med konkurrencer i Hertil kan oplyses, at 
skydning, tovtrækning, bestyrelsen har holdt møder 
kapsejlads i gummibåde og mindst en gang månedlig 
dans på dækket. med undtagelse af de tre 

I oktober blev der holdt sommermåneder med to 
en hyggelig aften sammen punkter, marinestue og 
med forsvarsbrødrene. Me- økonomi, på dagsordenen. 
nuen stod på gule ærter, og Med hensyn til marine
i november afviklede man stuen har der været gjort 
den årlige rafleturnering, mange forsøg på at finde et 
der til trods for fodbold i sted, hvor vi kan samles til 
TV mellem Danmark og hyggeligt kammeratligt 
Rumænien havde samlet 28 samvær. Men endnu er det 
deltagere. Finalen var et gi- ikke lykkes. Vi er dog stadig 
gantisk opgør mellem Lars optimister og håber det lyk
Petersen og Otto Dalsgaard kes, for hvad er Esbjerg 
og endte efter en hård fight · havn og by uden en mari-
med sejr til sidstnævnte. nestue? 

22 voksne og 24 børn var Med hensyn til økono-
mødt til julefesten, og går mien, håber vi, at rigtig 
alt efter planen begyndte mange medlemmer vil møde 
det nye år med nytårsfro- op til generalforsamlingen i 
kost, slutter Viggo Hansen februar og give deres 
sin fine rapport. mening til kende. Vi håber, 



at 1990 må blive et godt år 
for Esbjerg-afdelingen, slut
ter Børge Kruse. 

DISTRll<T X 
MIDl JYLLAND 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2. Boks 52 
8400 Ebeltoft. Tlf. 86 36 25 38 

RANDERS 
Siden sidst har afdelingen 
besøgt Randers Roklub. 25 
var mødt frem til hyggelig 
aften med rundvisning i det 
nye klubhus. Det gamle 
nedbrændte i 1984. Der 
blev vist en film om opfø
relsen af det nye smukke 
hus og senere under kaffen 
spillede klubbens formand, 
John Juul Møller, og for
manden for Roklubbens 
Venner, Niels Aagesen, på 
henholdsvis harmonika og 
fløjte for til fællessangene. 

Ved distriktsskydningen 
den 19. november i Silke
borg bestod det bedste hold 
fra Randers af Egon Bjørn
holt, Knud Erik Bulow og 
Lars Gjættermann. Det var 
et godt stævne, der sluttede 
med spisning. Skyttelavet er 
i det hele taget godt i gang 
og mødes to gange måned
lig til skydning og kamme
ratligt samvær med andre 
soldaterforeninger i Ran
ders. 

Og så slutter Lars Gjæt
termann sin rapport med at 
meddele, at man i afde
lingen svinger huerne for 
Aksel E. Madsen 65 den 12. 
marts, Chr. Schiønning 70 
den 3. april, Leif Nielsen 50 
den 5. maj, Folmer Tho
stru p 70 den 14. maj, F. Pe
dersen 80 den 5. juni og 
Henrik Henriksen 85 den 6. 
juni. 

ÅRHUS 
Mange mødte frem den 21. 
september til jubilarfesten, 
hvor tre 40 års jubilarer , 
Laurits Henriksen, Palle 
Bay-Johansen og Knud 
Bruner Sørensen, modtog 
40 års-tegnet. 25 års-tegnet 
blev tildelt Bent Jensen, 
Svend Erik Krogh, Karlo 
Nielsen, Jørgen Storgaard 
og Peter Ravnsø Lind. 
Samtidig bød afdelingen 
velkommen til seks nye 
kammerater. 

Den 9. november blev der 
budt på SOK - en virkelig 
god tradition, fastslår Ole 
Vestergaard i sin fyldige 
rapport. Der blev indledt 
med et maritimt foredrag, 
hvorpå »Kokken« - højt 
værdsat medlem - havde 
ærterne klar, og de var så 
pragtfulde, at stemningen 
nåede de helt store højder. 

Mange medlemmer med 
familie mødte frem i loka
lerne i Mejlen, da der blev 
kaldt · til juleafslutning med 
spil, glogg og rigtig julehyg
ge. 

Jørgen Rasmussen syntes 
det var en god ide, at afde
lingen tog en tur ned på den 
anden side af grænsen for 
at gøre billige indkøb til jul, 
så han arrangerede en tur 
den 9. december. Togtet gik 
i bus til Sønderborg, derpå 
bordede man MF Wester
land bound for Kappeln. 
Snitter med snaps var inklu
deret i prisen. Turen gik vi
dere med bus til Otto Du
borg, hvor der blev pro
vianteret, og så gik det 
hjemad i høj stemning efter 
et vellykket togt. 

Og så gør Ole Ve
stergaard opmærksom på, 
at bestyrelsesmedlem Harry 
Duelund nu er udlært bar
tender og står klar til at 
hygge om medlemmerne i 
marinestuen hver lørdag 
mellem 10 og 12. 

Og så svinges huerne for 
Marius Rye Petersen 70 den 

18. januar, Hugo Hejgaard 
Jensen 60 den 2. februar, 
Preben Larsen 50 den 12. 
februar, John Rasmussen 
50 den 17. marts, Knud 
Dahl 65 den 25. marts, Hel
ge Kirkegaard Rasmussen 
75 den 26. marts, og Poul 
H. Hollenbro 75 den 28. 
marts. 

Året byder på følgende 
jubilarer: Børge Klercke 
Rasmussen 60 år, K. K. 
Klaaborg og Svend Erik Ol
sen 40 år, Karlo Lykke Jen
sen, Gert Nielsen og John 
Thorsen 25 år . · 

HORSENS 
Som andetsteds omtalt 
vandt Horsens distrikts
skydningen. Holdet bestod 
af Sam RobaIIe Pedersen, 
Hans Jørgen Stærke og 
Hans Oluf Hansen. Hor
sens havde i alt 15 skytter 
med og ud over førsteplad
sen blev det for de øvrige 
hold til en delt tredieplads 
med Ebeltoft og en ottende
plads til et tredie hold. I alt 
deltog 22 hold i hold
skydningen. Individuelt 
blev Hans Oluf Hansen nr. 
to og Sam Roballe Pedersen 
nr. tre. Vinder efter om
skydning med de to Hor
sens-skytter blev Palle Bir
kø, Århus. 

EBELTOFT 
I november-nummeret af 
»Kabysrygtet« fortæller 

Jubilarer blev hyldet og nye 
medlemmer budt 

velkommen af formand 
Erik Thomasen ved Århus

af delingens årlige 
jubilarfest. 

Knud Madsen meget for
nøjeligt om afdelingens vel
lykkede tur til Frankrig med 
rundtur i Paris, besøg i 
Normandiet med invasions
kysten og meget mere. 

I december-nummeret er 
det så formanden Christian 
Koudahls tur til at berette 
om turen i såvel tekst som 
billeder, og også af for
mandens beretning forstår 
man, at Frankrigs-turen har 
været en uforglemmelig op
levelse for deltagerne. 

Som Horsens-afdelingen 
har også Ebeltoft ros til Sil
keborg for arrangementet 
af distriktsskyttestævnet. 
Her blev Ebeltoft nr. to ef
ter Horsens . 

Andetsteds i dette num
mer af UNDER DANNE
BROG fortæller Chr. Kou
dahl om afdelingens sejlfø
rende travalje. 

GRENÅ 
Så har afdelingen fundet et 
blivende sted. Foreløbig i 15 
år. Afdelingen har lejet et 
hus tilhørende murermester 
Rasmus Jacobsen for 15 år. 
Huset ligger på Klitvej, og 
der var trængsel da ind
vielsen til Marinehus fandt 
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sted den 4. november. Slup
koret fra Ebeltoft var 
blandt de mange gratu
lanter, hvoraf flere havde 
gaver med. 

Af et tilsendt avisudklip 
fremgår, at fregatskyd
ningen bød på flere skud 
end i fjor. Da kunne man 
slutte efter 150 forsøg. I år 
måtte der 278 skud til, før 
fregatten var sænket. Ikke 
fordi skytterne var ringere 
end sædvanlig, men simpelt 
hen fordi fregatten var gjort 
af et meget modstands
dygtigt materiale. Jørgen 
Pedersen blev dette års fre
gatkaptajn. 

Som noget nyt har afde
lingen været på fisketur. 
Her vandt Kurt Rosenbrock 
præmie for at have fisket 
den største fisk, Jørgen Pe
tersen for at have fisket 
flest og endelig vandt Bodil 
Pedersen damernes præ
mie. 

Den 16. november var 40 
deltagere mødt frem til det 
årlige torskegilde og den 10. 
december var 50 deltagere 
med i årets julebanko, slut
ter sekretær 0. H. Rasmus
sen sin beretning. 

SILKEBORG 
Horsens-afdelingens blad 
fortæller om et vellykket di
strikts-skyttestævne i Silke
borg den 19. november. Sil
keborg skal have megen ros 
for arrangementet, hedder 
det i referatet. Ikke mindre 
end 67 skrtter fra Grenå, 
Ebeltoft, Arhus, Skander
borg, Horsens, Silkeborg, 
Viborg og Randers deltog. 
Horsens vandt den udsatte 
vandrepokal. 

'--

DISTRll(T XI 
NORDVESl JYLLAND 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 . 6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 26 77 

SKIVE 
Til ulkeaftenen den 24. 
november var det lykkedes 
at få kommandørkaptajn 
Aage Hjort Hansen fra Flå
destation Frederikshavn til 
at tage turen til Skive for at 
fortælle om søværns-livet 
og Holmens udflytning. Vi
dere talte chefen for Nør-

re jysk Artilleriregiment, 
oberst N. 0 . Jensen, om 
forsvaret. Derefter blev der 
stillet spørgsmål til de to 
officerer og det blev i det 
hele taget en glimrende in
formativ aften. 

Ved samme lejlighed invi
terede oberst N. 0. Jensen 
Marineforeningen til et be
søg på kasernen. Invitatio
nen blev modtaget med tak 
og i løbet af kort tid findes 
en dato til besøget. 

Det glædede afdelingen, 
at fire herlige gutter, Mar
tin, Chris, Willemoes og 
John fra Lemvig, var mødt 
op, og det gjorde intet skår 
i glæden, at John var så 
ubeskeden at vinde rafletur
neringen og derfor tog præ
mien med hjem til Lemvig. 

Ved samme lejlighed fik 
Jens Sandahl tildelt 40 
års-tegnet og nu ser man 
frem til generalforsamling 
og vinterfest samt distrikts
mødet, som denne gang 
skal holdes i Hanstholm, 
slutter afdelingens friske 
formand Kaj 0. Nielsen sin 
beretning. 

MORSØ 
Et af foreningens tre store 
arrangementer, ulkeaften, 
lød af stabelen tirsdag den 
28. november, beretter Leif 
Mortensen. 

Som sædvanlig var me
nuen lagt i hænderne på 
hovmesteren Hugo, vært på 
Hotel Morsø, hvor Mari
nestuen har til huse - kva
liteten var i top og de 22 
fremmødte gaster fik en af
ten ud af det - på bedste 
marinevis - god proviant/ 
dejlig øl og snaps, samt 
mange gode sange og kam
meratlig sludder til ud på de 
små timer. Alt i alt en ny 
flot aften i Marinestuen. 

I skrivende stund lægges 
der sidste hånd på julefro
kosten, der afvikles lørdag 
den 9. december. Dette ar
rangement er med damer og 
der forventes et deltager
antal på omkring 20-26 per
soner. 

Eilers er der jo stadig mø
de i Marinestuen den første 
tirsdag i hver måned . Her 
mødes medlemmerne over 
en kop kaffe og snakker om 
løst og fast . Der kan ud
mærket være nogle flere, så 
find på en undskyldning til 
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lillemor og smut ned i stuen 
til et par timers hyggesnak. 

Til slut vil afdelingen ger
ne kippe med flaget for Ej
nar Brusgård, Sillerslev, der 
23. november rundede et 
skarpt drej i sejlrenden og 
gik ind i syvti året. Til lyk
ke. 

DISTRIKT XII 
NOF(DJVLLAND 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B . 9800 Hjørring 
Tlf. 98 92 03 66 

SKAGEN 
Blandt andet med midler 
skænket af Carlsberg-fon
den har man været i stand 
til at få et nyt - hårdt til
trængt - 160 kvadratmeter 
stort tæppe til Marinestuen. 
Tæppet kostede 20.000 kro
ner og i sin rapport bringer 
Knud Ottesen en varm tak 
til Carlsberg-fondens besty
relse for bidraget. 

Den ugentlige præmie
whist-aften er flyttet fra 
torsdag til mandag, hvilket 
har fordoblet tilslutningen. 

I begyndelsen af decem
ber holdt man den traditio
nelle kammeratskabsfest 
med gule ærter på menu
kortet, ca. 100 deltagere, 
god musik og højt humør. 

I øvrigt har Skagen det 
dilemma, at afdelingen må 
bestille tid og plads til ar
rangementer i sin egen stue 
7-8 måneder forud. Så stor 
rift er der fra anden side om 
at benytte lokaliteterne. 

AALBORG 
Afdelingens dygtige og flit
tige sekretær, Bent Nielsen, 
har sendt to digre rap
porter, hvoraf vi bringer 
følgende uddrag. 

Den 5. oktober deltog 65 
medlemmer i den tradi
tionsrige ulkeaften, hvor 
skuden blev styret på glim
rende vis af den nykårede 
fregatkaptajn, Ernst Peil
mann, og hvor Jørgen Be- • 
ring blev tildelt Konsul 
Stuhrs mindebæger som tak 
for sin indsats som liason
officer ved de mange flåde
besøg. 

Arne Redmann og Hen
ning Simoni underholdt 

med musik og den uforlig
nelige Henning Fogh med 
sange og historier. 

Den 24. november be
søgte 16 gaster en tysk ma
rineforening i Raisdorf nær 
Kiel. Efter indkvartering i 
Villa Fernsicht var der kam
meratligt samvær i den lo
kale marinestue, og lørdag 
besøgte nordjyderne en tysk 
marinekammerat i hans 
egen private marinestue, 
hvorpå fruen guidede gæ
sterne på indkøb i et stor
center. 

Frokosten blev indtaget 
på en maritim restaurant i 
Kiel og senere var man på 
besøg på skibsfartsmuseet. 

Søndag formiddag var 
der modtagelse med trakte
ment hos borgmesteren på 
Raisdorf rådhus og efter 
middagen på hptellet blev 
kursen sat mod Alborg efter 
en begivenhedsrig tur. 

Marinestuen og det til
stødende Sejlerhus blev den 
3. december invaderet af 
140 børn og barnlige sjæle, 
julemand og skibsorkester 
til en juletræsfest. Der var 
godteposer til børnene, og 
skjoldmøer og søulke kun
ne erhverve glogg, æbleski
ver og andet mundgodt i 
kabyssen. Alt i alt en meget 
fin optakt til julen. 

Den 28. december fyldte 
afdelingens æresmedlem 
Karl Bacmann, Gjøl, 90 år. 
11 gaster fra Ålborg drog til 
Gjøl, hvor man stødte til 
Gjøl-bakken, og i samlet 
trop med flag, trommer og 
salutkanon gik marchen til 
fødselaren, hvor der blev 
salutteret for den gamle 
kæmpe og hans familie, der 
kvitterede med Gammel 
Dansk. 

Så gik turen til kroen, 
hvor omkring 30 deltog i 
fødselsdagsfesten. Her til
delte afdelingsformand 
Ralf Kurth Bachmann 60 
års-tegnet. Under festen 
havde såvel borgmester som 
andre honoratiores ordet 
for at hylde Karl Bach
mann, der »har slidt syv 
marineforeningsformænd 
op«, og som under sin vær
nepligt i 1920 tillige med 
Prins Axel blev beordret til 
England for at hente in
spektionsskibet »Fylla«. 

Jo, det var en stor dag, 
som glædede Bachmann og 
som han i høj grad fortje
ner. 



HOBRO 
Året 1989 har været et 
travlt år for afdelingen i 
Hobro med indretning af ny 
marinestue, skriver Hen
ning Melin. 

Efter 13 år på »banjerne« 
på Skovvej, hvor Himmer
landsbanken havde stillet 
lokaler til rådighed, måtte 
vi i efteråret 1988 rykke ud ' 
p.g.a. ombygning, men var 
heldige umiddelbart efter at 
kunne forhandle os til rette 
med kommunens tekniske 
udvalg om en benyttelsesret 
til en værkstedsbygning ved 
det nedlagte gasværk. 

Der er her 2x80 m2 til rå
dighed og med en ugentlig 
arbejdsaften ( + lidt til) året 
igennem, er der nu indrettet 
depot, garderobe, køkken, 
toilet og »hall« i stueetagen, 
mens hele 1. salen er udnyt
tet til mødelokale, og hvor
til afdelingen fik lov til at 
medtage de lånte møbler fra 
de tidligere lokaler. 

Indretningen har selv
følgelig ikke været gratis, 
idet der er sat lofter op og 
isoleret, opsat skillevægge, 
malet etc., etableret toilet, 
trukket kabler, opsat lam
per, lavet forsatsvinduer 
m.m.m. , men med en rime
lig egenkapital samt et bi
drag på kr. 10.000 fra A.P. 
Møller og hustru Chastine 
McK.inney Møllers Fond, 
kan »byggeregnskabet« 
formentlig afsluttes om
kring nul. 

Den 28. oktober følte af
delingen at være så langt i 
arbejdet, at en indvielse 
kunne finde sted, idet afde
lingen i weekenden 28.-29. 
oktober kunne få flådebe
søg af orlogskutteren »Thu
rø« under forlægning fra 
værft i Svendborg til Fre
derikshavn, så ved 4 glas på 
eftermiddagsvagten peb be
sætningen på >>Thurø« fla
get op og formanden, 
Henning Melin, kunne byde 
de ca. 75 repræsentanter fra 
kommunen, lokale solda
terforeninger, andre af di
striktets afdelinger samt 
venner af huset velkommen 
til en eftermiddag, hvor 
fadølsanlægget kom på 
prøve. (Der arbejdes på at 
etablere en fast linie til Tu
borg-depotet, der er genbo 
til afdelingen). 

I forbindelse med ind
vielsen blev afdelingen be-

tænkt med mange gaver, og 
heldigvis flere af maritim 
art, mest original var nok 
en funktionsdygtig VHF ra
dio fra afdelingen i Hals. 

Fra kommunen ønskede 
formanden for teknisk ud
valg, Svend Nielsen, til lyk
ke og udtrykte håbet om, at 
denne indvielse kunne være 
starten til en ny udnyttelse 
af de gamle gasværksbyg
ninger og refererede til tan
ken om at etablere et 
lystfartøjsmuseum i byg
ninge~ne (2. møde i sagen 
holdes 18. januar i Marine
foreningen). 

Svend Nielsen følte, at 
Marineforeningens samling 

af maritime effekter var en 
fin start. 

Indvielsen sluttede med 
en festlig spisning for med
lemmer m. damer samt be
sætningen på »Thurø«. 

Søndag middag forlod 
»Thurø« atter Hobro, men 
med mere end dobbelt be
sætning, idet afdelingen var 
inviteret med på turen ud af 
fjorden til Hadsund, og u'n'
dervejs blev der lejlighed til 
at smage kokkens fortrinli
ge frikadeller og kartoffel
salat. 

En vellykket weekend 
sluttede med bustur hjem 
og en afsluttende kontrol 'af 
fadølsanlægget. 

Hobro har fået egen 
marinestue, og på øverste 

billede ses den glade 
bestyrelse. 

Nederste billede viser et 
udsnit af den smukke stue, 

der er indrettet på første sal 
i en tidligere værksteds

bygning i et nedlagt 
gasværk. I stueetagen er 

indrettet depot, garderobe, 
køkken, toilet samt »hall«. 

Til lykke til Hobro
afdelingen. 

I 
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NIBE 
21 gutter var mødt frem til 
det årlige torskegilde, der 
blev holdt i Marinestuen på 
Rådhuskroen, taffelmusik
ken blev leveret af forenin
gens hof musiker, Rhyge 
Aslak. 

Torsken var dejlig, mu
sikken fin og stemningen 
høj. Sangbogen blev pløjet 
igennem, Jens Veggerby og 
Leo Theisen fortalte histo
rier og kl. 24 blev flaget ned
halet. Men formand Finn 
Knudsen sagde som altid 
»festen går videre«, så det 
blev sent - eller tidligt -
inden landgangen blev fun
det. 

Der arbejdes ihærdigt på 
at få eget hus. Det betyder 
drøjt arbejde, men optimis
men er stadig stor. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste et af sine 
medlemmer, Børge Schou 
Nielsen, der var medlem af 
kommunalbestyrelsen og 
som døde den 24. oktober. 
Afdelingen var ved bisæt-
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telsen repræsenteret med 
flag. 

Og så melder Leo Theisen 
at julelotteriet blev udsolgt. 

HALS 
Der var lidt murren i krogen 
hos damerne, da afdelingen 
i oktober genoptog ulke
aftenerne, skriver Boy-Ja
cobsen, men en snes med
lemmer vovede pelsen og 
mødte frem og fik en hyg
gelig aften. 

I november havde afde
lingen en delegation i Fre
derikshavn for at overvåge 
om Kattegats Marinedi
strikt nu også er lige så god 
som dengang delegationens 
medlemmer selv var i sø
værnet. Det var den -
fandt man ud af - efter en 
s~rdeles interessant aften, 
som marinedistriktet skal 
have tak og ros for. 

Julefrokosten den 25. no
vember var som sædvanlig 
vellykket, men lidt mere 
tilslutning havde været øn
skelig. 

Der er sket et par roke
ringer i bestyrelsen og sup
pleanterne Jens Passer Niel
sen og Michael Olsen er 
trådt til. 
. Og så kippes der med fla
get for J. Nesgaard Pe
dersen og Lars L. Kristen
sen, der begge fyldte 50 
henholdsvis 19. og 30. janu
ar. 

FREDERIKSHAVN 
På Peder Tordenskiolds 299 
års fødselsdag den 28. okto
ber var afdelingen repræ
senteret ved formand Svend 
Nielsen, kasserer Knud Erik 
Qvick, sekretær Carl Frede 
Haugaard og Finn Thorsen 
ved festlighederne på Flåde
station Frederikshavn, og 
glæder sig allerede nu til 
300 års festen i år. 

Nær 100 deltog i årets ju
lefrokost i Hånbækscen
trets selskabslokaler. Her 

havde formanden, Svend 
Nielsen, en overraskelse i 
ærmet. Han havde frem
tryllet ti dejlige piger fra 
Frederikshavn Sejlklub, 
klædt i marineuniformer, 
og de diverterede sammen 
med Erik Reichstein på gui
tar selskabet med festlige 
sange skåret over »Ja-dak
kerne«s læst, skriver Carl 
Frede Haugaard i sin fine 
rapport. 

Han oplyser videre, at 
der har været holdt nogle 
vellykkede ulkeaftener med 
formanden i Frederiks
havns verdensberømte gule 
ærter og en velbesøgt jule-
stue. · 

DISTRIKT XIII 
GRØNLAND 

Boligchef Flemming Schandorff 
Boks 1014 . 3911 Holsteinsborg 
Tlf. 009 299 15 19 90 

GODTHÅB 
Godthåb-afdelingen har 
skiftet lidt ud i bestyrelsens 
sammensætning, idet for
manden, Bent Bøllehuus, 
og et menigt medlem er rejst 
til Danmark, hvorfor næst
formanden, Hans Jørgen 
Bak, har overtaget roret 
frem til generalforsamlin
gen sidst i januar. 

Fregatskydningen blev 
afholdt indendørs, da man 
ikke turde stole på vejret så 
sent på året - 11/11 1989. 

Et meget stort antal af 
foreningens medlemmer 
mødte op i Kjeld Jensens 
nye garager, hvor både fre
gat- og miss-skydningen 
blev afviklet under festlige 
former. Fregatkaptajn blev 
Hilding Sakra ved ind- · 
skyder Allan Idd Jensen, 
Missdronning blev Jacobine 
Bak på skud af Andrea An
dersen. Vi var så heldige, at 
der var marineskib i hav
nen, så fra »Tu]ugaq« del
tog der 6 mand. Klyveren 

blev skudt ned af Michael 
Olsen og gast blev Henrik 
Nielsen . De takkede for del
tagelsen ved at overrække 
foreningen et flot skjold fra 
»Tulugaq«. 

32 personer mødte til fre
gatskafningen på hotel 
Grønland om aftenen. Me
nu: Brunkål m. flæsk, pølse 
og andet tilbehør, derefter 
pandekager. En delig aften 
med taler, sange, præmie
overrækkelser, lotterier, 
dans og masser af godt hu
mør! 

Der er holdt flere ban
kospil på sømandshjemmet 
med stor deltagelse samt ju
lebanko med ænder, flæ
skestege og hovedpræmien 
en gavekurv med alt til ju
lefrokosten. 

EGEDESMINDE 
Afdelingens fornemme 
blad, »Polar Nyt«, har haft 
tekniske problemer, hedder 
det i december-nummeret, 
men nu er det atter på ga
den og kan fortælle, at 22 
mand deltog i kammerat
skabsaftenen, der blev 
holdt 12. september hos 
medlem Vagn Jensen. Der 
blev budt på gule ærter med 
tilbehør og snakken gik ly
stigt hele aftenen. 

Den 15. oktober fyldte 
afdelingen fem år , men alle
rede den 10. oktober blev 
begivenheden fejret - også 
hos Vagn Jensen - med en 
fantastisk god skipperlabs
kovs fra sømandshjemmet. 

Efter skafningen så delta
gerne en film om vejrstation 
Danmarkshavn og Ulrik 
Capito fortalte om sine op
levelser på dette øde, men 
dejlige sted. 

Den tredie kammerat
skabsaften blev holdt den 7. 
november i værftets kanti
ne, hvor der blev budt på 
brunkål. På mødet fik man 
en god snak, blandt andet 
om mulighederne for at få 
eget lokale. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabs/ ølelsen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Demokrati i praksis 
»Jeg tror, det er vigtigt, at vi gør os klart, 
at folkestyret ikke er en naturlov - der 
sker kun det, vi selv gør, og gør vi ikke 
noget, sker der heller ikke intet«. 

Sådan sagde H.M. Dronningen i et 
fødselsdagsinterview i Frederiksborg 
Amts Avis, den 11. februar. 

Det er glædeligt, at flere lande i 
Østeuropa under den igangværende ud
vikling vender blikket mod de skandina
viske landes demokrati som et muligt 
forbillede. Det burde imidlertid også få 
os til selv at se nærmere på, hvordan vi 
egentlig forvalter vores frihedsgoder. 

Tager vi måske retten ti/frit at tænke, 
tro og tale lidt for selvfølgelig, nu hvor 
der er gået 50 år, siden vi den 9. april op
levede at blive berøvet denne ret? · 

Demokratiet er jo andet og mere end 
det parlamentariske folkestyre, vi kan 
vise frem for vores gæster. Demokrati er 
noget, som skal komme nedefra - som 
det netop er sket i østlandene - det star
ter hos den enkelte borger. 

Vi har ytringsfriheden, der giver os 
ret til at udtale vores mening i skrift og 
tale, men bruger vi den? 

Hvis vi ikke kan eller tør markere vo
res standpunkt som enkeltpersoner, har 
vi forenings- ogforsamlingsfriheden, så 
vi kan samles med meningsfæller i en 
forening, hvis formål vi tilslutter os. 

Hvis foreningen gennem sine aktivi
teter fremmer vores synspunkter, bliver 
vi engagerede og aktive, men forsømmer 

den det for os vigtige, mfater vi interes
sen for den. 

Men foreninger er - som ihvertfald 
Marineforeningen - demokratisk op
byggede, og en gang om året skal den 
valgte bestyrelse på generalforsamlin
gen stå til regnskab for sine aktiviteter 
og økonomien. Her kan den enkelte så 
gøre sin indflydelse gældende for at få 
fremmet det egentlige formål og dermed 
sine egne interesser. 

Desværre er generalforsamlinger - og 
det er ikke noget specielt for Marinefor
eningen - sjældent det store tilløbs
stykke, og det er ofte de utilfredse, der 
bliver væk. For at lokke flere med, ar
rangerer bestyrelsen så spisning eller 
bankospil bagefter, hvorved generalfor
samlingen bliver noget, der blot skal 
overståes hurtigst muligt. 

Der er som regel ikke mange, der ytrer 
sig med kritik eller forslag, og færre der 
er villige til at lade sig indvælge i besty
relsen og få direkte indflydelse på for
eningens drift. 

For landsforeninger, der som Marine
foreningen består af lokalafdelinger, er 
det årlige landsmøde næste led i demo
kratiet. 

På sendemandsmødet, der er Marine
foreningens øverste myndighed, udbyg
ges sammenholdet og kammeratskabet 
på landsplan, men det egentlige formål 
er - på grundlag af hovedbestyrelsens 
beretning og regnskab for det forløbne 
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år - gennem en saglig argumentation i 
en fri debat at fastlægge de retningsli
nier, hvorefter den fremtidige drift og 
udvikling skal ske. 

Sendemændene er ved lokalt valg be
troet at fremføre deres afdelings syns
punkter i debatten og afgive deres 
stemmer, som de - under hensyntagen 
til de iøvrigt fremkomne argumenter -
mener det tjener såvel afdelingen som 
landsforeningen bedst. 

Det er i modstrid med den demokrati
s te grundtanke i sendemandsmødet, 
hvis sendemændene møder med et så 
stramt bundet mandat, at de er afskåret 
fra at foretage en vurdering og afvejning 
af de under debatten fremførte argu
menter ved den endelige stillingtagen. 

Værre bliver det, hvis - hvad der har 
været eksempler på - distrikterne mø
der med et fælles bundet mandat. I så 
fald bliver sendemændene kun by
drenge, debatten en ren formalitet og 
sendemandsmødet en overflødig ku
lisse, der kan spares ved, at man i stedet 
sender et postkort med »Ja«, »Nej« el
ler »Stemmer ikke«. 

Lad os værne om foreningsdemokra
tiet ved at give både general forsamlinger 
og sendemandsmødet et virkeligt ind
hold gennem en frugtbar meningsud
veksling. 

På gensyn ved sendemandsmødet i 
Skagen! 

V.P. Heise 

Forsidebilledet: 
Forsidebilledet er fra Skagen, 
hvor der er gjort klart til 
sendemandsmødet. 
Lystbådemandskabet slapper 
af i havnen med de maleriske 
fiskehuse som en smuk 
baggrund. 
(Foto: Jens Morten). 



9. april om bord 
på Ingolf 

Kaj Andersen, som han så 
ud da han på Ingolf 
oplevede den 9. april 1940. 

Kaj Andersen, medlem af 
Hadsund Marinefor
ening, fortæller her hvor
dan han om bord på in
spektionsskibet Ingolf 
oplevede den tyske besæt
telse den 9. april 1940. 

Ufatteligt at det er 50 år siden 
de ting skete som radikalt 
ændrede danskernes hverdag 
de følgende fem år. 

Situationen står lysende 
klar i min erindring og vil 
aldrig blive glemt. 

Om morgenen den 9. april 
strømmede tyske horder ind 
over Danmark til lands, ti l 
vands og i luften. 

Denne dag var jeg tjenst
gørende ombord på H.M.S. 
Ingolf, den danske flådes 
største inspektionsskib som i 
nogle måneder bl.a. havde 
haft til opgave at bevogte den 
minespærring der var udlagt 
i Storebælt og i påkommende 
tilfælde eksortere fremmede 
fartøjer, som var ukendte 
med forholdene, uskadte 
gennem den i minespærrin
gen etablerede sejlrende. 

At vi ombord i dagene 
umiddelbart før den 9. april 

var klar over at der var noget 
i gære, uden at vide hvad det 
ville udvikle sig til, fremgår 
bl.a. af et brev fra mig til min 
mor, bosat i Aalborg, et brev 
som er dukket op mange år 
efter hendes død. Brevet er 
dateret den 7. april 1940. 

I brevet hedder det bl.a.: 
»Der kommer den ene store 
tyske bombemaskine efter 
den anden og en masse krigs
skibe og i morges passerede 
tre store slagskibe 21 trawlere 
og 11 torpedobåde på en 
gang, og vi stod der og be
stilte snart ikke andet end at 
gøre honnør og kippe med 
flaget«. 

Den 8. april havde jeg hun
devagt og efter afløsningen 
tørnede jeg ind, men nåede 
ikke at falde i søvn da der kl. 
5 blev blæst »klart skib« og 
alle der havde frivagt væltede 
ud af køjerne og mødte på 
vore poster. 

Jeg var skytte på det statio
nære 8 mm rekylgevær på 
bagbords brovinge. Horn
blæseren var lader og vi fik 
omgående gjort klar til ak
tion. 

Vejret var på dette tids
punkt · noget diset, men vi 
kunne dog i horisonten ob
servere, at et større antal 
tyske krigsfartøjer kom nær
mere og nærmere. 

Omkring Ingolf placrede 
sig tæt de i området værende 
danske orlogsskibe, bl.a. tre 
torpedobåde, et mineskib 
samt et bevogtningsfartøj. 

Ombord på alle de danske 
fartøjer var der naturligvis 
stor aktivitet, iblandet en vis 
usikkerhed overfor hvad der 
var ved at ske, men usikker
heden forsvandt da man op
dagede, at der fra et af de ty
ske skibe blev sat en motor
båd i vandet og den satte 
straks kurs mod Ingolf hvor 
man måtte tage imod et par 
tyske officerer, som straks 
blev ført til chefen. 

Efter ca. 10 min. forløb 
forlod tyskerne Ingolf og re
turnerede til eget skib. 

Besætningen blev herefter 
beordret på banjerne, hvor 
vores chef kommandørkap
tajn Scheibel kom tilstede. 

I' 
Hjertelig til lykke 
Danmarks Marine! orening bringer i ærbødighed HM 
Dronning Ingrid og H.M. Dronning Margrethe II de 
hjerteligste lykønskninger med fødselsdagene den 28. marts 
og 16. april. 

Stærkt bevæget meddelte 
han kort, hvad der var sket. 

Fra tysk side havde han 
fået et ultimatum gående ud 
på, at vi senest kl. 7 skulle 
forlade området og afsejle til 
Nyborg, i modsat fald ville vi 
blive skudt i sænk. 

Endvidere oplyste han, at 
han havde kontaktet Sø
værnskommandoen for nær
mere ordre, hvilken vi nu 
måtte afvente, selvom det ty
deligt fremgik af situationen 
at hans egen opfattelse var, at 
der burde kæmpes, hvilket 
(stort set) også var besætnin
gens indstilling. 

Der blæstes herefter atter 
»klart skib« og posterne blev 
igen bemandet. 

Efter nogle lange og nerve
pirrende minutter kom ende
lig kort før kl. 7 ordre fra sø
værnskommandoen: »Afgå 
til Nyborg«. 

Med meget skuffede og 
flove besætninger afgik 
eskadren til Nyborg, hvortil 
vi ankom ca. kl. 8 og lagde til 
kaj. 

Overalt vrimlede det med 
tysk militær, som var ankom
met i løbet af natten og mor
genen. 

Om formiddagen blev vi 
beordnet på banjerne, hvor 
chefen igen kom tilstede, og 
med tårer i øjnene bad om et 
svar fra besætningen på, om 
vi var villige til et forsøg på, i 
ly af mørket, at stikke af til 
Sverige. 

Svaret var naturligvis et ja 
(nok mest fra den nederste 
del af hierarkiet ombord). 

Det skulle dog gå helt an
derledes. Omkring middags
tid rullede en bil op ved land
gangen og et par tyske office
rer steg og ombord og for
svandt ned i maskinen. 

Kort tid efter forlod de at
ter skibet, og vi hørte senere, 
at man havde fjernet nogle 
ting fra maskineriet således, 
at Ingolf var ude af stand til 
at manøvrere. Det samme 
skete sandsynligvis på de 
øvrige danske flådefartøjer 
som også lå i Nyborg havn. 

At vores næstkommande
rende, en kaptajnløjtnant, 
kort tid efter meldte sig til 
tjeneste i Frikorps Danmark 
kunne nok give stof til efter
tanke. 

M 104, 

Kaj Andersen 
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Hjertelig velkommen til Skagen 
Borgmesteren i Skagen, 
værtsbyen for sende
mandsmødet, Hemming 
Nibe-Hansen, har aftjent 
sin værnepligt ved søvær
net. Så det er med særlig 
glæde Skagens populære 
og afholdte førstemand 
byder velkommen til sin 
by. 

Når man har haft det privi
legium at aftjene sin værne
pligt i den danske marine, så 
banker ens hjerte lidt stær
kere for den del af det danske 
forsvar, og for alt hvad der 
hører søen og skibe til. 

Skagen har en marinefor
ening der igennem sin virk
somhed er med til at pleje 
sine medlemmers interesse 

Skagens borgmester Nibe
Hansen som værnepligtig 
1949-50. Arresødal, 
Radioskolen på Holmen, 
M.R. 156 og Flåderadio 
Frederikshavn. 

for maritime forhold. For
eningens marinestue er ram
men om et godt kammerat-

Et udsnit af Skagen Marinestue, dækket op til fest. 

Formandens velkomst 
Skagen Marineforening by
der alle sendemænd velkom
men til Skagen. Danmarks 
nordligste by. Skagen er en af 
Danmarks største fiskeri
byer, samt Danmarks smuk
keste turistby. Desuden fin
des også en af landets største 
marineforeninger i Skagen. 
Denne marineforening mar
kerer sig meget i byen, og re
præsenterer sig stærkt i by
billedet. 

Det er derfor en meget stor 
glæde, at vi fra Skagen Mari-
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neforening, igen kan byde 
velkommen til såvel gamle, 
som unge medlemmer af 
Danmarks marineforenin
ger, som vil tage den lange vej 
til Skagen, med deres damer 
for at være sammen med os 
skawboere, i et par dage, for 
det som Danmarks Marine
foreninger står for. 

Velkommen til sende
mandsmøde 

Skagen Marineforening 
Joe Jørgensen 

Formand 

skab, og tillige et sted hvor 
byens borgere og gæster mø
des ved festlige lejligheder. 

Det er nok ingen tilfældig
hed at sendemandsmødet i 
1990 skal finde sted i Skagen. 
Det forekommer helt natur
ligt. Marineforeningens for
mand og bestyrelse bar både 
fantasi og mod til at påtage 
sig arrangementer af enhver 
slags, og de har især evne til 
at gennemføre dem på en 

måde så det skaber god om
tale af deres by. 

Skagen er en kommune 
der med sin beliggenhed og 
struktur bar nær tilknytning 
til søen både arbejdsmæssigt 
og følelsesmæssigt, og vi hil
ser med glæde og stolthed 
sendemandsmødet 1990 -
Velkommen til Skagen. 

Venlig hilsen 
Hemming Nibe-Hansen 

borgmester 

Sendemandsmødets 
dagsorden 

Der indkaldes herved til ordinært Sendemandsmøde 
iflg. lovenes § 14 

Søndag den 29. april 1990 kl. 09.00 
i restaurant »Fregatten«, Kappelborgvej 14, Skagen, 

med dagsorden iflg. lovenes § 17: 

1. Valg af dirigent 
2. Landsformanden aflægger årsberetning. 
3. Landskassereren aflægger det reviderede årsregn

skab for godkendelse og decharge. 
4. Fastsættelse af kontingent og indskud for det kom

mende kalenderår: 
a. Kontingent: Hovedbestyrelsen foreslår kontin

gentet forhøjet til kr. 74,00 årligt - gældende fra 
I. januar 1991. 

b. Indskud: Hovedbestyrelsen foreslår uændret ind
skud på kr. 35,00. 

5. Behandling af indkomne forslag: 
a. Udnævnelse af æresmedlem. 
b. Bekræftelse af mødested 1991: Næstved. 
c. Vedtagelse af mødested 1992: Der foreligger 

invitation fra Aalborg. 
6. Valg til landsledelse, samt meddelelse om valgte 

distriktsrepræsentanter: 
a. Valg af landsnæstformand: Hovedbestyrelsen 

foreslår nyvalg af Kurt Flatau, Hørsholm/ Rung
sted. 

b. Valg af landskasserer, gældende indtil 1992. 
c. Meddelelse om valg af distriktsrepræsentanter i 

distrikterne i I, VI, X og XI. 
7. Valg af I revisor og I revisorsuppleant: 

a. Valg af revisor: Hovedbestyrelsen foreslår gen
valg af Svend Egon Pedersen, Roskilde. 

b. Valg af revisorsuppleant: Hovedbestyrelsen fore
slår genvalg af Jørgen Dehn, Brøndby. 

8. Eventuelt 

På hovedbestyrelsens vegne 
V.P. Heise 

Landsformand 



Marineforeningens årsregnskab 1989 
DRIFTSREGNSKAB 

Indtægter: 
Kontingenter ........................... . 
Indskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23.505 ,00 

Overført til Grundfonden... ..;- 6.710,00 

Overskud v/ salg af effekter .. . 
Renteindtægter ......................... . 

537.275,50 

16.795,00 

11.283,91 
1.483,48 

566.837,89 

Udgifter: 
Kontorhold 
Husleje og varme ........................ . 
Lønninger m.m. . ....................... . 
Møder (ind. rejseudgifter) ................ . 
Rejse- og repræsentationsudgifter . . ........ . 
Øvrige udgifter ................ . .. . ..... . 
»Under Dannebrog« ..................... . 
Overskud ............................ . . . 

59.032,17 
64.522,17 
82.321,80 
72.054,10 
30.464,89 
9.435,97 

148.374,43 
100.632,36 

566.837,89 

STATUS PR. 31. DECEMBER 

Aktiver: 
Kasse-bank-girobeholdninger . . . . . . . . . . . . . . 42.654,03 
Aktiebeholdning (kursværdi). . . . . . . . . . . . . . . 10.978,50 
Effekter og våbenskjold . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36. 757 ,49 
Tilgodehavende hos afdelingerne . . . . . . . . . . . 58.686,50 
Øvrige tilgodehavender.................... 3.000,00 
Huslejedepositum . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 .363,90 
Forudbetalt husleje . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12.953,96 
EDB-anlæg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 35.152,68 
Øvrigt inventar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33.563,41 ____ .:..._ 

241.110,47 

Passiver: 
Skyldig moms .......................... . 
Skyldig A-skat ....................... ... . 
Skyldig EDB-lån ... ..... ................ . 

Egenkapital 1.1.1989 .... . ... . 
Driftsoverskud ........... . 
Afskrivninger ............ . 
Køb af aktier ............ . 

132.183,30 
+ 100.632,36 

12.517,44 
8.355,50 

2.627,59 
3.769,00 

22.771,16 

211.942,72 

241.110,47 

Ovenstående regnskab er revideret i henhold til bilag og afstemt efter kontoudtog. 

N.M. Jespersen 
Revisor 

S.E. Pedersen 
Revisor 

Det detaljerede regnskab er som sædvanlig udsendt til afdelingsformændene, men medlemmer der måtte være interesserede i dette kan 
rekvirere samme på foreningens Hovedkontor. 

Sendemandsmødets form bør ændres 
På hovedbestyrelsesmødet i 
Kerteminde lørdag den 3. og 
på søndagsmødet med re
præsentanter for distrikts 
syvs foreninger var der ønske 
om en ændring af sende
mandsmødets form. 

Tiden er løbet fra sende
mandsmødet i dets nuvæ
rende form. Det er for dyrt og 
levner ikke tid til den nød
vendige debat, lød de sam
stemmende udtalelser. 

Der vil nu blive arbejdet vi
dere med en omlægning af 
mødestrukturen. Der var 
blandt de mange forslag 
blandt andet et, der gik ud på 
at samtlige foreningsfor
mænd samledes en gang hver 
tredie år til et formands
møde, hvor alle problemerne 
kan blive vendt. 

På mødet »rullede der 
hoveder«. Begreber som ho
vedforening, hovedbesty
relse, og hovedkontor skal 
stryges. Det vil ske i en revi
sion af de nuværende love, 

som vil blive fremlagt til god
kendelse på sendemandsmø
det i 1991. 

Formålet med en revision 
af foreningens love er at 
styrke Marineforeningens 
karakter af landsdækkende 
kammeratskabsforening, der 
støtter dansk søværn og sø
fart. »Love for Marinefor
eningen« vil få den mere kor
rekte betegnelse »Vedtægter 
for Marineforeningen«. 

For at understrege det 
landsdækkende foreslås at 
betegnelsen landsforening 
bliver indarbejdet i vedtæg
terne, således at betegnelsen 
hovedforeningen, der ikke 
har hjemmel i de nuværende 
love udryddes. Betegnelsen 
hovedkontor erstattes af 
landskontoret og hovedbe
styrelsen vil få betegnelsen 
landsbestyrelsesmedlemmer. 

Det tidligere forretnings
udvalg er allerede afløst af en 
landsledelse der er at be
tragte som foreningens em-

bedsmænd, som udeluk
kende arbejder efter princip
per og beslutninger, truffet 
af sendemandsmødet og 
hovedbestyrelsen, hedder det 
i landsformand V.P. Heises 
oplæg. 

Til landsledelsen nyvalgtes 
John Oldvej, Haderslev, som 
afløser Hans Jørgen Nielsen, 
der har trukket sig tilbage. 

På lørdagens hovedbesty
relsesmøde var der enighed 
om til sendemandsmødet at 
foreslå kontingentet forhøjet 
til 75 kroner. 

Emnet for søndagens 
møde var »Arbejdet i en af
delings bestyrelse« - herun
der opgaver, ansvar og ar
bejdsform. Deltagerne var 
opdelt i grupper og det efter
fø lgende plenum gav landsle
delsen meget at arbejde med. 

Det blev besluttet.at næste 
års forårsmøde skal holdes i 
Skive. 

NÆSTE 
NUMMER 

af 
UNDER 

DANNEBROG 
udkommer ultimo juli. 

Stof og billeder 
skal være redaktionen 

i hænde senest 
den 15. juni 1990 
og bedes sendt til 

UNDER 
DANNEBROG 

Redaktør 
Eivind Samuelsen 

Postbox 39 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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På togt med Springeren 
- et møde-med fortiden 

Her følger andet og sidste 
afsnit af Jørgen Chr. Ras
mussens togt i fjor med u
båden Springeren. 21 år 
tidligere blev han efter 
endt værnepligt hjem
sendt fra samme båd. 

Tirsdag den 16. maj 1989 
ankom jeg til København. 
Vejret var herligt. Kørte med 
linie 8 til Bodenhoffs Plads. 
Tog ikke på »Høvlen«, men 
gik uden tøven hen og meldte 
mig i Værftsbrovagten. Mens 
jeg ventede på at blive afhen
tet, snakkede jeg med en af 
vagterne, der havde været til 
Sendemandsmøde på Fanø. 
Sergent Bo Larsen kom cyk
lende. Min lme kuffert kom 
på bagagebæreren og så 
spadserede yj til ubådseskad
rens jordbundne kontorloka
ler i Søminevæsenets byg
ning. Depotskibet Henrik 
Gerner og logiskibet Hejm
dal er historie. Mens jeg nød 
spadsereturen tænkte jeg 
også på, hvordan besætnin
gen mon ville se på en garn-
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mel gast, der har fået den un
derlige ide at få et møde med 
fortiden. 

Jeg blev budt velkommen 
af chefen, kaptajnløjtnant 
Knud Erik Andersen, der 
også præsenterede mig for de 
øvrige officerer, som var ved 
at rydde skrivebordene, 
inden vi skulle gå af havn ved 
13-tiden. Der var tid til et par 
stykker mad i eskadrens kan
tine og en kort spadseretur 
rundt i de kendte omgivelser. 
Herunder faldt jeg ind i 
KFUM's Orlogshjem og drak 
et krus kaffe, - ligesom i 1967 
før både prinsesse Ma:i:grethe 
fik sin prins og det lange kaf
febord i anledning af Køben
havns 800 års jubilæum, var 
stillet op. 

Springeren lå klemt inde 
mellem ubådsbroen og tor
pedobådsbroerne. Båden bar 
alderen pænt, syntes jeg, når 
man sådan kigger ned ad sig 
selv. De sidste forsyninger 
var på vej ned gennem torpe
dolugen. De heldige havde 
tid til at falde om på kajen 
med soveposen som nakke
støtte og få lidt majsol på de 

blege skinneben. Jeg fik at 
vide, at ubådsbroen ikke 
længere kan bruges. Tidens 
tand og manglende bevillin
ger har sat den ud af spillet. 

Besætningen blev kaldt til 
mønstring på kajen. Næst
kommanderende, premier
løjtnant Allan Damm, orien
terede om dagens program og 
præsenterede mig, - den eks
tra passager. Ligesom jeg 
skulle til at forsvinde ned i 
båden, kaldte chefen fra tår
net. Han syntes, jeg skulle 
komme derop. Jeg forsøgte 
at fylde så lidt som muligt 
mellem chefen og næstkom
manderende. To slæbebåde 
trak den 54 rn lange ubåd si
delæns ud af bassinet. Den 
tog bunden. Mudder og tang 
hvirvlede op ad trykskrogets 
styrbords side, da båden 
krængede over. Fri af bro
erne blev vi sluppet løs. Vi. 
var på vej. Dieslerne var 
endnu tavse~ Man hørte kun 
vandets klukken fra boven, 
gasternes baksen med at 
stuve spring og trosser af 
vejen og ordrerne ned til ror
gænger og maskinrum. Jeg 

Her gøres der i 1968, 
da Jørgen Chr. Rasmussen 
aftjente sin værnepligt på 
Springeren, klar til at tage 
torpedoer ombord. 

må indrømme, at det var en 
bevægende oplevelse at være 
med igen. Jeg betragtede i 
tavshed sceneriet, den lange 
sorte form, der styrede ud 
mod større dybder, - og ovre 
på Langelinie promenerede 
folk i det fine vejr. 

Dieslerne blev startet og 
snart tog vagtskiftet over. Jeg 
kravlede ned i båden for at 
sondere omgivelserne og kaf
fesituationen. I 1989 brygger 
man kaffe på en Krupps op
hængt og tøjret i gangen mel
lem kabys og messe. I gamle 
dage lavede vi kaffen på kan
de med tragt og stofpose. fol
kene var ved at være færdige 
med at stuve proviant væk af 
vejen, og samlingspunktet i 
torpedorummet, bordet og 
de to bænke med plads til 8 
mand, blev slået op. Det glæ
dede mig at se Under Dan
nebrog ligge fremme! Jeg 
forsøgte at glide ind i flokken 
uden de store armbevæ
gelser. 

Ned gennem Sundet var 
der bevilget »velfærd på ca
sing'en«. Det betød, at det 
vagtfri personel måtte gå op 
og nyde den friske luft. Dette 
er kun rimeligt, når vandet 
ikke slår ind over. Dog skete 
det, at en efterdønning fra en 
færge passerede casing'en og 
gav et par soldyrkere våde 
bagdele. Sidst på eftermidda
gen, nede i Østersøen syd for 
Falsterbo, hørte jeg, der var 
problemer. Vi skulle retur
nere til Holmen. Noget »føl
somt« radioustyr, som be
sætningen ikke selv måtte 
pille ved, fungerede ikke. Jeg 
frygtede, at det var så den tur 
med Springeren. 

Som gæst blev jeg indkvar
teret i officersmessen. Der 
kom jeg ikke meget, - den
gang! Det var den rene luxus. 
Messen er vældig hyggelig 
indrettet, men megen plads 
er der godt nok ikke. I sin lille 
kabys havde kokken haft 
travlt med aftensmaden. 
Flere gange måtte ban vride 
svedebåndet, han bar om 



panden, som en anden ten
nisstjerne. Den stod på suppe 
og kalvesteg, som Brian, 
messegasten med tungen lige 
i munden, fik svinget rundt. 

Ved midnatstid havde slæ
bebådene skubbet os til kaj. 
Jeg fandt et toilet i »Ubåds
palæet« og gav mig god tid. 
Det kan man ikke rigtig til
lade sig nede i båden. Træt
heden var ved at melde sig, og 
jeg havde ikke set en seng, si
den jeg stod ud af min egen 
mandag morgen. Een af gas
terne, der havde andet at lave, 
lånte mig sin køje. Jeg smed 
gummiskoene og faldt omgå
ende i søvn. En stemme i kal
deanlægget vækkede mig. 
Det var næstkommande
rende, der prajede, at besæt
ningen skulle mønstre på 
kajen. Der var gået 2 timer, 
siden vi kom ind. Søvndruk
ken kom jeg ned på dørken 
og fik skoene raget frem. Ef
ter opholdet i det lune torpe
dorum stod man og skuttede 
sig under mønstringen. 
Næstkommanderende med
delte, at radioproblemet var 
klaret. Efter aftrædning blev 
manøvreposterne bemandet, 
og vi var atter på vej til dyk
kerfeltet i Østersøen. I mes
sen var køjerne rigget til. Jeg 
fandt soveposen frem og 
kom på »hylden« i en fart. 
De sure fødder godt ned i po
sen. Mens jeg døsede hen, gik 
tankerne tilbage. 

Efter det store eftersyn i 
april '67 skulle jeg have min 
debut. En sen aften forlod vi 
Holmen for at forlægge til 
Torpedostation Kongsøre, 
hvor vi skulle affyre en række 
øvelsestorpedoer. Vejret var 
hårdt. Det var et helvede. 
Bølgerne hamrede mod bå
den, og vandet fossede ned 
gennem tårnet. Vandet 
skvulpede næsten ankelhøjt 
i kommandorummet, og 
mange blev havgale. I det 
plumre vand flød alskens løs 
gods. Om det så var højttale
ren, så røg den ned fra sin 
hylde og sejlede gennem gan
gen forbi kuffertreolerne. 
Frivagten blev udstyret med 
pøse og »ole lukøjer«, nogle 
store sprøjter, man kunne 
trække vand op i. Pøsene, 
med vand og bræk, blev tømt 
i maskinsumpen. Da tiden 
var inde, skulle jeg have min 
første vagt på »Dronningens 
kvarter«. Det var som dispo
nibel i kommandorummet. 

Basser'!e på togtet i f!or ser spændte ud. Men det skyldes ikke frygt for dybdebomber. De 
spændmgsfyldte ansigtsudtryk skyldes, at de på tv overværerfodboldslandskampen 
Danmark-Grækenland. 

Tredje kommanderende, Rie
se, havde vagten på broen. 
Han bestilte te og ostemad
der til sig og udkiggeren. Når 
de massive kogeplader i ka
byssen ikke var i brug, kunne 
vi varme mindre portioner 
vand i en lille kande med var
melegeme i bunden. Det var 
en kamp at holde sig fast og 
samtidig effektuere den af
givne bestilling. Teblade og 
vand kom på den lille bulede 
emaljerede tekande. Det var 
en træls tur op gennem 
trunk'en med kun een hånd 
fri. Jeg blev gennemblødt og 
var ved at miste både pusten 
og brillerne på grund af den 
kraftige træk. De 24 cylindre 
i dieslerne får luft ned gen
nem tårnet, når båden er i 
overfladen. Ned igen efter 
kopper, teskeer og sukker
skål. Stod et øjeblik og spe
kulerede over problemet. Så 
stoppede jeg kopper og skeer 
i lommerne og fattede med 
hånden over sukkerskålen 
for at holde indholdet nogen
lunde tørt. Så vidt så godt. 
Nu skulle jeg have tallerke
nen med ostemadder båret 
op til de forkomne på broen. 
Og der dummede jeg mig. Li
gesom jeg var ved at være fri 
af nederste luge, blev taller
kenen blæst ren. Madderne 
forsvandt ned i den lille sump 
ved foden af lejderen. Nu var 
jeg sgu' lige ved at tude og 
havde den største lyst til at 
søge væk fra ubådene. Nå, 
det skulle jo klares. Forfra 
med brødkniv og ostehøvl. 
Dennegang lagde jeg en dyb 

tallerken på som låg og tog et 
fast greb om begge tallerke
ner. Det var bedre. På frivag
ten smed jeg mig på køjen, 
som jeg var. Våd og rystende 
af kulde. Jeg kunne ikke 
overskue at krænge kedelsut
ten af og få rullet soveposen 
ud. Torpedorummet lignede 
mest af alt et bombet lokum. 
Det var umuligt at finde hvile 
på den· køje, jeg havde fået. 
En underkøje, med fast bund 
og en glidebane af en plastic
hynde, nærmest bakstørn
skabet. Gang på gang var 
man ved at blive kastet på 
dørken, når man slap taget i 
kæderne. Efter næste hjem
sendelse, da Bent »Skuf« for
lod båden, flyttede jeg op i 
overkøjen, en herlig »kryb
be«. Hen ad morgenstunden 
nåede vi ind i smult vande i 
Isefjorden. Efter strabad
serne var det en fryd at ind
snuse duften af kaffe og ris
tet brød. Livet var igen værd 
at leve. 

Ved 7-tiden krøb jeg ud 
af posen og trissede den ene 
meter over gangen til toilet
terne. Båden har to. Jeg 
dukkede hovedet og gik ind 
på officerernes. Det er en 
anelse mere rummeligt og 
forsynet med en lille hånd
vask. På dette togt, i mod
sætning til tidligere, be
mærkede jeg mangen en 
basse forsvinde ind på det 
»store«. Nå, nu vi er ved 
det, kan vi lige så godt fort
sætte. Når sanitærtanken er 
fuld, 400 1 kan den tage, 
»skyder man potten«. Den-

gang »skød vi bare lokum
met«. I sin tid var netop lo
kummerne min rengørings
post. Jeg opdagede snart, at 
udblæsningen af skidtet 
kunne gøres så kluntet, at 
lort og pis fes forstøvet 
rundt i kabinerne. En større 
nedvaskning var nød
vendig, når fadæsen var 
sket. Bagefter trængte man 
til det bad, man ikke kunne 
få. Jeg fik lært at »skyde 
lokummet«, et job jeg vog
tede nidkært. Der var yder
ligere et problem under 
øvelser i perioder med korte 
nætter. Sanitærtanken får 
også vand fra kabyssen og 
håndvasken i torpedorum
met, så allerede midt på ef
termiddagen stod vandet op 
over »cigarklipperen«. 
Chefen tillod først, at sani
tærtanken blev blæst tom 
efter mørkets frembrud, 
fordi en kraftig bobledan
nelse går til overfladen og 
afslører bådens position. Så 
var der kun at surre dør
håndtagene sammen og 
klappe en lap op med be
sked om at bruge maskin
sumpen. Endelig, selv den 
bedste kunne ikke »skyde 
lokum«, uden en vis hørm 
bredte sig i hele båden. 

Messen blev rigget om til 
morgenskafning. Første 
hold fik serveret 07 .30. An
det hold, der kom fra vagt, 
bænkede sig 08.00. Det 
gjorde godt med et solidt 
morgenmåltid. Yoghurt, 
æg og bacon, brød, ost og 
et vældigt udvalg af marme
lade. 
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Efterlysninger: 

Royal Navy Danish Section 
den i Sverige, de hemmelige 
transporter fra Sverige til 
England af US Air Force, op
holdet i Cannon Park i Lon
don og indrulleringen på Ro
yal Arthur. 

.· ~ - .al ning om hele denne hemme
~· f 1 - .......,,,-:- "'I lige aktion. Jeg søger derfor 

kontakt til kammerater, eller 
, pårørende til evt. afdøde 

Genstande som hørte til 
vor udrustning og uniforme
ring samt vor »pay book« 
har stor interesse. 

Venligst kontakt: tidl. ra
diokvartermester Svend 
Bjørneboe, Sofielundsvej 57, 
st.v., 2600 Glostrup, telefon 
42 45 95 76, 42 34 74 89 
(sommer) 

Efter af mønstring fra Royal Navy august 1945 påmønstrede 
besætningerne igen danske orlogsfartøjer. En del af 
gutterne er med på dette billede taget på Holmen foran 
Søløven, Søhunden og Søridderen. 

Jeg efterlyser minestryg
ningspersonel, som efter 
sænkning af flåden under 
den tyske besættelse af vice
admiral Vedel, illegalt - men 
frivilligt - blev sendt til Eng
land for at bemande to engel
ske minestrygere MS 1044 og 
MS 1045. 

Vi havde base i Leith nær 
Edinburgh. Vi var ca. 25 

mand fra forskellige tjene
stegrene. Vi blev indrullerede 
i Royal Navy i forskellige 
charge'r. Vi blev atter over
givet til den danske marine i 
august 1945, under en cero
nomi i Tuborg Havn sammen 
med de to minestrygere. 

Dette »togt« bør ikke gå i 
glemmebogen, derfor på
tænker jeg at skrive en beret-

Søhesten 1953-54 
Undertegnede Værnepligtig 
328/S. E. Rønde Olesen ef
terlyser gaster og officerer 
fra Minestrygeren »Søbe
sten«s stambesætning, år
gang 1953/54, hvor vi lå som 
patruljefartøj på Bornholm. 

Af besætningen, der var 
på 49 mand, har jeg indtil nu 
- 36 år efter - kontakt med 
25 -30, både officerer, vær
nepligtige og mather. Der må 
være flere, der kan »huske« 
dengang, der var soldater 
til... 

Lad mig høre fra jer. 
Vi har de sidste 3-4 år haft 

nogle fortræffelige og godt 
besøgte træf - naturligvis 
med vore damer. Blandt an
det i København, Ebeltoft og 
Fåborg, og i weekenden 9. og 
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10. juni går turen til Hirts
hals. 

Stort - og billigt - program 
for den enkelte er under ud
arbejdelse. 

Og skulle der iøvrigt være 
nogle, der kan hjæJ"pe mig 
med oplysninger om »Søhe
sten«, hvis skæbne endte i 
Århus-Bugten, da den blev 
brugt som skydemål, beder 
jeg om, I kontakter mig. Jeg 
har indtil forgæves søgt om 
oplysninger hos »Forsvarets 
Arkiver« i København, men 
bar ikke fået svar på brev fra 
sept. 1989. 

Så op på dupperne. Jeg 
venter spændt: S. E. Rønde
Olesen, Baunevænget 5, 8410 
Rønde, telefon 86 37 12 30 
og 86 37 27 99. 

kammerater, som deltog i 
dette togt. 

Jeg er specielt interesseret i 
fotos og nedskrevne oplevel
ser om overførslerne fra 
Danmark til Sverige, venteti-

Jubilarrullen 
Der er mange der har fulgt opfordringen til under ru
brikken Jubilarrullen at efterlyse kammerater fra tiden 
i søværnet. 

Jubilarstævnet holdes i år den 26. august på Holmen, 
og anledningen vil være den bedst tænkelige til at møde 
gamle kammerater. 

Vi bringer følgende efterlysninger, som alle har det til 
fælles, at det drejer sig om orlogsgaster indkaldt den 15. 
oktober 1940. 

Indkaldte den 15. oktober 1940 (1) Fyen, (2) Kaser
nen. Kontakt undertegnede: Jens Ove Rasmussen, Ny
borgvej 44, 4700 Næstved, tlf. 53 72 15 14. (Hoved
nummer 7173, skibs-og kasernenummer 217, skriver på 
kasernekontoret Sydfløjen hos Schirmer). 

Indkaldte den 15. oktober 1940. I. Fyen indtil 
13.12.40 - Kasernen (disponibel) indtil 3. februar 1941, 
derefter »Lindormen« fra 3. februar 1941 til 20.6.1941. 
Henvendelse til: Ib Kai Nielsen, Skyttedal 16, 2850 Næ
rum, tlf. 42 80 05 73. (Hovednummer 7953, på Fyen nr. 
153 og på Lindormen nr. 503. 

Undertegnede søger gaster, indkaldt den 15. oktober 
1940 og udmønstret med »Lindormen« foråret 1941. 

Viggo Rasmussen, Schnorsvej 21, 5900 Rudkøbing 
(hovednummer 9391, rorgænger Lindormen). 

Indkaldte den 15. oktober 1940. Hvor er I, gaster fra 
Middelgrunden og Fyen? Vi fejrer jubilæum og gør det 
på Holmen den 26. august. Skal vi mødes? Kaj 0. Niel
sen, Viborgvej 22 a, 7840 Højslev, tlf. 97 53 56 94. 
Hovednummer 7840). 

Mathelever årgang 1940. Vi har 50 års jubilæum i år og 
fejrer det på Holmen den 26. august. Skal vi mødes 
igen? Hardy Sørensen, Hostrup Have 28, 6 tv. 1954 Fre
deriksberg C. Tlf. 31 35 38 98. 

Foreløbigt program for jubilarstævnet den 26. august 
på Holmen. Der startes kl. 10.00. 

Der bliver kransenedlægning, parade, Holmen beses 
og skafning med kammeratligt samvær og musikunder
holdning. 

Arrangementet slutter kl. 15. 
Deltagerprisen skønnes at blive 165 kroner. 
For deltagere, der bor vest for Storebælt undersøges 

muligheden for en billig indkvartering. 



Torben Jensen er død 
Marineforeningens landsnæstfor
mand gennem 15 år, Torben Jensen, 
afgik ved døden den 30. marts efter 
lang tids svær sygdom," 57 år 
gammel. 

Med Torbens alt for tidlige bort
gang har vi mistet en god kammerat, 
der med iderigdom, initiativ og 
energi har præget foreningen på 
landsplan såvel som lokalt gennem 
de sidste årtier. 

Udlært som isenkræmmer gik 
Torben i 1952 ind i Søværnet som 
mathelev og gjorde i 8 år sejlende tje
neste som radiomath. 

Efter hjemsendelsen begyndte han 
en karriere som salgskonsulent, her
under bl.a. 17 år som distriktschef i 
Faxe Bryggeri A/S. 

I 1959 blev han medlem af Marine
foreningens Glostrup afd., og i 1967 
formand for denne. 

Torben Jensen 

over Søværnets og Marineforenin
gens traditioner, medens han ved 
utallige initiativer medvirkede til en 
fremadrettet udvikling af forenin
gens aktiviteter. 

Blandt de mange ting Torben fik 
gennemført må nævnes: Indførelsen 
af Marineforeningens julemærke til 
fordel for Grundfonden, og især 
hans engagerede arbejde for udvik
lingen af det nordiske maritime for
eningssamarbejde, der bl.a. resulte
rede i De Nordiske Orlogsstævner, af 
hvilken han selv forestod det 1. i 1980 
og det 5. i 1988. Dette arbejde beløn
nedes med en lang række hædersbe
visninger fra de nordiske marinefor
eninger og militære kammeratskabs
foreninger. 

1972 blev han valgt til medlem af 
Marineforeningens hovedbestyrelse 
som repræsentant for distrikt I og 
medlem af forretningsudvalget, ind
til han i 197 5 valgtes til landsnæstfor
mand. 

»Gartnergården« i Brøndbyernes 
kommune til den marinestue, han så 
utrætteligt havde kæmpet for at 
skaffe sin stadigt voksende afdeling. 

I 1975 udnævntes Torben til æres
medlem af Glostrup afdeling, og ved 
Marineforeningens 75 års jubilæum i 
1988, hvor han som formand for fest
udvalget forestod det store arrange
ment, udnævntes han til æresmed
lem af Marineforeningen. 

Torben bestred både denne post og 
formandsposten i Glostrup til sin 
død, men han havde i februar med
delt hovedbestyrelsen, at han ikke 
ønskede genvalg som landsnæstfor
mand, når hans valgperiode udløb 
ved sendemandsmødet i år. Trods 
den langvarige sygdom håbede hån 
som afdelingsformand at kunne 
sætte kronen på 25 års virke for Glo
strup afd. med indretningen af 

Torben Jensen har i de 18 år været 
et stort aktiv for hovedbestyrelsen. 
Med sin maritime baggrund fra tje
nesten i Søværnet, som han altid 
mindedes med glæde, og den store 
erfaring fra det praktiske arbejde i en 
lokalafdeling stod han som en hel
hjertet forkæmper for Marinefor
eningens idealer og formål. Kamme
ratskabet var for ham den vigtigste 
forudsætning for fremme af forenin
gens arbejde med at øge interessen 
for Søværn og Søfart. Han vogtede 

Torben var en udsædvanlig dyna
misk personlighed, der med sit altid 
gode humør gerne tog del i det kam
meratlige foreningsliv, men tilførte 
det samtidig altid et maritimt ind
hold og en værdig ramme. 

Torben vil blive savnet i Glostrup 
afd. og på landsplan, mens hans ind
sats vil blive husket længe - den er 
indskrevet i Marineforeningens hi
storie. 

Ære være hans minde 
V.P. Heise 

Filmpremiere med et videre sigte 
Kommandørkaptajn Søren 
Laub inviterede til gensidigt 
samarbejde, da han i forbin
delse med premieren på sin 
flådefilm kunne orientere 
om de foreløbige resultater af 
Interessekredsens arbejde. 

Præsentationen fandt sted 
i Fjernkendingskursets film
sal på Holmen og overvære
des af bl.a. viceadmiral S.S. 
Thostrup, chefen for Flåde
station København, kom
mandør F. Volke, formanden 
for Orlogsmuseet komite, 
kommandør Wessel-Tolvig, 
kommandør E.V. Jørgensen, 
og formanden for Orlogsmu
seets vennekomite, skibsre
der P. Harhoff. 

Interessekredsen har efter 
en nøje gennemgang af til
gængelige registranter og ka
taloger fundet frem til 220 
maritime film - og for fleres 
vedkommende har man alle
rede foretaget et første gen
nemsyn. 

Ved forevisningen 22. fe
bruar fik kommandørkap
tajn Laubs »Holmen 1979« 
endelig sin premiere. Filmen, 
der kører cirka 40 minutter, 
er optaget på 8 mm farvefilm 
og foreligger nu i en video
redaktion ved seniorsergent 
Svend Hansen, Forsvarets 
Center for Lederskab. 

Vi oplever her et Holmen, 
hvor der endnu arbejdede 

cirka 4000 militære og civile. 
Der er orienterende opta

gelser fra luften, glimt fra 
Orlogsværftets tegnestuer og 
værksteder, gamle og nye 
skibsklasser, og mødet med 
mange af de officerer, som 
prægede Søværnet i 1970~ 
erne, bl.a. viceadmiral S.S. 
Thostrup, kommandør E.V. 
Jørgensen, kommandør N.F. 
Stegmann og kommandør J. 
Sander Larsen. 

Så er der også mødet med 
Hendes Majestæt Dronnin
gen, Prinsen - og nogle små 
prinser; nok værd at gense i 
dette runde fødselsår. 

Kommandørkaptajn Laub, 
der i 1979 var skolechef på 

Margretheholm, har ønsket 
at give tilskuerne et indtryk 
af den sømilitære virkelig
hed. For Holmens vedkom
mende blev det alt for hurtigt 
historie, men filmen pointe
rer betydningen af interes
sekredsens arbejde. En om
fattende marinefilm-regi
strant vil bl.a. have interesse 
for Marineforeningens afde
linger, når de fra tid til anden 
vil præsentere medlemmerne 
for en periode/et årti af flå
dens dagligliv. 

JRL 
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DISTRIKT I 
STORKØBENHAVN 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. Tlf. 31 'S7 'SJ 61 

AMAGER 
Det går fint på Amager, der 
netop har holdt generalfor
samling. Her blev det beslut
tet at udvide bestyrelsen fra 
fem til syv medlemmer. Her
efter har bestyrelsen føl
gende sammensætning: 

Formand 0. K. Mønster, 
næstformand J. Buriis, kas
serer S. Rasmussen, sekretær 
S. Konradsen, samt bestyrel
sesmedlemmer K. Henrik
sen, S.E. Larsen og J.S. 
Nielsen. 

De månedlige møder er i 
gang og Amager sender to 
mand til sendemandsmødet. 
Det er første gang amagerka
,nerne er repræsenteret på et 
sådant møde. 

Og så går vi ind for, at Un
der Dannebrog skal ud
komme seks gange årligt, 
slutter O.K. Mønsted sin rap
port fra den friske afdeling. 

FREDERIKSBERG 
I skrivende stund har Frede
riksberg holdt sin generalfor
samling. Af bladet »Skum 
for boven« fremgår i øvrigt 
at Glostrup vandt KSS skyd
ningen foran 5. Regiment. 
Frederiksberg blev nr. tre og 
lagde garderforeningen, gar
derhusarerne, 4. regiment og 
Pionerne bag sig. 

Jo, de gamle orlogsgaster 
kaster med deres fornemme 
skydefærdigheder i sandhed 
glans over Marineforenin
gen. 

GENTOFTE 
I en mødebefaling fortæller 
formanden Leif Henriksen, 
at marinestuen er blevet pry
det af et ror, som Gentofte 
har fået foræret. Det er op
hængt i den ene af stuerne 
og pynter på lokalet. Kom og 
se det, skriver formanden. 

KØBENHAVN 
Afdelingen har efter sit 7 5 års 
jubilæum ført en rolig tilvæ-
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Flemming Larsen - har 
trukket sig som formand 
for Københavns 
Marineforening. 

relse. De månedlige aftener 
afvikles i lokalerne i Frihav
nen, ikke altid med så mange 
deltagere, som ønskeligt var, 
men det må fastslåes, at afde
lingens hverdag er rolig. De
sværre har det været nødven
dig at slette medlemmer, der 
ikkehavde betalt kontingent. 

I februar måned blev afde
lingens 76. ordinære general
forsamling afviklet. General
forsamlingen skulle vælge 
ikke mindre end 5 nye besty
relsesmedlemmer, bl.a. for
mand. Flemming Larsen øn
skede ikke efter 14 år i stolen 
at fortsætte og blev afløst af 
Gerhard Nørgaard, den tidli
gere næstformand. Afdelin
gens kommende program er 
som følger: 

Marts måneds møde er et 
besøg på det nye orlogsmu
seum på Christianshavn, et 
besøg, som afdelingen ser 
særdeles frem til. 

I april er afdelingen delta
ger i adskillige kransened
lægninger i anledning af 9. 
april samt afvikler sæsonens 
sidste medlemsmøde. 

I begyndelsen af juni vil 
Udkiggen udkomme med 
program for sidste halvår af 
1990. 

· Sådan skriver den afgåede 
formand Flemming Larsen, 

der samtidig tilbyder sig som 
korrespondent til Under 
Dannebrog, et tilbud som re
daktionen med megen tak ta
ger imod. 

ROSKILDE 
Marinestuen på Ellegaards
vej er ved at blive renoveret, 
fremgår af medlemsbladet 
Det glæder bestyrelsen at se 
den interesse, som medlem
mer viser. Mange giver en 
hjælpende hånd med i ar
bejdet. 

Bestyrelsen har alle aktivi
teterne for året klar indle
dende med forårsfesten den 
31. marts og sluttende med 
juletræ for børn den 15. de
cember. 

Og så kippes der med fla
get for Poul Rasmussen 65 
den 26. marts, Holger J. Pe
dersen 70 den 12. maj og E. 
Kornerup Jensen 70 den 22. 
maj. 

GLOSTRUP 
På generalforsamlingen 
stemte 71 for, at modtage 
Brøndbyernes borgmester 
Kjeld Rasmussens hånd. I 
den havde han et tilbud til 
gutterne om at overtage 
Gartnergården og indrette 
marinestue i den. 

Så der blev omgående ned
sat et byggeudvalg til arbej 
det med at indrette gården til 
et marinehus, og hvis man 
kender glostrupperne ret, er 
de allerede i fuldt sving. 

Apropos glostrupper. Så 
holder den betegnelse op. 
Med flytningen til Gartner
gården, der ligger i Brøndby
erne, vil afdelingen også 
skifte navn. Fra efteråret 
kommer den til at hedde Ma
rineforeningens afdeling for 
Brøndby og omegn. 

Inden generalforsamlin
gen modtog formanden Tor
ben Jensen for 25 års fremra
gende bestyrelsesarbejde et 
otte binds stort værk »Søens 
Folk«. Gert Larsen stod for 
overrækkelsen ledsaget af 
smukke ord og det var en · 
glad men også bevæget Tor
ben Jensen, der modtog den 
fortjente hyldest. 

Gert Larsen der har været 
medlem af bestyrelsen i 20 år 
modtog blomster, og på be-

styrelsens vegne udnævnte 
formanden Karl Momsen og 
Ole Løje til æresmedlemmer. 
Begge har gennem en lang år
række udført et stort arbejde 
i bestyrelsen. 

Samtlige valg til bestyrel
sen var genvalg. 

Og så svinges huerne for 
æresmedlem, Svend Carle
son, som nu bor i Essex i 
England, men som i mange 
år var formand for Flottans 
Man i Malmo og en drivende 
kraft i samarbejdet med Glo
stup. Carleson fyldte 75 den 
21. februar. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste en af med
stifterne og afdelingens før
ste formand Ulf Sejshede, 
der fyldte 80 i december. Han 
var formand i årene 1945 -52 
og blev æresmedlem i 1975. 

KONGENS LYNGBY 
Brave Mogens Jacobsen har 
trukket sig som formand for 
afdelingen. Han har været 
medlem af bestyrelsen i 17 år, 
hvoraf de sidste ti som for
mand, og har, som han selv 
udtrykker det, ment det er 
godt med »nyt blod«. 

Han har heldigvis erklæ
ret, at han fortsætter som re
porter til UNDER DAN
NEBROG, og det er vi på re
daktionen glade for. Mogens 
Jacobsen har altid været en 
særdeles flittig medarbejder. 

Efter generalforsamlingen 
blev han hyldet med taler og 
»skræpperør« og blev glad 
og meget bevæget udnævnt 
til æresmedlem. 

Bestyrelsen bar efter gene
ralforsamlingen konstitueret 
sig med Jørgen Menå som 
formand. Den øvrige besty
relse består af Poul Arne 
Madsen, Einer Nicolaisen, 
Finn Laursen, Helmudt Pe
dersen, Christian C. Hansen 
og Peder Møller. 

Suppleanter er Greve 
Christian af Rosenborg og 
Peter Plenge Henriksen. 

Sommerfugleskydningen 
boldes i år den 27. maj på Lo
thenborg. 

Og så svinges huerne for 
John Tang Petersen der blev 
50 år den 19. marts og Valde
mar Olsen som fyldte 60 år 
den 7. april. 



DISTRll<T li 
NORDSJÆLLAND 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested. Tlf. 42 33 76 97 

Chr. Hansen. 

HILLERØD 
Det var med stor sorg, v1 
modtog meddelelsen om 
Christian Hansens alt for tid
lige død, skriver formanden 
Einer 0. Pedersen. Vor gode 
ven og kammerat har i mange 
år været medlem af bestyrel
sen og blev valgt som kasse
rer i 1961. Han har gjort et 
stort arbejde for foreningen 
og blev for sin indsats ud
nævnt til æresmedlem i 1986. 

Vi har meget at takke ham 
for vi vil savne hans altid 
gode humør og kammerat
lige måde at være på. Vore 
tanker går til hans hustru 
Gumma og familien. 

Ære være hans minde. 
Efter afdøde Kurt Mørkøv 

Christiansen er Leif Ander
sen valgt som næstformand. 

Foruden de sædvanlige 
pudseaftener i Marinestuen 
på Slotskroen den første ons
dag i hver måned er der plan
lagt fregatskydning lørdag 
den 16. juni og der arbejdes 
med et 5. maj initiativ i Bir
kerød Bakke, der hører under 
Hillerødsafdelingen. 

Og så svinges huerne for 
Ole Andreasen, der bliver 50 
den 3. april og Axel Ronald 
Bak, der fylder 75 den 8. maj. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
Med 47 deltagere og Palle 
Borg aom dirigent har afde
lingen holdt sin generalfor
samling. Formanden Svend 
Aage Frandsen oplyste i sin 

beretning blandt meget an
det, at afdelingen nu har 157 
medlemmer. 

Der skete et enkelt nyvalg 
til bestyrelsen. Formand for 
skyttelavet, Ole Smedegaard, 
ønskede at trække sig. I hans 
sted valgtes Flemming Jør
gensen. Ny formand for 
skyttelavet er John Larsen. 

Formanden takkede Ole 
Smedegaard for godt arbejde 
i bestyrelsen, og en general
forsamling, der forløb i god 
rod og orden blev afsluttet 
med prægtige gule ærter og 
pandekager. 

Skyttelavets juleskydning 
blev vundet af Bent Frederik
sen og andenpladsen deltes 
af de to gæve veteraner Hol
ger Larsen og Preben Bent
sen. 

Den 9. marts var skyttela
vet arrangør af distriktsskyd
ningen, og nu venter læserne 
af Under Dannebrog i spæn
ding på resultatet. 

Man har haft den store 
sorg at foreningensæresmed
lem og tidligere formand 
Viggo Jørgensen er død. 

En god kammerat har for
ladt os, skriver tidligere for
mand Jon Rasmussen i en 
smuk nekrolog, der i sine 
mindeord blandt andet om
taler båden »Valodia« -
Hvad lo De af - som han selv 
havde bygget af elektrikker
rør og hønsenet omvundet 
med glasfiber. Folk valfar
tede til havnen i Rungsted for 
at beskue det særprægede 
fartøj, som imidlertid var 
særdeles sødygtigt. 

I sin lange formandsperi
ode for Marineforeningen 
blev han kendt landet rundt. 
Alt hvad han tog fat på blev 
gennemført til ære for ham 
selv og foreningen. 

Trods sygdom bevarede 
han sit gode humør og deltog 
da også i generalforsamlin
gen søndagen før han døde. 
Det er helt mærkeligt at 
tænke tilbage på den ildhu 
hvormed han deltog i gene
ralforsamlingsdebatten. 

Vi vil savne ham meget og 
vor medfølelse samles om 
hans efterladte forening. 

Ære være hans minde. 

SØLLERØD 
Kjeld Lund frygter for afde
lingens fremtid, fremgår det 
af seneste nummer af med
lemsblandet. Formanden 
Otto Ruuf bebudede forin-

den generalforsamlingen sin 
afgang. I skrivende stund er 
generalforsamlingen blevet 
afviklet, og nu venter alle i 
spænding på at høre nyt. For
håbentligt går det ikke sådan 
som Kjeld Lund frygter, at 
afdelingen nedlægges. 

HELSINGØR 
Fredag den 26. januar blev 
der holdt ulkeaften, hvor me
nuen var skipperlabskovs, og 
dårligt var den fordøjet før 
der blev kaldt til generalfor
samling, som blev afviklet 4. 
februar. 

Her trak næstformanden 
Børge Jørgensen sig tilbage. 
Han mente, at yngre kræfter 
måtte til. Til bestyrelsen ny
valgtes Lars Vahl. 

I Helsingør er det popu
lært at holde ulkeaftener, så 
der blev den 23. februar holdt 
en ekstraordinær ulkeaften, 
hvor et par af gutterne havde 
lavet irsk stuvning til kam
meraterne. Resultatet var 
fremragende, fastslår sekre
tær Karl Anders Kristiansen. 

DISTRIKT III 
VESTSJÆLLAND · 

Overmekaniker N.P. Jepsen 
Kjærsvej 42 . 4220 Korsør 
Tlf. 53 57 17 46 

HOLBÆK 
I samarbejde med Holbæk 
Garderforening inviterede 
foreningen den 17. januar til 
et interessant lysbilledfore
drag ved seniorsergent i Liv
garden Boysen. Emnet var 
»Job som FN-observatør«. 

Det blev et foredrag, der 
gav anledning til stor spørge
lyst fra de 48 fremmødte om 
aktuelle begivenheder, spe
cielt omvæltninger i Østeu
ropa og det, der sker i Israel 
og Libanon, skriver sekretær 
A. Ljungberg. 

På generalforsamlingen, 
hvori deltog 38 medlemmer, 
var der genvalg til bestyrelsen 
af næstformand Poul Poul
sen, Ole Lind og Helmuth 
Burrach. 

Foreningen, der bliver 70 
den 16. november har 62 
medlemmer, og i sin beret
ning oplyste formanden H. 
Viberg at man satser på at 
blive omkring 100 medlem
mer, som man tidligere har 
været. 

SLAGELSE 
Uden at fastholde vore tradi
tioner kan vi lige så godt lave 
marinestuen om til en bur
gerbar, fastslår »Masterkra
nen« ord kløvende chefredac
teur, M. Juul Jørgensen i sin 
traditionelt fornøjelige op
sang til foreningsmedlem
merne. 

I øvrigt fastslår han, at det 
forgangne år har været et for
rygende år, selv om forman
den Werner Jensen i sin be
retning på generalforsamlin
gen sagde at ulkeaftenerne 
var for ringe besøgt, at en
kelte var blevet aflyst på 
grund af for ringe tilslutning 
og at medlemstallet var gået 
seks tilbage. Det samlede 
medlemstal er 123, tre æres
medlemmer på hjemmefron
ten og tre æresmedlemmer i 
Aurich. 

Året havde været økono
misk godt. Foreningen er 
gældfri og nettoresultatet 
blev 24.796 kroner. 

Nyvalgt til bestyrelsen blev 
Anders Lauersen og Kenneth 
Rudolph og bestyrelsen har 
siden konstitueret sig så
ledes. 

Formand Werner Jensen, 
næstformand Gert Svens
son, kasserer Henrik Faber 
og sekretær M. Juul Jørgen
sen. Den øvrige bestyrelse er 
Anders Lauersen, Kenneth 
Rudolph og Nich Tønder, der 
har tjtel af messechef. 

KORSØR 
I Korsør, hvor ikke alle kan 
lide kogt torsk, får man hvert 
andet år serveret gule ærter 
ved det årlige torskegilde. 
Det fandt i år sted den 23. ja
nuar på Flådestation Korsør. 
Efter spisningen var der sam
menkomst i marinestuen, 
hvor man skød til ·mukken. 

Generalforsamlingen 
havde 36 deltagere, og her var 
der nyvalg til bestyrelsen. 
Vilhelm A. Bøge blev valgt til 
formand, Chris Hansen til 
sekretær og den tredie nye i 
bestyrelsen er Arne Jørgen
sen. Børge Hansen valgtes til 
flagbærer. 

Til trods for at der hyppigt 
er budt på forfriskninger i 
marinestuen viser kasserer 
Mogens Larsens regnskab al
ligevel et fint overskud på 
omkring 8.000 kroner, slutter 
Ib Kristensen sin rapport. 
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NYKØBING 
SJÆLLAND 
Der deltog 48 medlemmer i 
generalforsamlingen den 23. 
februar, hvor Finn Arnskov 
og Harald Schrøder nyvalg
tes til bestyrelsen i stedet for 
Alex Trangbæk og Kjeld 
Borgstrøm, som ikke øn
skede genvalg. 

I sin rapport til distriksre
præsentanten oplyser sekre
tær 0. Nielsen, at den årlige 
sommerudflugt holdes 19. 
maj og turen går til Avderød. 

DISTRIKT IV 
SYDSJÆLLAND 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 53 74 23 31 

STEVNS 
Stevns var vært for distrikts
mødet, og det er fra afde
lingsberetningerne fra dette 
møde, afdelingsrapporten er 
hentet. 

Der var mødt 27 repræsen
tanter fra distriktets afdelin
ger. Møn havde som eneste 
afdeling ikke sendt repræ
sentant men sendt en rap
port. I øvrigt blev det beslut
tet at Møn skal være vært for 
distriktsmødet i september. 

På mødet var optagelse af 
kvindelige marinere og sam
kvem med tyske orlogsfor
eninger til debat, og Ove 
Graae, Næstved, opfordrede 
alle afdelinger til at deltage i 
skyttelavets aktiviteter. 

Temaet på det efterføl
gende møde var »Kort om 
kort«, hvor Thorlund Niel
sen på glimrende vis oriente
rede om de kortlæggende 
myndigheders virksomhed 
og sammenlægning. 

Mødet sluttede med fro
kost og kammeratligt sam
vær. 

Stevns, der har 41 medlem
mer, har fra 1. januar for
højet sit årlige kontingent til 
125 kroner. 

MØN 
Her har der været en tilba
gegang på fire medlemmer, 
så foreningen nu tæller 94. 
Det årlige kontingent er fast
sat til 125 kroner. Der er pla
ner om en udflugt til orlogs
museet. Datoen er endnu 
ikke fastsat. 
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Formand for NæstvedMarineforening, 
distriktsrepræsentant og gæv kammerat, Poul Christiansen 
med en af de navneplader, som Næstved sælger for 350 
kroner. Lager haves fortsat, meddeler Poul Christiansen. 

NÆSTVED 
Der skete et enkelt nyvalg til 
bestyrelsen på admiralfor
samlingen, oplyser forman
den Poul Christiansen i sin 
rapport. Kaj Calum ønskede 
ikke genvalg og i hans· sted 
valgtes Willy Alsted. Des
uden fik afdelingen ny flag
bærer, Erik Larsen. 

Bestyrelsen har S!;!nere 
valgt Erik Hansen som ban
jernester med Kaj Calum som 
hjælper. 

Afdelingen vil den 9. april 
være repræsenteret ved en 
mindegudstjeneste i Herlufs
holm Kirke. 

Formanden gør videre op
mærksom på, at den årlige 
skovtur finder sted den 26. 
maj med afgang kl. 14.30 fra 
marinestuen. Turen går over 
Karrebæksminde til Skæl
skør, videre til broarbejdet 
ved Halskov og besøg med 
spisning og dans på Flådesta
tion Korsør. 

HASLEV 
Haslev har ikke længere no
gen marinestue. Hjemme
værnsdistrikt Midtsjælland, 
der ejer bygningen, har med
delt, at hjemmeværnet selv 
skal disponere over lokalet, 
som Haslev Marineforening 
har kunnet disponere over i 
ni år. 

Det har afstedkommet en 
del presseomtale, og af dem 
fremgår at Hotel Haslev har 
tilbudt foreningen lokale, 
men vi tager ikke imod til
buddet, fortæller formanden 
Bent Hollænder til Næstved 
Tidende. Priserne på mad, øl 
med videre er for høje. 

Nu ser man sig om efter et 
lokale som foreningen, der 
har 48 medlemmer kan be- · 
nytte. 

VORDINGBORG 
Den genopstandne marine
forening i Vordingborg, hvis 

formand er H .C. Danielsen, 
kasserer Ole Nielsen og sek
retær Poul Pedersen har 35 
medlemmer. Finanserne er 
også i orden, idet regnskabet 
viser en beholdning på 2.000 
kroner. 

Der er planlagt tur til Hal
men for blandt andet at se på 
Flyvefisken, besøg på Rød
vig Motormuseum og Kron
borg. 

SKÆLSKØR 
Skælskør havde i følge de 
sparsomme notater på rap
porten 37 deltagere i fregat
skydningen. Medlemstallet 
er 56 og kontingentet er 125 
kroner årligt. Formand er 
Svend Aage Lyderik, næst
formand Hans Nielsen, som 
også er sekretær, og kasserer
hvervet passes af Lars Peter 
Hansen. 

KØGE 
Her er der planlagt en tur til 
Kastellet med oberstløjtnant 
Chr. H. Christensen som 
rundviser den 23. april. Af 
rapporten fra distriktsmødet 
fremgår at 1989 gav et over
skud på 4,715 kroner og at 
foreningens formue er 36.554 
kr. 

Medlemstallet er 111, og 
kontingentet er fastsat til 150 
kroner årligt. 

DISTRll<T VI 
LOLLAND-FALSTER 

Politiassistent 
Benny Christensen 
Torkevej 46 . 4800 Nykøbing F. 

NAKSKOV 
Efter distriktsmødet i Nak
skov den 26. februar er 
Tommy Larsen fratrådt som 
distriktsrepræsentant. 

Benny Christensen er ble
vet ny distriktsrepræsentant 
og Tommy Larsen suppleant. 

I øvrigt fortæller Tommy 
Larsen om Nakskov-
afdelingens virksomhed: 

Det blev en interessant vin
ter. Hver den første tirsdag i 
måneden har der været holdt 
kammeratskabs- oplysnings
aftener, hvor gasterne er 
kommet vidt omkring - un
dertiden med stærke oplevel
ser: Sent vil mam vel glemme 
den aften, hvor filmen »Støt 
står den danske sømand« vi-



stes. Et par gaster, der en tid 
havde kigget lidt på hinan
den, fandt pludselig sam
men: »Jamen Jørgen - du var 
jo også med i Seamen's pool i 
Newcastle«. 

Det er også blevet til rejser 
til oliefelter, på togt med su
pertanker, med skoleskibet 
»Danmark« (DSB-film: 
»Det bedste sted er oppe i 
masten«), Søelieutenantsel
skabets video - den rejste for
manden i Nakskov med en 
hel uge. En isbrydningsaften 
blev det også til. 

Ved årsskiftet mønstrede 
afdelingen 109 gaster, hvoraf 
så mange allerede har betalt 
deres kontingent for 1990 så
ledes, at afdelingen allerede 
medio februar d.å. har kun
net indbetale årets samlede 
kontingent til hovedkonto
ret. - Det er afdelingen lidt 
stolt af. 

Arbejdet med samlingerne 
her også nydt godt af de nu 
svundne måneder: Fire 
skibsmodeller er det bl.a. ble
vet til, men hvad der er endnu 
bedre: Byggearbejdet - der 
skal skaffe yderligere nogle 
hundrde kvadratmetre - er 
begyndt for ca. en måned 
siden. 

Marinestuerne har i løbet 
af vinteren været besøgt af en 
del andre foreninger, besæt
ninger fra ti orlogsfartøjer 
m.v. 

NYKØBINGF 
Den afgørende pokalskyd
ning mod Nakskov fandt 
sted den 3. februar. Der var 
mødt syv skytter fra Nak
skov og seks fra Nykøbing. 
Resultatet blev at Nykøbing 
noterede sig for 892 point. 
Nakskov fik 785. Det sam
lede resultat for vinterskyd
ningen blev herefter at Nykø
bing vandt så knebent som 
med 1946 mod 1937, og der
med fik en aktie i pokalen 
som har stået i Nakskov i 
flere år. 

Efter endt skydning fort
satte kampen på kniv og gaf
ler i orlogsstuen, hvor kok
ken havde sørget for herlig 
biksemad. Det blev en festlig 
afslutning på skydningen og i 
begge lejre ser man frem til 
den kommende sæsons skyd
ninger. 

I Nykøbing kippes med 
flaget for Jørgen Nielsen der 
fylder 70, den 7. maj, Henry 

Resen Andersen 70, den 13. 
maj, Frits Jensen 50, den 25 
juli og Hans Eriksen 50, den 
3. september. 

DISTRIKT V 
BORNHOLM 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 56 . 3700 Rønne 
T lf. 53 95 32 22 

BORNHOLM 
Det var en af de roligste i 
mange år, konstaterede diri
genten Birger Boss, da han 
sluttede generalforsamlin
gen, som blev holdt 20. fe
bruar på Sjøgarinj. 40 med
lemmer var mødt frem. 

Et forslag om at forhøje 
kontingentet fra 135 til 150 
kroner gik glat igennem. Det 
samme gjaldt forslag om 
kongentinget på 80 kroner 
for medlemmer over 67 år. 

Der skete kun et enkelt 
nyvalg og bestyrelsen har føl
gende sammensætning: 

Formand Peter Jensen, 
næstformand Albert Han
sen, kasserer Jens J . Jensen, 
bestyrelsesmedlemmer Leif 
B. Jensen, Flemming Svend
sen, Poul Hall og Jørn 
Funch. 

Af kommende arrange
menter kan nævnes kranse
nedlægningen ved Davidsta
tuen i Almindingen den 9. 
april. Det sker sammen med 
Bornholms Marinedistrikt, 
Flyvestation Bornholm og 
Fiorsvarsbrødrene, slutter 
foreningens friske formand 
Peter Jensen. 

DISTRIKT VII 
FYN 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 09 08 

SVENDBORG 
Sekretær Carl A . Slej er ked 
af, at han ikke fik tilsendt 
stof til Under Dannebrog nr. 
1 i år, men tager til gengæld 
revanche med en fyldig rap
port til dette nummer. 

Af den fremgår blandt 
meget andet, at mange gratu
lanter var mødt frem, da af
delingens dynamiske for
mand Knud Møller fyldte 70 
den 9. november. Repræsen-

tanter for byråd, marinefor
ening, venner og familie var 
mødt i stort tal for at gratu
lere. 

Der har været holdt et par 
pudseaftener i marinestuen 
på Hotel Ærø. Efter den før
ste serverede hotellets for
træffelige værtinde en læk
ker anretning for de frem
mødte og under den anden 
oplyste formanden, at der 
var invitation til 30 medlem
mer til forevisning af søvær
nets nye inspektionsskib, 
som er under bygning på 
Svendborg Skibsværft. Ski
bet har fået navnet Thetis og 
er Svendborgs nye adopti
onsskib. 

På generalforsamlingen, 
der havde Ebbe Lauritsen 
som dirigent tildelte forman
den 40 års tegnet til Aage 
Brix Andersen og Bent Siv
ertsen. Hans 0. Christoffer
sen skulle have tildelt 50 års 
tegnet, men var på grund af 
sygdom forhindret i at 
komme. Tegnet er i stedet 
overrakt ham i hans hjem. 

Til bestyrelsen genvalgtes 
Flemming Rasmussen og 
Vagn Juul Jensen. Kassere-

SvendborgMarineforenings 
dynamiske formand, Knud 
Møller, som nylig fyldte 70 
og derfor gratuleres på det 

hjerteligste af Under 
Dannebrog, ses her 

flankeret af to modtagere af 
40 års tegnet. Det er Aage 
Brix Andersen, til venstre, 

og Bent Sivertsen. 

ren Kim Jessen ønskede at 
træk~e sig og i hans sted valg
tes Frede Rasmussen til be
styrelsen, der derefter konsti
tuterede den nyvalgte som 
kasserer. 

Vagn Juul Jensen genvalg
tes som flagbærer. Reserver 
blev Jørgen Schmidt og Ebbe 
Lauritsen. 

Niels Fr. Eske Nielsen 
foreslog at pengene i Marine
fonden blev indsat til en høj
ere forrentning, hvilket for
manden lovede at drøfte i 
fonds bestyrelsen. 

Generalforsamlingen af
sluttedes med torskespisning 
sammen med damerne, hvor
efter der var dans på dækket. 
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MARSTAL 
Generalforsamlingen, der 
havde Tage Alsted som diri
gent, blev holdt den 17. fe
bruar og havde fint frem
møde med 52 deltagere. Det 
blev en meget festlig aften. 

Da generalforsamlingen 
var overstået tog direktør i re
deriet A.P. Møller, Bent 
Hansen, ordet og sluttede sin 
tale med at overrække for
eningen en model af »Regina 
Mærsk«, en gave som for
eningens medlemmer er 
meget glade for og stolte 
over. 

Foreningens æresmedlem 
Chr. Thuesen fik tildelt 40 
års tegnet og en buket til 
fruen. Elias Jensen modtog 
25 års tegnet, men det viser at 
han snart er berettiget til 40 
års tegnet, og en fejl har be
virket, at han ikke langt tidli
gere har modtaget 25 års 
tegnet. 

Videre var der 25 års tegn 
til foreningens højt skattede 
næstformand Erling Larsen. 

- Han har været en utrolig 
støtte for foreningen gennem 
alle årene, fastslår den dyna
miske formand Ole Galatius, 
der samtidig bringer Erling 
Larsen en meget varm tak i 
sin rapport. 

Der var også 25 års tegn til 
kasserer og turbocharge Poul 
Harris Groth, der desuden 
fik tildelt Marineforeningens 
hæderstegn af distriktsre
præsentant Palle Petersen. 

- Er der nogen, der har 
fortjent hæderstegnet er det 
Poul Groth, sagde Palle Pe
tersen. Det er på afgørende 
punkter hans skyld, at Mar
stal Marineforening er blevet 
til det, den er. Som landsfor
manden fyndigt har udtrykt 
det: 

- Det var sandelig på høje 
tid. 

Herefter fremsagde skue
spillerinde Jette Varn Hans 
Hartvig Seedorff Pedersens 
digt »Svanerne« og Hans 
Jørgen Burchardt Hansen 
underholdt på flygelet. Hans 
beherskelse af flyglet er en 
stor oplevelse, skriver Ole 
Galatius. 

Om aftenen samledes man 
med damer til kogt torsk på 
Marstal-maner. Der var fuldt 
hus og pragtfuld stemning. 
Til aftenfesten var der endnu 
en gæst, _ direktør Ove 
Hornby fra Mc-Kinney Møl
lers fond, som overrakte for-

14 UNDER DANNEBROG - APRIL 1990 

sen, især var man glad for at 
se æresmedlem Erik Fylling. 

Generalforsamlingen fik 
en rolig og saglig afvikling. 
Der var fire bestyrelsesmed
lemmer på valg - kun een 
modtog genvalg. Af et senere 
konstitueringsmøde fremgik 
følgende bestyrelse: For
mand: Gunnar Sveigaard, 
næstformand: Bent Hansen, 
kasserer: Vagn Rasmussen, 
sekretær: Poul W. Rasmus-

• sen, bestyrelsesmedlem: Ole 

Direktør Bent Hansen under sin tale før overrækkelsen af 
modellen af Regina Mærsk. 

Den smukke model, der hu står og pynter i Marstals 
Marinehus. 

eningen et billede af skibsre
der A.P. Møller. Underhol
det stod Hans Jørgen Bur
chardt Hansen og Wandy 
Møller for, og festen sluttede 
først ud på de små timer. 

ODENSE 
Månederne efter nytår har 
for Odense afdelingen været 
ret stille - dog havde man til 

kammeratskabsaftenen i fe
bruar besøg af næstkom
manderende i Odense Flotil
len, Bent Larsen, som holdt 
et meget interessant foredrag . 
med lysbilleder, om Marine
hjemmeværnets opgaver, 
især i Storebælt. 

Afdelingens årlige gene
ralforsamling havde samlet 
mere end fuldt hus, hvilket 
naturligvis glædede bestyrnl-

Bøwig, Mogens Jørgensen 
og Hans Hansen. 

Skyttelavet i Odense havde 
i december Fregatskydning. 
Skydningen foregår inden
dørs, hvorfor det har været 
nødvendigt med en fregat
skive - årets fregatkaptajn 
blev vor formand Gunnar 
Sveigaard. 

Der forestår for den nye 
bestyrelse et stort arbejde i de 
kommende måneder, idet der 
er planlagt en stor aktivitet, 
ligesom driften af marinehu
set giver mere arbejde end 
man umiddelbart skulle tro. 

KERTEMINDE 
Hovedbestyrelsens forårs
møde fandt sted på Kertem
inde Vandrehjem, og efter 
dagens drøftelser var hoved
bestyrelsesmedlemmerne 
indbudt til kammeratskab
saften i Kertemindes dejlige 
marinestue. Her tog den 
brave formand Jørgen Jør
gensen og hans bestyrelses
kolleger imod, dekorerede 
gæsterne med en Kertemin
de-nål skænket af byens 
borgmester, og derefter var 
der lejlighed til at bese den 
rigt udsmykkede marinestue. 

Tre unge officerer fra 
Nymfen der samme weekend 
var i Kerteminde mødte også 
op og det blev til en særdeles 
hyggelig aften med billard
spil, dart og rafling. Den hyg
gelige aften sluttede med at 
Kerteminde-afdelingen bød 
på natmad. Det var virkelig 
et hyggeligt møde med gut
terne, meddeler hovedbesty
relsen. 

BOGENSE 
Den ordinære generalfor
samling i marinestuen på Bo
gense Hotel havde samlet 20 
medlemmer. Formanden 
Hans Smith mindede i 
smukke ord foreningens af-



døde æresmedlem Ejler Pe
dersen, der var medstifter og 
i årenes løb har gjort et meget 
stort arbejde for foreningen. 

Ære være hans minde. 
Bestyrelsen blev genvalgt. 

De eneste nyvalg var Flem
ming Mortensen der blev 
valgt som suppleant og Frode 
Mår Hansen, der blev reser
ve-flagbærer. 

Marinestueudvalget har 
følgende sammensætning: 
Regnar Christensen, Orla 
Poulsen og B. Mollerup. 

På genera/forsamlingen i 
Assens blev Arne Schou 

Petersen, der ses til venstre, 
udnævnt til æresmedlem og 
gratuleres her med hæderen 
af formanden Ole Julsrud. 

Efter general forsamlingen 
blev der budt på skipperlabs
kovs og kaffe og de frem
mødte havde en hyggelig 
aften. 

ASSENS 
Der var mødt 16 medlemmer 
til generalforsamlingen, der 
blev afviklet lørdag formid
dag på Marcussens Hotel 
hedder det i Aksel Lykke Ol
sens referat. Den blev ledet af 

Vagn Mikkelsen, og forman
den Ole Julsrud fortalte i sin 
beretning bl.a. om den vel
lykkede juletur med Fåborg
Gelting, hvor der deltog 28 
pesoner. Regnskabet, der ba
lancerede med 28.896 kr., 
blev også forelagt af forman
den. Alle valg til bestyrelsen 
var genvalg. 

Bestyrelsen fik bemyndi
gelse til at arbejde videre med 
køb af en ejendom til indret
ning af en marinestue. Der vil 
blive søgt hos forskelli

0

ge 

Her ses hele styrken, der var 
mødt frem, da Assens 
Marineforening kaldte til 
genera/forsamling. I Assens 
ønsker man som i mange 
andre marineforeninger, der 
ikke har foden under egen 
dørk, at få sin egen 
marinestue, og bestyrelsen 
er nu bemyndiget til at 
arbejde videre med køb af 
et hus til formålet. 

fonde og institutioner om 
støtte til dette formål. 

Arne Schou Petersen, der 
har været medlem i 51 år, og 
været afdelingens kasserer i 7 
år, blev udnævnt til æres
medlem. Poul Christensen 
blev budt velkommen som 
nyt medlem. 

Efter generalforsamlingen 
var der skafning - menuen 
var !akserøget sild, skipper
lobescows og kaffe. 

► 
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NYBORG 
Den 26. januar var en stor 
dag for Nyborg-afdelingen. 
Den gamle vejerbod blev ind
viet som marinestue. 

Formanden Børge H. Fer
ning fortæller i sin rapport, 
at han sammen med kassere
ren underskrev kontrakt på 
lejemålet, der er på 25 år, den 
31. oktober i fjor. Derefter 
gik medlemmerne i gang med 
at omdanne vejerboden til 
marinestuen. 76.000 kroner 
og 700 timers sved har det ko
stet foreningen, medens 
kommunen har bidraget med 
nye døre og vinduer samt ind
læggelse af fjernvarme og 
vand. 

Det er blevet til et prægtigt 
samlingssted. Der kan dæk
kes op til 40 og huset er øvrigt 
udstyret med en flot kabys, to 
toiletter og en stor entre. 

Odense Salut Batteri salu
terede ved indvielsen, hvor 
200 gaster og gæster havde 
fundet vej for at lykønske. 

Den 26. februar holdt man 
en herlig kammeratskabsaf
ten i marinestuen. 26 var 
mødt frem og nød alt godt 
fra kabyssen. Nyborg er så 
heldig at have en dygtig køk
kenchef som medlem. 

Så nu fungerer Nyborg 
Marineforening efter hensig
ten, fastslår Børge H. Fer
ning. Ny tiltag er på bedding. 
Således har den nye chef på 
Slipshavn, orlogskaptajn 
Jens Kofoed stillet i udsigt, at 
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foreningen kan holde en må
ske to fregatskydninger årligt 
på· Slipshavn. 

DISTRIKT VIII 
SYDØSl JYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22. 6100 Haderslev 
Tlf. 74 52 10 05 

KOLDING 
Samtlige rapporter - minus 
rapporten fra Gråsten Pad-

borg - er hentet fra distrikts
repræsentant John Oldvejs 
indberetning til hovedbety
relsesmødet i Kerteminde. 

Gråsten Padborg -var i 
øvrigt ikke repræsenteret ved 
distriktsmøde i Kolding, 
hvor der blev fremført kritik 
af sendemandsmødets nu
værende form. Der var ønske 
om at landsformandens be
retning udsendes før mødet, 
så der blev bedre tid til debat. 

Af rapporten fremgår i 
øvrigt at Kolding har 113 
medlemmer, og at der til jule-

Nyborg Marineforenings 
formand, Børge H. Ferning, 

i midten sammen med 
havneudvalgsformand, 

kommandørkaptajn Kurt 
Werner og havnemester 
Kilde/und Poulsen ved 
indvielsen af Nyborgs 

marinestue. 

stuen med damer var mødt 
65. Årskontingentet er 135. 

FREDERICIA 
Peter Jeppesen er formand 
for Fredericia Marinefore- . 
ning, som holder til på hans 
Hotel Peter Aagegaarden. 
Fredericia har haft pæn 
fremgang, og som nu har 120 
medlemmer. Her er kontin
gentet 150 kroner om året. 

SØNDERBORG 
I Sønderborg puster man ud 
oven på jubilæumsfestlighe
derne. Så der foreligger ikke 
nogen rapport denne gang. 
Det skal dog lige nævnes, at 
Sønderborg-afdelingen på 
distriktsmødet oplyste, at af
delingen havde dårlige erfa
ringer med kontakt til en tysk 
marineforening. Kontakten 

Endnu et billede fra 
Sønderborgs jubilæum. 
Landsformand V.P. Heise 
overrækker Sønderborgs 
formand Carl A . Langer et 
emblem til at isætte 
formandskæden. 



havde medført en temmelig 
anmassende og derfor uhel
digt tysk fremmøde når afde
lingen holder lørdagsåbent i 
marinestuen. 

HADERSLEV 
Når disse linier skrives har 
foreningen afholdt manneaf
ten med film og skafning og 
senere et torskegilde. Hein
rich Sørensen er formand for 
styrken, som er på 62 og som 
betaler 125 kroner årligt i 
kontingent. _ 

Haderslev har marinestue 
på Domkirkepladsen i nr. 5 
og der er i vinterhalvåret 
åbent hver lørdag fra kl. 10 til 
12.00. 

VEJLE 
Vejle var glædeligvis repræ
senteret på distriktsmødet, 
og der er gode chancer for at 
Vejle kan bringes flot, mener 
distriktsrepræsentant John 
Oldvej. Der var på mødet øn
skes om at få Vejles gæld til 
hovedforeningen slettet, så 
vejlenserne kan gå i gang 
med arbejdet befriet for den 
belastning gammel gæld er. 

ÅBENRÅ 
I Åbenrå, hvor Iver P. 
Schultz sidder i formands
stolen er årskontingentet 135 
kroner og der er 85 medlem
mer. På distriktsmødet oply
stes at Åbenrå ved et tysk be
søg havde inviteret besætnin
gen på visit i Marinestuen. 
Det blev ingen succes. Der 
kom ingen. 

GRÅSTEN PADBORG 
Der var god tilslutning til ge
neralforsamlingen på restau
rant Laredo i Kruså fortæller 
sekretæren Knud Hviid. Her 
sagde formanden Thøger 
Lønholm i sin beretning, at 
der har været holdt otte sam
menkomster i årets løb og 
noterede med glæde at mel
lem 50 og 60 procent af med
lemsskaren var mødt frem til 

. arrangementerne. 
Fire gutter Herluf Hansen, 

Padborg, Chr. Hansen, 
Kruså. Ove Hedegaard. Pad
borg og kassereren Mogens 
Svenningsen, Gråsten, mod
tog 25 års tegnet. 

Herluf Hansen trak sig ud 
af bestyrelsen og formanden 
takkede ham varmt for hans 
bestyrelsesarbejde gennem 
mange år. Nyvalgt blev vær-

ten på Laredo, Ole Jeppesn, 
og han blev så begejstret over 
sig valg at han gav en Wle en 
til hele stuen. 

Formand Thøger Løn
holm og sekretær Knud 
Hviid blev genvalgt. 

DISTRIKT IX 
SYDVESl JYLLAND 

Teknisk assistent 
Jørn Petersen 
Nederdammen 27 . 6760 Ribe 

Tlf. 75 42 05 86 

RIBE 
Afdelingens bestyrelse er 
åbenbart meget alsidig, for 
da man i november havde 
indbudt medlemmer med da
mer til en filmaften med ef
terfølgende glogg havde be
styrelsesmedlemmerne pro
duceret ikke mindre end 300 
æbleskiver, som blev rost 
meget. 

På generalforsamlingen 
hvor der til bestyrelsen var 
genvalg, Knud Nielsen, Carl 
Chr. W. Pedersen og Jørn Pe
tersen, og videre blev en kon
tingentforhøjelse vedtaget. 

Ribe var 24. februar vært 
for distriktsmødet. 

- Distriktsrepræsentanter 
Hans Jørgen Nielsen har des
værre på grund af sygdom 
måttet trække sig fra posten 
og var stærkt savnet på mø
det, skriver hans afløser ind
til valget i 1991, Ribe
afdelingens formand Jørn 
Petersen. Jeg vil gerne sige 
ham tak for mange gode og 
hyggelige distriktsmøder, 
hvor der altid var lejlighed til 
gode diskussioner og me
ningsudvekslinger. 

Der var mødt repræsen
tanter fra Fanø, Esbjerg. 
Tønder og Ribe men ingen 
fra Skjern. 

Som ny distriktsrepræsen
tantsuppleant - det var dog 
en gevaldig lang titel - valgtes 
Poul Balle, Esbjerg. 

Der var enighed om frem
tidig at holde de to årlige di
striktsmøder i Ribe, fordi 
byen ligger dejligt centralt i 
distriktet. 

FANØ 
På Fanø slikker man stadig 
sårene efter sendemandsmø
det, der gav 8.000 kroner i 
underskud - men som det 
hedder i rapporten - det var 
en god fest. 

I sin beretning på general
forsamlingen oplyste for
manden Arne Aarøe dog at 
nogle af pengene var kom
met hjem igen, idet der er 
holdt ti bankospil, som har 
givet 5000 kroner til den 
slunkne kasse. 

Glædeligvis er det nu efter 
mange års søgen endelig lyk
kedes at få eget lokale til ma
rinestue. Foreningen har fået 
husly på Fanø Navigations
skole mod at lægge tæpper 
på gulvet m.m. 

På Fanø håber man, at 
stuen kan indvies til novem
ber, så foreningen igen kan få 
en værdi ramme om et godt 
klubliv. 

Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen følgende 
sammensætning: 

Formand: Arne Aarøe, 
næstformand: Thorkild B. 
Jensen, sekretær: Erik 
Winkler, kasserer: Kurt Han
sen og materialeforvalter: 
Per Hesdorf. 

Bestyrelsen opfordrer alle 
medlemmer til med liv og 
sjæl at deltage med flytning 
til og indretning af den nye 
marinestue. 

Jørn Petersen, formand for 
Ribe Marineforening, er nu 
også distriktsrepræsentant. 

Han har afløst Hans Jørgen 
Nielsen, der på grund af 

sygdom har måtte trække 
sig tilbage fra posten. 

DISTRIKT X 
MIDl JYLLAND 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2 . Boks 52 
8400 Ebeltoft. Tlf. 86 36 25 38_ 

ÅRHUS 
Knud Dahl, der på grund af 
sygdom, har trukket sig fra 
bestyrelsen, er fuldt fortjent 
blevet tildelt Marineforenin
gens hæderstegn. Knud Dahl 
var, inden han flyttede til År
hus, i flere år et særdeles ak
tivt medlem af Aalborg Ma
rineforenings bestyrelse. Ef
ter at være blevet medlem i 
Århus blev han i 1972 valgt til 
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bestyrelsen. Han er et sær
deles vellidt og højt skattet 
medlem, som gennem alle 
årene har udført et stort og 
meget prisværdigt arbejde. 
Desuden var han i flere år 
suppleant for distriktsrepræ
sentanten i landsbestyrelsen. 

Beslutningen om at tildele 
Knud Dahl hæderstegnet 
blev mo.dtaget med varmt bi
fald på generalforsamlingen, 
hvor formanden Erik Tho
massen i sin beretning for
tæller, at foreningen nu har 
167 medlemmer, og han op
fordrede alle fremmødte til at 
gøre en indsats for at øge 
medlemstallet. 

Han oplyste videre at mi
nebøssen på Banegaards
pladsen er nedtaget og med 
velvilje fra direktør for »Den 
Gamle By«, Erik Kjærs
gaard, opstilles den nu netop 
i »Den Gamle By«. 

Der var tak til Bent Ras
mussen, der kopierer og ta
ger imod tilmeldinger, og 
Gert Nielsen, som trykker 
kuverterne uden udgift for 
foreningen. 

Regnskabet fremlagt af 
kassereren R. Lading viser et 
overskud på 4.580 kroner. 

Til bestyrelsen genvalgtes 
Jørgen Rasmussen og Harry 
Duelund. Bjarne Frederik
sen afløser Knud Dahl. 
Suppleanter blev Torben 
Dahl og Bo Jørgensen. 

Torben Bay-Johansen blev 
ny flagbærer og han fik Palle 
Bay-Johansen som reserve. 

Den tidligere flagbærer 
Svend Christensen har be
stridt posten på meget vær
dig måde i 30 år og fortjener 
en varm tak for indsatsen, 
slutter Ole Westergaard sin 
som sædvanlige udførlige 
rapport. 

HORSENS 
I medlemsbladet berettes at 
skyttelavet træner med stor 
ihærdighed på indendørsba
nen på DSBs godsekepedi
tion, og når disse linier læses 
har der både være general
forsamling og fisketur med 
MHV 86 stillet til rådighed af 
Marinehjemmeværnet. 

Og så kippes der med fla
get for Olaf Tholstrup, der 
fyldte 70 den 9. februar. 

GRENAA 
Den 8. april vil forfatteren, 
eventyreren, skipperen m.m. 
Troels Kløvedal i et lysbilled-
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foredrag fortælle om sit togt i 
Sydhavet med »Nordkape
ren«. Så alle bedes reservere 
den dato. 

Den meddelelse gav for
manden Frede Mogensen på 
generalforsamlingen. Af 
hans beretning fremgik i 
øvrigt, at der har været en 
pæn medlemsfremgang fra 
118 til 135. 

Generalforsamlingen, der 
var den første i den nye mari
nestue, havde Poul Therkild
sen som dirigent. Til besty
relsen var der nyvalg af Jens 
Alring, og Refskov Poulsen, 
og bestyrelsen har siden kon
stitueret sig som følger: 

Formand Frede Mogen
sen, næstformand Ib Chri
stensen, kasserer O.H. Ras
mussen, sekretær Jens Al
ring, bestyrelsesmedlemmer 
Gert Dethlefsen, P. Kjær
gaard og P.T. Refskov 
Poulsen. 

På generalforsamlingen 
blev Jørgen Mortensen, Val. 
Poulsen og Gert Dethlefsen 
tildelt 25 års tegnet. Villy An
dersen, der skal tildeles 40 års 
tegnet, var ikke til stede. 

EBELTOFT 
Når disse linier skriver har 
Ebeltoft holdt sin generalfor
samling. Og så oplyser med
lemsbladet »Kabysrygtet!«, 
at sommerfesten med damer 
holdes den 10. maj og i lighed 
med i fjor i »Sommerfestpa
villonen« . 

Samtidig erfares det, at 
Jørgen Brøgger trækker sig 
som distriktsrepræsentant, 
men han fortsætter i Ebel
tofts bestyrelse. 

DISTRIKT XI 
NORDVESl JYLLAND 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5. 6950 Ringkøbing . 
Tlf. 97 32 26 77 

SKIVE 
Afdelingen har 63 medlem
mer, fremgik det af forman
den Kaj Ove Nielsens beret
ning på generalforsamlingen 
den 10. februar. Forinden 
havde den altid betænk
somme formand beskænket 
de fremmødte 17 medlemmer 
med en lidt forsinket fødsels
dagspilsner. Så glider beret
ningen lettere ned og dirigen
ten ·Børge Dalsgaard kunne 
efter den sidste skurk med 

medlemmerne enstemmige 
tilslutning er kl æret beretnin
gen godkendt. 

Regnskabet, der viser et 
overskud på 2.082 kroner, 
var efter ønsket mangfoldig
gjort, og kassereren modtog 
megen ros for sit fine ar
bejde. 

Ove Hendriksen ønskede 
ikke at fortsætte i bestyrelsen 
og i hans sted valgtes Svend 
Pedersen, der blev så begej
stret over valget, at han gav 
en omgang til stuen. 

Endlig blev John Ågård 
valgt til flagbærer. 

Efter valget takkede for
manden Ove Hendriksen for 
lang og tro tjeneste, og Egon 
Hansen takkede for den gave 
han fik på sin 60 års dag ved 
at give en omgang. 

Derpå myldrede damerne 
ind og deltog i skafningen, og 
herunder fik Jens Leif Olsen 
tildelt 25 års tegnet, slutter 
Jan Gravesen sin rapport. 

LEMVIG 
Der var mødt 40 medle~mer, 
da foreningen holdt singene
ralforsamling. Sekretæren 
Henning Vindtrup gik af og i 
hans sted valgtes Ronald Kri
stensen. Foreningen har haft 
en tilgang på fem og har nu 
ialt 185 medlemmer. Efter 
generalforsamlingen var der 
skafning og hyggeligt sam
vær med kortspil, slutter for
manden Martin Andersen 
sin rapport. 

HANSTHOLM 
Alle distriktets seks afdelin
ger var repræsenteret på di
striktsmødet, hvor der var 
bred enighed om at leve op til 
formålsparagraffen. Deri
mod var der skepsis ved øn
sket om udgivelse af seks år
lige numre årligt af Under 
Dannebrog. Den almindelige 
menig er at det nuværende 
kontingent er højt nok. 

Om kvinders optagelse var 
der på mødet bred enighed 
om, at kvinderne i tilfælde af 
optagelse, bør danne deres 
egen forening. 

Jørgen Andersen blev gen
valgt som distriktsformand · 
og Hans P. Kokholm gen
valgt som suppleant. 

Hanstholm-Thisted som 
den arrangerende forening 
hedder har 7 3 medlemmer og 
fylder næste år 50. 

THYBORØN 
Thyborøn Marineforening 
har 185 mdlemmer fremgår 
af rapporten til distriktemø
det, her er Jens Chr. Hansen 
blevet udnævnt til æresmed
lem og Kaj Jensen har fået til
delt 40 års tegnet. 

RINGKØBING 
Her er Orla Jensen formand. 
Der er 116 medlemmer og til 
næste år, i 1991, kan forenin
gen fejre sit 50 års jubilæum. 
Det er afdelingens kasserer, 
Jørgen Andersen, der er di
striktets repræsentant i ho
vedbestyrelsen. 

MORSØ 
23 medlemmer af ialt 82, 
mødte frem til årets general
forsamling i marinestuen på 
Hotel Morsø. 

Det punkt på dagsorde
nen, der skabte størst debat, 
var, hvordan Morsø Marine
forening kunne bevare sit ri
melige høje medlemstal, 
uden at sætte det maritime 
præg over styr. 

Nedsatte kvoter af unge 
mændderindrulles som vær
nepligtig i vore tre værn, gør 
at det bliver vanskeligt i 
fremtiden at skaffe nye med
lemmer. Set i dette lys har af
delingen på Mors lavet den 
regel, at folk med tilknyt
ning, eller interesse for sø
værnet eller beslægtede er
hverv, kan optages, hvis den 
til enhver tid siddende besty
relse, finder personen egnet. 

Det blev en positiv debat, 
der på bedste vis fik stukket 
de linier ud, hvorunder for
eningen i fremtiden vil fast
holde medlemstallet. 

Bestyrelsen fik følgende 
sammensætning: 

Hans Peter Kokholm, 
Bent Nielsen, Leif Morten
sen, Jørgen Otto Reimers, Ei
gil Nielsen. 

Suppleant: Hugo Chri
stensen og Finn Bisgard. 

På de tekniske poster blev 
følgende valgt: 

Flagbærer: Peder C. 
Kjeldgård/Leif Mortensen. 

Lodhiver: Bent Nielsen 
Bådsmand: Hans Henrik 

Kruse 
Revisor: Henri Hein og 

John Viborg 
Endelig kunne afdelingen 

byde velkommen til to nye 
medlemmer, samt uddele 40 



års tegnet til Kresten Kusk, 
der i en årrække har været 
med til at skabe foreningens 
profil i Nykøbing Mors, slut
ter Leif Mortensen sin rap
port. 

DISTRIKT XII 
!NORDJYLLAND 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B. 9800 Hjørring 
Tlf. 98 92 03 66 

FREDERIKSHAVN 
Det går godt, konstaterede 
formanden Svend Nielsen i 
sin fyldige rapport på gene
ralforsamlingen. Medlems
tallet er nu 179 og det 
forløbne års mange arrange
menter havde haft stor til
slutning. 

Han kunne også glæde sig 
over, at det projekt om rejs
ning af en statue af Peter 
Tordenskiold, som blev lagt 
frem i 1975 nu syntes at stå 
foran realitet. 

Afdelingen fik ikke sit øn
ske om arrangementet af sen
demandsmødet i 199 I, når 
den fylder 70, men bestyrel
sen er allerede i fuldt sving 
med andre arangementer der 
skal finde sted i anledning af 
jubilæet. 

Sekretæren Carl Frede 
Haugaard nævner ikke i sin 
fine rapport noget om, hvor 
mange penge der er i afde-

- lingskassen, men han be
mærker dog, at kasserer 

Knud Erik Quick fremlagde 
et regnskab, der viser at det 
også økonomisk står godt til. 

Videre fortæller den flitti
ge reporter, at der var fin til
slutning til det årlige 
fornøjelig seniortræf og det 
samme var tilfældet med fa
stelavnsarrangementet for 
medlemmer med børn. 

Samtlige valg til bestgyrel
sen var genvalg. 

AALBORG 
Med besøg af 69 orlogsfar
tøjer fra otte nationer med en 
samlet besætning på 3633 var 
Aalborg i 1989 den jyske by, 
der havde det største orlogs
besøg. 

Det fremgik af en beret
ning, som søfartsservice
mand Jens Schulz, aflagde 
på det årlige kontaktmøde, 
som Aalborg-afdelingen har 
gjort til en tradition. Her 
mødtes repræsentanter for 
byen med borgmester Kaj 
Kjær i spidsen, havnemyn
dighederne, værnene, turist
organisationer, foreninger, 
konsuler m.m. kort sagt al
le, der kan tænkes involveret 
ved flådebesøg. 

I Aalborg betragtes besø
gene som værende af stor 
menneskelig værdi, men og
så værdifuldt rent økono
misk. Det anslås at besøgene 
i fjor indbragte Aalborg en 
indtjening på op mod 20 mil
lioner kroner. 

På mødet drøftedes diver
se tiltag ved kommende be
søg, som også i år ventes at 
blive stort. I skrivende stund 
har Aalborg allerede haft be
søg af orlogsfartøjer fra Fin
land, Vesttyksland og 
England. 

På afdelingens generalfor
samling; hvor Jørgen Zachau 
styrede tropperne, oplyste 
formanden Ralf Kurth at u
bådsmuseet nu er inden for 
synsvidde, og den kommen
de tid derfor bliver en meget 
travl periode. 

Afdelingen har igen i år 
udsendt en lommekalender, 
der takket været flinke an
noncesponsorer har givet et 
mindre overskud, oplyser 
den flittige sekretær Bent 
Nielsen. Han fortæller også 
at afdelingen har 335 med
lemmer og at samtlige valg 
var genvalg. 

Efter generalforsamlingen, 
dar havde samlet 75 deltage
re, blev der budt på kogt 
torsk og brændt så megen to
bak af, at sekretæren har en 
stille bøn om at der kan blive 
penge til overs til bedre ven
tilation i den flotte marine
stue, hvor der er åbent hver 
søndag fra kl. 11 til 14. 

HIRTSHALS 
Der var mødt 29 gaster til ul
keaftenen, hvor velfærdsof
ficerer ved Flådestation Fre
derikshavn Leif Pedersen un-

Ralf Kurth, form and for 
Aalborg Marineforening, til 
højre, er lutter smil under 
en af de festlige ceremonier, 
der går forud for 
foreningens fregatskydning. 
Billedet er hentet fra arkivet 
og viser Kong Neptun i 
skikkelse af Henning Fogh 
rage Tralle Henriksen, der 
ikke var tilfredsstillende 
barberet ved mønstringen. 
Ralf Kurth smiler også 
tilfreds i dag, for nu lysner 
det med oprettelsen af det 
planlagte u-båds museum. 

derholdt med foredrag og vi
deo og der blev serveret gule 
ærter. 

Det var en dejlig aften, 
skriver formanden Sven 
Præstegaard i sin rapport. 

Det var det også den 26. 
januar ved den årlige stiftel
sesfest for medlemmer med 
damer. Et overdådigt torske
bord med alt tilbehør hørte 
til et af aftenens højdepunk
ter. Der blev sendt en hilsen 
til Marineforeningens æres
formand Hans Kongelige 
Højhed Prinsen, sangbogen 
var hentet frem, »loddet» 
blev hevet forsvarligt og dan
sen gik. 

Endelig har der været ge
neralforsamling, og her blev 
der serveret skipperlabskovs. 

HJØRRING 
Formanden Bent Simonsen 
har sendt en kort rapport, 
der fortæller, at de frem
mødte medlemmer på gene
ralforsamlingen kraftigt de
baterede Marineforeningen i 
90'erne. Der var bred enighed 
om, at det for Hjørring-afde
lingens fortsatte trivsel med 
øget medlemstal og arrange
menter var nødvendigt, at 
Hjørring fik en marinestue. 
Målet er, at Hjørring får en 
marinestue allerede i år. 

Et af de arrangementer, 
der kan få medlemmerne af 
hus, er det årlige bankospil. 
Spillet i november havde så
ledes samlet 48. 

HALS 
I Hals besluttede generalfor
samlingen at ændre navn. Så 
nu hedder foreningen, Hals 
Marineforening. 
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Der var et enkelt nyvalg til 
bestyrelsen. Jørgen Hand
berg blev indvalgt og han 
overtager nu foreningens 
regnskab. 

Efter generalforsamlingen 
var der sammenkomst med 
damer, madkurve og dans, 
og det blev en hyggelig aften. 

Siden sidst har foreningen 
haft den sorg at miste et 
mangeårig markant medlem, 
tidligere fisker Søren 0 . Sø
rensen. 

NIBE 
På den årlige nytårskur, som 
formanden Finn Knudsen 
indledte med at udtale smuk
ke mindeord om en afdød 
kammerat, Bent Christensen, 
berørte formanden også pro
jekt »eget hus« . Der mangler 
et svar fra kommunen på en 
ansøgning, men det ventes at 
blive positivt, og i Nibe hå
ber man, at komme i gang 
med byggeriet i løbet af for
sommeren, oplyser afdelin
gens brave sekretær Leo 
Theisen. 

Nærmere oplysninger om 
projektet vil blive fremlagt 
på den kommende general
forsamling. 

HOBRO 
Af distriktsrapporten frem
går, at samtlige valg på gene
ralforsmalingen var genvalg. 
Medlemstallet er 30 og det 
årlige kontingent 250 kroner. 
Generalforsamling havde 50 
procents tilslutning og blev 
efterfulgt af middag med da
mer. Det blev en lang, men 
meget vellykket sammen
komst. 

SKAGEN 
Som alle ved har Skagen 
fuldt op at gøre med at tilret
telægge sendemandsmødet, 
omtalt andet steds. Medlems
tallet er 252 og det årlige kon
tingent er 198 kroner. 

Holmen i fortid og fremtid 
Den 8. april, 1690 godkendte 
Kong Chr. V. et projekt til 
indpæling og opfyldning af 
en holm i Københavns havn, 
der skulle udbygges med kaj
anlæg, skibsværft og maga
sinbygninger. Denne nye 
holm blev til den del af den 
nuværende flådestation Kø
benhavn, der hedder Ny
holm. 

300-året vil blive markeret 
ved en højtidelighed og et 
»Åbent-hus-arrangement« 
lørdag den 19. maj i år, lige
som postvæsenet vil udsende 
et frimærke. 

Der bliver således her en 
lejlighed for Marineforenin
gens medlemmer til et besøg 
på Holmen for at bese det 
smukke og historisk interes
sante område og mindes tje
nesten i flåden. 

Jubilæet sættes i perspek
tiv ved, at der den 26. januar 
i år er truffet en endelig poli
tisk beslutning om udflyt
ning fra Holmen og nedlæg
gelse af Orlogsværftet. Den 
27. bragte Ritzau's Bureau 
flg. pressemedelelse, her gen
givet efter Berlingske Ti
dende: 
Der skabes lige mange nye ar
bejdspladser i Korsør og Fre
derikshavn - omkring 850 
hvert sted - når store dele af 
søværnet udflyttes fra 
Holmen. 

Partierne bag forsvarsfor
liget - regeringen, Socialde
mokratiet og Kristeligt Fol
keparti - enedes fredag om 
en tillægsaftale ti l forsvars
forliget om, hvordan udflyt
ningen skal finde sted. 

Søværnets minelæggere, 
inspektionsskibe og kuttere, 
samt ubådene placeres i Fre
derikshavn, mens korvet
terne og søværnets mindre 
enheder - Standard-Flex 
300-enheder og missil- og 
torpedobådene placeres 
Korsør. 

Antallet af ansatte på Hal
men skal skæres ned med 
2850stillinger, men der bliver 
altså plads til 830, der vil 
flytte med til Flådestation 
Frederikshavn, og 845 på 
Flådestation Korsør. 

De knap 1200 ansatte, der i 
øvrigt bliver overflødige på 
Holmen, skal have fortrins
ret til ledige stillinger i for
svaret. 

Søværnets havariskole 
flyttes til Sjællands Odde, 
mens Holmen stadig skal 
lægge lokaler til undervis
ning, og endelig flyttes Far
vandsvæsenets administra
tion dertil. 

De 400 mio. kr., som ud
flytningen koster, skal bl.a. 
skaffes ved salg af Farvands
væsenets ejendom på Espla
naden i København og ved 
salg af nogle af forsvarets 
arealer. 

Det kan også komme på 
tale at sælge dele af Holmen, 
men det kan først afgøres, 
nå r der er taget stilling til, 
hvordan udviklingen af Kø
benhavns Havn i øvrigt skal 
finde sted. 

Forligspartierne er også 
enedes om en løsning på de 
problemer, som udflytnin
gen af Holmen giver i Ny
boder. 

Nyboders boliger forbe
holdes stadig ansatte i søvær
net, men med tiden kan der 

· blive tale om at udvide 
kredsen. 

Samtidig er der aftalt en 
række særregler for de bebo
ere i Nyboder, der berøres af 
udflytningen, f.eks. vi l per
sonel, der flyttes til andre 
dele af forsvaret, fortsat . 
kunne bo der. 

Hermed er en over 20-årig 
diskussion om hvilken af de 
tre flådestationer, der skulle 
reduceres til anløbshavn 
bragt til afslutning, og sø
værnet kan komme igang 

med den rationalisering, som 
man længe har vidst var nød
vendig, og som vil kunne 
indebære besparelser på ca. 
150 mio. kr. årligt, mod en 
engangs investering i udflyt
ningen på 450 mio. kr. 

For Nyholms vedkom
mende ser det imidlertid ikke 
så sort ud, for her bevarer 
søværnet området som an
løbshavn. Det vil sige at den 
ældste del af Holmen med 
Mastekranen og andre 
1700-tals bygninger samt 
Søværnets Officersskole er 
sikret for flåden. Det samme 
gælder iøvrigt Arsenaløen 
med de smukke bygninger 
omkring Kuglegården, hvor 
Søværnets Materielkom
mando forbliver. 

300 året bliver altså ikke et 
afgørende farvel til Holmen, 
søværnet vil stadig bevare 
fodfæstet på dette historiske 
sted. 

Ide til 
Mors Dag 
Glæd din mor, hustru eller 
forlovede med et dametør
klæde på Mors Dag. 

Det foreslår Leni Ketler, 
som »bestyrer kramboden« 
på Marineforeningens kon
tor. 

Hun anbefaler også jubi
læumsmappen til nedsat 
pris. 

Her er hendes tilbud for 
det kommende kvartal: 

Blazeremblem. . . . . 120 kr. 
Hueemblem . . . . . . 90 kr. 
Pullover med 
kendingstegn ..... 290 kr. 
Slips ... .. . ...... . 100 kr. 
Dametørklæde med 
kendingstegn . . . . . 110 kr. 
Øloplukker.. .. . . . 24 kr. 
Jubi læumsmappe . 75 kr. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd tilfælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i.søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Danmarks forsvar i rampelyset 
»Fra Forsvarskommandoens blad: 
VÆRNS KONTAKT, 8. årganglnr. 2, 
april 1990, har vi hentet denne fe
dende artikel, der også har bud til 
Marine/ oreningens medlemmer: 

»Få virksomheder eller myndigheder 
kan glæde sig over så megen tid og spal
teplads i dagspressen, som vi kan netop 
nu, og da pressens emnevalg er et godt 
mål for, hvad der intereserer befolknin
gen, er det vigtigt, at vi tager udfordrin
gen op og reagerer på de mange spørgs
mål, man stiller os. 

Det, der er sket i Østeuropa, har skabt 
store forhåbninger, men også megen 
frygt og usikkerhed, og samtidigt har 
udviklingens overvældende tempo tyn
det ud i de officielle vurderinger og 
prognoser - blækket når ganske enkelt 
ikke at tørre, før det skrevne er forældet. 

Der er dermed skabt et informations
vakuum, som mange bejler til med vel
kendte travere fra den danske 
sikkerheds- og forsvarsdebat: Forsvaret 
og NATO som en militær trussel, der 
står i vejen for en positiv udvikling. For
svarets aktiviteter som udtryk for vane
tænkning og stivsind i en verden, der 
(næsten) har afskaffet våbnene. For
svarsudgifterne som et danaidernes kar, 
der - »til hvilken nytte?« - stjæler res
sourcerne fra de nære, påtrængende og 
positivt ladede samfundsopgaver ... 

Det fremgår imidlertid, bl.a. af de se
neste målinger af holdningen til forsva-

ret og NATO, at danskerne er klar over 
den internationale situations alvor, og 
ikke lader sig spise af med hvad som 
helst. 

Forsvaret står derfor i en god ud
gangsposition: men vi må på den anden 
side erkende, at forståelsen af Dan
marks og Vesteruropas sikkerhedsmæs
sige behov og muligheder ikke længere 
kan basere sig på, at vi blot peger på 
jerntæppet og siger: »Derfor!« 

Forsvarskommissionen har i »Forsva
ret i 90'erne« lagt op til en fornyelse af 
argumentationen, gennem sit forslag til 
en ny formåls- og opgaveformulering 
for dansk forsvar, idet det udtrykkeligt 
understreges, at der ikke dermed lægges 
op til en ændring af formålet, men alene 
til en klarlægning og tydeliggørelse. 

Man kan sige det således, at hvor for
svaret tidligere fremstod som en speciel 
organisation til løsning af et specifikt 
problem: Den militære trussel fra War
zawapagten, så lægges der nu op til at 
opfatte forsvaret som en integreret del af 
de midler, samfundet kan operere med, 
både til at imødegå fremtidens risici, og 
til at skabe fred og afspænding. 

Her ligger så vores opgave i debatten: 
At udbrede forståelsen for forsvaret ge
nerelle funktion i den danske udemigs
og sikkerhedspolitik, både i den nuvæ
rende afspændings- og nedrustnings
atmosfære og i de utallige nye udvik
lingsmuligheder, der gemmer sig bag en; 
meget kort tidshorisont. Det være sig 
set i national sammenhæng, hvor vi som 
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forvaltere af et lille, men strategisk set 
uhyre vigtigt område har ansvaret for 
vor egen suverænitet og handlefrihed, 
og set i den større NATO-sammenhæng, 
hvor vores militære troværdighed er en 
afgørende betingelse for at få indfly
delse på alliancens virke for at forebygge 
krig og fremme en fredelig udvikling. 

Hertil kommer opgaven, at forklare 
danskerne, at det formål, man har med 
os, er udmøntet i kontante krav, star
tende med sætningen: »Forsvaret må 
derfor være i stand til...« Krav, der kun 
kan honoreres gennem operative aktivi
teter og uddannelse, og som derfor 
kræver ressourcer både til den daglige 
drift og til udskifting af nedslidt eller 
forældet materiel. 

Krav, der skal opfyldes i fredstid. 
Endelig er det værd at pege på, at nok 

kan der spares hurtige penge ved at ned
lægge enheder, aflyse aktiviteter og af
stå fra materielindkøb; men der er i så
danne tiltag en »smide-barnet ud-med 
badevandet-effekt«, som ikke bør over
ses: Forsvarets vigtigste, kostbareste og 
mest uerstattelige ressource er den fag
lige viden og rutine, personellet repræ
senterer. Den mistes der noget af, hver 
gang en enhed nedlægges eller aktivite
ter aflyses, og den mistes uopretteligt -
den kan ikke umiddelbart købes for 
penge, men kræver års arbejde at genop
bygge. 

- Og den er rygraden i forsvarets trovær
dighed.« 

Forsidebilledet: 
Et klip fra flådeparaden 
den 20. april. Paraden var 
Søværnets hyldest til 
HM Dronningen i 
anledning af 50 års dagen. 



Kontingentforhøjelse vedtaget så 
nu kommer bladet seks gange årligt 
Det er vigtigt at bevare foreningens maritime profil, sagde landsformanden 
på et sagligt, godt og veltilrettelagt sendemandsmøde i Skagen 
Forslaget om en syv kroners 
forhøjelse af årskontingentet 
blev vedtaget på sende
mandsmøde i Skagen den 29. 
april. Det indebærer blandt 
andet at UNDER DANNE
BROG fra næste år vil ud
komme som et 16 siders blad 
seks gange årligt. 

Forhøjelsen var den vigtig
ste beslutning på et sagligt 
godt møde, der blev holdt i 
ret så maritime omgivelser, 
på Restaurant Fregatten, et 
lokale, hvor Skagen-forman
den Joe Jørgensens far tidli
gere har haft sejlmageri. 

,I, ~ 

Tilslutningen til mødet var 
stor, men desværre var - som 
sædvanlig- kun godt halvde
len af afdelingerne repræsen
teret. Der var mødt 123 sen
demænd repræsenterende 50 
afdelinger med et samlet 
stemmetal på 272, hvilket er 
76 procent af den samlede 
stemmemasse. Man savnede 
de små afdelinger og deres 
mening. 

De fremmødte sendemænd lytter til la!Jdsformand VP Heises meget fyldige årsberetning. 

I hovedbestyrelsens årsbe
retning kunne landsforman
den konstatere, at der i dag 
bag hver tjenstgørende i Sø
værnet står en marinefor
eningsmand, og så er der 
endda 80 til overs til ferie- og 
sygeafløsninger. Med en 
netto fremgang på 57 har 
Marineforeningen 7980 med
lemmer og Søværnets freds
styrke er på 7.900. 

Trods en medlemstilgang 
på 862 pegede landsforman
den på de problemer, der vil 
være med at opretholde en 
sådan i de kommende år, 
hvor det lave værnepligtigts
tal i Søværnet for alvor vil slå 
igennem. Der må, hvis det 
skal lykkes, søges kompensa
tion i stampersonellet -
konstabel- og sergentgrup
pen - samt i officersgruppen, 
ligesom Marinehjemmevær
net allerede i dag er en vigtig 
målgruppe for hvervningen. 

Ved medlemsrekrutterin
gen er det vigtigt at bevare 
foreningens »Maritime pro
fil«, og det er derfor beklage
ligt, at en stor del af de vær
nepligtige, der indkaldes til 
søværnet i de kommende år, 

med en tjenestetid på 4-7 
måneder kun får en uddan
nelse i land i sanitetstjeneste, 
bevogtning - og nærforsvar 
eller nærluftforsvar. Herved 
begrænses befolkningens 
kontakt med og forståelse for 
»det sejlende søværn<<, der 
ikke ses i det daglige. 

En afgang på 805 medlem
mer er for stor til at kunne 
forklares alene ved »natur
lige årsager«. Der er utvivl
somt en del af de, der udmel
des på grund af restance, som 
ikke synes, at de fik nok for 
deres kontingent. Det bety
der ikke nødvendigvis, at pri
sen er for høj, men måske 
snarere at produktet ikke er 
godt nok. Det er derfor ud
fordringen til bestyrelserne i 
det kommende år ae gøre 
medlemsskabet mere attrak
tivt gennem aktiviteterne i 
foreningslivet. 

Også ved valg, planlæg
ning og gennemførelse af ak
tiviteter er det vigtigt, at be
vare foreningens maritime 
profil. Det kammeratlige 
samvær er vigtigt, for det er 
grundlaget for Marinefore
ningens virke, men det bør al-

tid tilføres et seriøst maritimt 
indhold og foregå i en værdig 
ramme. Det er det maritime, 
der adskiller vores forening 
fra andre rent selskabelige 
foreninger, for - som det 
hedder i formålsparagraffen 
- den skal arbejde for at 
styrke nationens interesse for 
søværnet og søfarten. 

Der var kun en enkelt 
kommentar til landsforman
dens beretning, og heller ik
ke mange bemærkninger til 
landskassererens fremlæggel
se af regnskabet. 

De bemærkninger, der 
faldt her, drejede sig væsent
ligt om sanktioner mod de 
afdelinger, der stod i re
stance. 

Talelysten var en del større, 
da man nåede til punktet 
eventuelt. Her efterlyste 
blandt andet Joe Jørgensen, 
Skagen, en anden form for 
afvikling af sendemandsmø
det. Som det er nu er afvik
lingen for stressende, sagde 
han. 

Dirigenten Aage Bang 
havde et let hverv ved et sen
demandsmøde, hvorfra der 
gik hilsen til dronning, æres-

formand og inspektøren for 
søværnet og modtaget svar
telegrammer. Og landsfor
manden, der havde indledt 
mødet ved at udtale smukke 
mindeord om blandt andre 
låndsnæstformand Torben 
Jensen, kunne slutte mødet 
med en tak til dirigenten for 
god ledelse af mødet, og til 
Skagen for et i alle måder vel
lykket arrangement. 

Først 
Næstved 
så Aalborg 
Næste års sendemandsmøde 
holdes i Næstved 27. -28. 
april. I 1992 vil det blive af
viklet i Aalborg, som var ene
ste ansøger. Sendemandsmø
det i Aalborg bliver et led i 
Aalborg bys jubilæumsar
rangementer. Aalborg fylder 
650 år. Arrangementerne 
omfatter blandt andet en flå
derevy, men om den kan 
falde sammen med sende
mandsmødet er nok tvivl-
somt. 
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Vedtægtsændringer på vej -
fremlægges på mødet i 1990 
I årsberetningen på sende
mandsmødet oplyste hoved
bestyrelsen (HB), at den i det 
forløbne år havde fortsat ar
bejdet med det »organisati
onsudviklingsprojekt«, som· 
indledtes i 1986 med det for
mål at styrke Marineforenin
gens organisation og aktivi
teter under hensyntagen til 
de ændrede vilkår, som ud
viklingen i samfundet og spe
cielt i det maritime medfører. 

På sit møde i januar havde 
HB drøftet udkast til nye di
rektiver for dels landsledel
sen dels de distriktvalgte HB
medlemmer, og på mødet i 
marts var de derefter tilret
tede ilirektiver blevet god
kendt. 

Den skete revision tilsigter, 
at styrke distriktsorganisati
onen som to-vejs kommuni
kationsled mellem afdelinger 
og landsledelse ved at give de 
distrikts valgte HB-medlem
mer videre beføjelser og an
svar. Herved skulle det und
gåes, at der bliver for stor af
stand mellem landsledelse og 
afdelinger bl.a. i opfattelsen 
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af, hvad der er Marinefor
eningens formål og hvilke 
aktiviteter, der kan fremme 
dette. 

Ud fra den kendsgerning, 
at det vigtigste for Marine
foreningens trivsel som en 
landsdækkende kammerat
skabsforening, der støtter 
søværn og søfart, er aktivite
terne i afdelingerne, drøftede 
HB på mødet i marts påny ar
bejdet i afdelingernes besty
relser, dennegang med delta
gelse af repræsentanter for 
de fynske afdelingers besty
relser. 

I et gruppearbejde udveks
ledes ideer og erfaringer, og i 
den efterfølgende plenarde
bat fremkom mange gode 
forslag til udvikling af for
eningslivet. Der var selvføl
gelig forskellige opfattelser 
a,f hvilke aktiviteter, der 
kunne gennemføres, idet det 
i høj grad afhænger af lokale 
forhold . Der var imidlertid 
enighed om, at Marinefore
ningen bør bevare den mari
time profil, som gennem 77 
.år har været nedlagt i for
målsparagraffen. 

Resultatet af de seneste års 
drøftelser i HB udmøntes nu 
i de nødvendiger ændringer i 
»Håndbog for afdelingsfor
mænd«, og der vil på HB
mødet i oktober foreligge ud
kast til en revision af Marine
foreningens love (vedtægter), 
der så efter nærmere behand
ling forventes at kunne god
kendes af HB på dennes 
møde i januar 1991, således 
at forslag til vedtægtsæn
dringer kan udsendes til af
delingerne omkring I. febru
ar for endelig behandling på 
sendemandsmødet i Næst
ved 1991. 

Udskydes 
På grund af overvældende 
stofmængde til dette num
mer må reportagen fra det 
Nordiske Orlogsstævne i 06-
teborg_ udskydes til næste· 
nummer. 

Vi har desværre også måt
tet undlade at bringe flere 
indsendte billeder. 

Velkommen til Jobbet, siger den nyvalgtelandsnæstformand 
Kurt Flatau til sin afløser som landskasserer, Elo Henriksen. 

Ny næstformand 
og ny kasserer 
Marineforeningen fik ny 
landsnæstformand og lands
kasserer på sendemandsmø
det. Som afløser for alt for 
tidligt afdøde Torben Jensen 
valgtes Kurt Flatau som 
landsnæstformand, og han 
afløses på kassererposten af 
Elo Henriksen. 

Kurt Flatau aftjente sin 
værnepligt fra januar 1961 til 
marts 1962 blandt andet med 
tjeneste på Dannebrog. Han 
blev medlem af Københavns
afdelingen i 1964, kom i be-

Fremdriftsskruen 
til Egedesminde 
Fremdriftsskruen, der tilfal
der den afdeling, der i det 
forløbne år procentvis har 
haft størst t ilgang, gik i år til 
Egedesminde. Afdelingen 
har i år haft en fremgang på 
107 procent, nemlig fra 15 til 
31 medlemmer. Fremdrifts
skruen blev på sendemands
mødet overrakt Egedesmin
de-afdelingen, der var repræ
senteret ved Mogens L. Pe
dersen. 

styrelsen og var sekretær til 
1970. Han blev konstitueret 
som landssekretær i 1969 og 
valgt som landskasserer i 
1977. 

Han blev tildelt hæders
tegnet i 1979 og blev udnævnt 
til æresmedlem af Marine
foreningen i 1988. 

Den nye landskasserer Elo 
Henriksen, er 46 år og ansat i 
Den Danske Banks erhvervs
center. Han blev indkaldt til 
søværnet i august 1965 og var 
korporal på Marinestation 
Møn. Han blev indmeldt i 
Hørsholm-Rungsted afdelin
gen i 1982. 

Mogens L. Pedersen med 
Fremdriftsskruen. 



Ih - hvor vi >>høggede os sammen<< 
under de festlige dage i Skagen 
- Hvis vi »høgger os lidt sam
men« kan vi sagtens være 
her, sagde skawboerne. 

Så vi »høggede« os, både 
under lørdagens kammerat
skabsaften, søndagens møde 
og frokost, og havde det her
ligt. 

For den der ikke ved, hvad 
det vil sige at »høgge sig sam
men«, kan vi afsløre, at det 
betyder at man rykker sig en 
smule, så der kan blive plads 
til alle. 

Og det blev der ved et sær
deles vel tilrettelagt sende
mandsmøde, som tjener 
Skagen-afdelingen til megen 
ære. Til lørdagens kamme
ratskabsfest i marinestuen 
var der 239 deltagere og til 
søndagens frokost samme 
sted var deltagertallet 241. 

I et fornøjeligt brev fortæl
ler Kurt Ottesen om bestyrel
sens genvordigheder ved til
rettelæggelsen, og blandt an
det om den geniale løsning på 
musikerens placering ved lør
dagsfesten i marinestuen. 

Hvis han skulle sidde i ba
ren var der ikke plads til øllet. 
Og omvendt var der ikke 
plads til ham, hvis øllet skulle 
placeres bag barskranken. 

Hvad gjorde man så? 
Man anbragte ham højt til 

vejrs i baren, på toppen af 80 
kasser øl. 

Der var gaver både til da
merne og mandfolkene un
der lørdagens fest, hvor Ska
gens populære borgmester, 
tidligere orlogsgast og nuvæ
rende medlem af Marinefor
eningen H. Nibe-Hansen 
holdt en blændende tale for 
dronning og fædreland ud 
fra egne oplevelser med kon
gehuset. 

Præsten ved den svenske 
kirke i Skagen causerede til 
damernes pris og landsfor
manden, som var klemt inde i 
hovedbordet havde for stort 
besvær med at mase sig ud til 
»talerstolen«, så han sprang 
adræt op på sin stol, og hyl
dede fra sit høje stade for
eningen og kammeratskabet. 

Sangen for damerne var 
anbragt i makreldåser, og 
den form for sangskjulere 
var der vist ingen af gæ
sterne, der havde set tidligere. 

R 

\ 

»OP OG DÅ« - Landsformanden besteg sin stof for at 
tale til »folket«. Det voldte for megen besvær at mase sig 
ud til »talerstolen« i den tætpakkede marinestue. 

Bi/ledet giver et indtryk af, hvor tæt man sad og hvor 
hyggeligt man havde det under lørdag aftens fest. 
Man »høggede sig rigtigt sammen«! 

Fuldt hus, herligt fiskebord, spil og sang af trubadour 
og dejlig stemning prægede den afsluttende frokost efter et 
vellykket sendemandsmøde og en dejlig dametur. 

Der var skam ikke sparet 
på krudtet - ej heller vinen. 

Begivenhedernes forløb· 
blev på vers styret festligt af 
aftenens toastmaster, Gert 
Hauschildt, som først slap 
roret, da festdeltagerne ind
tog dansegulvet. 

Blandt de indbudte gæster 
havns chef, kommandør 
Fink Jensen med frue, der 
som de øvrige deltagere nød 
den pragtfulde middag sam
mensat og kokkereret og ser
veret af marinestuens eget 
personel. 

Apropos borgmesteren, så 
havde han allerede om efter
middagen inden hovedbesty
relsesmødet modtaget ho
vedbestyrelsens medlemmer 
på Rådhuset og der instrueret 
dem i at udbringe et rigtigt 
Skagens hurra. 

Jo borgmesteren var med 
fra før start til slut. Han var 
således en blændende guide 
for damerne på søndagens 
tur til Skagens Museum, hvor 
damerne blev modtaget med 
drinks med Marinehjemme
værnets styrker som mund
skænkere, og hvor der var 
mannequinopvisning m.m. 

Han var også med til den 
afsluttende overdådige fro
kost i marinestuen, som bød 
på alt godt fra havet. 

- Det har været et hårdt 
job at tilrettelægge og afvikle 
fest og sendemandsmøde 
sagde Joe Jørgensen. Men 
alle mand heroppe har taget 
fat med energi og godt hu
mør, og vi er lykkelige over, 
at det gik så godt som det 
gjorde. Vi har fået megen tak 
fra mange sider og det er vi 
naturligvis glade for. Og så er 
det absolut heller ikke noget 
skår i glæden, at vi også 
tjente en ganske pæn skilling 
på arrangementet. 

En vældig stab aftjenende 
ånder sørgede for at 
festdeltagerne havde det 
godt, og personalet fik 
fortjent bifald for 
præstationen. 
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Landsformand V.P. Heise udnævnte med enstemmig 
tilslutning fra sendemændene. »Under Dannebrog«s 
redaktør gennem otte år, Eivind Samuelsen, til 
æresmedlem af Marineforeningen. Her dekoreres 
Sam med det fornemme æresmedlems/egn. 

>>Sam<< æresmedlem 
Under punktet »Udnæv
nelse af ærsmedlem« på 
sendemandsmødets dags
orden meddeltes det, at 
hovedbestyrelsen den 7. 
oktober s.å. havde ud
nævnt skibsreder Mærsk 
Mc.Kinney Møller til 
æresmedlem, men hoved
bestyrelsen havde des
uden en overraskelse til 
dette blads velkendte og 
afholdte redaktør, Eivind 
Samuelsen, idet den 
havde besluttet at ud
nævne ham til æres
medlem. 

Sam har været medlem 
af Marineforeningens 
Aalborg afdeling siden 
1958. Han var formand 
for denne afdeling i 12 år, 
og fra 1974 til 1977 repræ
senterede han distrikt XII 
i hovedbestyrelsen. 

I 1982 påtog Sam sig re
daktionen af »Under 
Dannebrog« efter Kaj 
Lund. Med sin journali
stiske uddannelse og er
faring samt ikke mindst 
sit store kendskab til for
eningen, har han nu i otte 
år præget bladets udvik
ling, og det er hans fortje-
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neste, at det i dag fremstår 
som et seriøst og læsevær
digt foreningsblad, bl.a. 
fordi han har formået at 
fremkalde fyldige indlæg 
fra afdelingerne og at re
digere dem med sin friske 
og muntre pen. 

Som anerkendelse af 
denne betydelige indsats 
for Marineforeningen 
modtog Sam - under sen
demændenes stående 
applaus - æresmedlems
emblemet. I sin takketale 
kunne redaktøren selvføl
gelig ikke lade være med 
at røbe noget, der glæ
dede ham lige så meget, 
nemlig at hovedbestyrel
sen med den netop ved
tagne kontingentforhøj
else nu ville give ham 6 
numre årligt, så hans 
længe nærede ønske om 
at kunne bringe mere og 
mere aktuelt stof til med
lemmerne endelig blev op
fyldt. 
PS. Det krævede en di
rekte ordre fra landslede/
sen at få den beskedne re
daktør til at optage oven
stående. 

V.PH. 

Tanker efter et 
sendemandsmøde 
Al mulig ros til Skagen
afdelingen for afviklingen af 
sendemandsmødet 1990. Den 
var simpelthen helt i top. De 
har lavet et kæmpe arbejde 
for at vi alle kunne få en 
uforglemmelig tur til Ska
gen. Tak for dagene i Skagen. 

Dette sendemandsmøde 
har dog også givet mange al
vorlige tanker, om hvad der 
er galt med disse møder. Jeg 
tror simpelthen, at sende-
mandsmøderne skal vendes 
en hel omgang for ikke at lø
be ind i så ineffektivt møde, 
som vi var udsat for i Skagen. 
Tænk hvor trist det havde væ
ret hvis ikke Skagens afdelin
gen helt havde levet op til de
res del af arrangementet. 

Der har det sidste års tid 
svirret med rygter og forslag 
om ændring af mødet, men 
der er ikke rigtig sket noget. 
Derfor vil jeg gerne 1rnmme 
med et konkret forslag her i 
Under Dannebrog som må
ske kunne danne grundlag 
for en debat om sende
mandsmøderne. 

Landsformanden er selv 
kommet med et forslag om 

at, beretningen skulle udsen
des til afdelingerne inden 
mødet, således · at det gav 
grundlag for en bedre debat 
på møderne. Denne ide er ab
solut helt i orden. 

Mit forslag til selve om
væltningen af sendemands
møderne er: 

Sendemandsmøde 
kl. 13.00-16.00 - lørdag. 
Festmiddag 
kl. 18.30 - lørdag. 
Udflugt for alle 
kl. 10.00-13.00 - søndag. 
Frokost for alle 
kl. 13.00 - og afslutning. 

Jeg tror, at alle vil få meget 
mere ud af selve mødet og fe
sten om aftenen og ikke 
mindst samværet om sønda
gen. Hermed er sendemands
møde-afviklingen sat til 
debat. 

Vi i Odense vil gerne sige 
alle kammeraterne, der var 
med i Skagen, tak for sidst. 

Odense Marineforening 
Gunnar Sveigaard 

Formand 

_j 

Et rigtigt Skagen-hurra 
H. Nibe Hansen, Skagens dygtige og populære borgmester, 
deltog begge dage i festlighederne omkring sendemandsmø
det. Han modtog sammen med repræsentanter fra Skagens
afdelingen hovedbestyrelsen med damer på rådhuset, deltig 
med hustruen i festen lørdag aften, og var en strålende guide 
på dameturen. Borgmesterparret deltog også i den afsluttende 
frokost. - Jo, Nibe Hansen var sandelig med til at sætte et fest
ligt præg på arrangmentet. Her lærer han gæsterne i rådhus
salen at råbe et rigtigt Skagens-hurra. 



Klar til årets 
jubilarstævne 
Så gøres der klar til en af 
årets store begivenheder, det 
traditionsrige jubilarstævne 
på Holmen. 

Selv om mange af de sene
ste års jubilarer ikke fik deres 
uddannelse på Holmen er 
den dog i kraft af beliggen
hed og hele atmosfæren med 
de gamle minderige bygnin
ger blevet bibeholdt som mø
dested for jubilarerne, som i 
år er fra årgange der ender på 
0 eller 5. 

Jubilarstævnet er dog ikke 
udelukkende forbeholdt ju
bilarer. Andre er også vel
kommen og det er da en 
kendt sag, at mange gæve 
kammerater hvert år mødes 
på Holmen for at genopfri
ske minder fra dengang, der 
var orlogsgaster til.... 

Stævnet er heller ikke for
beholdtjubilarer, der er med
lem af Marineforeningen. 
Selv om man ikke er medlem 
er man hjertelig velkommen 
til at deltage. 

Efter at der i de seneste 
numre af »Under Danne
brog« har været bragt en ju-

bilarrulle til efterlysning af 
gode kammerater med op
fordring til at møde frem på 
Holmen den 26. august, er 
der ekstra spænding om del
tagerantallet. Det vil mulig
vis derfor blive større end 
sædvanlig. I fjor blev der 
med 166 gaster sat ny delta
gerrekord for arrangementet. 

Jubilarstævnet er på en og 
samme tid en højtid og en 
munter sammenkomst, . og 
den eneste betingelse for del
tagelse er som nævnt i pro
grammet, der ses andet steds, 
at man melder sig i rette tid. 

Menuen står på sild og den 
berømmelige biksemad, der 
smager endnu bedre end den 
vor mor lavede og med Kvin
delige Mariners Musikkorps 
til at sørge for musikledsa
gelse til spisningen og musi
kunderholdning i øvrigt hele 
dagen, er der lagt op til en 
festdag af dimensioner. 

Vel mødt alle glade gutter 
til et gensyn med gamle kam
merater på Holmen søndag 
den 26. august. 

J ubilarstævnets 
program 

Program for jubilarstævnet på Holmen søndag den 26. 
august er som følger: 
Kl. 10.00: Deltagerne samles ved Værftbrovagten -

ved Mindestenen holdes en kort andagt og 
nedlægges krans. 
Deltagerne går herefter til Eksercerhuset, 
hvor de modtages af landsformanden og 
chefen for Flådestation København. 

Kl. 10.30: Admiral Carstensens Mindebæger tildeles 
en konstabel og en værnepligtig. 

Kl. 13.15: Frokost i Orlogsværftets kantine: Sild, bik
semad med spejlæg, en øl og en snaps samt 
kaffe. 

Deltagerprisen er 175 kroner. 
Tilmeldingen, som er bindende, kan ske fra 30. juli til 
17. august til Marineforeningen, Amaliegade 33 c, 1256 
København K. Telefon 33 15 28 86. Betaling på giro 
2 00 16 08 eller med check. 
I år gælder jubilarstævnet årgange med endetal O og 5 -
men ikke-jubilarer er også hjertelig velkommen til at 
deltage. 
For deltagere der kommer vest for Storebælt er der i be
grænset omfang (30 personer) arrangeret overnatning 
på Holmen. En overnatning inkluderet morgenmad ko
ster 100 kr. 

Jubilarrullen 
Jubilarstævnet holdes som meddelt andet steds den 26. 
august på Holmen, og det vil være den bedst tænkelige 
anledning til at møde gamle orlogsgaster. 

I den anledning bringer Jubilarrullen følgende efterlys
ninger: 

Skal vi mødes til vort 25 års jubilæum den 26. august 
1990? Korvetten Diana oktober 65-oktober 66 og 
Margreteholm juli-oktober 65. Henvendelse til: Hans 
Jørgen-Ottosen »Plaster«, Tingvej 175, 9310 Vodskov. 
Tlf. 98 29 20 24 (privat) - 98 29 31 66 lok. 2232 (ar
bejde). 

Jeg efterlyser basser fra 7. kompagni 3. trop 1955 og 
Kongsøre Torpedostation fra hele 1956. Lad os mødes 
ved jubilarstævnet på Holmen. Henvendelse til: Peter 
Frederiksen, Liseleje. 

Indkaldte den 15. oktober 1940 (1) Fyen, (2) Kasernen. 
Kontakt undertegnede: Jens Ove Rasmussen, Nyborg
vej 44, 4700 Næstved, tlf. 53 72 15 14. (Hovednummer 
7173, skibs- og kasernenummer 217, skriver på kaserne
kontoret Sydfløjen bos Schirmer). 

Indkaldte den 15. oktober 1940. 1. Fyen indtil 13.12.40 
- Kasernen (disponibel) indtil 3. februar 1941, derefter 
»Lindormen« fra 3. februar I 941 til 20.6.1941. Henven
delse til: Ib Kai Nielsen, Skyttedal 16, 2850 Nærum, tlf. 
42 80 05 73. (Hovednummer 7953, på Fyen nr. 153 og 
på Lindormen nr. 503. 

Indkaldte den 15. oktober 1940. Hvor er I, gaster fra 
Middelgrunden og Fyen? Vi fejrer jubilæum og gør det 
på Holmen den 26. august. Skal vi mødes? Kaj 0. Niel
sen, 

0

Viborgvej 22 a, 7840 Højslev, tlf. 97 53 56 94. 
Hovednummer 7840). 

Mathelever årgang 1940. Vi har 50 års jubilæum i år og 
fejrer det på Holmen den 26. august. Skal vi mødes 
igen? Hardy Sørensen, Hostrup Have 28,6 tv. 1954 Fre
deriksberg C. Tlf. 31 35 38 98. 

Kv'indelige Marineres Musikkorps underholder traditionelt 
ved jubilarstævnerne. Sådan også i år. Her ses de kvikke 
og musikalske piger i march med klingende spil netop på 

Holmen, hvor Jubilarstævnet finder sted. 
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Samarbejde over grænserne 
Med jævne mellemrum duk
ker spørgsmålet om kontakt 
med udenlandske marinefor
eninger op. 

Ved mange kammerat
skabsaftener kan dette emne 
afstedkomme følelsesladeqe 
debatter og måske markant 
uenighed. 

Kontaktens art kan ikke 
klart defineres. Er der tale 
om en formaliseret forbin
delse, på linie med ideen om 
venskabsbyer, eller vil man 
blot åbne døren for uden
landske gæster, der har do
kumentationen i orden? 

Det må fastslås, at kontakt 
med udlandet i almindelig
hed er gensidigt berigende på 
samme måde som udbyttet 
ved de initiativer, der i de se
nere år, officielt og uoffici
elt, er taget for at skabe kon
takt mellem vore 81 afdelin
ger, har været det. 

Afgrænsede retningslinier 
for den udenlandske kontakt 
kan og skal hovedforeningen 
ikke lægge - det ville være et 
indgreb i de enkelte afdelin
gers integritet. 

Et medlemskab kan ud
over accept af formålspara
graffen, der må forudsættes 
at forene de 8.000 medlem
mer, være ønsket om at op-

Pragtfuld 
dametur 
Jeg tør godt på alle delta
gernes vegne sige Skagen 
Marineforening og alle de 
involverede en stor tak for 
en meget hyggelig og vel 
tilrettelagt søndag for
middag. 

Der skal lyde en særlig 
tak til vor festlige guide, 
borgmester H. Nibe-Han
sen, for god styring af hele 
flokken. 

Tak til Marinehjemme
værnet og mannequin
neme for deres store andel 
i at dameturen blev en 
usædvanlig oplevelse. 

Skagen Museum var 
den flotte ramme om op
visningen og en stor ople
velse i sig se! v. 

Jo det var virkelig en 
pragtfuld formiddag. 

Tak fra damerne 
Irma Svejgaard 
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John O/dvej 

leve et godt kammeratskab, 
at opretholde en kontakt til 
søværnet, eller interesse for 
det maritime. 

Livsholdninger og ansku
elser i øvrigt danner heldigvis 
et bredt spektrum, der gør 
kammeratskabet levende og 
bør afføde respekt for an
dre(s) opfattelser. 

Respekten kan tilgodeses 

ved spørgsmålet om uden
landske kontakter. 

Det er min opfattelse, at en 
afklaring heraf utvetydigt 
må finde sted i den enkelte 
afdeling, og det rette forum 
hertil er naturligvis en gene
ralforsamling. Her kan det 
ved en beslutning afgøres, 
om der skal etableres kon
takt, og i bekræftende fald 
defineres, hvilken form 
denne kontakt skal have, og 
om marinestuerne udover 
indbydelser ved flådebesøg, 
skal være permanent tilgæn
gelige for udenlandske gæ
ster. 

Ved et sådant appendis til 
de lokale vedtægter har be
styrelsen et godt udgangs
punkt, såfremt diskussion 
om emnet senere skulle 
opstå. 

Beslutningen er ikke sta
tisk og vil derfor kunn,e brin
ges op til behandling og even
tuel ændring ved kommende 
generalforsamlinger. 

John Oldvej 
Haderslev 

Besøg på Holmen 
en stor oplevelse 
Efter at have læst indbydel
sen til åbent hus på Holmen i 
anledning af 300 års jubi
læet, ringede jeg omgående 
til Roskilde Marineforening, 
der arrangerede en tur til 
Holmen. 

Jeg har siden 1933 været 
medlem af Vejle Marinefor
ening, men foreningen er ved 
at uddø. Vi er kun seks gamle 
tilbage, deraf tre over 80 år, 
så jeg er blevet overflyttet til 
Roskilde. 

Lørdag den 19. maj mødte 
vi så i marinestuen og et med
lem, Kruse, tilbød at køre 
mig til Toldboden. Da ryg og 
ben ikke er, som de har været 
tog jeg med tak imod tilbu
det. Vi blev fragtet over med 
»Hønen« - hvorfor hedder 
den mon det? Den tur har jeg 
ikke prøvet siden 1929. 

Og så stod jeg der pludse
lig mellem Kronen og Ma
stekranen, og så igen Kaser
negården med en underlig fø
lelse. Her mønstrede jeg den 
15. marts 1929 og fik lært lidt 
militær anstand. 

Med Roskilde-formanden 
Sv. Egon Petersen som leder 
blev vi vist rundt. Forbi Hek
labroen, hvor det gamle skib 
var fortøjet som stamskib til 
ubådene og vi både så og 
hørte Tamburkorpset - lige 
til opvisning i det store tatoo 
i Edinburgh. 

Så førte Sv. Egon Petersen 
os til de berømte vinstokke, 
hvis aflæggere nu trives i rigt 
mål på Madeira. Vi så de 
gamle kanoner fra Enighe
den, som var med i slaget på 
Reden og blev bjærget om
kring 1956. 

For mig, der er historisk 
interesseret var besøget på 
Holmen en stor oplevelse og 
jeg vil gerne meget varmt 
takke alle, der stod bag det 
store arrangement. 

Koksmath på Hekla 1929 
HVN863 

- Skibsnummer 206 

Louis Søndergaard 
Olgasvej 9, Vejle 

~ 

Efterlyser 
skyttestof 
Som tidligere skytteudvalgs
formand og ivrig læser af 
Under Dannebrog, savner 
jeg stof fra skyttelavet. 

Tidligere blev der altid fra 
lavet, som stod for landsskyt
testævnet, indsendt stof om 
afvikling m.v. 

Lavsledelsen bør være 
mere meddelsom i bestræbel
serne på at bevare det gode 
kammeratskab. 

(Og husk så at hale flaget 
ned, når søndagsfrokosten er 
overstået). 

Med hilsen 
Jens R. Christensen 

Glostrup 

Apropos denne hilsen, så af
vikles landsskyttestævnet i år 
i Hanstholm i dagene 8. og 9. 
september. 

~ 

Fornemt 
mindeskrift 
Jacob Frederiksen, medlem 
af Nyborg Marineforening, 
efterlyser mildt bebrejdende 
en anmeldelse af et Minde
skrift, som Nyborg Marine
forening udgav i fjor. 

Hertil er der blot at svare, 
at når skriftet ikke er blevet 
anmeldt skyldes det ene og 
alene, at redaktionen ikke 
tidligere har modtaget et ek
semplar til anmeldelse. 

Nu har Jacob Frederiksen 
sendt os et eksemplar og det 
er vi meget begejstret for. 

Jacob Frederiksen selv er 
forfatter til skriftet, der er til
egnet enker, børn, børne
børn, søskende og venner til 
de 30 søfolk fra Nyborg, der 
satte livet til i tjeneste for de 
allierede og dermed også 
Danmark under anden ver
denskrig. 

Der er lagt et stort arbejde 
i skriftet, der fremstår som et 

. meget stærkt dokument over 
30 sømænds hårde skæbne. 
Der fortælles forbavsende 
udførligt om de tragiske 
hændelser. Det er et velskre
vet værk, der både ryster og 
betager og som Jacob Frede
riksen har megen ære af. 



Seks nye 
orlogsfartøjer 
uden kanoner 
om bord 
Finansudvalget har den 30. 
maj godkendt en indstilling 
fra Forsvarsministeriet om at 
anskaffe 2. serie af Standard 
Flex 300 til søværnet til et be
løb på 995 millioner kroner. 

Ved forsvarsforliget af 14. 
marts 1989 var det aftalt, at 
2. serie skulle bestå af fire 
skibe, udrustet som kampen
heder med sø- og luftmåls
missiler. 

Den nu besluttede anskaf
felse omfatter seks skibe, der 
forsynes med den nødven
dige, planlagte skibs- og 
elektronikudrustning. Der 
installeres ikke umiddelbart 
kanon, andre våbensystemer 
eller ildledelse, men de nød
vendige forberedelser for en 
senere installation indgår i 
projektet. Beslutning om de 
egentlige våbenanskaffelser 
udskydes til forhandling i 
forbindelse med et efterføl
gende forsvarsforlig. Ski
bene udrustes i første om
gang med dieselmotorer, 
men forberedes for senere in
stallation af gasturbiner. 

Grundideen bevares 
Ændringerne i forhold til 
forsvarsforliget skal ses i ly
set af betydningen af at op
retholde de eksisterende pro
duktionslinjer ved skibs
værft og andre leverandører. 

De seks skibe planlægges 
leveret i perioden 1992-95. 

Det har været af afgørende 
betydning, at produktionen 
af Standard Flex 300 skibe til 
søværnet kan fortsætte. Med 
den valgte løsning bevares 
Standard Flex 300 koncep
tets grundide. Det giver mu
lighed for videre udvikling og 
bevarer handlefriheden for 

beslutningstagerne. I en 
fremtid, hvor den sikker
hedspolitiske udvikling van
skeligt lader sig forudsige, 
står søværnet godt rustet 
med Standard Flex 300 enhe
derne, hvis rolle relativt hur
tigt kan ændres, så de opfyl
der tidens krav. 

Det er således også hensig
ten, for at fastholde konti
nuiteten i konceptudviklin
gen, at udvikle prototypesæt 
med diverse våbensystemmo
duler. 

De nye Standard Flex 300 
kan umiddelbart anvendes til 
løsning af opgaver som far
vandskontrol og mineopera
tioner. 

Civile opgaver 
Samtidig kan de bidrage til 
forsvarets støtte til det civile 
samfund med løsning af an
dre opgaver som søopmå
ling, redningsopgaver, fiske
rikontrol m.m. 

Anskaffelse af en 3. serie 
på tre skibe for at nå op på 
det samlede Standard Flex 
300 programs 16 skibe indgår 
fortsat i Forsvarskomman
doens planlægning. Ved gen
nemførelse af det samlede 
program er det forudset at 
lade i alt 22 ældre enheder 
udfase. Det drejer sig om ot
te bevogtningsfartøjer af 
DAPHNE-klassen, seks mi
nestrygere af SUND-klassen, 
seks torpedobåde af SØLØ
VEN-klassen og de to fre
gatter. 

Dan yard i Aalborg, der har 
bygget første serie skal også 
bygge den anden og det giver 
beskæftigelse for 300 mand 
helt hen til slutningen af 
1994. 

Jens Kai Olsen holdt sin fødselsdag i Auderødlejren og 
modtog naturligvis gæsterne i »Lappedykkeren«. Her ses 

han flankeret af fru Else og landsnæstf orm and 
Kurt Flatau. 

>>Jens Kaj<< fyldt 90 
Et af Marineforeningens tro
faste og markante medlem
mer og æresmedlem, orlogs
kaptajn Jens Kai Olsen -
bedre kendt som »Jens Kai« 
eller blot »J. K.« fyldte 90 år 
den 30. juni. 

Jens Kai blev som 15-årig 
optaget på Søværnets Elev
skole, der da havde til huse i 
Søkvæsthuset på Christians
havn, og han opnåede det 
usædvanlige at kunne fejre 
50-års jubilæum i Søværnets 
tjeneste. 

Gennem det halve århund
rede oplevede han to ver
clenskrige, en voldsom tekno
logisk udvikling og 6-7 for
svarsordnin{ler med dertil 
hørende ændringer i hans 
personelgruppes forhold. 

Med artilleri som tjene
stegren medvirkede han ved 
tjeneste både ombord og i be
troede stillinger ved Søartil
leriet samt som læ rer på Sø
værnets skoler i den våben
tekniske udvikling, og på 
mange og lange togter - bl.a. 
med Niels Juel til Sydame
rika i 1924 - blev han fuldbe
faren sømand. 

Personellets vilkår, uddan
nelse og velfærd har altid lig
get J. K. stærkt på sinde. I en 
lang årrække var han en 
kompetent og respekteret re
præsentant og forhandler for 
sin personelgruppe. Hans 
særlige evne til at behandle 
mandskabet med den rette 
blanding af myndighed og 
omsorg gjorde, at han som 
næstkommanderende fik Sø
værnets Eksercerskole til at 

fungere under vanskelige 
forhold i den primitive Arre
sødallejr, og som tilsynsfø
rende under bygningen af 
den nye Auderødlejr, var det 
hans fortjeneste, at der her 
blev skabt gode tidssvarende 
vi lkår for det indkaldte 
mandskabs ud!fannelse og 
fritid. I dag står »Lappedyk
keren« i lejren som udtryk 
for Jens Kai's forståelse af 
betydningen af det maritime 
islæt i orlogsgastens grund
uddannelse. 

Jens Kai Olsen blev med
lem af Marineforeningen, 
Frederiksværk afdelingen, i 
1962 og blev en god støtte 
ikke blot for afdelingen men 
for hele Marineforeningen. 
Han har som dirigent ledet 
24 sendemandsmøder med 
myndighed og lune, og er 
derved blevet kendt og re
spekteret i alle afdelinger lan
det over. 

Efter er langt liv i flåden 
vogter J. K. over dens idealer' 
og gode traditioner, og han 
har ved gode råd til landsle
delsen bidraget til traditi
onspleje i foreningen, bl.a. til 
en værdig gennemførelse af 
jubilarstævnerne, hvor han 
har været en trofast deltager 
og altid har mødt mange 
gamle skibskammerater og 
nogle af de tusinder af vær
nepligtige, der passerede gen
nem eksercerskolen i hans 
tid. 

Vi svinger huerne for Jens 
Kai med de bedste ønsker for 
fremtiden. 

V.P.H. 
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Gaven til H. M. Dronningen 
Den 20. april overrakte 
landsformanden Marinefor
eningens gave til Hendes 
Majestæt Dronningen i kon
geskibet Dannebrog i forbin
delse med H. M. officielle 
»ombordstigning« og den i 
anledning af fødselsdagen· 
arrangerede flådeparade. 

Som omtalt i bladet nr. 
1/90 havde foreningen med 
glæde modtaget en- opford
ring fra søværnet til et sam
arbejde om en »fælles« gave. 
Chefen for Søværnets Mate
rielkommando havde sam
men med chefen for Søvær
nets operative kommando og 
Inspektøren for Søværnet 
truffet aftale med foreningen 
»Håndarbejdets Fremme« 
om udførelse af 24 dække
servietter med 24 forskellige 
skibsvåben broderet i kors
sting, og foreslog derfor Ma
rineforeningen, at give 24 
mundservietter forsynet med 
kongeskibets våben ligeledes 
broderet af »Håndarbejdets 
Fremme«, der ved frivillig bi
stand fra medlemmer bidrog 
til gaven. 

Marineforeningens gave - 24 servietter med kongeskibets 
våben lagt i maghognikasse med foreningens emblem på 
låget og inskription på sølvplade inde i låget. 

Dækkeservietterne og 
mundservietterne blev lagt i 
hver sin kasse fremstillet af 
den samme træsort, som 
skænk og paneler i konge
ski bets spisesalon er af, nem
lig Bubinga-mahogni. Kas
serne, der var foret med 
skind, var uden på låget på
malet henholdsvis søværnets 
kronede anker og Marinefor
eningens emblem. Inde i lå
get var sat en sølvplade med 
inskription, der for forenin
gens vedkommende lød: 

Skænket af Marineforenin
gen i anledning af H. M. 
Dronningens 50 års fødsels
dag 16. april 1990. 

Efter at Dronningen havde 
modtaget Søværnets hyldest 
og hilsen ved salut og jubel
rulle fra de på reden og langs 
Langelinie samlede orlogs
skibe og var gået ombord i 
Dannebrog, blev først de tre 
kontreadmiraler modtaget 
sammen med formanden for 
»Håndarbejdets Fremme«, 

og derefter landsformanden 
sammen med direktøren for 
»Håndarbejdets Fremme«. 

Ved overrækkelsen af ga
ven blev det både mundtligt 
og i det vedlagte festtelegram 
understreget, at gaven var fra 
Marineforeningens 7.980 
medlemmer i 81 afdelinger 
fordelt over hele landet. 

Hendes Majestæt blev 
synligt glad for gaven, og at 
den supplerede Søværnets 
gjorde kun glæden større. 
Dronningen omtaJte den 
nære forbindelse, der var 
knyttet mellem kongehuset 
og Marineforeningen i den 
tid hendes far H. M. Kong 
Frederik IX var æresfor
mand, og benyttede i øvrigt 
lejligheden til at takke for de 
gratulationer, hun havde 
modtaget fra flere afdelinger 
på fødselsdagen. 

Idet jeg herved viderebrin
ger H. M. tak, vil jeg også 
gerne bringe hovedbestyrel
sens tak for den næsten 
100% opbakning afdelinger 
og medlemmer har givet 
denne sag. 

V.P Heise 

Donationer fra Dronning Ingrid og A.P. Møllers fond 
En glad Roskilde-formand 
Sv. Egon Pedersen var i tele
fonen. 

- Jeg er så glad, så glad, at 
jeg dårlig ved, hvilket ben jeg 
skaJ stå på, forklarede han. 
Da jeg kom ned i marine
stuen lå der et brev til afdelin
gen fra Dronning Ingrid. Det 
venlige brev var ledsaget af 
en check på 10.000 kroner til 
anvendelse til indretningen 

af vor ny marinestue. 
Dronning Ingrid må have 

hørt om, at vi skal have en ny 
marinestue, og har uopfor
dret betænkt os med den 
smukke gave. 

Når Dronnng Ingrid har 
betænkt netop Roskilde
afdelingen hænger det højst 
sandsynlig sammen med, at 
Roskilde-afdelingen i sin tid 
påtog sig og stadig varetager 

opgaven at tilse og passe 
Kong Frederiks gravsted. 

To dage senere var Sv. 
Egon Petersen igen i tele
fonen. 

- Nu står jeg på hovedet af 
lutter glæde, jublede han. I 
dag har vi fået en gave fra 
A. P. Møllers Fond på 50.000 
kroner. Vi havde søgt fonden 
om midler til at indrette vor 
nye marinestue og fik et dej-

ligt svar og de mange penge. 
Er det et under, at vi er ki
steglade og mere end lykke
lige i Roskilde over de flotte 
donationer. 

Også på Fanø er der glæde. 
Her er man også ved at ind
rette ny marinestue og efter 
oplysninger fra landsnæst
formand Kurt Flatau, er 
Fanø blevet tildelt 16.000 
kroner. 

U-båden >>Springeren<< på vej til Aalborg 
Så bliver u-bådsmuseet i Aal
borg en reaJitet. Med 31 stem
mer mod I vedtog Aalborg 
byråd at bakke op om, lægge 
grund til og støtte planen, 
som Aalborg Marinefor
ening har taget initiativ til. 

- Der bliver tale om et 
søværns- og søfartsmuseum 
med u-båden Springeren som 
hovedattraktion, siger Aal
borg Marineforenings dyna
miske og iderige formand, 
Ralf Kurth Jensen. Museet 
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vil således også fortælle om 
Aalborg som søfartby og 
skibsbygningsby. 

Den 4. september vil 
Springeren af Søværnet blive 
overdraget til Aalborg ved 
Hals barre, hvorfra bugser
selskabet Goliath vil slæbe u
båden til Aalborg. Her vil 
den blive bragt på land og 
placeret i tilknytning til mari
nestuen. 

U-båden anbringes i fri 
luft medens museets andre 

rarieteter vil blive placeret 
under tag i lokaler på 900 
kvadratmeter. Desuden vil 
marinestuen ved samme lej
lighed blive udvidet med 100 
kvadratmeter. 

Der er nedsat en ni mands-· 
bestyrelse, hvis formand er 
Aalborgs kulturrådmand 
Inge Nesgaard. Ralf Kurth 
Jensen er næstformand, fa
brikant, konsul Harald Klit
gaard, er kasserer og skibs
mægler, konsul Morten Ja-

cobsen, sekretær. 
Desuden består bestyrel

sen af maskinfabrikant, kon
sul Jørgen Bladt, turistchef 
Kaj Handberg, kommandø r
kaptajn Hjort Hansen og 
kommandør Per Eskildsen. 

- Vi forventer, at museet 
kan stå klar til turistsæson
nen næste år og være helt ud
bygget i 1992, når Aalborg 
har byjubilæum og Aalborg 
Marineforening er vært ved 
sendemandsmødet. 



Sejlskibsuddannelsen 
er alvorligt truet 
Som det er fremgået af dags
pressen har »Stiftelsen Georg 
Stages Minde« af økonomi
ske grunde med beklagelse 
set sig nødsaget til at beslutte, 
at skoleskibet Georg Stage 
ikke udrustes på øvelsestogt i 
1991. 

Baggrunden for denne tri
ste beslutning er, at medens 
stiftelsen indtil 1985 modtog 
et årligt statstilskud på hen
ved 86% af sine driftsudgif
ter, er statstilskuddet nu fik
seret til et fast beløb, der -
trods gennemførte besparel
ser - ikke har kunne dække 
udgiftsudviklingen. 

Det må skære enhver, der 
nærer interesse for det mari
time i hjertet, at det smukke 
skib måske ikke længere skal 
ses i danske farvande og hav
ne, og at den værdifulde sø
mandsuddannelse, der gen
nem så mange år har været 
givet ombord falder væk. 

Samtidigt er det meddelt, 
at skoleskibet Danmark, der 
i øjeblikket gennemgår om
bygrung og moderrusering 
for ca. 25 mmioner kroner, i 

fremtiden kun skal foretage 
et årligt togt på 6 måneder. 

Selv om der på de forskel
lige søfartsskoler i land gives 
e; god og tidssvarende udan
nelse, må det beklages, at 
sejlskibsuddannelsen - der 
også er holdt åjour med sup
plerende faglige kurser i land 
- ser ud til at være alvorligt 
truet. 

Forretningsudvalget for 
stiftelsen Georg Stages Min
de har imidlertid meddelt 
Marineforerungen, at der 
foretages undersøgelse af 
mulighederne for en snarlig 
fornyet anvendelse af skibet 
til uddannelse af unge men
nesker, hvorfor man anmo
der om, at der fortsat ydes bi
drag til Georg Stage somn 
hidtil, bl.a. fordi skibets for
svarlige vedligeholdelse 
kræver betragtelige midler. 

Afdelinger og medlem
mer, der hidtil har betænkt 
stiftelsen med større eller 
mindre beløb, bør derfor net
op i den opståede situation 
fortsat gøre dette. 

Brev til ministeren 
- og svar på brevet 

Skagen Marineforening 
har sendtfølgende brev til 
industriminister Anne 
Birgit Lundhalt, og op
fordrer andre af delinger 
til at tilkendegive deres 
protest mod beslutningen 
om bortfald af statens 
tilskud til skoleskibet 
»Georg Stage«. 

Marineforeningen i Skagen, 
der aktivt deleager med støtte 
til søfartsuddannelse, bl.a. 
med tilskud til elever på sko
leskibe, har med stor bekla
gelse erfaret, at der er stillet 
forslag om, at statens tilskud 
på I ,5 mil!. kr. til skoleskibet 
»Georg Stage« bortfalder. 

Man må formode, hvis 
forslaget gennemføres, at 
»Georg Stage« oplægges, og 
at den meget værdifulde ud-

dannelse af søfartselever, 
som er foregået på »Georg 
Stage« ophører. 

I maritime kredse tillæg
ges den uddannelse, der ud
føres på »Georg Stage« og 
»Danmark« stor indflydelse 
på det høje stade, og det fine 
renome dansk søfart har, og; 

det vil være både en uddan-. 
nelsesmæssig forringelse og 
et kulturmæssigt tab, hvis 
bortfald af statstilskud til 
skoleskibet »Georg Stage« 
medfører, at skibets uddan
nelsesmæssige funktioner 
ophører. 

Vi henstiller kraftigt, at 
forslaget tages af bordet, og 
man eventuelt finder andre 
kornpencerende besparelser. 

Skagen Marineforening, 
den 5. juni 1990. 

Joe Jørgensen 
Formand 
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Skoleskibet Georg Stage og Georg Stage-drenge klar til 
årets togt. Billedet er.fra åbent-hus-arrangementet på 

Holmen 19. maj i anledning af Holmens 300 års jubilæum. 

Ministeren har sendt 
føl gen de svar. 

Kære Joe Jørgensen 
I Deres brev af 5. juni 1990 
har De på forerungens vegne 
rejst spørgsmålet om fremti
den for skoleskibet »Georg 
Stage<<. 

Jeg kan oplyse, at skoleski
bet »Georg Stage« drives af 
en selvejende stiftelse, og at 
beslutninger om }}Georg 
Stage«s videre drift træffes 
af stiftelsens bestyrelse. Stif
telsen får dækket sine udgif
ter dels af de bevilgede stat
stilskud og dels af private 
midler. 

I en årrække frem til 1985 
modtog stiftelsen et årligt 
statstilskud på henved 85% 
af godkendte driftsudgifter. 
Derefter har det årlige stats-

tilskud været fastholdt på et 
beløb svarende til det beløb, 
der udbetaltes i 1985. Det er 
endvidere stillet Stiftelsen 
Georg Stages Minde i udsigt 
at få et uændret tilskud 1991. 

Det er velkendt, at der ikke 
er balance på statsbudgettet. 
Det er regeringens opfattelse. 
at balancen skal genskabes 
via offentlige besparelser 
fremfor øgede skatter. Indu
striministeriet har derfor væ
ret og er stadig stillet overfor 
krav om besparelser. I den 
forbindelse har søfartsud
dannelserne ikke kunnet fri 
holdes, og det er derfor heller 
ikke fundet muligt at øge til
skuddet til driften af »Georg 
Stage«. 

Med venlig hilsen 

Anne Birgitte Lundhalt 
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DISTRIKT I 
STORKØB~NHAVN 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. Tlf. 31 'S7 57 61 

ROSKILDE 
Den nye marinestue ventes 
klar til indflytning.den 1. sep
tember, fremgår det af med
lemsbladet, men er det gået 
efter planen er førstesalen al
lerede klar nu. 

Der er tegnet 119 andels be
viser og Roskilde Banks ak
tivitetsfond har ydet 1000 
kroner til ombygningen. Men 
der er stadig behov for midler 
så der kan fortsat rekvireres 
andelsbeviser hos forman
den. 

Af kommende arrange
menter kan nævnes fregat
skydningen den 12. august. 

Huerne svinges for Kri
stian M. Pedersen, der blev 
50 år 30. juni, Svend »Knast« 
Andersen 60 den 16. juli og 
Arne Dranig, der fylder 50 
den 27. august. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste sit ældste med
lem, Sigfred Lykner, der 
døde den 3. juni. Han har 
været medlem siden 1923 og 
har i de 67 år han var med i 
foreningen været en trofast 
kammerat. Han blev i 1972 
udnævnt til æresmedlem og 
senere tildelt hæderstegnet. 

Afdelingens meget aktive 
kegleklub har på sin general
forsamling genvalgt Henning 
Skjoldby som formand. 

FREDERIKSBERG 
Sir Oliver himself var selv til 
stede, da vinder af Sir Oliver 
Cup blev kåret, og kegle
konge blev Henry Krabbe, 
medens Asger Jacobsen blev 
kronprins og Ole Jensen 
prins. 

I afdelingsbladet »Skum 
for Boven« efterlyser man 
iøvrigt større tilslutning til 
arrangementerne. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste et højt skattet 
medlem Peter Holm. Dagen 
før afrejsen til sendemands
mødet i Skagen, som han 
havde set hen ti l med stor for
ventning, døde han. 
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Friske gutter fra den nye Amager-afdelingfotograferet under det interessante besøg i TV-byen. 

AMAGER 
Der er fart på i den nye 
Amager-afdeling, der foru
den de månedlige medlems
møder har været vært for di
striktsmødet og haft besøg af 
Brøndby-afdelingen, som 
havde været på lufthavnsbe
søg og derfor trængte til lidt 
sen skafning og hyggesnak. 

Desuden har man besøgt 
TV-byen med rundvisning af 
producer Jean Leander, og 
det var særdeles spændende, 
fortæller formanden 0. K. 
Mønster. En kriminalassi
stent har været på besøg og 
fortalt en spændende beret
ning om ulykken i Dubei. 

Vi videregiver gerne oplys
ninger om vore kontakter til 
politi, lufthavn og TV-byen 
til andre, der måtte være in
teresseret fortæller den tlit
tige Mønster i sin rapport. 

KONGENS LYNGBY 
Brave Mogens Jacobsen, der 
har trukket sig som formand 
for afdelingen i Kongens 
Lyngby blev på distriktsmø
det fuldt fortjent tildelt hæ
derstegnet for fremragende 
formandsskab gennem man
ge år. Det var distriktsrepræ-

sentant Kim von Wowern der 
dekorerede eks-formanden. 

Men som det fremgår af 
den følgende rapport, så er 
der også hændt Mogens Ja
cobsen den usigelige lykke, at 
han blev kåret som fugle
konge. 

Afdelingens planlagte for
årsfest på Lindegården havde 

så ringe tilmeldelser, at be
styrelsen måtte bide i det sure 
æble og se sig nødsaget til at 
aflyse arrangementet. 

Oven på denne dukkert 
kunne bestyrelsen så glæde 
sig over en særdeles fin til
slutning til Sommerfugle
skydningen den 27. maj. Ca. 
50 personer incl. damer var 

Nyt fra Kramboden 
Fra den righoldige krambod på lands

kontoret foreligger der følgende nyhed. 

Hvid lærreds
indkøbspose 
påtrykt 
Marineforeningens 
kendingstegn i 
mørkeblåt. 

Bestil den fluks i din afdeling -
det vil blandt andet glæde mor derhjemme! 



mødt op kl. 8.15 til morgen
audiens hos fuglekongen 
Poul Pedersen. Der blev budt 
på et overdådigt traktement, 
der udover kaffe, brød og 
Gammel Dansk, traditionen 
tro også bød på røde pølser 
og øl. 

Således velforsynet begav 
man sig til Lottenborg, og 
skydningen tog sin begyndel
sen kl. 10.30 med det første 
skud af Greve Christian af 
Rosenborg. - Kl. ca. 13.15 var 
sommerfuglen skudt ned ved 
et skud af Ole Fonager, som 
derved sikrede sig kronprins
værdigbeden. · 

- Efter en hyggelig frokost 
i marinestuen kunne Greve 
Christian, assisteret af for
mand Jørgen Menå, begynde 
udde1ing af diverse præmier 
for at slutte af med at ud
nævne den nye fuglekonge. 
Sommerfuglekonge 1990 
blev tidl. formand Mogens 
Jacobsen, der takkede for 
værdigheden og kvitterede 
med en omgang til stuen. -
Kl. ca. 17.00 sluttede en lang 
men på alle måder festlig 
dag. - Kun en ting manglede, 
nemlig lidt bedre vejr, idet 
det øsregnede det meste af 
dagen. 

Afdelingen havde besøg af 
fire kammerater fra Flottans 
Man i Halmstad, som hyg
gede sig hele dagen og kvitte
rede ved at overrække afde
lingen en platte til ophæng
ning i marinestuen. 

Formanden havde, forin
den skydningen begyndte, 
den glæde at optage fire nye 
medlemmer. 

Der kippes med flaget for 
Georg Hansen, 70 år den IO. 
juni, Børge Mose Hansen, 70 
den 23. juni, Villy H. Larsen, 
70 den 30. juni, Poul Søren
sen, 50 den 8. september, J ør
gen Østrup Møller 75 den 27. 
oktober og Henry L. Han
sen, der er 40 års jubilar den 
8. november. 

DISTRIKT li 
NORDSJÆLLAND 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested. Tlf. 42 33 76 97 

HELSINGØR 
Marinestuen var stopfyldt til 
en vellykket ulkeaften den li. 
april, hvor der blev optaget 
nye medlemmer og det hyg-

Greve Christian af Rosenborg og den nye fuglekonge 
Mogens Jacobsen, flankeret af formanden Jørgen Menå, 
til venstre og kronprinsen Ole Fonager. 

gelige kammeratlige samvær 
trak ud til de små timer. 

Den 20. april var kongeski
bet i Helsingør i anledning af 
dronningens fødselsdag. 
Marineforeningen med flag 
tog imod ved landgangen, og 
formanden blev belønnet 
med et majestætisk hånd
tryk. 

»Skovturen« gik ikke til 
skoven, men til Kronborg, 
hvor kustode Ole Bent Niel
sen viste rundt, og hvor man 
sluttede med skafning i 
hjemmeværnets lokaler. 

Fregatskydningen 9. juni 
var sædvanen tro begunsti
get af godt vejr. Der var mødt 
35 skytter, og Eilif Olsen blev 
kåret som fregatkaptajn. I 
pauserne var der rig lejlighed 
til for de fremragende skytter 
at demonstrere deres talent 
for keglespil og dart. 

I den efterfølgende skaf
ning med damer deltog 90 og 
de havde nogle herlige timer 
sammen. 

Endelig fortæller Karl An
ders Kristiansen i sin for
nemme rapport, at afdelin
gen deltog i fanemarchen til 
Kronborg 15. juni, og efter 
overstået højtidelighed gav 
foreningen et stykke mad til 
de fremmødte og deres piger. 

HILLERØD 
Foreningen har haft den 
store sorg at miste medlem 
gennem 45 år, Jørgen Torn
borg Nielsen, der døde kort 
efter sin 80 års fødselsdag. Vi 
ærer hans minde, skriver Ei
nar 0. Pedersen i sin rapport. 

Med Marineforeningens 
banner på fløjen deltog 65 
foreninger med faner i 
Danmarks-Samfundets flag-

fest på Valdemarsdagen i 
Hillerød. Der var march gen
nem byen, mønstring på Fre
deriksborg Slotsplads med 
festtale og overrækkelse af 
nye faner afsluttende med 
gudstjeneste i Frederiksborg 
Slotskirke. En værdig og stil
fuld præsentation af vort na
tionale mærke og sindelag. 

Dagen efter, den 16. juni, 
afholdtes i Gadevang For
samlingshus den årlige freg
atskydning, som blev åbnet 
af sidste års fregatkaptajn, 
Einar 0. Petersen, der samti
dig er afdelingens sekretær. 

Efter dagens dyst fandt 
man frem til den nye fregat
kaptajn, fo reningens skat
tede formand, Erik Ander
sen. Det afgørende pletskud 
leverede Karl Kocman, der 
derved blev udnævnt til ka
nonkommandør. 

I det kammeratlige sam
vær, der efter fregatskydnin
gen og andre konkurrencer 
fortsatte med fortæring af 
medbragt mad, præmieud
deling og dans på dækket, 
deltog 37 incl. gode kamme
rater fra Hørsholm og Ros
kilde. 

FREDERIKSVÆRK 
Marinestuen - stedet hvor de 
usandsynligste beretninger i 
følge Erik Brandt fortsat 
bringes til torvs - er lukket i 
juli, men står derefter vidt
åben hver søndag fra kl. 10 til 
12.30. 

Her kan man så lægge tak
tikken forud for den kom
mende fregatskydning, der 
holdes i Grusgraven den 19. 
august under sædvanlig for
mer. Vi fra Frederiksværk
afdelingen glæder os til en 

fornøjelig dag med kamme
raterne fra Frederikssund og 
Hundested, hedder det i den 
korte rapport. 

GILLELEJE 
- Det er nødvendigt med et 
generationsskifte, fastslog 
formand gennem syv år, Sø
ren Svendsen på generalfor
samlingen. Afdelingen er 
vokset, så nu må nye kræfter 
til. 

Det kom der så, og den nye 
bestyrelse har følgende sam
mensætning: 

Formand: Frants Petersen, 
næstformand Steen Biilow 
Møller, kasserer Ole-Peter 
Svendsen, bestyrelsesmed
lemmer Jens Chr. Ladegård, 
Henning Hansen og Leif Pe
tersen. Teddy Hansen er ban
jemester. 

Siden generalforsamlin
gen har der været et velbesøgt 
torskegilde i Blistrup For
samlingshus, en dart
turnering med efterfølgende 
gule ærter til kæmperne, og i 
en weekend i maj var der 
røget sild til de fremmødte. 

Det er den afgåede for
mand Søren Svendsen, der 
har sendt beretningen hvori 
han takker de afgåede besty
relsesmedlemmer Henning 
Hansen og Niels Chr. Skov
gård for godt samarbejde og 
gratulerer Gerog Schrøder 
med de 60 år og Kurt Søren
sen samt Henning Hansen 
med de 50. 

SØLLERØD 
De mørke skyer, der truede 
afdelingen er nu drevet over, 
skriver den nyvalgte for
mand, Svenn Baltzer. 

Solen skinner atter over 
Søllerød. 

Mange gjorde sig bekym
ringer om afdelingens fort
satte eksistens, da den man
geårige ihærdige formand 
Otto Ruff trak sig. Men på et 
bestyrelsesmøde besluttede 
man at tage fat med friske 
kræfter, og satte straks kurs 
mod afdelingens 45 års fød
selsdagsfest, der holdes i ma
rinestuen den 31. august. Bil
lardspillerne er gået i skrap 
træning for at komme rigtigt 
i stødet og den 3. oktober er 
der arrangeret tur til det nye 
orlogsmuseum. 

Så kippes der med flaget 
for Johannes Rasmussen, 
der fylder 80 den 4. august, 
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og så håber man på god vind 
og glæder sig til også at se 
kammerater fra andre afde
linger i marinestuen. 

Om den nye formand kan i 
øvrigt fortælles, at han tidli
gere har siddet i bestyrelsen, i 
en periode som kasserer. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
Der er efter generalforsam
lingen ændret på opgavefor
delingen i bestyrelsen. 

Svend Aage Frandsen øn
skede ikke at fortsætte som 
formand og i stedet valgtes Ib 
Kjær Hansen. Svend Aage 
Frandsen fortsætter dog i be
styrelsen som sekretær, og 
det er da også ham, der har 
sendt rapporten. 

Ved en vellykket fregat
skydning blev Kjeld Møller 
fregatkaptajn på Preben 
Bentsens skud, og efter pla
nen vil sommerfesten i år 
finde sted den 18. august. 

Der er vedlagt en rapport 
fra afdelingens skyttelav, der 
var arrangør af distrikts
skydningen. Her vandt Fre
deriksberg med Glostrup på 
andenpladsen. Lyngby blev 
nr. tre og Hørsholm/Rung
sted nr. fire. Individuelt var 
Per Jappe fra Frederiksberg 
den bedste. 

Forårssæsonens afslut-
ningsskydning blev vundet af 
Jørgen Arenfjord med Hol
ger C. Larsen på andenplad
sen. 

Efterårssæsonen med træ
ning til landsskyttestævnet 
starter den 17. august og jule
skydningen afvikles 14. de
cember. 

Så vedlægges der desuden 
avisudklip, der fortæller at 
den tidligere formand, Jon 
Rasmusen, fyldte 75 år den 
15. april, så der har ganske 
givet ved receptionen i mari
nestuen kunne høres nogle 
fortjente dundrende hurra
råb for den tidligere sømand, 
politimand, kommunalpoli
tiker, fremragende model
skibsbygger og prægtige ma
rinekammerat. 

Til gengæld bringer Jon 
Rasmussen selv følgende 
mindeord om Karl Jørgen
sen, der døde 9. april som 
den ældste af de tre genera
tioner, som afdelingen var så 
stolt af. 

Karl Jørgensen havde ikke 
selv aftjent sin værnepligt i 
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Marinen, men hans søn 
Flemming Jørgensen, der 
forøvrigt er medlem af vor 
bestyrelse og dennes søn Pe
ter Jørgensen var og er mari
nesoldater og medlem hos os. 

Det var meget trist at 
skulle sige farvel til vor gode 
gamle kammerat Karl Jør
gensen, som med liv og sjæl 
tog del i alle vore arrange
menter og tit kom og hilste 
på, når der var åbent i mari
nestuen, men nu skal vi altså 
ikke se ham mere - ære være 
hans minde. 

1. juni afleverede forenin
gen et kirkeskib til den nye 
kirke i Karlebo kommune. 
Skibet blev på en vogn truk
ket gennem byen af FDFere 
med tambourkorpset i spid
sen. Også Marineforenin
gens flag var med på den næ
sten fire kilometer lange tur 
og processionen vakte stor 
opmærksomhed. Skibet er 
en model af en 3-mastet 
bramsejlsskonnert »Chri
stian af Thurø«, som model
byggeren Jon Rasmussen selv 
har sejlet med i sin ungdom. 

DISTRIKT III 
VESTSJÆLLAND 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 . 4220 Korsør 
Tlf. 53 fil 17 46 

KALUNDBORG 
Det var et chok for os alle, da 
vi fik meddelelse om, at vor 
æresmedlem, gode ven og 
kammerat Jens Hvalsø 
Holm, 67 år, var gået fra 
borde den 26. april, skriver 
Bjarne Elken. 

Dødsfaldet indtraf under 
et familiebesøg i London. 

Bjarne,Elken fortsætter: 
Jens Hvalsø Holm havde 

været medlem af Marinefor
eningen i 37 år, siddet i besty
relsen en del år, og været for
mand for afdelingen i 10 år. 
De sidste år var han afdelin
gens flagbærer, ligesom han 
var en myndig dirigent ved 
afdelingens generalforsam
linger. Også skyttelavet 
havde hans store interesse og 
deltog tidligere i adskillige 
landsskyttestævner. 

Ære være hans minde. 
Den 9. april nedlagde Ma

rineforeningen en krans ved 
mindekorset på Kalundborg 
kirkegård, over omkomne lo-

Jens Hvalsø Holm 

kale søfolk under 1. og 2. ver
denskrig. Afdelingen deltog 
endvidere med flaget, sam
men med øvrige soldaterfor
eninger, ved en mindehøjtid
lighed i Vor Frue Kirke (den 
femtårnede) samme aften. 
En meget smuk højtidelig
hed. 

Nu er det så udflugternes 
tid, og den 9. juni havde vi 
samlet en busfuld det vil sige 
50 stk. medlemmer til en 
bakketur, med en tur i revyen 
som højdepunktet. Og mon 
ikke nok vi kan være enige 
om, at det var en god dag og 
aften vi fik ud af det. 

Den 16. juni lyder invitati
onen på fugleskydning i For
svarsbrødrene, som vi igen i 
år, som sagt, er inviteret til at 
deltage i. 

Marinestuen er lukket for 
sommerferie, men åbnes igen 
i september for en ny sæson. 

Skyttelavet har modtaget 
den så længe ventede og tidli
gere omtalte fremskridtspo
kal, som jo ved en fejl, i før
ste omgang, blev givet til Kgs. 
Lyngby. Vi modtog pokalen 
den 25. marts, og er naturlig
vis glade for den smukke 
pokal. 

Også skytterne holder 
sommerferie, men starter den 
hårde træning den 12. au
gust, med henblik på at for
svare pokalen ved Lands
skyttestævnet i september 
Hanstholm. 

SLAGELSE 
Er »Mastekranen« kommet! 
Sådan lyder det dagligt i re

Og når svaret er bekræf
tende farer hele familien med 
hund og kat over bladet for at 
hurtigst muligt at få del i de 
guldkorn, som M. Juul Jør
gensen verbalt strør om sig. 

Vi sakser med vanlig ele
gance fra det senest mod
tagne nummer hans ledende 
artikel i indeværende års nr. 
3. Her underskriver han sig 
ordholdende chefredacteur« 

Artiklen drejer sig om re
kruttering af medlemmer: 

Nu har vi i umindelige ti
der arbejdet på at få styr på 
vor eksklusive forening ind
adtil, og det er jo gået helt 
pænt, eller sagt på en anden 
måde, - vi har fået maximeret 
vor infrastuktur, som det 
hedder på nudansk. Nu må 
det være på tide at vi marke
rer os udadtil. 

Hvorfor? - fordi det er der 
vore kommende medlemmer 
findes, ganske enkelt. 

Vi prøver jo at markeds
føre os så godt vi kan ved of
ficielle lejligheder, det sørger 
bestyrelsen for, men der skal 
mere til. 

Hvis nu de resterende 116 
medlemmer strammede sig 
lidt op og tog førergreb på de 
emner de kender så ville der 
komme knald på liggehønen 
som det så smukt hedder nu 
til dags. 

Vores seneste tiltag var en 
hel side Lokal Nyt om vor til
værelse i Marineforeningen, 
og dagligdagen i Marine
stuen. Der arbejdes også med 
skumle planer om at udnytte 
de gratis glæder i lokalradi
oen og at øge PR-indsatsen 
betydeligt. 

Men de klamme kendsger
ninger er at vi har mistet flere 
medlemmer end vi har fået i 
1989. Det skal der gøres no
get ved. 

Nu kan bestyrelsen jo ikke 
bruge al sin tid på at perkle 
rundt og spørge gud og hver
mand om vedkommende har 
været i marinen, det ville der
imod hjælpe noget hvis 116 
mand gjorde det. 

Hvis vi starter der, så er det 
naturligt at et evt. nyt med
lem gerne vil vide lidt om 
hvad det hele går ud på. Det 
klarer du let ved at invitere i 
marinestuen en lørdag, vi 
giver frokosten. 

Gør noget ved det gutter. 

daktørens lille hjem i Gi- - men ellers går det jo meget 
strup? godt ... 



KORSØR 
Netop umiddelbart som re
daktionen måtte sætte stop 
for alle de forsinkede medde
lelser fra afdelinger kom 
denne beretning fra Ib Kri
stensen i Korsør: 

Den 19. maj i strålende sol
skin som sædvanligt afvikle
des fregatskydning - og kone- ' 
bådsskydning. 64 skytter var 
mødt frem og efter at de 
havde forsynet sig med mor
genkaffe og rundstykker 
plaffede de løs på skibene til 
langt ude på eftermiddagen. 
Dog afbrudt <!-f en frokost
pause. Børge Hansen blev 
fregatkaptajn og Anni Bøg
gild jagtkaptajn og efter 
præmieuddelingen sattes 
kursen direkte mod Flådesta
tion Korsør. Her var der 
nemlig skipperfest med god 
mad og dans og det blev en 
fin afslutning på en dejlig 
dag. 

11. august er der planlagt 
tur med den ny Korsør-Kiel 
færge, og man håber på stor 
tilslutning. Og så efterlyser 
bestyrelsen i øvrigt blandt 
medlemmer gode ideer til 
vinterens aktiviteter. 

NYKØBING 
SJÆLLAND 
Gutterne i Nykøbing skal tid
ligt op lørdag den I. septem
ber. For kl. 8.00 står en mor
genkvikker parat i marine
stuen inden marchen til fre
gatskydningen på skydeba
nen indledes. 

I øvrigt fortæller sekretæ
ren 0. J. Nielsen i sin fine 
rapport, at sommerudflug
ten i år gik til Søværnets Ek
sercerskole i Auderød den 19. 
maj. Turen gik med færge fra 
Rørvig havn i fint vejr med 
lidt blæst til Hundested, og 
herfra fortsattes der med bus 
til Auderød. 

I auditoriet gav velfærd
sofficeren en orientering om 
skolens historie og fremviste 
film om søværnets hverdag. 
Modelsamlingen blev beset, 
og der var lejlighed til at tage 
en tur enten med motorbåd 
eller i robåd. 

I cafeteriet blev de med
bragte beskøjter skyllet ned 
med såvel dugklare snapse 
som øl, og på tilbageturen 
blev der lejlighed til et hygge
ligt besøg i marinestuen i 
Hundested. 

lait 42 deltog i den vellyk
kede udflugt. 

De svenske skoleskibe »Falken« og »Gladan« under 
besøget i Køge Havn. 

DISTRIKT IV 
SYDSJÆLLAND 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 53 74 23 31 

KØGE 
Køge Marineforenings med
lemsblad har fået navn, for
tæller foreningens reporter 
til »Under Dannebrog«. 
Jack Moblak. Det hedder 
»Støt Kurs«. Moblak er bla
dets redaktør, og her på re
daktionen glæder vi os meget 
til at se bladet. 

Siden seneste melding har 
der yæret generalforsamling 
og her blev såvel formand Sø
ren Nerløe som bestyrelses
medlemmerne Thom Han
sen og Preben Lundgren gen
valgt. 

Foreningen har nu 113 
medlemmer og ikke færre 
end 43 var mødt frem til ge
neralforsamlingen. 

34 deltog i en familietur til 
Kastellet, hvor oberstløjt
nant Christian H. Christen
sen, kendt som »Kanon Chri
stian« og kaptajn i hjemme
værnet Niels Elsborg viste 
rundt. Det blev en interessant 
oplevelse og i det hele taget en 
dejlig dag med strålende sol. 

4. - 7. maj aflagde den 
svenske flådes skoleskibe 
HMS Falken og HMS Gia
dan uofficielt besøg i Køge. 
Køge Marineforening havde 
glædet sig meget til dette be
søg, idet der eksisterer særde
les gode og venskabelige for
bindelser mellem de to skibe 
og Køge Marineforening. 
Det blev da også til mangt et 
hjerteligt gensyn. Lørdag 

den 5. maj deltog den vagtfri 
del af de to skibes besætnin
ger i en bytur gennem Køges 
gamle bydel, der forøvrigt 
nok er værd at se nærmere 
på. Et antal af afdelingens 
bestyrelsesmedlemmer havde 
stillet sig til rådighed som 
»guider« for de deltagende 
besætninger. 

Årets Fregatskydning er 
berammet til søndag den 19. 
august 1990. 

SKÆLSKØR 
I Hans Nielsens fyldige rap
port optræder en person kal
det »Basse Hans«. Det frem
går ikke helt klart, om det er 
Nielsen himself, der er tale 
om - men det mener den 
overvejende del af »Under 
Dannebrog«s redaktions
stab. 

Nok om det. Tilbage står 
den glædelige kendsgerning, 
at der på generalforsamlin
gen blev oplyst, at afdelingen 
nu har fået et lokale til mari
nestue, så nu er det for med
lemmerne bare med at 
komme ud af køjerne og få 
stuen indrettet. 

Til bestyrelsen valgtes Erik 
Larsen i stedet for Kaj Frede
riksen, der ønskede at 
trække sig. 

17 mand deltog i en pilke
tur til Omø, hvor man skaf
fede sammen med de hygge
lige øboerne. Videre har der 
22. maj været besøg af adop
tionsskibet Nymfen. Repræ
sentanter for bestyrelsen var i 
den anledning til reception 
på det gamle rådhus, hvor der 
blev udvekslet gaver mellem 
byen og besætningen. 

Dagen derpå var Marine
foreningens medlemmer in-

viteret til party om bord, men 
kun bestyrelsen - skamme
ligt nok - mødte op. Her blev 
der ligeledes udvekslet gaver 
mellem skib og forening. 

Så takker »Basse Hans« 
på det hjerteligste Næstved
afdeling, fordi man var ind
budt til at deltage i Næstveds 
udflugtstur. 20 efterkom ind
bydelsen til turen, der gik til 
Storebæltsbro-byggeriet, og 
derefter til Flådestation Kor
sør, hvor der var skafning og 
dans. 

DISTRll<T VI 
LOLLAND-FALSTER 

Politiassistent Benny Christensen 
Parkvej 46 . 4800 Nykøbing_ F. 

NAKSKOV 
Da statens skoleskib »Dan
mark« p.t. ligger i Nakskov 
for renovering, var det natur
ligt, at afdelingen tog initia
tiv til mindehøjtideligheden 
for den 9. april netop om 
bord på »Danmark«. Et 
halvt hundrede nakskovitter, 
hvoriblandt flere gl. »Dan
mark«-gaster overværede, at 
afdelingens to ældste med
lemmer Sv. Vendelstrup
Hansen og Emanuel Kjær 
nedlagde krans på bakken. 
Om aftenen var den lokale 
Set. Nicolai Kirke fyldt til af
delingens mindegudstjenste, 
hvor formanden bl.a. op
trådte som »hjælpeorlogs
præst«. 

Ellers har foråret været 
rigt på oplevelser. Afdelin
gens 39. fregatskydning med 
Aage Koch som ny fregat
kaptajn er afviklet. Nykø
bing Fagaster deltog i skyd
ningen. Der har været rund
visning for ca. 50 gaster om 
bord på »Danmark«, hvis 
kaptajn og tilsynførende ma
skinmester og elektriker (el
lers isbryderfolk fra Frede
rikshavn) er blevet adopteret 
af afdelingen. 

I slutningen af april må
ned nød en del gaster godt af 
M/L »Falster«s gæsteven
skab, idet man sejlede med et 
par døgn fra Holmen til vest 
for Lolland - en oplevelse af 
rang for de, der havde lejlig
hed til at deltage »Falster« 
skal på værft for at levetids
forlænges - godt nok - men 
havde med os Naskov-gaster, 
hvordan klarer vi værftsti
den? 
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Marinestuerne har haft 
besøg af en lokal Rotary-afd. 
og besætningerne fra seks 
vesttyske landgangsfartøjer. 
Gode aftener, hvor gæsterne 
var synligt imponerede. 

Et større efterforsknings
arbejde med at finde frem til 
vestlollændere i allieret tje
neste har foreløbig medført, 
at en minderamme for krigs
forliste nakskovitter har 
kunnet opsættes, samt en 
»ombygning« af marinestu
ernes »æresvæg«. Efter
forskningsarbejdet hår givet 
oplysninger om ca. 40 for
skellige krigsdekorationer 
t ildelt vestlollændere i finsk, 
fransk, engelsk og ameri
kansk tjeneste. Det er lykke
des afdelingen - ad forskel
lige kanaler - at få hovedpar
ten af disse »på hånden«, og 
endnu bedre, det er lykkedes 
foreløbig at finde sponsorer 
til at erhverve halvdelen af 
dem - disse hænger allerede 
på mindevægen. 

For øjeblikket har afdelin
gen en oplysningsudstilling i 
den lokale bank, denne i rela
tion til omslaget til bankens 
årsregnskab, hvor forman
den havde fortalt om 480 års 
skibsbygning på Vestlolland. 
Udstillingen benyttes bl.a. til 
at eftersøge yderligere oplys
ninger om vestlollændere un
der fremmed flag. 

DISTRIKT VII 
FYN 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 09 08 

ODENSE 
7. marts havde Odense besøg 
af to torpedobåde fra den ty
ske østersøflotille. Afdelin
gen mødte på kajen som 
sædvanligt og der udveksle
des ombord de gængse skjol
de. 

Den 31. marts havde 
Odense-afd. en stor ople
velse, idet den var inviteret til 
navngivning på Lindø Skibs
værft. Efter sigende verdens 
største containerskib blev af 
Hendes Majestæt Dronnin
gen døbt med navnet Maje
stic Mærsk. Efter dåben hil
ste Dronningen på afdelin
gen, som var mødt med 23 
mand og flaget. Marinefor
eningens æresformand Hans 
kongelige Højhed Prinsen, 
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Odense-af delingens nye bestyrelse: Stående fra venstre 
bestyrelsesmedlemmer Ole Bøwig, Mogens Jørgensen, 
kasserer Vagn Rasmussen og sekretær Poul Weitze 
Rasmussen. Siddende formand Gunnar Sveigaard og 
næstformand Bent Hansen. 

udtrykte sin forundring over 
at høre, at samtlige 23 mand 
var fra Odense-afdelingen, 
han troede at det var fra hele 
Fyn. Æresmedlem, skibsred
der Mærsk McKinney Møller 
udtrykte sin glæde over afde
lingens deltagelse. 

Den fungerende formand 
Bent Hansen overrakte ved 
kaptajn Poul Laustsen skibet 
afdelingens skjold. 

Her fik Marineforeningen 
en fin PR idet der var ca. 
5.000 gæster til stede. 

I 50 året for den 9. april, 
havde Soldaterforeningerns 
Fællesrepræsentation Fyn 
(S.F.F.) arrangeret mindefest 
- man har imidlertid bestemt 
at det er sidste gang man la
ver det helt store arrange
ment. Det blev en uforglem
melig aften - 59 foreningsfa
ner var mødt - der var taler 
og sang ved mindestenen i 
Ansgar Anlægget. Derefter 
fakkeltog, til byens rådhus
plads med taler af blandt an
det borgmester Verner Dal
skov. Den afsluttende andagt 
i Set. Knud, domkirken, 
samlede så mange deltagere 
at mange måtte stå udenfor 
kirken. 

Flyvevåbnets Soldaterfor
ening havde i april 50 års ju
bilæum, to mand fra afdelin
gen mødte op for at lyk
ønske. 

S.F.F. havde d. 21. maj år
lig generalforsamling - her 
var Marineforeningen repræ
senteret ved fire mand, som 
fik en afgørende indflydelse 
på fastsættelsen af nyt kon
tingent - opadgående. 

Afdelingen havde i år 
prøvet noget nyt - en såkaldt 
å-gå tur en spadseretur langs 
Odense å til et lille listigt sted 
»Carlslund« som er kendt 
for sin lækre æggekage. På 
turen var indlagt forskellige 
prøver - dagen blev a'f de 
mange deltagere afviklet 
med højt humør - og man vil 
prøve at gøre det til en årlig 
begivenhed, slutter sekretæ
ren Poul Weitse Rasmussens 
fornemme rapport. 

MARSTAL 
Der er to underskrifter, sek
retæren Jan Dahlquist og 
formanden Ole Galatius, 
hvilket får den skarpsindige 
redaktion til at udlede, at de 
to i fællig har sammensat den 
fine rapport. 

Heraf fremgår, at Marstal
afdelingen på det seneste er 
blevet meget begavet. 

På grund af ombygning i 
Danmarks Skibsførerfore
ning var der ikke plads til to 
modeller i huset, og bestyrel
sen donerede disse to model
ler til Marineforeningens 
Hus i Marstal. Den ene mo
del er et barkskib, og den an
den ØKs' »Annam«. For
eningens sekretær, Jan Dahl
quist har restaureret gaverne, 
så de nu står og ser meget 
smukke ud. Disse to model
ler er sammen med modellen 
af >>Regina Mærks« noget 
der hæver rummet, og vi kan 
kun være stol te af vort vi rke
lige smukke Marinehus. Af 
andre ting har vi modtaget et 
Walkers log-ur af Sigfred 
Lindemann, korporalsdistin-

tioner med et lille sølvfad i 
ramme fra Jørgen Petersen, 
samt forskellige billeder, som 
efterhånden vil finde plads i 
huset. 

Den 1. søndag i hver må
ned afholder afdelingen 
medlemsmøde i huset, hvor 
foreningen byder på et par 
stykker mad. Der er altid 
godt fremmøde til disse sam
menkomster, hvor vi har det 
virkeligt hyggeligt. 

Lørdag den 7. april blev 
der afholdt forårsfest, med 
fremmøde af 56 gæster. Der 
var musik og dans efter mid
dagen, såvel som hyggemusik 
under middagen. Der blev 
festet til ud på de små timer, 
og foreningens medlem Hans 
Jørgen Burchardt Hansen vi
ste beredvilligt sit kunnen på 
vort dejlige flygel. 

Medlemmer af Danmarks 
Marineforening, der kom
mer til Marstal, er hjertelig 
velkommen til at kontakte 
os, og vi viser beredvilligt 
vort hus op for interesserede, 
slutter rapporten. 

NYBORG 
Der var mødt 34 medlemmer 
til generalforsamlingen, som 
med kommandørkaptajn 
Kurt Verner som ordstyrer 
forløb i en god atmosfære og 
som sluttede med skafning. 
Menuen var kogt torsk med 
tilbehør. 

Bestyrelsens sammensæt
ning er nu: 

Formand: Børge Ferning, 
næstformand: Axel Møller, 
kasserer: Jørgen Rasmussen, 
sekretær: Jørgen Boel, besty
relsesmedlem Anders Ander
sen og banjemester: Gunnar 
Hansen. 

24 var mødt frem til en 
foredragsaften, hvor chefen 
for Sundets Marinedistrikt 
P. Garde redegjorde for for
holdet øst-vest og søværnet 
nu og i fremtiden. Her slut
tede mødet med stegt sild i 
lage og skipperlabskovs. En 
helt igennem hyggelig aften, 
fortæller Børge Ferning i sin 
rapport. 

Det samme var kammerat-
.skabsaftenen den 31. maj, 
hvor de 22 deltagere så video
optagelserne fra den store 
dag, da Marinehuset blev 
indviet. 

Her sluttede aftenen med 
guf-guf fra kabyssen: Kote
letter a la Singapore. 



SVENDBORG 
Svendborg-afdelingens dyg
tige sekretær Carl A. Seej har 
sendt denne beretning om, 
hvad der er hændt af trist og 
glædeligt siden sidste rap
port: 
store sorg, at miste et af sine 
trofaste medlemmer, tidli
gere borgmester i Svendborg· 
Viggo Schultz. 

Viggo Schultz blev bisat 
fra Thurø kirke d. 6. marts, 
hvor marineforeningen var 
repræsenteret med flaget. 
Ære være hans minde. 

Den 3. marts var vi invite
ret på Svendborg Skibsværft 
for at se Søværnets nye in
spektionsskib »Thetis« som 
skal afløse vores gamle adop
tionsskib »Ingolf«, der del
tog 27 ved forevisningen. 

Vi fik først en kort brie
fing af kommandør Busted, 
hvorefter vi blev vist rundt på 
skibet og fik forklaret dets 
kommende opgaver og dets 
indretning. Der er yderlig tre 
skibe af samme type i ordre 
og under bygning på værftet. 
»Thetis« forventes at være 
færilig i maj 1990. 

Efter rundvisningen var 
værftet vært med en forfrisk
ning og Knud Møller over
rakte kommandør Busted en 
flaske korvetsnaps som tak 
for forevisningen. 

Fra den 9. til 11. marts hav
de vi flådebsøg fra NATOs 
Standing Naval Force Chan
ne] (mindre kunne ikke gøre 
det). Der var skibe fra Bel
gien, Holland, England, 
Tyskland og Danmark. 

De blev modfaget på kajen 
af havnemesteren, afdelin
gens formand Knud Møller, 
Svendborgs viceborgmester 
Holger Pedersen og de re
spektive landes konsuler. 

Derefter var der modta
gelse på rådhuset, hvor vice
borgmesteren på fejfrit en
gelsk fortalte om Svendborg. 
Chefen for flådeenheden A. 
L. Maas takkede for modta
gelsen. Der blev udvekslet 
skjolde, der var gaver til offi
cererne i form af slips, og til 
udskænkning i mandskabs
messerne korvetsnaps. 

Fra 23. marts til d. 26. 
marts havde vi tysk flådebe
søg i Svendborg, det var 
»Puma« og »Weisel« som 
anløb havnen. Knud Møller 
og havnemesteren var som 
sædvanlig på kajen for at 
tage imod. Den 24. marts var 

Svendborg-af delingens fregatskydning fik til resultat, at 
Bernhard Nielsen, forrest til venstre, blev fregatkaptajn på 
skud af Knud Jensen, der ses til højre. Bagest formand for 
Langeland-af delingen So/ us Clausen, der var overdommer 
og Svendborgs formand Knud Møller, der blev 
fregatløjtnant på Bjarne Jensens skud. 

der modtagelse på rådhuset, 
derefter frokost på Færge
gården, hvor der bl.a. serve
redes forloren skilpadde. Om 
aftenen var der cocktailparty 
for indbudte gæster ombord. 

Lørdag d. 4. maj deltog vi i 
en mindegudstjeneste i St. 
Nicolai Kirke, hvor pastor 
Bastiansen holdt prædiken. 
Der var ringe tilslutning til 
gudstjenesten, 20 mennesker 
inkl. præst og kordegn. 

Lørdag den 5. maj samle
des man til en mindehøjtide
lighed i Skt. Jørgens Park 
ved mindestøtten for om
komne søfolk under 2. ver
denskrig. Pastor Nissen bød 
velkommen, hvorefter vi 
sang »Jeg elsker de grønne 
lunde« så var der kransened
læggelse. Mindetalen blev 
holdt af amtsborgmester 
Jens Peder Fisker. Knud 
Møller afsluttede højtidelig
heden og takkede de frem
mødte og amtsborgmesteren. 
Der deltog 12 foreninger med 
faner. 

Kristi Himmelfartsdag 
samledes medlemmer fra 
Marineforeningen, soldater
foreninger, sømandsforenin
ger, sangforeningen og hjem
meværnet på torvet i Svend
borg og marcherede med fa
ner og musik i spidsen, Peder 
Mostgarden leverede musik-

ken, til soldatergravene for 
de faldne i 1864 samt friheds
kæmpergravene og de engel
ske fl.yveres grave på Svend
borg kirkegård hvor der blev 
nedlagt kranse. Pastor L. Pe
dersen fra Vester Skerninge 
holdt mindetalen. 

Så kippes der med flaget 
for: Erik Nicolaisen, 65 år 
23.5. 1990. Carl G. Jørgen
sen, 60 år 6.7.1990. Henrik 
Bødker Knudsen, 70 år 
23.7.1990. 

DISTRIKT VIII 
SYDØST JYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 . 6100 Haderslev 
Tlf. 74 52 10 05 

KOLDING 
Fra den brave Knud Andrea
sen i Kolding er kommet føl
gende meddelelse: 

Selv om vi puster ud efter 
en veloverstået sæson, ligger 
planerne for den kommende 
allerede klar. Udover de tra
ditionelle arrangementer be
gyndende med besøg af »Pe
ter Tordenskiold« fra den 24. 
til 27. august har bestyrelsen 
nedsat en særdeles effektiv 
arbejdsgruppe, der forbere
der vort 75-års jubilæum i 
februar 1991. Til den lejlig-

hed vil vi blandt andre også 
se nogle af vore venner fra 
PETO. 

Desværre er PETO nøgle
skib i 1991, så der bliver ikke 
adoptionsbesøg i jubilæums
året. 

Vi forsøger også at arran
gere et besøg på SOK i Århus 
til januar. Det bliver en bus
tur en lørdag, og der kan må
ske blive mulighed for at be
søge Århusafdelings marine
stue. 

FREDERICIA 
Generalforsamlingen på Ho
tel Peter Aage Gaarden havde 
samlet 30 medlemmer, og 
alle valg var genvalg. 

Bestyrelsen består af for
mand: Peter Jeppesen, næst
formand: Poul Fl. Jes persen, 
kasserer: Poul Jep sen, besty
relsesmedlemmer: Svend 
Juel Rasmussen, Benny UI
dal, Chr. Rasmussen og Poul 
W. Hansen. Sidstnævnte er 
også flagbærer. 

I forårets løb har der været 
fisketur og Marineforenin
gen markerede 50 års dagen 
for den 9. april ved sammen 
med Forsvarsbrødrene at 
nedlægge en kranse i DSBs 
mindelund. 

GRÅSfEN/PADBORG 
Den 8. maj var der sammen
komst med spisning - skip
perlabskovs - i marinestuen i 
Gråsten. Tilslutningen var 
stor, men værten ikke til
freds, for alt for mange til
melder sig ikke rettidig. Det 
gør de så forhåbenWg, når 
der kaldes til ålespisning på 
Store Okseø den 31. august. 

Og så svinges huerne for 
Chr. Isaach, der blev 80 år 
den 10. april, og Gunnar 
Skarritsø, der fyldte 70 år 
den 6. maj. 

DISTRIKT IX 
SYDVEST JYLLAND 

Jørn Petersen 
Nederdammen 27 . 6760 Ribe 
Tlf. 75 42 05 86 

TØNDER 
Denne meddelelse kommer 
fra distriktsrepræsentant 
Jørn Petersen, Ribe. Han 
fortæller at Tønder Marine
forening den 16. maj blandt 
andet havde inviteret Ribe 
Marineforeningen med på en 
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tur til gumntibådsfabrikken 
»Viking« i Esbjerg. 

Det blev en meget interes
sant og lærerig aften med 
foredrag og rundvisning un
der kyndig vejledning afslut
tende med film og kaffe. 

RIBE 
Sidste års fregatkaptajn As
ger Raben er død efter lang 
tids sygdom. Han var en 
munter og glad kammerat, 
der til det sidste hiibede, at 
han kunne deltage i dette års 
fregatskydning, skriver Jørn 
Petersen. Vi vil savne ham 
meget og føler med hans fa
milie. 

Den 28. juli fylder en af 
foreningens æresmedlemmer 
og iøvrigt ældste medlem, 
Chr. E. Petersen 90 år. Han 
aftjente sin værnepligtig på 
Olfert Fischer og på Orlogs
værftet. Han blev indmeldt i 
Marineforeningen i 1929 og 
har således været medlem i 
mere end 60 år og møder tro
fast til alle møder. Så der er i 
høj grad grund til at kippe 
med flaget for den gamle 
kæmpe. 

FANØ 
Her har der siden sidst været 
holdt en meget hyggelig kam
meratskabsaften med kogt 
torsk, beretter sekretær Erik 
Winkler. 19 var mødt, og to 
nye medlemmer blev budt 
velkommen. 

Efter indbydelse fra borg
mester og sognepræsten i 
Nordby deltog foreningen 
ved kransenedlæggelsen 9. 
april ved mindesmærket for 
de omkomne under 2. ver
denskrig. Formanden bar 
flaget og sænkede det regel
mæssigt ved hver af de fire 
kransenedlæggelser. Jørgen 
Christrup var flagbærer, og 
de 40 deltagere i højtidelighe
den udtrykte stor glæde over 
marineforeningens deltagel
se. 

DISTRIKT X 
MIDT JYLLAND 

Jørgen Chr. Rasmussen 
Jyllands Alle 88 . 8270 Højbjerg 
Tlf. 86 14 09 10 

ÅRHUS 
Formanden Erik Thomasen 
har skrevet følgende smukke 
mindeord om Knud Dahl: 
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Knud Dahl 

»Vor energiske næstfor
mand Knud Dahl er ikke hos 
os mere. For mere end to år si
den blev han ramt af en håb
løs sygdom, og den 15. maj 
sov han stille ind i døden. 

Under hele den svære syg
domsperiode var Knud tap
per. 

Jeg tror, at han ligesom vi 
andre var klar over, hvor det 
bar _hen. Men han viste det 
ikke frem. 

Tværtimod fulgte han med 
i Marineforeningens daglig
dag, og han var altid parat til 
at støtte os med råd og dåd. 

Knud var meget ked af, at 
han .på den sidste generalfor
samling så sig nødsaget til 
ikke at modtage genvalg til 
den bestyrelse, som han gen
nem en lang årrække har væ
ret med til at præge. 

Vi kan ikke forstå, at vi 
ikke har Knud iblandt os 
mere. Før sygdommen pla
gede ham, mødte han altid 
op til alle vore arrangemen
ter, og på bestyrelsesmø
derne var det ofte Knud, der 
førte de afgørende ideer 
frem. 

Ved begravelsen fra Ris
skov Kirke den 19. maj var 
kirken fyldt til sidste plads, 
og vi fik lejlighed til at vise 
Knud den sidste ære ved at 
paradere med vort smukke 
orlogsflag. 

Vi forstår ikke, at vi aldrig 
mere skal opleve Knuds gode 
kammeratskab og hans smit
tende humør. 

Vi vil alle savne ham 
meget. 

Ære være Knud Dahls 
minde«. 

Redaktøren af dette blad 
tillader sig at supplere med 
følgende: 

Knud Dahls glade latter og 
omsorg for, at jeg omgående 

blev hevet ind i kredsen, 
gjorde, at jeg følte mig sær
deles velkommen, første 
gang jeg dukkede op i Mari
neforeningen i Aalborg. 

Her var han medlem af be
styrelsen, og da jeg selv kom 
ind i ledelsen udviklede be
kendtskabet med Knud Dahl 
sig til et varmt venskab, ikke 
blot mellem ham og mig, 
men også mellem vore fami
lier. 

Der var et venskab der 
holdt også efter at han og 
hans hustru Margit rejste 
først til Kolding og siden til 
Århus. 

Med tak for mange glade 
stunder vil vi altid mindes 
Knud, vor glade ven og kam
merat. sam 

I brevet fra Århus fortæller 
den dygtige sekretær Ole Ve
stergaard om de øvrige hæn
delser siden sidst: 

Onsdag den 28. marts 
holdt vi det traditionelle tor
skegilde. Denne gang på 
Malling Kro, hvortil vi kom 
med den ordinære bus. Der 
var dækket op med dejlig 
torsk samt tilbehør og det va
rede ikke længe før stemnin
gen var helt i top. 

På Dronningens fødsels
dag var vi naturligvis repræ
senteret i Mindeparken i År
hus med vort flag, for sam
men med bl.a. andre solda
terforeningerne at fejre 
denne dag. 

Torsdag den 31. maj gik et 
længe næret ønske i opfyl
delse nemlig et besøg på Ar
hus Havn. 

Havnevæsenet havde stil
let en bus til rådighed og vi 
startede turen fra Toldboden. 
Herfra blev vi kørt rundt i det 
meste af denne store havn. Vi 
så den enorme udvikling, der 
er sket med containere og de 
meget store anlæg der er her. 

Det var en yderst interes
sant tur, hvor informations
chef Preben Justefortalte om 
denne store arbejdsplads. 

Efter rundturen sluttede vi 
i Havnevæsenets lokaler med 
at se to videofilm henholds
vis om Århus Havn og om 
småskibsfarten i Danmark 
med Erik Wedersøe. Under 
filmene var der tid til en for
friskning og slutteligt sva
rede Preben J uste på spørgs
mål fra de mange interesse
rede medlemmer. 

HORSENS 
At generalforsamlingen hol
des på Kronborg er bestemt 
ikke nogen tilfældighed. For 
det er tradition, at general
forsamlingen indledes med 
kogt torsk, og Kronborgs 
kogte torsk finder ikke sin 
lige. Nemlig. 

Formanden Hans Møller 
foreslog på bestyrelsens 
vegne havnemester Jørgen 
Olsen som dirigent, og det 
job klarede Olsen med vanlig 
elegance. 

Både beretning og Finn 
Paghs fine regnskab blev 
hilst med bifald og til besty
relsen genvalgtes Hans Møl
ler, Svend Nielsen og Otto 
Jensen. 

Efter generalforsamlingen 
skiftede formand og næst
formand plads ved det kon
stituerende møde. Bestyrel
sen har herefter følgende 
sammensætning: 

Formand: Poul Erik 
Wright, næstformand: Hans 
Møller, kasserer: Finn Pagh, 
sekretær: Sven Nielsen og be
styrelsesmedlemmer: Otto 
Jensen, Svend Andersen og 
Poul Erik Enevoldsen. 

Vi vil gerne sige Hans Møl
ler tak for de 30 år han har 
været, formand skriver Poul 
Erik Wright, og vi vil på et se
nere tidspunkt give ham en 
fortjent hyldest. 

Og så kan den nye for
mand fortælle noget glæde
ligt nyt, idet foreningen har 
fået lokaler i Havnen 7 i Hor
sens til indretninger af mari
nestue. Og man agter at 
»sælge« borde og stole på an
parter og man efterlyser ef
fekter til udsmykning m.m. 

EBELTOFT 
Når disse linier læses har af
delingen været om bord i 
Fregatten Jylland for at få 
konstateret, hvor langt man 
er i arbejdet med genopbyg
ningen. I øvrigt skal Slup
Koret medvirke, når fregat
ten får besøg af et større sel
skab fra USA. Gæsterne skal 
i øvrigt også på besøg i mari
nestuen, fremgår det af det 

·seneste nummer af »Kabys
rygtet«. 

Heri gøres der også op
mærksom på, at der er ro
ning med foreningens traval
je Sluppen 2, hver tirsdag. 
Alle, der har lyst, kan være 
med. 



Skyttelavet holder ikke fe
rie, der skydes sommeren 
igennem den første torsdag i 
hver måned på skydebanerne 
på Elsegårdsvej. 

Adoptionsskibene Rim
faxe og Skinfaxe kommer på 
besøg 31. august til 3. sep
tember og der udarbejdes 
sammen med kommunen et 
stort program for besøget. 

SILKEBORG 
Der deltog syv medlemmer, 
hvoraf fire var fra bestyrel
sen, i generalforsamlingen, 
som blev afviklet i Motor
bådsklubben. Ved denne lej
lighed modtog sekretær 
Gunnar Mejer 25 års tegnet. 

Det blev meddelt, at der 
har været en tilgang på fire 
nye medlemmer. Bestyrelsen 
har følgende sammensæt
ning: 

Formand: Stig Rasmus
sen, næstformand: Ole 
Farsø, kasserer: Henning 
Harder, sekretær Gunnar 
Mejer og bestyrelsesmedlem 
Svend Grønne. 

Suppleanter blev Erik 
Lundberg og Ludvig Han
sen, revisorer: Axel Greger
sen og John Gårdsvig. Flag
bærer: Svend Grønne. Reser
veflagbærer: Axel Greger
sen. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste en god og tro
fast kammerat Victor Frid
berg, som blandt andet var 
medlem af bestyrelsen i årene 
1973- 1987. 

HADSUND 
Den store begivenhed var 
Hadsunds adoption af u
båden Narhvalen, sagde for
manden Leo Brink i sin be
retning på generalforsamlin
gen. Der deltog medlemmer i 
alle arrangementer i den for
bindelse, og selv var Marine
foreningen vært ved en gang 
stegt ål i Hadsund Sejlklub, 
for besætningen. 

Regnskabet viser et pænt 
overskud, men selv om kasse
reren Kaj Munk fik megen 
ros, tak og mange opfordrin
ger til at fortsætte, trak han 
sig fra posten. 

Bestyrelsen blev udvidet 
fra fem til syv medlemmer og 
har senere konstitueret sig 
som følger: 

Formand: Leo Brink, 
næstformand Mogens Klit
gaard, kasserer Flemming 
Mørch, samt bestyrelsesmed-

lemmer Gunner Christensen, 
Ove Nielsen, Henrik Ras
mussen og Emil Thisted. 

Anker Møller og Arne 
Schumacker blev genvalgt 
som revisorer. 

Generalforsamlingen slut
tede med gule ærter med til
behør. lait deltog 25 med
lemmer i den hyggelige gene
ral forsamling. 

Jubilaraftenen blev også 
en hyggelig sammenkomst. 
Der var mødt 17 medlemmer, 
og her modtog Ewald Thi
sted 60 års tegnet og Anker 
Møller fik tildelt 50 års 
tegnet. 

Skafningen stod denne af
ten på sild. 

DISTRIKT XI 
NORDVESl JYLLAND 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 . 6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 26 77 

HANSTHOLM
THISTED 
Fra Svend Knudsen har vi 
modtaget følgende rapport: 

1 maj mistede vi vort æres
medlem og tidligere formand 
Arthur Graversen. Arthur 
har altid haft en forkærlig
hed for Søværnet og Marine
foreningen, hvilket også viste 
sig i 1940, da han efter at væ
re hjemsendt fra Søværnet, 
overgik til den engelske ma
rine og var med i krigen, ind
til han blev hårdt såret ved in
vasionen i Nordafrika. Selv
om Arthur aldrig talte om 
sine bedrifter, skal det næv
nes, at han blev højt dekore
ret af den engelske flåde. Vi 
vil savne ham ved vore små 
arrangementer, hvor han 
med et gUmt i øjet altid 
kunne kalde latteren frem 
med en kvik bemærkning. 

Da vor marinestue, som 
har til huse på restaurant 
Pynten med udsigt over 
Nordsøen, netop har skiftet 
ejer med deraf følgende om
møblering, har alle vore ef
fekter været taget ned, pud
set og hængt op igen, så vi 
her er klar til at tage imod 
deltagerne i årets Landsskyt
testævne d. 8. -9. september. 

Men inden dette stævne 
får vi i weekenden d. 31. au
gust til 12. september besøg 
af vort adoptionsskib torpe~ 
dobåden Rodsteen. Ved dette 
besøg vil der om søndagen 

blive holdt fregatskydning 
sammen med Rodsteens be-

_ sætning. Bestyrelsen arbej
der på, at der denne dag atter 
vil blive musik og dans til et 
IO-mands Thy-rolerorkester. 

RINGKØBING 
I Ringkøbing har man for 
første gang arrangeret en 
fregatskydning, og vi syntes 
det gik helt godt, skriver sek
retær Orla Jensen. Som præ
mier anvendte man jubilæ
ums-skibsmappeme. 

I betragtning af, at det var 
første gang skydningen blev 
afviklet var fremmødet til
fredsstillende, men bestyrel
sen håber dog, at der kom
mer flere næste år. 

Skydningen foregik i 
ROFI-Hallens skydelokaler, 
og efter at den var overstået 
mødte damerne op med mad
kurve og deltog i en hyggelig 
frokost. Damerne fik også 
her lejlighed til at skyde, og 
skydningen blev vundet af 
Ida Andersen. 

Fregatkaptajn blev Knud 
Stræde Andersen. 

På generalforsamlingen 
fik Børge Christensen tildelt 
40 års tegnet, Peter Witten
dorff og Aksel Haugaard fik 
begge 25 års tegnet. 

Og så fortæller Orla Jen
sen at man efter sommerfe
rien sætter rigtig gang i for
beredelserne til 50 års jubi
læet som holdes i foråret 
1991. 

MORSØ 
Fra Leif Mortensen forelig
ger - lidt forsinket - denne 
rappe rapport: 

Primo juni kunne 23 med
lemmer af Morsø Marinefor
ening afvikle den årlige fre
gatskydning. Efter at mari
neafdelingen, under flag
blafren og hornmusik, havde 
afhentet sidste års Fregat
kaptajn - Andy Nielsen - på 
kajen i Nykøbing Mors havn, 
drog man ud til skyttehuset, 
med passende pauser til ind
tagelse af væske under den 
stærke varme. 

Efter mange serier med 
megen spænding, stod det 
klart at den ærefulde titel for 
1990 tilfaldt Ejnar Madsen 
ved skud af hovmester Hugo 
Thomsen. 

Serieskydningen fik føl
gende vindere: Herre: Bent 
Larsen. Damer: IrmeUn 
Sparke. 

DISTRll<T XII 
NORDJYLLAND 

I 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B . 9800 Hjørring 
Tlf. 98 92 03 66 

NIBE 
Formanden Finn Knudsens 
eminente beretning og kasse
rer og hovmester Jens Veg
gerbys fornemme regnskab 
blev enstemmigt godkendt 
på generalforsamlingen. 

Der var desuden genvalg til 
bestyrelsen af Finn Knudsen, 
John Jensen og Henrik Hen
riksen. 

Projekt »eget hus« skabte 
en livlig debat, og der blev 
enighed om at nedsætte et 
5-mands udvalg, som skal 
fortsætte arbejdet med 
sagen. 

Og så var man klar til skaf
ningen, skriver den flittige og 
punktlige Leo Theisen med 
en så stor begejstring, at man 
næsten kan se, hvordan han 
har haft vanskeligt ved at 
holde mundvandet tilbage. 
Herlig sild, skipperlabskovs, 
øl, snaps og kaffe. Kan man 
forlange en bedre menu? 

Nibe Harmonikaklub 
havde sendt gaster, der leve
rede taffelmusikken på frem
ragende vis, der blev sunget 
og holdt amerikansk lotteri, 
og det blev sent, før de gæve 
gutter, 27 ialt, fandt land
gangen. 

Og så kommer der Uge på 
falderebet endnu et nyheds
telegram fra Thiesen. Det 
handler blandt andet om den 
festlige fregatskydning. Til 
mønstringen på torvet var 
mødt 48, der marcherede til 
marinestuen, hvor den rege
rende fregatkaptajn, Søren 
Pors, bød på en herlig cock
tail - nemlig morgenkaffe og 
Gammel Dansk. 

Så satte man kursen mod 
Skal, som skovpavillonen i 
Nibe hedder. Pors var an
bragt i hestekøretøj trukket 
af to heste, der blev ledet af 
en kusk, der var høj i hatten. 
I hvert fald bar han høj hat. 

Så begyndte skydningen 
medens samtlige skytters 
tanker var i køkkenet, hvor 
man tilberedte frokostpau
sens stegte ål, og da der blev 
pebet til skafning var glæden 
synlig. 

Godt rustet til fortsat 
skydning blev der atter plaf-
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fet løs med det resultat at 
foreningens velynder Peter 
Friis blev kåret til fregatkap
tajn, og blev så begejstret, at 
han belønnede de brave skyt
ter med en omgang. 

Og så har foreningen haft 
den sorg, at et meget trofast 
medlem Erling Justsen, er 
død. Skønt han boede i Kø
benhavn tog han glad den 
lange vej til Nibe og mødte 
frem til alle arrangementer. 
Ved bisættelsen i København 
deltog foreningen med flag 
med Leif Østergaard som 
flagbærer og Leo Thiesen 
som flaggast. 

Ære være Erlings minde, 
slutter Leo Thiesen sin rap
port. 

HALS 
Formanden Boy-Jacobsen 
fortæller, at foreningen har 
fået foræret en af søværnets 
gamle marchtrommer, som 
med hjælp fra Søværnets 
Tambourkorps og Dronnin
gen Livregiment er ført til
bage i sin oprindelige og 
brugbare stand. 

Den 9. april nedlagde for
eningen en krans ved ankeret 
på torvet. Omkring 1600 
danske søfolk og fiskere om
kom under krigsindsats for 
Danmark, sagde formanden 
i sin mindetale. De må aldrig 
blive glemt. 

Orlogskaptajn Aage Skøt
trup, der er projektleder for 
de nye Standard-Flex 300 far
tøjer har været på besøg og 
fortalte spændende om de 
nye skibe. 

Desværre var der kun få 
fremmødte, og man konsta
terer et stadig mindre frem
møde, og man vil nu kon
centrere sig om de to ugent
lige samlinger i marinestuen. 
Foreløbig har man dog be
sluttet sig for en sommerud
flugt, der skal finde sted 26. 
august og efter al sandsynlig
hed får Ebeltoft og Fregatten 
Jylland som mål. 

FREDERIKSHAVN 
Afdelingen i Frederikshavn 
har næste år 70 års jubi
læum, og den særdeles aktive 
bestyrelse er derfor i fuld 
gang med at arrangere fest
lighederne. Således forelig
ger der allerede accept fra 
Søværnets Tambourkorps, 
en i øvrigt ikke hel billig for
nøjelse, hvorfor man i Frede
rikshavn da også håber og 
tror på, at dette indslag vil 
blive et af de centrale i "for
bindelse med jubilæet. Li
gegyldig hvor det meget dyg
tige og velanskrevne tam
bourkorps end er dukket op, 
har det altid bevist sit værd til 
udelt begejstring for alle. Så 
man glæder sig i Frederik
shavn til næste år at byde 
korpset velkommen til jubi
læet. 

Man har endvidere siden 
sidst haft nok en velbesøgt 
ulkeaften i marinestuen i 
Skippergade, hvor alle som 
vanligt nød samværet og ikke 
mindst formand Svend Niel
sens gule ærter med tilbehør. 
Som tidligere nævnt her i bla
det har Tuborg-fondet bevil
get afdelingen 9.300 kr., som 
blev overrakt af depotinde
haver i Frederikshavn, Hen
ning Vad, netop i forbindelse 
med nævnte ulkeaften. 

En planlagt tur på Lim
fjorden med M/F Bjørns
holm måtte aflyses, fordi ski
bet var på værft og i stedet 
for måtte de tilmeldte nyde 
hinandens selskab og den 
medbragte madkurv i mari
nestuen i Skippergade, slut
ter Carl Frede Haugaard sin 
som altid fine rapport, hvori 
han også i høje toner roser 
Skagen for et fremragende 
stykke arbejde ved tilrette
læggelse og gennemførelse af 
sendemandsmødet. 

AALBORG 
Den påpasselige sekretær 
Bent Nielsen beretter om en 

kammeratskabsaften med 
deltagelse af 45 medlemmer 
og syv gæster fra Ålbæk Mi
nedepot. 

Skafningen bestod af sild 
og Holmens skipperlobes
coves, og mætte kunne de 
fremmødte herefter nyde 
Dion Mortensens video
kavalkade, så gæsterne 
kunne få at se, hvad det er 
man bedriver i marinefore-. 
ningen i Aalborg. Ralf Kurth, 
Jensen causerede med vanlig: 
elegance over foreningens hi
storie lige fra starten i 1917 og 
førte forsamlingen frelst gen
nem alle skær til I 992, når 
Aalborg skal være vært for 
sendemandsmødet og man i 
anledning af byjubilæet ar
rangerer en flåderevy med 
omkring 30 internationale 
orlogsfartøjer. 

Charly Pedersen, overme
kaniker i Ål bæk, kvitterede 
med et foredrag »Livet 
blandt søminer« samt en vi
deofilm fra Ålbæk og Flåde
station Frederikshavn. 

To busser med 70 deltagere 
stævnede mod Sebbesund, 
der var målet for den årlige 
udflugt, som i år fandt sted 
den 9. juni. Men uden for 
Nibe blev bussen standset af 
politiet. To af deltagerne -
Jørgen Beering og Chr. Rys
gaard - blev anholdt og lagt i 
håndjern. De var, lød det i ar
restordren, løbet fra regnin
gen på en natklub. De blev 
transporteret videre i en poli
tibil, ført til Skal Plantage ef
terfulgt af busserne. Her vi
ste det sig så, at det var Nibe
afdelingens altid påhitsom
me formand, Finn Knudsen, 
der havde formummet sig om 
politimand. 

Vild jubel, og jublen blev · 
ikke mindre da Nibe-afdelin
gen bød på en kold pilsner og 
hjemstavnsvand - Rød Aal
borg - inden turen gik videre 
til de ventende stegte å l på 
Sebbesund Kro, afsluttende 
med dans. 

SKAGEN 
Med en hjertelig tak til Carls
berg, vil Skagen ombrust af 
sendemandsmødevirakken 
gerne sende en kvittering til 
Carlsberg, der ved en sam
menkomst i marinestuen 
overrakte 10.000 kroner fra 
Carlsbergs Mindelegat til 
hjælp til et nyt gulvtæppe i 
marinestuen. 

Der var mødt 45 til gene
ralforsamlingen, hvor der var 
livlig debat og hvor ti 50 års 
jubilarer og tre 25 års jubila
rer fik deres tegn tildelt. Ikke 
mindst var det en stor glæde 
for bestyrelsen, at 40 års jubi
laren, Marius Kyed, der er 
bosiddende i København, tog> 
hele den lange vej ffra hoved
staden for at være med. 

I 
I 
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Boligchef Flemming Schandorff 
Boks 1014 
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EGEDESMINDE 
Det kan være lidt besværligt 
at holde generalforsamling 
højt mod nord. Til den første 
var der anmeldt så få, at ge
neralforsamlingen ikke var 
beslutningsdygtig. Næste 
gang lykkedes det, men for
mandens beretning måtte ud
sættes, fordi sekretæren var 
syg og da både kasserer og re
visor var til begravelse i Dan
mark måtte også fremlæg
gelse af regnskabet udskydes. 

Poul Erik Nielsen blev 
nyvalgt til bestyrelsen i stedet 
for Elith Petersen, der øn
skede at udtræde. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at flagbærer og re
visor Johannes Jensen er 
død. Han blev mindet ved en 
gudstjeneste i Egedesmindes 
Kirke, inden hans båre blev 
overført til Danmark. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd tilfælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabs! ølelsen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Fortsat nødvendigt med et forsvar 
Ved jubilarstævnet på lfolmen tien 
26. august 'ho}di lanasformana, 
~ommam:tr,r t,:; P. Heise, følgende 
ttlle.· 

Vi har den glæde at se ret så mange 50-
og 45- års jubilarer, d.v.s. de årgange der 
henholdsvrs oplevede tiden omkring 
den tyske besættelse den 9. april, 1940, 
og som blev indkaldt lige efter befriel
sen den 5. maj, 1945. Det er således 
mænd, der stadig husker de ord, der ud
trykte det almindelige ønske i befolk
ningen dengang: »Aldrig mere en 9. 
april!«. 

Den voldsomme men glædelige om
væltning, som vi har oplevet siden sidste 
jubilarstævne i den udenrigspolitiske si
tuation i vores del af verden, kunne må
ske friste til at tro, at dette ønske ikke 
længere er aktuelt, d.v.s. at der ikke læn
gere skulle være brug for et dansk for
svar og specielt en dansk orlogsflåde. 

Det er vel en sund og naturlig reak
tion i et fredselskende folk, men der er 
dog et par forhold, der bør tages i be
tragtning, før man tror, at der nu er 
»fred og ingen fare«. 

Nok har Europakortet ændret sig 
drastisk geopolitisk og økonomisk, men 
rent geografisk er det uændret. Dan
mark er stadig som et ørige en maritim 
nation, der er afhængig af havet og den 
frie sejlads herhjemme og på verdensha-

vene. Ca. 77% af vores import og ca. 
61 OJo af eksporten fragtes nu en gang på 
skibskøl. Vi har et udstrakt søterrito
rium, der foruden de nordatlantiske far
vande omkring Grønland og Færøerne, 
har en ca. 7.000 km kystlinie, der skal 
overvåges årets rundt, hvis vi over for 
omverdenen stadig vil hævde vores suve
rænitet som· en selvstændig national
stat. 

Den storpolitiske optøning - eller op
løsning - der er sat i gang i øst, er en 
langvarig proces, der bl.a. på grund af 
nye regionale etniske og nationale kon
frontationer endnu er uoverskuelig, og 
dens endelige resultat er uforudsigeligt. 

EndeUg har begivenhederne i den sid
ste måned vel klart understreget den 
kendsgerning - som man er meget op
mærksom på, nå det drejer sig om mil
jøproblemer - · at vores gamle klode er 
blevet »mindre«, så også europæiske og 
danske interesser - økonomiske og sik
kerhedsmæssige - kan blive truet af 
konflikter langt fra vore strande, hvis vi 
ikke lever op til og yder vores bidrag til 
de internationale samarbejdsorganisa
tioner, det være sig FN, EF eller NATO. 

[øvrig må man være opmærksom på 
at flådestyrkerne endnu ikke er omfat
tet af de igangværende forhandlinger 
om reduktion i de konventionelle styr
ker. 

Det er givet, at den ændrede sikker
hedspolitiske situation Europa beretti
ger og også vil medføre ændringer i det 
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danske forsvar, men en dansk orlogs
flåde vil fortsat have klare og vigtige op
gaver for det danske samfund. 

Forfatteren Harald Nielsen har ud
trykt det enkelt og klart med ordene: -
»En nation forsvarer sig, fordi den er en 
nation, og den er en nation, fordi den 
forsvarer sig« 

Der vil derfor også fortsat være brug 
for, at Marineforeningen taler søvær
nets og søfartens sag, som den har gjort 
det i 77 år, og det er derfor glædeligt, at 
vi ved årets sendemandsmøde i april 
kunne konstatere, at foreningens med
lemstal er stadigt voksende, således at 
det nu er ca. 8.000, hvilket vil sige, at der 
bag hver mand/kvinde i Søværnets 
fredsstyrke på 7.900 står et marinefor
eningsmedlem. 

Når vi i de senere år har haft en til
gang, der overstiger den naturlige af
gang på trods af at Søværnets værne
pligtsstyrker i de sidste årtier er reduce
ret fra ca. 3.000 til ca. 900, så skyldes det 
bl.a., at det stampersonel, der har afløst 
de værnepligtige, og øvrigt fast personel 
i stadig større tal har fået interesse for 
foreningen og lyst til at støtte dens ar
bejde med at formidle saglig informa
tion om søværnets og søfartens betyd
ning og vilkår. Vi håber, at dette vil for
tsætte, for der vil netop i den kommende 
tid blive et voksende behov for en sådan 
oplysning.« 

Forsidebilledet: 

Ndr. Jernbanevej 22, 3-100 Hillerød 
Tlf. -12 26 57 -12 

Tåstruphoj 26, 4300 Holbæk 
Tlf. 59 44 22 66 

U-båden »Springeren« 
fortøjes ved Honnørkajen i 
Aalborg Havn efter at være 
bugseret fra Holmen til 
Aalborg. Her skal u-båden 
være hovedattraktion i et 
kommende søfarts- og 
orlogsmuseum, som 
Aalborg Marineforening 
har taget initiativ til 
oprettelse af 

La11ds11æstfor111a11d: 
Fuldmæg1ig Kun Flatau 
Solhoj 1-l, 2290 Nivå 
Tlf. -12 24 77 76 

Landssekretær: 
Kriminalassistent Ib Ke11ler 
Vestergaardsvej 44. 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 99 42 
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Sidste års mester skød som 
»en brækket arm«! 
- Jeg skyder som en brækket 
arm, sagde sidste års lands
skytte Alex Andersen fra 
Brøndby. 

Og det var næsten lige så 
sandt, som det var sagt. Alex 
Andersen havde brækket 
hånden, men det kunne ikke 
afholde ham fra at deltage i 
landsskyttestævnet, selv om 
han kun med nød og næppe 
med tommelfingeren kunne 
klare aftrækket. 

Så hans mulighed for at 
forsvare sin mesterskabstitel 
var på forhånd borte, men al
ligevel tog han turen med og 
skød i ægte olympisk ånd: 
Det vigtigste er ikke at vinde, 
men c!.t være med. 

Højt humør 
Landskyttestævnet er noget 
en skytte nødig svigter. Sam
været med kammerater fra 
eget og aridre lav nydes i fulde 
drag. Hyggen og humøret er, 
trods divergerende opfattel
ser af flere ting, stadig i høj
sædet. 

Heller ikke en anden »in
valid« Ib Willumsen, Kerte
minde, var med en brækket 
finger til at holde hjemme i 
det fynske. Også han var 
mødt til dette årlige skytte
træf, der fik til resultat, at 
Ole Løje Jensen, Brøndby, 
blev landsskytte, Kalundborg 
tog sig af holdmesterskabet 
og Frederiksberg med et plus 
17 i forhold til i fjor hjem
førte fremskridtspokalen. 

Landssk)'Oestmvnets resultater 

Skyttdaug: 
Kalundborg . , •. . .•. .• , .. , 439 
)?rederiksl;>e.rg... . • • •.• .. . 430 
'Hanstholm-Thisred . • . . 426 
Brøndby . . . . . ... , • ,. 424 
Århus .......... ,., .... 423 
RanderS . • ...•... ., . 419 
Kerteminde• .. , • ·•,. '. . . . 412 
Ebeltoft. . ~ ., • ·•. •. .... .. !3;63 
K<>lding.... . .. 3.3.7 

Vindende. skyttelaug: Kalundborg 

Ib Willumsen og Alex Andersen stillede op og skød 
trods finger og hånd var skadet. 

landsskytten Ole Løje Jensen, til venstre, gratuleres af 
skytteudvalgsformand Bjarne Jensen. 

Bedste mand: 
E. Dalsgaard (v) .. . .••.. 
P. Jappe (v) .• . 
BjarnePedersen . 
J. 0. Løje Jensen ...... . 
V. 0. Nielsen {v) ..• 
E. Jensen \VJ .. 
P. E. Pedersen . . .••.. , .• 
A.. Eskildsen • . . . ..•.•. 
F. Wittorff. ... - , ...... . 

i ~F 
87• 
82 
.79 

Det var Hanstholm/Thi-
sted, der stod for arrange-

1 mentet, hvor lørdagens kam
meratskabsaften blev afvik
let på restaurant Pynten i 
Hanstholm og skydning da
gen derpå i hallen i den idylli
ske landsby Sjørring, der lig
ger godt en halv snes kilome
ter syd for Hanstholm. 

Faste regler 
På lørdagens generalforsam
ling blev nedsat et udvalg, der 
til næste årsmøde skal have 
udarbejdet faste regler for 
skydningens afvikling. Ud
valget består af Preben Mohr 
Ernst, Kerteminde, Jørgen 
Petersen, Brøndby, og Erik 
Wadmann, Hanstholm-
Hirtshals. 

I øvrigt blev Preben Mohr 
Ernst genvalgt som næstfor
mand og kasserer. 

Lørdag modtog Palle 
Madsen, Randers, fuldt for
tjent skyttelavets hæderstegn 
for mange års stort og enga
geret arbejde for skyttelavet. 

Skydningen sluttede tradi
tionelt med frokost, som 
skytteudvalgsformanden 
indledte med at udtale min
deord om brave skytter, som 
lavet har mistet siden sidste 
skydning. Derefter var der 
præmieuddeling, sent på ef
termiddagen skiltes man ef
ter et vel tilrettelagt stævne 
med et på gensyn næste år. 

Da har Næstved påtaget 
sig arrangementet. 

Landsskyue: J. 0, Løje Jensen, Brøndby 
FrernskridtSpOkalen: Frederiksberg med plus 17 

Kalundborgs hold, som vandt holdmesterskabet. 
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Korvetten >>Olfert Fischer<< 
er nu i Den Persiske Golf 

- at korvetten kun må an
vende magtrrudler inden for 
rammen af resolution nr. 665 
er »ikke-krigsførende«, og 
ikke må deltage i kamphand
linger vendt mod Irak eller 
nogen anden stat uden for
nyet samtykke fra Folke
tinget. 

En korvets sødygtighed og 
bevæbning gør den velegnet 
til den foreliggende opgave, 
men af hensyn til de specielle 

.Forsvarskommandoen 
udsendte meiJ Vær~ 
Orientering nf. 12 føl
gentJe peddeielse om 
(jet nok mest b(m1ærkel
sesværdige togtet dansk 
orlogsskib er sendt ud 
pa i nye:retid,1)er er her 
jot(!.tagei mindre æn
dringer i teksten, friet 
korvetten i $klivende. 
stund er pd vej til 
Golfen. 

• klimatiske forhold, samt for 
at udnytte netop indkøbt ud
styr til vildledning af angri
bende raketter, skal der dog 
foretages en række tekniske 
ændringer. 

Den 31. august blev det ved 
folketingsbeslutning vedta
get at sende korvetten Olfert 
Fischer til Mellemøsten. 

Udsendelsen sker med 
baggrund i FN's Sikkerheds
råds resolution nr. 665, idet 
det i folketingsbeslutningen 
specielt understreges 
- at korvetten skal forblive 
under dansk kommando og 
medbringer en af Forsvars
mm1steren udstedt dansk 
forholdsordre, 
- at korvettens indsats skal 
koordineres med samtlige 
lande, der deltager i aktionen 
ved brug af FN's militære 
stabskomite, og ikke gennem 
den Vest-europæiske Union 
eller NATO, 

Disse blev foretaget på 
Svendborg Skibsværft i løbet 
af ca. 14 dage. 

Ved valg af besætning har 
Folketinget opfyldt Forsvars
kommandoens ønsker om at 
sende en besætning, der fag
ligt er uddannet og samarbej
det til en helhed, og hvor den 

enkelte kan støtte sig til et al
lerede etableret sammenhold 
og kammeratskab. Dog har 
Folketinget besluttet, at vær
nepligtige kun medtages på 
grundlag af frivillighed. 

Dette har kunnet lade sig 
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gøre så vidt, at 77 personer af 
den hidtidige besætning del
tager i togtet. Besætningen, 
som til den foreliggende op
gave er forøget til 100 perso
ner, består af 16 officerer, 
heraf en læge, 11 befalings
mænd af sergentgruppen, 54 
mandlige og 9 kvindelige ma
rinekonstabler, 8 værneplig
tige, en orlogspræst og en 
tolk. 

Chef er kommandørkap
tajn H. M. Elbro, der har 18 
måneders erfaring i stillin
gen, og som tidligere i sam
menlagt 2 år har forrettet tje
neste på korvetterne. 

Det er tanken, såfremt 
operationen trækker i lang
drag, at udskifte besætnin
gen. Tidsterminer og metode 
herfor overvejes stadig. 

Korvetten er afsej let fra 
Danmark 12. september og 
vil kunne være fremme i 
Golf-området ca. 28. sep
tember. 

Ud over de ekstra forsy- • 
ninger korvetten medgives, 
vil der indledningsvis blive 
etableret et mindre støtteele
ment baseret på eksisterende 
faciliteter i o mrådet. 

Opbygningen af en egent
lig logistisk støttefunktion 

Korvetten »Olfert Fischer«, 
som nu opholder sig i 

Golfen, for sammen med 
andre nationers orlogs
fartøjer at opretholde 

blokaden af Irak under 
Golf-krisen. 

vil herefter blive koncentre
ret omkring det norske forsy
ningsskib, der stilles til rådig
hed, idet et mindre element i 
land dog etableres. 

Da almindelige forsynin
ger som proviant, olie m.m. 
forventes anskaffet lokalt, vil 
der blive tale om, at forsy
ningsskibet skal kunne dæk
ke behovet for specielle for
syninger som ammunition og 
reservedele, ligesom enheden 
skal være i stand til at yde as
sistance af teknisk og vedli
geholdelsesmæssig karakter. 
Enheden vil blive udrustet i 
overensstemmelse med disse 
behov. 

Forsvarschefen udtaler, at 
han nærer fuld tillid til, at 
Olfert Fischer's chef og sam
lede besætning vil løse opga
verne i overensstemmelse 
med dansk forsvars bedste 
traditioner. 



Landsformand V.P. Heise as
sisteret af landssekretær 
Ib Kett/er, overrækker 
næstkommanderende på 
»Olfert Fischer«, orlogs
kaptajn L. Wille-Jørgensen, 
Marineforeningens gave til 
besætningen - en video
recorder. 

fra Marineforeningen for 
Brøndby og omegn. 

Marineforeningen gav 
korvetten en videorecorder 

Marineforeningens afde
linger og medlemmer vil 
utvivlsomt følge korvetten 
og dens besætning af office
rer, befalingsmænd, marine
konstabler MIK og værne
pligtige med interesse og de 
bedste ønsker. 

V. P. H 

Der var stor travlhed med de 
sidste forberedelser inden af
sejlingen til Golfen, da Mari
neforeningens landsformand 
og landssekretær tirsdag den 
11. september om eftermid
dagen gik ombord i korvet
ten Olfert Fischer for at over
række foreningens gave til 
besætningen - en videore
corder. 

Chefen for fregateskadren 
og skibschefen, der gerne 
ville have været til stede, var 
kaldt til et møde med chefen 
for det norske kystvagtskib 
Andeness, der skal fungere 
som forsyningsskib for kor
vetten, og på grund af travl
heden kunne repræsentanter 
for besætningen ikke frigø
res. Landsformanden over
drog derfor gaven til næst
kommanderende, orlogskap
tajn L. Wille-Jørgensen, med 
følgende hilsen: 

Når korvetten Olfert 
Fischer nu står ud på togt for 
- under FN-mandat - at vise 
flaget langt fra de danske 
strande vil verdens øjne hvile 
på skib og besætning, og na
tionen vil følge skibets færd 
med den største interesse. 

Danmarks Marinefor-
ening glæder sig over, at den 
danske orlogsflåde med den
ne opgave får lejlighed til at 
vise sin berettigelse og anven
delighed i en krisesituation, 
og vil gerne sende jer af sted 
med de bedste ønsker i for
visning om, at det danske 
søværns materiel og personel 
vil vide at hævde sig i det in
ternationale samarbejde. 

Må held og lykkefølge Ol
fert Fischer! 

Landsformanden udtalte 
håbet om, at videorecorderen 
måtte blive til gavn og ad
spredelser for hele besæt
ningen. 

Næstkommanderendetak
kede varmt for gaven og ikke 
mindst for den smukke tan
ke, der lå bag, idet han under
stregede betydningen af om
sorgen for besætningen for 
at materiellet kunne fungere. 

Fra den forretning, hvor 
recorderen var indkøbt over
raktes to videofilm, og lands
sekretæren medbragte også 
12 videofilm og JO uindspil
lede bånd, som et stort firma 
inden for videobranchen 
skænkede gennem et medlem 

Chefen for Korvetten QLFEJft Fl$CHElt 

Ud for Xteta d. :22. 6EP 1990 

'l'il Danmarks Marinei'o;rening 

Fra Middelhavet sender beS.etningen ;i OLFERT FISCHER 

en varm hilsen og tak for den dejlige. gave -Danmar.ks Ma

rineforening skænkede .os i. forbindelse med. den kommende 

FN--opgave i MeliemøstE?ri. 

Grejet er allerede taget :i brug og bringer alle stor 
fornøjelse, når dagen ;går på hæld og det er fili .fot af:. 

sl11pn;i,.Qg. 

Nu ti1111orgen bej';i.nder v1. os l',Osølllil vest for Kreta 

og ,forventer at: an1øb~ Soudha Bay llådebasen, i lllJoet af 

eftermiddagE?n. I Illorgen, efter- bunkr,4!15, &13r .fairden vide

r-e 111.od Suez kanalen, d~r pai;1m;es natten til Z5 SEP. 

Vi sendet: de . k'.\mmemcligste MisenE?r til am,!'l medlem,.. 

111er i lan<jets' marine:foreningel::. 

På Sflarligt .genay.n og tak fra OLFI 

~ 
Takkebrev, sendt fra Middelhavet, af chefen på »Olfert 
Fischer«. 
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Planerne for viceadmiral 
Vedels mindesmærke 
Som omtalt i dette blads nr. 
4/88 og nr. 1/ 89 blev der i 
1988 nedsat en komite til rejs
ning af et minde for vicead
miral A. H. Vedel. 

Den 29. august - på 47-års 
dagen for flådens sænkning 
- præsenterede komiteen ved 
et pressemøde i Søofficers
foreningens lokaler i Sø
kvæsthuset de planer, der er 
resultatet af komiteens fore
løbige arbejde. 

Ved pressemødet bød Ma
rineforeningens landsfor
mand velkommen og orien
terde kort om foreninges for
mål og arbejde. Der blev 
gjort rede for, hvordan tan
ken om at sætte admiral 
Vedel et minde først var 
fremsat på jubilarstævnet i 
1987 af et medlem af Gen
tofte afdeling, nu afdøde te
legrafbestyrer Arne Kaldahl. 

Derefter redegjorde komi
teens ordfører, viceadmiral 
S. Thostrup, for komiteens 
arbejde, der havde ført frem 
til, at mindesmærket skal 
være en mindeplade opsat i 
Orlogsmuseets foyer. Billed
huggeren Knud Nellemose 
havde beredvilligt påtaget sig 
opgaven, og H. M. Dronning 
Ingrid havde påtaget sig 
hvervet som æresformand 
for komiteen. 

Knud Nellemose fortalte 
om sine tanker om mindepla
dens udformning. Der vil 
blive tale om et broncerelief 
af admiral Vedel omkranset 
af egeløv. Dette anbringes på 
en plade af grønlandsk mar
mor, der kan siges at symbo-

lisere Vedels store interesse 
for Grønland, der gik tilbage 
til deltagelse i flere ekspediti
oner. I marmorpladen vil der 
bag· broncereliefet blive hug
get tegninger efter billeder 
fra Holmen den 29. august 
om morgenen, bl.a. Peder 
Skram under Mastekranen, 
og under relief en inskription 
med admiralens data samt 
»1943-29/8-1993«, idet 
mindepladen påregnes afslø
ret på 50-års dagen i 1993. 

Landsnæstformanden, 
der er komiteens kasserer og 
sekretær, forelagde et groft 
skøn over budgettet for min
depladens fremstilling og op
sætning på ca. 500.000 kr. 
Det blev oplyst at H. M. 
Dronning Ingrid i forbin
delse med sit tilsagn om at 
være æresformand for komi
teen som den første havde 
ydet et større beløb til for
målet. 

Professor Helge Vedel, søn 
af admiralen, der repræsen
terer familien i komiteen, 
fortalte på grundlag af en 
række interview og artikler i 
dagspressen samt nekrologer 
i »Tidsskrift for Søvæsen« 
og »Under Dannebrog« om 
mennesket A.H. Vedel. 

Endelig orienterede kon
treadmiral Arvid Sørensen, 
der repræsenterer Søværnet, 
og som også er formand for 
Søofficersforeningen, om 
foreningen og dens lokaler, 
der tidligere havde været tje
nestebolig for chefen for 
Søværnet, indtil viceadmiral 
Vedel ikke ønskede at flytte 
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ind i den, hvorefter forenin
gen havde lejet lokalerne af 
forsvarsministeriet. 

Med offentliggørelsen af 
planerne er indsamlingen a,f 
penge til realisering af dem 
startet, og bidrag kan sendes 
på postgiro nr. 2 70 57 29, til 
komiteens sekretariat, Mari
neforeningen, Amaliegade 
33 C, 1256 København K. 

Komiteen håber, at mid
lerne til mindepladens finan
siering tilvejebringes af en 
bred kreds af personer, som 
har bevaret mindet om admi
ral Vedels personlighed, hans 
hjælpsomhed og hans ind
sats såvel for Søværnet som 
til gavn for dansk søfart og 
videnskab. Marineforenin
gen håber naturligvis på en 
bred opbakning af forenin
gens afdelinger og medlem
mer med større eller mindre 
bidrag. 

I forbindelse med 50-års 
dagen for begivenhederne 
den 29/ 8 1943 er det Marine
foreningens håb under en el
ler anden form at kunne ud
give en samling af erindrin
ger om denne dag. Derfor 
opfordres medlemmer og an
dre, der var tjenestegørende i 
Søværnet ombord eller i land 
til allerede nu at skrive et ind
læg om emnet: »Hvordan 
oplevede jeg den 29. august 
1943?« 

Bidragene indsendes til 
hovedkontoret. Der er jo 
skrevet meget af historikere, 
officerer og politikere om 
disse dramatiske timer, men 
det vil være interessant og af 

Vedet-komiteen under 
pressemødet den 29. august. 
Fra venstre viceadmiral S. 
Thostrup, landsformand 
V.P. Heise, professor Helge 
Vedet, landsnæstformand 
Kurt Flatau, og 
kontreadmiral Arvid 
Sørensen. 

historisk værdi, at få øjen
vidneskildringer af de fakti
ske begivenheder, som de op
levedes af de værnepligtige 
og det faste personel. I be
tragtning af at der nu er gået 
47 år, er det på høje tid at få 
skrevet sådanne erindringer. 

Kurt Flatau - 50 år. 

Flatau 50 
Marineforeningens lands
sekretær i fem år, landskasse
rer i 15 år og nu landsnæst
formand, Kurt Flatau, fylder 
den 22. januar 1991 50 år, 
hvoraf han har været medlem 
af foreningen i de 27 og æres
medlem siden 1988. 

Skulle Kurt's indsats ydes 
fuld retfærdighed, ville det 
kræve et særnummer af bla
det, men det ville stride dels 

. mod hans beskedenhed, dels 
- og navnlig - mod hans om
sorg for foreningens og bla
dets økonomi. Så foreløbig 
må vi begrænse os til at 
svinge huerne den 22. januar 
med et hjerteligt tillykke og 
de bedste ønsker. 



»Springeren« fik festlig modtagelse 
Så er u-båden Springeren i 
Aalborg, og byen gav hoved
attraktionen på det kom
mende søfarts- og orlogs
museum en festlig modtagel
se, da den blev bugseret til 
kaj tirsdag den 4. september 
præcis kl. 16.30 som plan
lagt. 

Aalborg adoptionsskib, 
skoleskjbet »Møen«, slæbte 
Springeren fra Holmen til 
Hals Barre. Her blev den vi
dere bugsering ind til honør
kajen overtaget af Goliath. 

På honnørkajen var fla
gene hejst, den røde løber 
lagt ud og talerstol opstillet. 
Den rødklædte Aalborg
garde musicerede, Møens be
sætning paraderede, byens 
honoratiores med borgme
ster Kaj Kjær i spidsen var 
mødt. Flådestation Frede-. 
rikshavn var repræsenteret. 
med bl.a. kommandør Fink 
Jensen. Hundreder af aal
borgensere var mødt frem, 
soldaterforeninger stillede 
med faner - men det vigtigste 
fald af alle ved den lejlighed 
manglede. I travlheden havde 
Marineforeningen - flovt 
nok - ikke fået flaget med. 

Men bortset fra denne 
flovmand, var det en stor dag 
for Marineforeningen og 
ikke mindst dens superener
giske og initiativrige for
mand Ralf Kurth Jensen. 
Han fik ideen til det kom
mende museum, da han for 
syv år siden så en artikel i 
Jyllands-Posten. Heri slog en 
søofficer til lyd for, at den 
ene af de fire danskbyggede 
u-både, som skulle ud af flå
dens tal, burde opbevares for 
eftertiden. 

Det fik Ralf Kurth Jensen 
til at reagere, og med sin be
styrelses tilsagn gik han i 
gang. Det lykkedes ham at få 
kommunal opbakning og 
støtte til projektet, som nu 
står foran at blive realiseret. 

Det var kommandør Per 
Eskildsen fra Søværnets Ma
terielkommando der over
drog byen u-båden til borg
mester Kaj Kjær, der modtog 
bådens skjold, og takkede 
for overdragelsen. Rådmand 
Inge Nesgaard bød efter 
modtagelseshøjtidligheden 
alle fremmødte på øl og pøl
ser. Carlsberg var sponsor 

for øllet og postbageren for 
brødet. Desuden havde det 
nordjyske olieselskab bidra
get kontant til festlighederne 
mod at få en reklame på u
båden. Den er senere bugse
ret ud til Danyard Værft i 
Aalbo'rg for at få dynamo
erne afmonteret og blive 
bragt i balance, inden turen 

går til det blivende sted ved 
Marinestuen i skudehavnen. 

U-båden er klar til at blive 
besigtiget til foråret, men 
Aalborg Marineforening hå
ber at hele den officielle ind
vielse kan finde sted i forbin
delse med sendemandsmø
det, der holdes i Aalborg i 
1992. 

»Springeren« lægges til kaj 
i Aalborg, bugseret det 

sidste stykke af slæbebåden 
»Goliath«, efter at være 

blevet slæbt fra Holmen til 
Hals af Aalborgs 

adoptionsskib »Møen«. 
Foto: Grethe Dahl 

Ændringer i Søværnets 
øverste ledelse 
Som led i opfølgningen af be
retningen fra Forsvarskom
missionen af 1988 gennemfø
res nu en omlægning af for
svarets øverste ledelse, med
deler forsvarskommandoen i 
Værnsorientering nr. 11. 

For Søværnets vedkom
mende betyder det, at In
spektøren for Søværnet og 
Marinestaben, der hidtil har 
været en del af Forsvarskom
mandoen, nedlægges pr. 1. 
januar, 1991. En række opga
ver delegeres i den forbin
delse til Søværnets Operative 
Kommando, der vil få en be-

grænset udvidelse af staben, 
og Søværnets skoler under
lægges den operative kom
mando. 

Marineforeningen har 
gennem tiderne holdt kon
takt med Søværnet gennem 
Chefen for Søværnet, der for 
nogle år siden blev ændret til 
Inspektøren for Søværnet, 
og Marinestaben. Forenin
gen har altid mødt stor inte
resse og forståelse for sit ar
bejde, modtaget støtte til det
te med råd og dåd, og der 
skal lyde en tak for det gode 
samarbejde til kontreadmiral 

J. Ruth, som den sidste af 
den lange række chefer. 

For fremtiden er det Che
fen for Søværnets operative 
Kommando, der personifice
rer Søværnet for Marinefore
ningen. Også med denne 
myndighed har Marinefore
ningen i mange år haft et for
trinligt samarbejde, bl.a. om
kring havnebyernes adopti
onsskibe, og den nuværende 
chef kontreadmiral Knud 
Borck har givet udtryk for en 
fortsat positiv indstilling til 
foreningens arbejde. 
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Glade 50 års jubilarer ved det vellykkede jubilarstævne på Holmen. 

Festligt jubilarstævne 
fremtid, at kommandøren 
derefter omtalte udflytnin
gen til Frederikshavn og Kor
sør. Planlægningen er godt i 
gang og udflytningen påreg
nes at være gennemført om
kring 1995. 

Den første af de nye ubåde 
har allerede deltaget i flere 
øvelser under dansk flag, og 
de to næste er godt på vej 
med ombygningen. 

»Så der sker noget i flå-

den«, konstaterede kom
mandøren, men tilføjede at 
økonomien ikke tillader nær 
nok den sejltid, som er nød
vendig for at opretholde vor 
professionalisme og høje 
stade. 

Efter at musikkorpset 
havde spillet »Holmens faste 
stok« og forsamlingen havde 
sunget marineforeningssan
gen »Vi har pløjet havets 
bølge«, uddelte landsfor-

Også i år kunne Marinefor
eningen glæde sig over en 
god tilslutning til jubilar
stævnet den 26. august på 
Holmen. Blandt de 165 delta
gere var der 21 50-års jubila
rer og 14 40-års, men som no
get helt enestående kunne 
stævnet i år mønstre en 
75-års jubilar, orlogskaptajn 
J . K. Olsen, der mødte som 
frivillig lærling i Valkyrien i 
1915. Kransen ved mindeste
nen for personel i Søværnet, 
der gav deres liv under besæt
telsen 1940- 1945, blev ned
lagt af 70-års jubilaren Egon 
Sørner fra Rødvig og med
lem af Stevns afdelingen. 

Tak fm en fm 1930 
Efter mindehøjtidelighe

den mønstrede man i Ekser
cer- og gymnastikhuset på 
Frederiksholm, hvor lands
fo rmanden efter flaghejsnin
gen bød velkommen. 

Chefen for Flådestation 
København, kommandør F. 
Volke, overbragte flådens hil
sen til Marineforeningen og 
flådestationens hilsen og lyk
ønskning til jubilarstævnet. 

I sin tale belyste komman
døren gennem eksempler fra 
søkrigshistorien, hvorledes 
ikke alene flådens men hele 
kongerigets historie og æld
gamle traditioner er repræ
senteret på flådestationen 
»Holmen«. Det var derfor 
ikke uden beklagelse og no
gen bekymring for områdets 

Jeg er af årgang 1930, og det 
var en underlig fornemmelse 
efter 60 års forløb at betræde 
Holmen. Jeg anko'm kl. 16 
lørdag. Da jeg døjer en del 
med podagra tilbød en af 
vagterne ved værftbroen at 
køre mig til kasernen - en 
meget stor venlighed, som 
jeg var meget glad for. 

Vi var seks, der skulle over
natte. Men da de andre først 
kom langt senere, havde jeg 
aftenen for mig selv. Jeg 
overværede at flaget blev ha
let ned kl. 20.22. Det skete 
med en så kraftig salut, at 
jeg, selv om jeg er gammel ar
tillerist fra Herluf Tro Ile, nær 
var røget omkuld. 

Jeg var en tur om ad Ma
stekranen, oppe ved batteri 
Sixtus, gik en runde i kaser-
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negården m.m. Det var skønt 
og minderigt. 

Vi sov to personer på en 
fire-mands stue. Alt var 
klart, sengetøj, håndklæder 
o.s.v. Efter en god nats søvn 
tørnede vi ud kl. 7.00. og gik 
på Orlogshjemmet, hvor 
bordet stod dækket med rige
ligt brød, pålæg, kaffe og 
the. Alt klappede. Det hele 
var fint arrangeret. 

Selve jubilarstævnet var 
for mig en stor oplevelse. 
Desværre var vi kun mødt tre 
fra årgang 1930, en fra Niels . 
Juel og to fra Herluf Trolle. 

Hvis jeg lever, vil jeg gerne 
med igen i 1991. 

Mange venlige hilsner og 
tak. 

Verner Esborg 
Varde 

manden og landskassereren 
»Admiral Carstensens min
debæger, 1990« for god 
skydning og eksemplarisk 
tjeneste i Søværnet til: 

Værnepligtig sergent 
Thomas Nielsen, 
Marinekonstabel Michael 
Moesmann Thygesen. 

Bægermodtagerne fik et 
leve og Axel Juel's gamle ma
rineforeningssang »En skare 
mænd om Dannebrog« blev 
sunget. 

Inden flaget blev nedhalet 
uddelte landsformanden 
Marineforeningens hæders
tegn til gartner ved Stensgård 
gods ved Fåborg, Godtfred 
Wandel, der efter at have væ
ret værnepligtig i Søværnet i 
1942 har bevaret en levende 
interesse for søværnet og i 
årene siden besættelsen har 
Wandel bakket jubilarstæv
nerne op - ikke blot ved til
stedeværelse. 

Efter afslutningen af møn
stringen gik marchturen ud 
på Holmen, hvor der var ar
rangeret besøg i minelæg
gere, en korvet og 2 Stan flex 
300 samt for et mindre hold 
skoleskibet Danmark, og så 
var der skafning. 

Til FAR 
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Flot 
nordisk 
træf ... 
Nordisk orlogsstævne 
var en stor succes 
I dagene 8. -10. juni afhold
tes det 6. Nordiske Orlogs
stævne på KA 4 ved Gate
borg, hvor Vestkystens Mari
nekommando i samarbejde 
med Flottans Man i Gate
borg var gæstfrie og fortrin
lige værter. 

Det omfattende og interes
sante program blev perfekt 
afviklet, og herom har Børge 
Dahl-Mortensen, Bornholm, 
skrevet følgende beretning i 
afdelingens blad: 

»Vi var 43 deltagere fra 
Danmark, der fredag kørte i 
bus fra København via Hel
singør/Helsingborg til Gate
borg. Chaufføren Sven var li
geledes deltager, så bussen 
var med alle dagene. Person
ligt mødte jeg en rekrutkam
merat fra Arresødaliejren 
1958, hvilket gjorde køretu
ren ekstra oplevelsesrig. 

Vi ankom hen på eftermid
dagen til Gateborg, Vestky
stens Marinekommando KA 
4, hvor vi blev indkvarteret 
på 8-mandsstuer i 3 bolig
blokke. Vi var blandede, såle
des boede jeg sammen med 5 
svenske og 2 nordmænd. Der 
var derefter skafning. 

Kl. 20.00 åbnedes stævnet 
ved den svenske landsfor
mand. Vi var ca. 375 delta
gere fra henholdsvis Sverige, 
Norge, Finland og Danmark. 
Resten af aftenen var der »fri 
manøvre«. 

Selv var jeg inde i Gate
borgs inderhavn sammen 
med mine norske stuekam
merater og besøgte skoleski
bet »Sørlandet«, der var 
chartret af de norske delta
gere, der var sejlet ned til 
stævnet. Skibet var meget 
velholdt og der var musik og 
sang ombord. 

Lørdag morgen var der 
flaghejsning, tale af kom
mandøren for KA 4 samt 
morgenskafning. 

Selve KA 4 er et stort mili
tært område på sydsiden af 
fastlandet i Gateborg skær
gård. Der er også plads til 

øvelsesområde, skydebaner, 
havneanlæg og museum. 
Sidstnævnte blev forevist ef
ter morgenskafningen. Der 
var mange effekter især fra 
årene 1940- 1945. Derefter 
samledes vi på havneområ
det, hvor en chartret skær
gårdsdamper, S/S Bohuslen 
fra 1914 lagde til. Vi sejlede 
derefter ud i skærgården i 
solskin. Det var et fantastisk 
syn med alle de mange små 
øer, færger og lystbåde. 

Efter ¾ times sejlads 
lagde vi til øen Kansø, der 
havde marineforlægning 
samt en særpræget flora. 
Øen havde i 1700-tallet været 
karantænestation for smit
somme sygdomme og byg
ningerne var blevet bibe
holdt. Her var der frokost og 
rundvisninger. 

Vel ankommet tilbage til 
KA 4 var der omklædning til 
festmiddagen kl. 19.30. God 
mad med tilhørende drikke. 
Festtaler og uddeling af gaver 
og erindringsmedaljer. Hver 
deltager fik en plakette til 
minde. Der var underhold
ning med sang og danseop
træden. 

Aftenen sluttedes med 
dans, da de andre nationer 
medbragte damer. Søndag 
formiddag pakkede vi bus
sen og kørte til Gateborg ma
rinestue »Nya Varvet«, hvor 
stævnet afsluttedes samt 
med et velkommen til 1991-
stævnet, der holdes i Kristi
ansand i Norge. Med en an
den dampfærge sejlede vi 
derefter helt ind i Gateborg 
inderhavn, hvor der var hav
nefest og 1 ½ times ophold. 
Bussen var der og kl. 13 gik 
turen hjemad til København, 
hvor vi ankom kl. 19.00. 

Det var slut på en vellykket 
og skøn tur, som absolut kan 
anbefales. Der træffes nye 
kammerater og venskabs
bånd opstår. Der opstår dog 
samtidig mange små episo
der, som man kan lære af. 
Det kan være som dette, at vi 
på »min« stue kun havde 4 
bøjler at deles om, eller som 
»det svenske morgenbord«. 
Her fik vi om lørdagen bikse
mad, knækbrød, ost, mælk 
og kaffe. 

Den danske repræsentation 
ved det nordiske 

orlogsstævne i Goteborg. 
Landsformanden er ikke at 

se på billedet. Det har sin 
naturlige årsag: Det var 

nemlig ham, der 
fotograferede ... 

Julemærkets motiv i år - Halmen set fra nord. 

Julemærket er klar 
Marineforeningens julemær
ke for 1990 er nu på trap
perne, og da det er lykkedes 
os at opnå en mindre reduk
tion i fremstillingsprisen, 
sælges julemærket til samme 
pris som sidst år - nemlig kr. 
25,00 pr mappe. Samtidig vil 
der også i å r være mulighed 
for at erhverve »løse ark« til 
,en pris a kr. 5,00 pr. ark. 

Årets motiv er »Holmen« 
set fra nord, og motivet er 
valgt i anledning af Holmens 
300-års jubilæum. 

Mærkerne er · som vanlig 

anbragt i en mappe, der inde
holder en historisk redegø
relse forfattet af chefen for 
Flådestation København, 
kommandør Finn Volke. 

Medlemmer, som ønsker 
at reservere bestemte numre 
bedes snarest kontakte afde
lingens kasserer, således at 
denne ved landskontoret kan 
bestille de ønskede numre. 
Sidste frist for reservation er 
16. november 1990. og deref
ter vil numrene blive givet fri 
til anden side. 

UNDER DANNEBROG - NOVEMBER 1990 9 



Tordenskiold han var en helt 
vidt berømt ved sun~ og bælt 
ViceadmjraJ Peter Torden
skiold blev født samme år 
som anlæggelsen af Nyboms 
påbegyndelse, og det er 300 
år siden. 

Fødselsdagen den 28. ok
tober blev fejret på behøring 
vis ved flere arrangementer. 
Således forestod »Selskabet 
Danske Tordenskiold Ven
ner« som sædvanlig en min
degudstjeneste I Holmens 
kirke med efterfølgende 
kransenedlægning ved Tor
denskiolds sarkofag i kapel
let samt en reception for sær
ligt indbudte på Søværnets 
officerskole. 

I Fredrikshavn, hvor Tor
denskiolas forbindelse til ste
det er markeret med det beva
rede krudttårn, afsløredes en 
statue af søhelten. 

Det nye Orlogsmuseum på 
Christianshavn vil med en 
særudstilling også markere 
300-året. 

Den 5. oktober udkom et 
3,50 kroners frimærke med 
gengivelse i farver af Otto 
Baches maleri af Tordenski
old i Marstrand, der hvor be
grebet »Tordenskiolds solda
ter« blev skabt, og hvor han 
udslynger de berømte ord: 
»Hvad djævlen nøler I efter? 
Ved I ikke, at tiden er ud
løbet?« 

"" Tordenskiold Garden fra Frederikshavn var repræsenteret 
ved arrangementet i Tordenskiolds gård. Foran dem de to 
salutkanoner og bag dem en forstørre/se af Tordenskio/d
frimærket. 

Postens Frimærkecenter 
genoplivede Tordenskiold
ånden fra de bragende 
l 720'ere på Christianshavn 
ved et arrangement i Torden
skiolds Gaard, Strandgade 6 
på Christianshavn. I anled
ning af 300-året var det lyk-

kedes at låne Viceadmiralens 
to salutkanoner fra Ringve 
Museet i Trondheim. Kano
nerne, der i sin tid var poste
ret foran hans hjem i Strand
gade, blev brugt til at salut
tere ved udbringning af skål 
for Kongen og gode venner. 

Holmen på tilbud 
Den 8. april i år kunne Ny
holm, den først anlagte del af 
Holmen, fejre sin 300 års 
fødselsdag. Dagen blev mar
keret den 19. maj med et vel
lykket »åbent-hus«-arrange
ment, der tiltrak 30-40.000 
besøgende, og Søværnets 
Materialekommando udgav 
et fint skrift udarbejdet af 
Marinestabens historiske 
konsulent, overarkivar, 

viklingen af »Flådens Leje« 
gennem de 300 år. 

Flådestation København 
har nu tilbudt Marinefore
ningen et antal eksemplarer 
til salg for den favorable pris 
af kr. 10, plus forsendelse
somkostninger. 

Ved arrangementet talte 
formanden for » Selskabet 
Danske Tordenskiold Ven
ner«, direktør E. Friisager, 
og overarkivar Hans Chri
stian Bjerg, Skuespilleren 
Palle Huld reciterede Drach
manns digt om Kongens øre
figen og så blev der skålet til 
salut. 

Postens Frimærkecenters 
blad - PFC-J ournalen nr. 6/ 
aug. 1990- har H.C. Bjerg på 
en fornøjelig måde - ud fra 
verselinier i den gamle skil
lingsvise og børnesang om 
Tordenskiold - har beskrevet 
Peter Wessel's liv, bedrifter, 
karriere og endeligt: Artiklen 
er illustreret af farvefotos af 
frimærket, de to kanoner, 
Tordenskiolds krudthorn, 
hans statue ved Holmens 
kirke og ikke mindst Vilh. 
Rosenstands maleri af Tor
denskiold der fremviser sin 
»enorme hærstyrke« for en 
kaptajn fra fæstrungen Karl
sten i Marstrand efter denne 
havde overgivet sig. 

Marineforeningen bør øn
ske tillykke ved kun at an
vende Tordenskiold-frimær
ket til al korrespondance. 
Køb dem på posthuset. 

V.P.H. 

cand.mag. Hans Christian 
Bjerg, med titlen »Holmen -
flådens base gennem 300 år«. 

I anledning af jubilæet lod 
flådestationen tegneren 
Mads Stage udføre en serie 
dobbeltkort med tegninger 
af: Mastekranen, Kongepor
ten, Nyholms vagt, kanon
bådsskurene og kanoner fra 
batteriet Sixtus. 

Illustration fra et af de megetsmukke kort. 

På 24 sider med tegninger 
af de historiske bygrunger og 
planer over området giver H. 
C. Bjerg en fyldig og meget 
interessant beskrivelse af ud-

Også disse 5 kort, der vil 
være velegnede til julehils
nerne, tilbyder flådestatio
nen med kuverter til favør-
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pris kr. 15,00 plus forsendel
se. - Bestillinger på pjecen 
og/eller kortene afgives til 
Marineforeningens lands
kontor, der sørger for den vi
dere ekspedition. Det vil na-

turligvis forenkle denne og 
reducere portoudgifterne, 
hvis bestillingerne afgives 
samlet gennem afdelingerne, 
men det kan også ske direkte 
fra medlemmerne. 



DISTRIKT I 
STORl<ØBENHAI/N 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. Tlf. 31 57 57 61 

AMAGER 
Der lægges i disse dage kræf
ter i at planlægge afdelingens 
fødselsdagsfest, det holdes 
den 24. november. Ellers er 
der lagt op til månedlige mø
der, oplyser formanden 0. K. 
Mønster, der glæder sig over, 
at de månedlige sammen
komster samler fra 50 t~l 70 
procent af medlemmerne. 
Der har siden sidst været en 
medlemsfremgang på otte 
procent. 

BRØNDBY 
Når disse linier læses har af
delingens 45 års stiftelsesfest 
fundet sted og er det gået ef
ter planen blev festen afviklet 
i de nye lokaler på Gartner
gården, der må formodes at 
have fået navneforandring. I 
det senestenummer af »Så til 
Søs« efterlyses forslag til nyt 
navn. 

I samme blad skriver den 
fungerende formand Gert 
Larsen i en ledende artikel 
blandt andet: 

I løbet af de sidste måne
der er der sket en hel masse 
aktiviteter for at få vores nye 
»hjem«, Gartnergården, på 
plads. Mange håndværkere 
og arbejdsmænd har forelø
big lagt snesevis af timer i 
detteprojekt, hvilketjeg tak
ker jer for, da vi ellers ikke 
magtede at få vores drøm, 
som Oliver Holst gjorde mu
lig for os, virkeliggjort. 

Bestyrelsen har naturligvis 
en del skitser, både m.h.t. 
hvad muligheder vi har i 
Gartnergården, samt andre 
aktiviteter for fremtiden. Vi 
vil dog også brugejeres gode 
ideer, så vi kan få et velfunge
rende og attraktivt samlings
punkt i Brøndby. Der vil der
i or være opsat en forslags
kasse, hvor alle kan komme 
med sine personlige menin
ger og ideer, som kan styrke 
foreningen. 

Netop Brøndby afdelin
gens fremtid ligger mig på 
sinde i øjeblikket, hvilket vel 
er meget naturligt, eftersom 

· jeg er ny på jobbet og langt
fra har den jornødne erf a
ring. Jeg har dog stor mod på 
opgaven og med opbakning 
fra jer alle sammen, er jeg 
ikke i tvivl om, at vi fremover 
vil få, om muligt, en endnu 
bedre attraktiv marinefor
ening, som vi alle glæder os 
til at komme i. 

ROSKILDE 
Fra medlemsbladet har vi 
sakset denne artikel: 

De der passerer Jernbane
gade 36 må have observeret, 
at der nu er meget tomt. År
sagen er, at vi den 31. august 
flyttede de sidste effekter til 
Elisagårdsvej, hvor de i den 
nærmeste fremtid vil blive 
opsat i den nye stue, som nu 
nærmer sig færdiggørelsen. 

Efter de store donationer 
der er omtalt i Under Dan
nebrog, er der til foreningen 
tilgået endnu flere, som bør 
nævnes blandt de tidligere. 
Danogibs har givet ca. 75 m 2 

loftsplader, der på nuvæ
rende tidspunkt er opsat. 
Rockwool har givet tilsagn 
om udvendig isolering, der 
vil blive opsat først i oktober. 
Vort store affaldsproblem 
har Claus løst, idet han har 
kørt det bort. 

Salget af »andelsbeviser« 
går støt opad, i skrivende 
stund er der afsat 132 stk. Be
viser kan stadig købes hos 
formanden, kom selv eller 
send et beløb, pris pr. bevis er 
kun 100 kr. 

Som det vil kunne ses der
ude, er »Marinestuen« has
tigt ved at være færdig, hvil
ket vi må takke, alle de der 
har givet en hånd, for. Der vil 
som omtalt i aktivitetsover
sigten blive arrangementer 
her i vintersæsonen, som vi 
håber vil have medlemmer
nes interesse, hvis der er øn
sker eller forslag til torsdag
semner så kom frem med 
disse, og vi vil forsøge, at få 
dem igennem. 

Bestyrelsen håber nu at se 
medlemmerne i de nye om
givelser, der omkring 15. ok
tober vil være færdige. 

. . . . 
' . ' .. \ . 
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Distriktsrepræsentant Ib Hu/ten udnævner her Sø//erøds 
mangeårige, dygtige formand Otto Ruuf til afdelingens 
æresmedlem. I midten den nuværendeformand Sv. Baltzer. 

FREDERIKSBERG 
Frederiksberg fik frem
skridtspokalen ved lands
skyttestævnet i Hanstholm, 
og af formand P. Jappes rap
port arturen til det høje nord 
fremgår, at den havde været 
drøj men hyggelig. Af bladet 
»Skum for boven«s septem
bernummer fremgår det vi
dere, at der hersker stor usik
kerhed om Marinestuens 
fremtid, og man i øvrigt i lig
hed med tidligere gerne så 
større opbakning om afde
lingens arrangementer. 

Siden sidst har afdelingen 
haft den store sorg at miste en 
god kammerat og skyttebro
der, Ole Olsen, som var et 
meget aktivt medlem. Han 
vil blive stærkt savnet. 

LYNGBY 
Mogens Jacobsen, Lyngbys 
herlige formand emeritus, 
har som sædvanligt sendt en 
rapport, hvori han fortæller, 
at bestyrelsen har gjort status 
og tilrettelagt slagplanen for 
den kommende tids arrange
menter. 

Afdelingen har 87 med
lemmer, som kaldes til ban
kospil den 8. november og ju
lestue den 6. december og 
som, når disse linier læses ef
ter planen skulle have besøgt 
Orlogsmuseet. 

Og så er der i øvrigt skyd
ning hver tirsdag på Lyngby 
stadion. Mesterskabsskyd
ningen finder sted den 27. 
november og juleskydningen 
den 4. december. 

DISTRIKT li 
NORDSJÆLLAND 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested. Tlf. 42 33 76 97 

SØLLERØD 
Et righoldigt program som 
står at læse i afdelingsbladet, 
fortæller om livlig aktivitet i 
Søllerød. 

Formanden Svenn Baltzer 
oplyser i et ledsagende brev, 
at afdelingens fødselsdags
fest var forrygende. Der var 
36 deltagere, og højdepunk
tet var udnævnelse af den tid
ligere formand Otto Ruuf til 
æresmedlem af afdelingen. 

For at understrege, at der 
står megen stor taknemme
lighed for udført arbejde bag 
udnævnelsen, havde besty
relsen formået distriktsre
præsentant Ib Hulten til at 
foretage det ærefulde job at 
overrække ærestegn og 
æresbrev til Otto Ruff. 

HUNDESTED 
Fra formanden Ole Aunfelt 
er indløbet følgende rapport: 

Hundested afdeling star
tede sommerens aktivitetet 
med en højtidelighed i anled
ning af den 9. april, hvor vi 
samledes på Lynæs Kirke
gård ved Mindesmærket for 
faldne og savnede Søfolk og 
Fiskere. Her blev efter 2 præ
sters medvirken, henholdsvis 
med et til lejligheden skrevet 
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digt og en andagt og jeg selv 
havde. sagt lidt om de 5 år, 
nedlagt kranse såvel af os selv 
som af Fiskeriforeningen i 
Hundested, Fiskeriforenin
gen i Lynæs som Kystartille
riforeningen, alle havde med
bragt deres faner. 

Sommeren er ellers gået 
med de sædvanlig Travaljero
ninger på lsefjorden afslut
tende med deltagelse i Lange
linielø bet i København, hvor 
Hundsted Marineforening 
besatte andenpladsen i såvel 
herre- som dameklassen og 
det ud af 23 deltagende hold. 
Vi syntes, det var en god re
klame for en gammel mari
nesport. 

Fregatskydningen den 19. 
august havde 51 deltagende 
skytter fra henholdsvis Hun
dested, Frederiksværk og 
Frederikssund og det var lidt 
skuffende, vi plejer at være 
flere, men de fremmødte var 
godt tilfredse med såvel vejr 
som afvikling. 

GILLELEJE 
Her er sæsonen blevet ind
ledt med en grillfest, og sek
retær Søren Svendsen har be
undrende kommentarer til 
Henning Hansen og hans hu
strus indsats. Tilslutningen 
var så stor, at teltet måtte for
længes med fire meter, og det 
blev en særdeles vellykket 
sammenkomst. 

Siden sidst er Ole »Bar
ber« Andersen blevet 70. 
Han var blandt stifterne i 
1945 og sad i den første be
styrelse. Han gratuleres på 
det hjerteligste. Også et stort 
til lykke til formanden Frans 
Petersen, der fyldte 60 den 
11. oktober og samtidig 
kunne markere 20 års jubi
læum som medlem af besty
relsen. 

FREDERIKSVÆRK 
Afdelingen har det trangt og 
allerede for to år siden sendte 
man en ansøgning til kom
munalbestyrelsen om hjælp 
med et lokale, enten på det nu 
nedlagte sygehus, krudt
værksområdet eller et andet 
sted. Man foreslog ved 
samme lejlighed anskaffelse 
af en minestryger af SUND
klassen eller en skonnert. 

Men de politiske øren ven
der ikke i vor retning, be-

mærker Erik Brandt i sin 
rapport, som ellers konklu
derer at humøret er højt med 
god tilslutning til søndags
træffene. 

Han beretter videre om 
fregatskydningen med delta
gelse af Frederiksværk, Hun
dested og Frederikssilnd. Der 
deltog 51 skytter med med
bragte madkurve og familie
medlemmer i strålende vejr. 
En dejlig dag der fik til resul
tat at Henning Røygaard blev 
fregatkaptajn. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
Fregatskydningen blev afvik
let den sidste weekend i maj, 
men på grund af fire sam
menhængende fridage var 
det umuligt for Kvindeligt 
Marineres Musikkorps at 
blive samlet, så det sædvan
lige optog blev droppet. 

Men ellers forløb alt plan
mæssigt, fremgår det af rap
porten i afdelingsbladet 
»Gøsen«, hvoraf det frem
går, at Keld Møller på skud 
af Preben Bentsen blev kåret 
til fregatkaptajn. 

Forinden havde sidste års 
fregatkaptajn Tony Curth 
mønsret de 38 skytter og 
Palle og Ken havde tilberedt 
en herlig frokost. 

I øvrigt er der i bestyrelsen 
sket den ændring, at Svend 
Aage Frandsen af private år
sager ikke ønskede at fort
sætte som formand, og i ste
det valgtes Ib Kjær Hansen 
enstemmigt. Svend Aage 
Frandsen fortsætter dog i be
styrelsen som sekretær. 

DISTRIKT III 
VESTSJÆLLAND 

Bjarne Elken 
Hesselbjergvej 12 
4400 Kalundborg 
Tlf. 53 50 82 52 

KORSØR 
Der var mødt 40 mandlige og 
24 kvindelige skytter til årets 
fregat- og konebådsskydning 
på Magleø Skydebane. Der 
blev indledt med traditionel 
morgenmad og Gammel 
Dansk i klubhuset, inden 
mønstring og skydningen 
kunne begynde. Fregatkap
tajn blev Børge Hansen og 
årets jagtkaptajn Anni Bøg
gild. 

12 UNDER DANNEBROG - NOVEMBER 1990 

Om aftenen var der skip
perfest på Flådestation Kor
sør. Det blev en dejlig fest 
med god mad og god vin og 
fin musik ved Allan Jørgen
sen og dans med højt humør. 

Og skulle nogle have lyst til 
stegt ål, kartofler med persil
lesovs den 24. november, så 
står den herlige menu klar i 
Marinestuen, hvis man vel at 
mærke husker at »bestille 
bord« senest den 20. novem
ber. Hele herligheden koster 
blot 75 kroner. 

SLAGELSE 
Her søger man i seneste num
mer af »Mastekranen« en 
banjemester. Det er skattefrit 
job, kan man forstå. For det 
er nemlig ulønnet, men sik
kert slidsomt men nok også 
meget fornøjeligt. 

I samme nummer efterly
ser kasserer Henrik Faber 18 
medlemmer som mangler at 
indbetale kontigent. De får 
følgende salut af bladet ad
ministrerende chefredaktør: 

Nu er vor kasserer Henrik 
Faber jo normalt et roligt ge
myt, der ikke lader sig slå ud 
af en smule modgang, men 
der er ikke noget at sige til, at 
han er en smule gasblå i an
sigtet for tiden. 

18 restanter er for meget. 
Der er fremsendt rykkere i 
bunkevis uden den helt store 
succes. 

Det kan vi jo blive ved 
med, men var det ikke nem
mere at få indbetalt de sølle 
inflationshærgede 150,- kr. 
NU 

Henrik færdes nu engang 
bedst blandt knitrende sedler 
og klingende mønt. 

Det vil jo være megatåbe
ligt at blive slettet af rullen på 
grund af gnattede 150,-, som 
dujo alligevel smider ud til et 
eller andet ligegyldigt. 

P.S. Vagthavende messe
gast i Marinestuen har pro
kura til at modtage indbeta
linger, så hvis du tager 200 kr. 
med, kan du betalefor konti
gentet,få et godt måltid mad, 
en øl og en snaps og lægge de 
sidste 2 kr. i bygge/ ond en. 

KALUNDBORG 
Formand Bjarne Elken 
fyldte 60 år den 17. august og 
blev ved denne lejlighed fuldt 
fortjent tildelt Marinefor
eningens hæderstegn, som 

blev tildelt ham af distrikts
repræsentant N. P. Jepsen. 
Bjarne Elken har uafbrudt 
siden 1968 været medlem af 
afdelingsbestyrelsen. I perio
den 1970-1975 var han kasse
rer, i 1975-86 næstformand 
og formand siden 1986. 

Forinden - den 16. juni -
deltog han i spidsen for mari
neforeningens skytter i for
svarsbrødrenes fugleskyd
ning og opnåede at blive kå
ret til fuglekonge. 

I øvrigt fyldte Axel Bruun 
Andersen 50 år den 13. maj , 
Mogens Søndersted 60 den 
19. juli og Ib Frederiksen 60 
den 6. september. De har alle 
modtaget et af Marinefor
eningens krus. 

Besøget af adoptionsski
bet Olfert Fischer måtte af 
forståelige grunde aflyses og 
på vej mod Golfen ønsker af
delingen i skrivende stund 
skibets besætning god vind. 

Kalundborg gentog succe
sen fra i fjor og sejrede ved 
landsskyttestævnet i Hanst
holm og fik ved samme lejlig
hed overrakt præmien for 
sejren i vinterens hjemmeba
neskydning, slutter sekretær 
Niels Otto Nielsen sin fine 
rapport. 

HOLBÆK 
Vi er stadig spillevende og ar
bejder stædigt på at runde de 
100 medlemmer, skriver sek
retær Bjarne Ljungberg i sin, 
som sædvanlig, udførlige 
rapport. 

Alle arrangementer har 
været godt besøgt og Ljung
berg fremhæver især turen til 
Planetariet i København 
samt en sejltur til Kongsøre 
Marinestation, hvor den 
medbragte mad blev nydt i 
det fri på en pragtfuld som
meraften. 

Deltagertallet ved de for
skellige arrangementer har 
været fra 30 til 50. 

Fregatskydningen, der 
blev afviklet på tidligere bøs
semager Friis' skydebane i 
Tuse, var festlig og fornøje
lig. Formanden Ole Viberg 
ledsagede sidste års fregat-

. kaptajn Ole Therkildsen i en 
veteran-rnilitærbil til møn
stringen, og de 24 skytter og 
14 damer måtte affyre ca. 400 
skud før såvel fregat som 
korvet var sænket. Børge 
Jauert affyrede skudet, der 
sprængte krudtkammeret og 



gjorde Carl Alstrup til fre
gatkaptajn. 

De fem sejl på korvetten 
blev skudt ned, af Doris An
toni (to stk.), Sanne Lind, 
Anne Fabricius og Vita Jyde. 

DISTRIKT IV 
SYDSJÆLLAND 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 55 44 23 31 

NÆSTVED 
I »Sidste nyt fra banjerne« 
berettes der om den årlige 
skovtur, der gik over Klin
teby, Bisserup og Holsteins
borg, hvor 20 gutter og 
skjoldmøer efter en bajers 
tid blev hevet indenbord og 
var med på den videre færd til 
Halskov. Her kunne man på 
byggefeltet både se og høre 
om den kommende Store
bæltsbro. 

Belæsset med broviden 
fortsattes til Flådestation 
Korsør, hvor et festligt koldt 
bord tilsat lune retter stod og 
ventede på at få ben at gå på. 
Og det fik det. 

Ved samme lejlighed blev 
næstformanden Hans »An
bi« Christiansen tildelt hæ
derstegnet og senere gik dan
sen, og først ved 23-tiden gik 
turen retur i de to busser. Det 
var en dejlig dag. 

Videre beretter formanden 
Poul I. Christiansen i et led
sagende brev om de skydnin
ger, der fandt sted i anled
ning af adoptionsskibet 
»Flyvefisken«s besøg. 

Konkurrenceskydningen 
blev vundet af Politiet foran 
Garderhusarerne med Mari
neforeningen som nr. tre. 

Bedste skytte blev H. T. 
Mathiasen, Politiet. Chef
skydningen vandtes som i 
fjor af Poul I. Christiansen 
himself. 

Der deltog i alt 50 glade 
skytter i en vellykket fregat
skydning, og af resultatlisten 
fremgår at Bent Rasmussen 
blev fregatkaptajn. Pokal
skydningen vandtes af Leif 
Heine, og at skyttelavets po
kal vandtes af Jens Nielsen. 

Bornholm-afdelingensformand Peter Jensen tildeler Hans 
T. Hansen 25 års tegnet. 

DISTRll<T V 
BORNHOLM 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 56, 3700 Rønne 
Tlf. 53 95 53 22 

RØNNE 
Her har man i følge det se
nest tilsendte medlemsblad 
besluttet at flytte vinterens 
kammeratskabsaftener fra 
tirsdag til fredag, altså første 
fredag i hver måned. 

Bladet fortæl1er videre, at 
Lilli Jensen blev tildelt Mari
neforeningens hæderstegn 
for den store hjælp, hun har 
ydet Marineforeningen de 
sidste mange år. 

Den 9. april var foreningen 
repræsenteret ved flagbærer 
Leif Jensen samt næstfor
mand Albert Hansen og for
mand Peter Jensen ved min
dehøjtideligheden ved Da
vidssrauen i Almindingen. 
Om eftermiddagen samledes 
man på Rønne Kirkegård, 
hvor der blev lagt krans ved 
de ukendte søfolks gravsted. 
Her blev mindetalen holdt af 
Marineforeningens æres
medlem, tidligere kaptajn 
Carl Thomsen. 

Senere er der så kommet 
rapport fra formanden Peter 
Jensen, der begejstret fortæl
ler om besøg af adoptions-

skibet »Krieger« i dagene 31. 
august til 2. september. Fire 
mand fra foreningen påmøn
strede i Tejn sammen med re
præsentanter for Rønne 
kommune og erhvervslivet, 
og fik en herlig tur til Rønne. 

Efter ankomsten var kom
munen vært ved en frokost 
og en fodboldkamp mellem 
kommunens hold og Krieger 

Knud Pelle, der er tildelt 
Søværnets 60 års 
mindemedalje. 

blev vundet af Krieger. Lør
dag aften var der fest på 
Sjøgaard med Marinefor
eningen som vært. 15 mand 
fra besætningen, chefen for 
Bornholms Marinedistrikt 
kommandørkaptajn Hans 
Gjødsbøl, Bornholms kom
mandant, oberst Per Smidt
Larsen, viceborgmester 
Espen Christensen og sekre
tariatschef Helge Clausen 
deltog. I alt 38 var mødt til en 
herlig fest. 

Knud Pelle, der tiltrådte i 
flåden i 1926, blev tildelt Sø
værnets Mindemedalje og 
Hans Tomas Hansen blev til
delt 25 års tegnet. Krieger 
overrakte foreningen et flot 
askebæger, bunden af et gra
nathylster. Der blev holdt ta
ler og der blev sunger. Jo, det 
var en flot aften. 

Lørdag og søndag var det 
vagtfrie mandskab på bustur 
til røgeriet i Hasle, hvor tu
ristforeningen var sponsor 
for de røgede sild, peberma
kreller og hornfisk som gut
terne kunne spise. Jørn 
Funch var sponsor for Hasle 
snaps. Søndag aftens tov
trækning på havnen blev 
vundet af Rønne kommunes 
hold, og derefter afgik Krie
ger med salut fra Rønne med 
kurs mod København efter et 
minderigt besøg. 

DISTRIKT VI 
LOLLAND-FALSTER 

Politiassisten Benny Christensen 
Parkvej 46, 4800 Nykøbing F. 

NAKSKOV 
På mange områder blev det 
en god sommer her på »Ves
terlandet« ved Danmarks 
dejligste fjord, skriver 
Tommy Larsen. Formandens 
tiggergang har endnu engang 
båret frugt: Mere end 26.000 
kr er der indsamlet til det vi
dere arbejde med udbygnin
gen af samlingerne. Mest fra 
gamle venner af afdelingens 
planer, men også 10.000 kr 
som donation efter et Rota
ry-besøg. 

Vestlollandske søfolks 
krigsdekorationer - fra 1848 
til Korea er på plads og doku
menteret. I alt 42 forskellige 
er det blevet til med ordens
breve og det hele. Blot mang-
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ler endnu to, før samlingen er 
blevet komplet. 

Fire nye modelglaskasser 
er fremstillet så endnu en 
række herlige skibsmodeller 
kan udstilles. Meget mere er 
det blevet, og der er endnu 
penge på bog. Nu drejer det 
sig om at skaffe mere udstil
lingsplads, så også skønne 
japanske skibsportrætter af 
A. P. Møller-skibe - malet på 
silke - kan få en god plads. 
Med det bliver »dyrt«, måske 
kan Reneval-penge hjælpe. 
De gamle ornamenter fra sta
tens skoleskib »Danmark« 
skal heller ikke nøjes med en 
depotplads. 

Jo, de gæve Nakskov-ga
ster og deres samling er kom
met godt fra kaj, men synes 
endnu ikke at være nået det 
dybe hav. 

Når dette læses har »Dan
mark« aflagt et »farvel-og
tak-for:sidst-besøg« inden 
efterårstogtet til fjerne hori
sonter, og afdelingen er i fuld 
gang med første del af vinte
rens program: Hvor 1. og 3. 
tirsdag aften kl. I 9.00 byder 
på henholdsvis »stille-« og 
»kammeratskabsaftener« i 
bl.a. marinestuerne. Der for
ventes også tilbud om besøg 
på den lokale brandstation 
mv. De velbesøgte lørdagsåb
ninger med åbning kl. 9.30 er 
ligeledes i fuld gang, ligesom 
afdelingen har debuteret som 
forlag, idet man har udgivet 
Maribo-gasten Jørgens Niel
sens liUe hæfte om »semi
krigsskibe« bygget på Nak
skov Skibsværft til tyskerne 
under den sidste krig. 

DISTRIKT VII 
FYN 

m.v.h. 
Tommy 

I • 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 09 08 

NYBORG 
Afdelingen stod for fællestu
ren til Sprogø med skibet 
Catrine K og havnemester 
Poul Kildelund Poulsen som 
guide, beretter afdelingsfor
mand Børge Ferning. Der 
deltog 14 mand fra Odense, 
11 fra Svendborg, 8 fra As
sens og 9 fra Nyborg. Nær
mere omtale af det succesrige 
arrangement findes i Oden
se-rapporten. 

En af de smukke mindevægge i Nakskov marinestue. 

Nyborg har desuden været 
vært for distriktsmødet. Mø
det blev indledt med et besøg 
på rådhuset, hvor borgmester 
Niels V. Andersen fortalte 
om Nyborg bys fortid og 
fremtid. Havnemesteren gav 
en kort orientering om hav
nens fremtid og hans frue 
sørgede for at deltagerne blev 
vel beværtet. 

Selve mødet blev holdt i 
Marinestuen. Foruden di
striktsrepræsentant Palle Pe
tersen var mødt fire fra As
sen·s, to fra Odense, to fra 
Svendborg, to fra Fåborg og 
fem fra Nyborg. 

Som afslutning på et godt 
møde havde kabyssen frem
tryllet stegt sild i lage og skip
perlabskovs og havnen var 
sponsor med en flaske bræn
devin. 

I næste rapport fortæller 
jeg blandt andet om fregat
skydningen, slutter Børge 
Ferning sit brev. 

ODENSE 
Der er efterhånden tradition 
for at Marineforeningens 
Odense-afdeling medvirker i 
en fremtrædende rolle ved 
Danmarkssamfundets flag
fest den 15. juni. Indledning 
og afslutning udføres ved op
haling og nedtagning af afde
lingens flag, fulgt af det re
gelmenterede signal fra båds
mandspiben og afsyngelse af 
første og sidste vers af konge
sangen. En god reklame for 
afdelingen, idet det formo
des at de mange fremmødte 
er gunstigt stemt ovenfor en 
sådan gammel ceremoni. 

Sommerens store begiven
hed var dog besøgt af byens 

adoptivskib, inspektionsski
bet »Vædderen«. Afdelingen 
var mødt på kajen med 24 
mand plus 5 mand fra det 
Fynske Salutbatteri. »Væd
deren« salutterede med tre 
skud ved ankomsten, som 
blev besvaret af tre skud fra 
Salutbatteriet. 

Afdelingens mange hen
stillinger til Odense kom
mune havde i å r båret frugt, 
idet repræsentanter for offi
cerer og besætning var invite
ret til en forfriskning på Råd
huset. 

Besøget gik efter planen 
med gensidige besøg og mod
tagelse af medlemmer med 
familie til besøg ombord med 
opvisning af helikopteren, 
der »reddede« en nødstedt i 
havnen. Ved afsejUngen om 
mandagen fik ti medlemmer 
en stor oplevelse, idet de var 
inviteret med på turen til sky
defeltet nord for Sjællands 
Odde hvor der øvedes skyd
ning mod slæbemål. På 
hjemvejen ved forbipasserin
gen af Kerteminde, blev gæ
sterne sat i land med gummi
båd under stor opmærksom
hed fra byens mange som
merturister. 

I august havde Nyborg
afdelingen arrangeret et be
søg til Sprogø. Man startede i 
Nyborgs dejlige nye Marine
hus med kaffe og rundstyk
ker. Der var fuldt hus med 
gæster fra Odense, Svend
borg og Assens. Man tog så • 
med det gode skib »Katrine 
K« til en rundtur ved Sprogø 
under kyndig vejledning -
trods søgang og regn en inte
ressant tur. Godt hjemkom
met blev der serveret smør
rebrød og diverse i Marine-
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huset, hvor man havde godt 
kammeratligt samvær. Det er 
altid berigende at træffe 
kammerater fra andre afde
linger og udveksle erfaringer. 

Efterårs-distriktsmødet 
var henlagt til Nyborg med 
modtagelse på Rådhuset, 
hvorefter mødet afholdtes i 
Marinehuset. 

Der er på det seneste til
gået afdelingen flere nye 
medlemmer, som vi håber vil 
falde godt til og deltage i vin
terens arrangementer. 

MARSTAL 
Turen til Strynø gik over al 
forventning, med højt hu
mør og et veloplagt selskab 
på 40 deltagere. Strynø spille
mandsorkester sørgede for 
alle tiders underholdning. 
Både udtur og hjemtur fun
gerede perfekt, takket være 
Det Maritime Hjemmeværn 
på Ærø's indsats, skriver Ole 
Galatius. 

Kl. 01.00 brød vi op fra 
Strynø Kro, og sammen med 
hjemmeværnskutteren var vi 
to andre fartøjer til at tage 
»løftet«, således at hjemtu
ren kunne klares af en om
bæring. 

Alt i alt var turen en stor 
succes. 

Vi holder stadig vore søn
dagsmøder, hvor en lille men 
interesseret flok mødes. For
leden mødte 12 personer til 
sildemad og et par hyggelige 
timer blev spenderet i huset. 

Fredag den 26. oktober an
kom vort adoptionsskib or
logskutteren »Veirø« til Mar
stal. Den blev budt velkom
men med kanonsalutskud og 
hornmusik fra kajen. Om af
tenen var der Danmarksaf
ten, hvor vi i Marinehuset 
hentede højskolesangbogen 
frem og holdte sangaften for 
alle interesserede. 

Næste aften var der efter
årsfest, som blev fejret med 
god mad, optræden, musik 
og dans. 

ASSENS 
Assens har i lighed med an
dre fynske kystbyer haft be
søg af H. M. Dronning 
Margrethe Il og Hans Kon
gelige Højhed Prins Henrik. 

Dannebrog lagde til kaj i 
Assens den 2. august kl. 9.30 



.i. -· 

og Marineforeningen stillede 
med flag og 17 medlemmer. 
Der blev taget opstilling ved· 
Toldbohus sammen med 
øvrige foreninger med 19 fa
ner. l samlet trop gik fane
borgen til opstilling på kajen 
inden Dannebrog lagde ti] 
ved midtermolen, hvor As
sens Harmoniorkester spil
lede. Det var et meget flot 
syn, ikke alene for Dronnin
gen og Prinsen, men også for 
de mange tusinder menne
sker som var mødt op for at 
tage imod. Politiet talte om 
30.000-40.000. Efter at 
Dronningen havde hilst på de 
officielle honoratiores og på 
Marineforeningens formand 
Ole Julsrud. Prins Henrik 
tog en snak med Ole Julsrud 
for at spørge ud om afdelin
gens virke. Da det officielle 
var overstået på havnen, 
samledes de gamle marine
gutter på Marcussens Hotel 
for at skylle ganen og få en 
hyggelig snak. 

Tusinder af glade mennesker var mødt op, da »Dannebrog« lagde til kaj i Assens. 

Aktiviteterne har ellers 
ikke været de store i somme
rens løb hedder det i sekretær 
Aksel Lykkes Olsens referat. 
I august var arrangeret en 
fællestur for at se på bygge
riet af Storebæltsbroen. Her 
om berettet i Odense-rap
porten. 

I Assens arbejdes der støt 
videre med oprettelsen af en 
Marinestue, og det ser ud til 
at medlemmerne kan få fo
den på eget dæk inden for en 

overskuelig fremtid. Forelø
big har medlemmerne givet 
tilsagn om ca. 28.000 kr. i 
ekstra tilskud. Fra anden side 
er der modtaget tilsagn om 
yderligere 36.000 kr., således 
at afdelingen nu råder over 
ca. 65.000 kr. Der forventes 
yderligere støtte, da der sta
dig ligger ansøgninger ude. 
Der stiles efter et beløb på ca. 
90.000 kr. for at realisere tan
ken. Afdelingen har en ældre 
spejderhytte over for bane
gården på hånden. Grund og 

hytte er på private hænder og 
til salg. Det er en lukket 
grund på 491 kvadratmeter 
med et godt hus på 60 kva
dratmeter og et udhus på 15 
kvadratmeter. 

Til slut skal nævnes at den 
traditionelle juletur med 
Fåborg-Gelting er fastlagt til 
fredag den 7. december, hvor 
der bydes på det store kolde 
bord samt musik og dans. 
Her håbes der på stor delta
gelse, også fra andre Marine
foreninger på Fyn, og så 

Assens-repræsentationen med formanden Ole Ju/srud i front ved modtagelsen 
af regentparret i Assens. 

bliver der selvfølgelig lejlig
hed til indkøb af julegodter. 

SVENDBORG 
Den 29. juni havde vi flåde
besøg i Svendborg, det var 
skoledelingen ombord i sko
leskibet »Møen«, samt sejl
kutterne »Svanen« og 
»Thyra« som gæstede byen, 
skriver Carl A. Slej. 

Marineforeningens for-
mand Knud Møller tog sam
men med havnemesteren vel 
imod de tre fartøjer ved an
komsten. 

Der var inviteret til kon
taktarrangement ombord på 
»Møen«, hvor kommandør
kaptajn Ole Bretting og hans 
officerer tog imod byens re
præsentanter med viceborg
mester Holger Pedersen i 
spidsen, samt selvfølgelig 
marineforeningens formand 
Knud Møller og bestyrelse. 
Desuden var direktør for 
Svendborg Skibsværft Per 
Glente til stede. 

Der blev serveret lune fri
kadeller med kartoffelsalat, 
hvortil man drak øl, vin og 
vand. Efter et par timers hyg
geligt samvær gik gæsterne 
fra borde. 

Den 31. juli kl. 9.30 anløb 
kongeskibet »Dannebrog«, 
med dronning Margrethe og 
prins Henrik ombord, så 
Svendborg. På kajen stod det 
samlede byråd med borgme
ster Holger Rasmussen i 
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spidsen for at hilse på, og 
bagved var soldaterforenin
ger, hjemmeværn og marine
forening linet op med huer og 
hvide handsker. 

Efter at have hilst på byens 
repræsentanter skridtede 
dronningen og prins Henrik 
geledderne af og hilste på 
formand og befalingsmænd, 
Knud Møller fik et kongeligt 
håndtryk. 

Afdelingen var med på 
fællesturen til Sprogø, som er 
omtalt andet steds. 

Lørdag den 1. september 
havde vi en dejlig udflugt 
med bus til Sønderjylland. Vi 
startede fra rensningsanlæg
get på havnen kl. 8.00 præcis. 
Alle var mødt til tiden denne 
gang, der var 41 tilmeldt. 

Første stop var færgegår
den i Egernsund, hvor vi fik 
kaffe med boller og pålæg, 
da vi havde kigget lidt på hav
nen i Egernsund fortsatte vi 
gennem Broager til Sønder
borg, hvor vi skulle have set 
slottet, det nåede vi desværre 
ikke denne gang, da vi havde 
for lidt tid. Vi kørte derefter 
til Dybbøl, hvor vi så den hi
storiske mølle og de gamle 
skanser. Videre gik turen 
gennem Sønderjylland til 
grænsen gennem Flensborg, 
hvor vi gjorde holdt en times 
tid. Derfra kørte vi til Kiel og 
gik ombord i Langeland -
Kiel-færgen som skulle 
bringe os over Østersøen til 
Bagenkop. På turen over fik 
vi serveret en udmærket mid
dag i seperat salon. 

Vi var hjemme igen kl. ca. 
20.00. 

Så har vores udmærkede 
kasserer bedt mig rette en 
henvendelse til de medlem
mer, der endnu ikke har be
talt kontingent for 1990, se 
nu at få det gjort. 

Jeg har også en rettelse til 
fødselsdagslisten i sidste 
blad, hvor jeg skrev, at Hen
rik Bødker Knudsen fyldte 
70 år den 23/7. Det skal være 
den 11 /9. Jeg beklager 
meget. 

Så skal vi kippe med flaget 
for: 

Thomas Fr. Nicolai Kjær, 50 
år den 5/9 

Niels Fr. Eske Nielsen, 50 år 
den li / li 

Tony Ejner Steen, 50 år den 
11/12 

Tage Konrad Larsen, 60 år 
den 25/ 12 

Æresformanden, Hans Kongelige Højhed Prinsen, i snak med Svendborgsformand 
Knud Møller ved regentparrets ankomst til Svendborg. 

Tommy Thomsen, 60 år den 
19/10 
En forsinket hilsen til: 
Åge Thomsen, 50 år den 8/7 
Svend Trap, 50 år den 2/3 

Johan Due Nielsen 

KERTEMINDE 
Marinestuen var fyldt, da 
fregatskydning blev afviklet 
Kr. Himmelfartsdag, fortæl
ler Jørgen Jørgensen. Resul
tatet blev at mægler Peter 
Heiden blev fregatkaptajn. 

Der var småt med fisk men 
højt humør på på fiske- og 
familieturen til Gabet, hvor 
et medlem havde stillet sit 
sommerhus til rådighed til 
spisningen. 

Ti mand, blandt dem den 
tidligere formand og æres
medlem , Eigil Finck, som var 
60 års jubiJar, deltog i jubi
larstævnet på Holmen og syv 
mand deltog i landsskytte
stævnet. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at foreningens stif
ter Johan Due Nielsen er 
død. Han blev 92 år. Gen.nem 
årene har han udført et stort 
arbejde for foreningen, og 
Jørgen Jørgensen slutter sit 
brev med et ære være hans 
minde. 

Og så svinges huerne for to 
fødselarer. Mægler Morten
sen, 75, og Otto Nielsen, 70 
år. 

DISTRIKT VIII 
SVDØSl JYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 . 6100 Haderslev· 
Tlf. 74 52 10 05 

AABENRAA 
Vi har haft besøg af adopti
onsskibet Lindormen, beret
ter næstformand Viggo Han-

sen, der samtidig takker 
kommunalbestyrelsen for, at 
Marineforeningen fik lov til 
som sædvanligt at stå for ar
rangementet. 

Torsdag den 30. august var 
der modtagelse med solæg i 
Marinestuen og om fredagen 
fest på minedækket med be
sætning, marineforening og 
havneudvalget. 

Lørdag indledtes med 
holdskydning, fem mand fra 
Lindormen og fem fra Mari
neforeningen, og igen i år 
vandt Marineforeningen. 
Det var femte år i træk. Til 
gengæld tog Lindormen re
vanche i tovtrækning. 

Videre var der kaproning i 
gummibåde, og her gik sejren 
efter fire års nederlag endelig 
til Marineforeningen. For
eningen vandt også linekast, 
som blev afviklet for første 
gang og som er sponseret af 
Aabenraa Tinsmedie. 

Om søndagen var 15 mand 
af besætningen på besøg på 
Enstedværket, og om man
dagen var der »morgensang« 
på minedækket kl. 9.00. De 
fremmødte fik en sejltur, 
inden Lindormen efter nogle 
dejlige dage, som Aabenraa
afdelingen siger tak for, sej
lede ud til nye opgaver. 

Nt1 står den årlige rafletur
nering og juletræsfesten for 
voksne og børn på program
met og marinestuen er som 
sædvanlig åben hver søndag 
fra kl. 9.30 til 12, slutter 
Viggo Hansen sit brev. 

16 UNDER DANNEBROG· NOVEMBER 1990 



KOLDING 
Adoptionsbesøget af »Peter 
Tordenskiold« i år blev for os 
alle en særdeles god og festlig 
oplevelse, selv om to forhold 
kunne trykke stemningen 
lidt, fortæller Knud Andrea
sen. 

For det første usikkerhe
den om det blev PETO, der 
skulle af sted til Golfen, og 
for det andet at skibet næste 
år skal være nøgleskib og 
dermed ikke kommer på be
søg, hverken det ordinære el
ler til vort 75-års jubilæum. 

Der var lavet fine arrange
menter såsom kapskydning 
sammen med de øvrige for
eninger (11 hold), besøg i 
Tørring Actionspark. Dysten 
om vandrepokalen mellem 
skibet og Marineforeningen 
afvikledes i år i havnebassi
net ud for PETO. Det var 2 
10-mandshold, der vandcyk
lede et stafetløb. Skibet 
vandt, idet mandskabet 
havde rigget hele agterdæk
ket til med brandsluknings
materiel, så dommerbåden 
ikke rigtigt kunne yde den 
nødvendige hjælp til Marine
foreningens ellers udmær
kede hold. 

Der er tradition for, at ser
gentmessen inviterer de mest 
aktive medlemmer - altså de 
hårdtarbejdende - på fro
kost. Den tradition ser vi ger
ne fortsætte, for der lærer vi 
virkeligt meget om vilkårene 
for søværnet i dagens Dan
mark. 

Der var selvfølgelig også 
kammeratskabsaften. Des
værre fik alt for mange skip
perlabskovsen i den gale hals, 
altså af grin, da to premier
løjtnanter, Per Møller Niel
sen og Niels Vang, forsøgte at 
lære os »Lille Peter Edder
kop« på grønlandsk og med 
bagvendt fingersætning. 
Mon Søofficersforeningen 
mangler underholdning af 
høj kvalitet? 

Af kommende arrange
menter kan nævnes, at der er 
andespil den 6. november, 
åleskafning den 16. novem
ber og julestue lørdag den 22. 
december. 

GRÅSTEN
PADBORG 
Vi startede sæsonen efter 
sommerferien med en gang 
-ål med diverse tilbehør på 

Okseøen i Flensborg Fjord, 
skriver Knud Hviid. 

Tilmeldingen var efter 
foreningens mening god og 
ålene var til UG. Vi kan der
for bekræfte, at det ikke er 
tilfældigt, at Okseøen har ry 
for landsdelens bedste ål. 

Efter spisningen var der 
mulighed for en god snak 
med kammeraterne, og dem 
der havde lyst til det kunne 
også få et spil kort. 

Vi vil gerne sige familien 
Isaack på Okseøen tak for en 
god aften, og jeg kan hermed 
fortælle, at der er en del med
lemmer som mener, at be
søget skal gøres til en tradi
tion. 

Den Il. september var der 
ulkeaften i marinestuen på 
Den Gamle Kro i Gråsten, og 
der blev serveret skipperlab
skovs - også en tradition alle 
syntes er en god ide. 

Foreningen vil prøve, om 
der er tilslutning til præmie
rafling og præmieskydning 
ved vore sammenkomster. 

Bestyrelsen håber på en 
god vintersæson med godt 
fremmøde, og skulle der 
være en i bekendtskabskred
sen, som kan tænke sig at 
blive medlem, så tag ham 
med. Det er altid rart at se nye 
mennesker. 

DISTRll<T IX 
SYDVESl JYLLAND 

Jørn Petersen 
Nederdammen 27 . 6760 Ribe 
Tlf. 75 42 05 86 

ESBJERG 
Der er glædeligt nyt fra Es
bjerg, hvilket fremgår af den 
rapport, som formanden 

Børge Kruse har sendt. Af 
den fremgår at Esbjerg
afdelingen efter nogle år 
uden marinestue den 16. juni 
kunne byde sine medlemmer 
velkommen i egne lokaler. 

Indvielsen indledtes med 
en udstilling af afdelingens 
større effekter i Esbjerg 
Bank. Udstillingen der åb
nede den 12. juni vakte stor 
interesse og beundring 
blandt de mange turister og 
kunder, og var en god.start på 
den pr-virksomhed, der skal 
øge interessen for for
eningen. 

Ved åbningen af udstillin
gen var foruden repræseh0 

tanter for banken, Esbjergs 
turistchef Lise Retbøll og 
dagbladet Vestkysten samt 
Marineforeningens for
mand. 

Turistchefen foretog også 
den officielle indvielse åf 
marinestuen ved at klippe 
den røde snor over og ønske 
foreningen held og lykke i 
fremtiden. Landsformand V. 
P. Heise gik derefter på taler
stolen og gav i en fortræffelig 

Fra den herlige 
kammeratskabsaften, da 
kadetter fra »Peder 
Tordenskiold« var på besøg 
i Kolding. Besætning og 
af delingsmed/emmer 
hyggede sig gevaldigt. 

tale en grundig orientering 
om Marineforeningens virke, 
som trods en vis modernise
ring har samme grundhold
ning som ved stiftelsen i 1913. 

Landsformanden sluttede 
sin tale med et trefoldigt leve 
for foreningen og uddelte 
40-års tegn til tre trofaste 
medlemmer, Olaf Plet, Hen
ning Thomsen og Svend Due. 

Desuden blev der talt af di
striktsrepræsentant Jørn Pe
dersen, Ribe, og formand for 
Fanø-afdelingen Arne Årøe, 
begge med gode ønsker for 
fremtiden. 

Og medens Børge Kruse 
takkede for de mange gode 
ønsker bredte der sig fra ka
byssen en liflig duft af flæ
skesteg, medisterpølse og fri
kadeller, som sammen med 
kartoffelsalat og køligt fadøl 
stillede de deltagendes sult og 
tørst. 

Flaget blev halet ned kl. 
15.30, men det kammeratlige 
samvær fortsatte til der kl. 
18.00 blev pebet til bakstørn. 
En dejlig og uforglemmelig 
dag var til ende. 

Fra indvielsen af Esbjerg marinestue. Fra venstreformand 
Børge Kruse, landsformand V.P. Heise, delvis skjult 
kasserer Kiri Thuesen, koordinator Poul Øhlenschlæger, 
sekretær Christian Jørgensen og banjernes/er Jacob 
Radermacher. 
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DISTRll<T X 
MIDlJYLLAND 

Jørgen Chr. Rasmussen 
Jyllands Alle 88 . 8270 Højbjerg 
Tlf.86 14 09 10 

VIBORG 
Trods det gode vejr var der 
kun mødt 16 skytter til fre
gatskydningen i Danalyng. 
Men med damer og børn blev 
det dog til en pæn forsam
ling, der kunne hylde den nye 
fregatkaptajn Carl Lunde. 
Skydningen sluttede kl. 
17 .30, hvorefter man hyggede 
sig med grillpølser, steaks og 
bøffer med salat. 

Den 8. august var afdelin
gen på sejltur på Viborgsø
erne med den nye turistbåd. 
Der deltog 30, selv om vejret 
ikke var det bedste. Tage sør
gede for harmonikamusik 
om bord, -og da sejlturen ef
ter en time var overstået blev 
der sluttet med smørrebrød i 
Marinestuen. Det var en hyg
gelig aften, som sluttede 
sent. 

HORSENS 
Lørdag den 1. september ind
viede afdelingen en ny mari
nestue, som har adresse Hav
nen 7. Inden deadline, den 
15. september, var der endnu 
ikke indløbet rapport om den 
store begivenhed, så læserne 
må vente i spæneting til næste 
nummer for at høre nyt om 
marinestuen, som helt givet 
vil få stor betydning for afde
lingens fortsatte trivsel. 

EBELTOFT 
Af »Kabysrygtet« fremgår at 
fisketuren den 11. august 
især hvad deltagertal angår 
var særdeles vellykket. Der 
deltog 32 gæster fordelt på 
tre kuttere. Erland Otte og 
Kurt Nielsen havde på for
hånd lovet at stille kuttere til 
råclighed, men for at alle 
kunne deltage var et tidligere 
medlem Villy Petersen så ge
nerøs, at han stillede sin kut
ter vederlagsfrit til rådighed. 

Torskepokalen blev vun
det af æresmedlem Martin 
Nielsen, der hev en ordentlig 
klippert på 15 pund inden
bords. Merko-pokalen gik til 
Ernst Tønnesen for en hvil
ling. 

I øvrigt har Tønnesen 
skænket afdelingen en vægt, 

så veJnmgen fremtidig ikke 
skulle kunne give anledning 
til misforståelser. 

Travaljefolket har været i 
Randers for at kæmpe om 
Gudenå-mesterskabet i tra
valjeroning, og vognmand 
Verner frjjs, Nødager, var så 
flink vederlagsfrit at betale 
transporten af båden. I selve 
kaproningen kunne Ebel
toft-mandskabet dog ikke 
hamle op med Randers Tra
valjelaugs nymodens fiber
fartøj. Men som man siger i 
olympisk sammenhæng. Det 
vigtigste er ikke at vinde men 
at være med. 

AARHUS 
Om skovturen den 16. juni 
fortæller Ole Vestergaard: 

Omkring 40 glade menne
sker startede fra Aarhus om 
eftermiddagen. En stor og 
komfortabel bus kørte os ud i 
det dejlige danske sommer
land, nærmere bestemt Gu
denådalen omkring Gjern og 
Bjerringbro. Efter en til
trængt ølpause på vejen nå
ede vi vort bestemmelsessted 
Arnstrupgård ved Ulstrup. 
Her havde værten dækket op 
med sildebord og appetitten 
var god, ja så god at værten 
rriåtteoplyse, at der kom flere 
retter, og det gjorde der. To 
varme hovedretter og dessert, 
så der var ingen, som var 
sultne, da vi igen satte kursen 
mod Aarhus ved ca. 22 tiden. 

Foreningen, som er Dan
marks ældste, har markeret 
sit 80 års jubilæum med re
ception og fest. Receptionen 
fandt sted 30. august i Mari
nestuen, hvor kontreadmiral 
Knud Borck samt flere offi
cerer og ansatte sammen med 
repræsentanter for by og 
havn var blandt de frem
mødte gratulanter. 

Blandt de mange dejlige 
gaver vakte gaven fra SOK, 
en gammel kadetdolk, stor 
beundring. 

Kontreadmiral Borck talte 
om det for forsvaret var vig
tigt at udbygge samarbejdet 
mellem forsvaret og de men
nesker og foreninger, der ar
bejder for og støtter for
svaret. 

I sin tale berettede forman
den Erik Thomasen om stif
telsen i 1910, takkede for 
fremmødet og det gode sam
arbejde med SOK. 

Selve jubilæumsfesten 
blev holdt på restaurant 
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Aakrogen, og her var højde
punktet, at formanden med 
en enig bestyrelsesbeslutning 
blev udnævnt til æresmed
lem. En hæder som er fuldt 
fortjent og som glædede for
manden meget. 

To 40 års jubilarer, Sv. E. 
Olsen og Magnus Hansen, og 
tre 25 å rs jubilarer Karlo 
Lykke Jensen, Gert Nielsen 
og John Thorsen blev hæd
ret. 60-års jubilaren Børge 
Klercke Rasmussen var af 
helbredsmæssige grunde for
hindret, men havde sendt sin 
hilsen til foreningen i et brev. 

Efter en god og minderig 
jubilæumsfest ser man nu 
frem til 100 års jubilæet i år 
2010, slutter Ole Vestergaard 
sin som sædvanlig udførlige 
rapport. 

RANDERS 
Siden sidst har vi den 10. 
marts 1990 haft katteskyd
ning og stiftelsesfest, som 
noget nyt havde Rande:rs Ma
rineforeningen sammen med 
foreningens skyttelaug slået 
de to arrangementer sammen 
til et arrangement, 45 damer 
og herre var mødt op. Vi star
tede på Randers Kaserne med 
katteskydning både for da
mer og herre, kattedronning 
blev Signe Schønning og kat
tekonge Ejvind Jensen. Efter 
skydningen samledes man i 
Parolesalen på kasernen til 
sildebord og forloren skild
padde. Under spisningen 
blev vor nye kattedronning 
og kattekonge kåret. Ejvind 
Jensen fik påhæftet en flot 
kongekrone skænket og lavet 
i ægte sølv af vort mange
årige medlem Leif Nielsen. 
Herefter blev de to marine
glas skænket af Ejnar Chri
stensen uddelt til »Årets Ma
rinekammerat« Thage W. 
Nielsen. Thage sad i mange 
år i bestyrelsen for marine
foreningen og var i 60erne 
idemanden bag rejsefonden i 
skyttelauget, en fond som 
gennem mange år har mulig
gjort, at skytterne i skytte
lauget har kunnet komme til· 
landsskyttestævne for rime
lige penge. Efter spisningen 
var der dans på dækket til 
tre-mands orkester. Det var 
en stor glæde, at vort medlem 
i Belgien, Peter Bødker, 
havde taget den lange vej til 

Danmark for at være sam
men med os. 

Den 9. april var marine
foreningen sammen med 
Samvirkende Soldaterfor
eninger i Randers og marine
hjemmeværnet i Randers 
medarrangør af en kranse
nedlæggelse til minde om 50 
året for den tyske besættelse 
af Danmark den 9. april 
1990. Marineforeningens 
formand Gunnar Strangholt 
talte som indledning og Pa
stor Bogø holdt mindetalen. 
Henrik Henriksen nedlagde 
sammen med chefen for ma
rinehjemmeværnet Erik 
Skjødt en krans ved minde
ankeret og Gunnar Drach
mann nedlagde en krans fra 
Krigssejlerne, foreningen var 
ligeledes repræsenteret med 
marineforeningens flag. 

Den 15. juni var Marine
foreningen repræsenteret 
med flaget ved Valdemarsfe
sten i Randershallen. 

I forsommeren havde med
lemmer fra marineforenin
gens bestyrelse et møde med 
marinehjemmeværnet, for at 
aftale et fremtidigt samar
bejde. Den 28. juni 1990 
havde vi det første fælles ar
rangement, 15 mand fra ma
rineforeningen var sammen 
med IO fra marinehjemme
værnet på besøg hos SOK i 
Aarhus, hvor man deltog i en 
interessant rundvisning om 
overvågning af dansk søterri
torium. 

Den 11. august 1990 deltog 
Gunnar Strangholt og Erik 
Gjættermann med flaget i 
det årlige åbent hus arrange
ment på Randers Kaserne. 

Det årlige besøg af byens 
adoptionsskib »Niels Juel« i 
byens festuge var aflyst i år, 
idet skibet var oplagt for ef
tersyn i denne periode. Vi fik 
i stedet den !Oal2. august be
søg af minelæggeren »Fyen« 
eskorteret af to torpedobåde. 
Gunnar Strangholt var sam
men med repræsentanter fra 
byen og garnisonen i Randers 
ude for at afhente eskadren i 
rum sø ved Udbyhøj, lørdag 
aften var formanden endvi
dere til reception på skibet. 

Vi svinger huerne - nogle 
desværre lidt forsinket og øn
sker til lykke til Peter Bødker 
70 år den 7. juli, Poul Benny 
Jensen 60 år den 25. juli, 
Oluf Andersen 75 år den 3. 
august, Niels Buus 60 år den 
17. september, Martin B. 



Rasmussen 60 år den 13. ok
tober og John Gaba den 13. 
oktober, slutter Lars Gjæt
termann sin rapport. 

SAMSØ 
På Samsø forbereder man sig 
til 50 års jubilæet næste år, 
fortæller Bent Schaloffsky i 
en fortræffelig rapport. Han 
melder, at foreningen er i god 
gænge. Der er sket en fordob
ling af medlemstallet til ca. 
60 det seneste par år. Konti
gentet er forhøjet med 50 
kroner for at have lidt ekstra 
til det kommende jubilæum, 
der tænkes fejret med en re
ception. 

Flere af veteranerne har 
passeret høje, runde tal og 
foreningen var ude for at 
markere passagen. Det er be
sluttet at give et marineslips i 
stedet for flasker, hvilket 
vakte glæde hos modtagerne 
- mellem alle de mange fla
sker. Æresmedlem Hans Pe
tersen rundede 90 år, og 
æresmedlem H. Hemming
sen passerede 80 år. 

To af foreningens mange
årige medlemmer er gået 
bort. Fisker Alfred Vohnsen 
omkom ved en tragisk kænt
ringsulykke ud for Kolby 
Kaas. Han har stået som 
medlem af foreningen i 48 år 
og virket i bestyrelsen i en 
længere periode. 

Fhv. fiskemester Einer 
Buch, Kolby Kaas, døde i au
gust, 88 år. Han fik en lang 
maritim karriere med start på 
»Georg Stage« og kom se
nere tilbage til Samsø for at 
starte eget fiskeri, efter at 
værnepligten var aftjent i 
Søværnet. Under anden ver
denskrig var han kystudkiks
mand på Vesborg Fyr. 

1949-52 var han fiskerne-

ster på »Galathea«-ekspedi
tionen. Efter en årrække 
med vodbinderi for KGH i 
Grønland vendte han hjem til 
Samsø for at fortsætte fiske
riet og deltage i kammerat
skabet i marineforeningen. 

Foreningen måtte i år af
lyse den årlige udflugt, der 

· havde Endelave som mål. 
Vejret var for dårligt, men 
den medbragte mad og det 
gode humør blev forhalet til 
Ballen Bådelaugs nyetable
rede sejlerstue, hvor hygge
ligt samvær med udsigt over 
Samsø Bælt blev resultatet. 

Foreningen samarbejder 
med både lauget om at bruge 
den nye sejlerstue til møder. 
Stuen er etableret for spon
sorbidrag og mange timers 
frivillig arbejdsindsats. Ma
ritime gæster er velkomne. 
Orlogsskibe og MHV-kuttere 
kan med fordel gøre brug af 
faciliteterne, især hvis vi 
uden for sæsonen får et praj i 
god tid før anløb. Vel
kommen. 

DISTRIKT XI 
NORDVESl JYLLAND 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 . 6950 Ringkøbing 
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THYBORØN 
Det kører fortsat i Thyborøn
afdelingen, skriver Christian 
Winkel Olesen. 

Den årlige fiskedag er net
op overstået og blev igen et 
tilløbsstykke med mellem 
10.000 og 12.000 gæster fra 
nær og fjern. 

Havfruen har været på sit 
sidste besøg, idet skibet nu 
har aftjent sin »værnepligt«, 
men den vil blive mindet i 

Chefen for »Havfruen«, Niels Vang, sammen med fra 
venstre Erik Østergaard, Chr. W. Olsen og Niels Madsen fra 
Thyborøn-af delingens bestyrelse. 

Thyborøn for mange herlige 
besøg. 

Aage Jensen er fyldt 70 år, 
og repræsentanter fra for
eningen var ude og gratulere 
og benyttede lejligheden til at 
udnævne fødselaren til æres
medlem. Der vil ved et åbent 
hus-arrangement i november 
blive lejlighed til for alle ·at 
hylde ham. 

Den 29. august blev der 
nedlagt blomster på Børge 
Christensens grav. Han var 
Thyborøn-dreng og faldt 
som marinesoldat den 29. 
august. Flådestation Frede
rikshavn nedlagde ved sam
me lejlighed en krans på gra
ven. 

SKIVE 
Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen konstitueret 
sig med Kaj 0. Nielsen som 
formand, Jan Gravesen 
næstformand, Knud Hørup 
kasserer. I bestyrelsen er vi
dere Svend Pedersen og 
Svend Erik Mortensen. 

Brave Kaj 0. Nielsens 
lange rapport omfatter des
uden omtale af mindehøjti
deligheden den 9. april på 
Nørrejydske Artilleriregi
ments kaserne, hvor den nye 
flaggast Johny Aagaard de
buterede med bravour. I fe
sten deltog blandt mange an
dre Jørgen Svendstrup fra 
Kystartilleriforeningen for 
Skive/Viborg, og vi blev 
enige om et samarbejde i 

Skive-formanden Kaj Ove 
Nielsen betragter sammen 

med et par af gutterne i 
af delingen, krus og 

årgangsplat/er, som et nu 
afdød medlem, Anders 

Krogh, har skænket 
af delingen. 

fremtiden, oplyser Kaj Ove 
Nielsen. 

Kasernen vil i øvrigt danne 
ramme om hovedbestyrelses
mødet næste år i marts, og 
afdelingen glæder sig til be
søget. I den forbindelse vil 
man gerne takke oberst N. 0. 
Jensen, der i denne sag som i 
alle andre, altid er meget 
samarbejdsvillig. 

I øvrigt var formanden in
viteret på kasernen til en inte
ressant orienteringsaften 
med efterfølgende debat om 
forsvaret, hvori deltog Poul 
Andreasen fra European 
Center of International Stu
dies, oberstløjtnant Jørgen 
Jelstrup, Forsvarskomman
doen og major i forsvarsmi
nisteriet Carsten Svensson 
samt Svend Heiselsberg og 
Anne-Marie Hansen, begge 
folketingsmedlemmer. 

Der har været holdt fregat
skydning og nye fregatkap
tajn blev Gert Jensen. 

Og når disse linier læses 
har Najaden været på besøg, 
og er det gået som det plejer, 
har det været nogle festlige 
dage. 
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AALBORG 
To dage før modtagelsen af 
»Springeren« holdt afdelin
gen sin fregatskydning. Ikke 
mindre end 82 skytter tog på 
honnørkajen mod det gode 
skib »Ludvig«, der ombord 
havde sidste års fregatkap
tajn Ernst Peilmann og hans 
majestæt Kong Neptun alias 
Ove Christensen. 

Efter mønstring af gut
terne og optagelse af nye 
medlemmer gik det med klin
gende spil og fregatten i spid
sen til Marinestuen, der blev 
fyldt til bristepunktet. 

Skydningen blev traditio
nelt afbrudt af skafning, 
hvor menuen, som den har 
gjort i årtier, stod på Gyl
denspjæts livret, sprængt ok
sebryst og spidskål, og sidst 
på eftermiddagen faldt det 
afgørende skud, affyret af 
Leif Borup, der gjorde Fønss 
Hans~n til fregatkaptajn. 

Siden sidst har afdelingen 
haft dens store sorg at miste 
tre medlemmer, Karl Bak
mann, Arne Redman og K. 
Wiesmar. 

Bakman var æresmedlem 
af foreningen, som han har 
været med lem af mere end 60 
år. Han var en stout fisker fra 
Gjøl, hvor han havde mange 
tillidsposter. Han var således 
den sidste sognefoged på 
Gjøl. Han startede sparekas
sen på Gjøl og tog initiativet 
til, at den fik sin egen byg
ning. Siden værnepligten i 
søværnet fattede han stor in
teresse for søværnet og mari
neforeningens arbejde og var 
gennem mange år skipper i 
Aalborg Marineforenings 
Gjøl-bakke. 

Arne Redman, der blev 70, 
svigtede aldrig, når forenin
gen kaldte på ham. Han var 
musiker og havde en over
gang sit eget orkester og be
herskede faktisk alle instru
menter og spillede gerne for 
ved sammenkomsterne ofte 

sammen med Henning Si
moni. 

K. Wiesmar var kongelig 
tolder i Gilleleje, senere på 
Anholt og sidst i Hals. Han 
var, så længe helbredet slog 
til, en hyppig deltager i for
eningens arrangementer, en 
markant skikkelse som hu
skes for sin fortællerglæde 
og store interesse for sø
værnet. 

Ære være deres minde. 

SKAGEN 
Vi har i den for Skagen så 
travle sommertid kørt på lavt 
blus, skriver Kurt Ottesen. 
Men der har dog været boldt 
auktion og den havde som 
sædvanlig samlet mange lo
kale såvel som turister. 70 
numre var til salg, de fleste af 
maritim art, men der var 
også andre klenodier som 
blandt andet to barberstole. 
Rub og stub blev solgt og gav 
foreningen en god sum til 
foreningskassen. 

·På grund af mange udlej
ninger har man ikke kunnet 
holde søndagsåbent som 
sædvanlig. Da udlejnings
virksomheden er en betin
gelse for en forsvarlig drift af 
marinestuen, så har man 
altså måtte skele til økono
mien - desværre, slutter Kurt 
Ottesen. 

HALS 
Det har været en stille og ro
lig sommer i Hals Marine
forening. Redningshuset, 
hvor Marineforeningen bor, 
er blevet malet i sommerens 
løb, dog mangler »vandli
nien« stadig at blive sat af, 
men det kommer vel. 

Den 1. september drog 33 
glade mennesker af sted på 
udflugt. Første holdt var i 
Hobro, hvor vi blev budt vel
kommen i den nye marine
stue. N·æste stop var Ebeltoft 
hvor vi spiste den medbragte 
mad i marinestuen, hvorefter 
der var frit slag til at se på by
ens mange seværdigheder. P å 
hjemturen var hele bussen in
viteret på en forfriskning hos 
en af vore gode medlemmer. 
Tak for det, slutter Boy
Jacobsens rapport. 

FREDERIKSHAVN 
»Fregat såvel som spidskål 
gik til bunds«. - Således 
skrev Frederikshavns Avis 
dagen efter, at Marinefore
ningens afdeling i Frederiks
havn havde afholdt den årli
ge fregatskydning, der fandt 
sted under ideelle forhold i 
Aktivitellet - det ny sports
og hotelcenter i den vestlige 
bydel - den 2. september. 

Her havde indehaveren Sø
ren Lauritsen sammen med 
sit personale gjort alt for, at 
skydningen i år skulle få de 
allerbedste betingelser for at 
blive en succes. 

Rammerne var der, men 
desværre oplevede bestyrel
sen, at færre medlemmer end 
tidligere bakkede det fine ar
rangement op. Dog kunne 
formanden Svend Nielsen 
trøste sig med, at det var fore
ningens yngre medlemmer, 
der var mødt frem. Og det 
borger for en god fremtid i 
afdelingen i Frederikshavn. 

Carlo Rasmussen blev 
årets fregatkaptajn, og det 
skete præcis kl. 17.00, hvor 
fregatten blev sænket efter 
omkring 6 timers skydning. 

Men til en fregatskydning 
hører også spisning, og alle 
var enige om, at chefkokkens 
spidskål med sprængt okse
bryst aldrig havde smagt bed
re end netop i år. 

Ellers kan det nævnes, at 
afdelingen har haft en velbe
søgt ulkeaften, og at byen 
Frederikshavn fejrede Tor
denskiolds 300 års fødsels
dag den 28. oktober med 
blandt andet afsløring af en 
statue i bronze af søhelten, en 
statue hvis herkomst Marine
foreningens afdeling i Frede
rikshavn oprindelig var fød
selshjælper t il. Statuen står 
på Fisketorvet midt i byens 
hjerte ved Havnegade. 

Sluttelig skal nævnes, at 
formanden var på Flådesta
tion Frederikshavn for der at· 
uddele ingeniør C.B. Tho
strups mindepokal til over
værkmester Arne Haugaard, 
der var primus motor i arran
gementerne i forbindelse 
med Tordenskiold-festlighe
derne. Til stede ved overræk-

kelsen var endvidere en dat
ter af C.B. Thostrup, Ellen 
Margrethe Bendix, samt en 
søn, Søren Thostrup. 

DISTRll<T XIII 
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EGEDESMINDE 
Medens kassereren Mogens 
L. Pedersen var til sende
mandsmøde i Skagen og der 
modtog fremskridtsskruen, 
blev der holdt generalfor
samling. Her faldt et forslag 
om, at foreningen skulle på
tage sig at vedligeholde og 
opkræve kontingent for at 
benytte kommunens pon
tonbroer. 

Bestyrelsen består af for
mand Poul Erik Nielsen, 
næstformand Børge Hansen, 
kasserer Mogens L. Peder
sen, sekretær Jens Lindhardt 
samt Bjarne Jespersen med 
Andre Struntz og Jens 
Astrup som suppleanter. 

Arne Autzen blev valgt 
som revisor og Helge Toms
have valgtes til medlem af 
hus udvalget. 

I bladet »Polar Nyt« er der 
i øvrigt en opfordring til Kim 
i Jakobshavn om at oprette 
en afdeling i byen. 
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